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حاشیه ها دامن زده است تا متن
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کشتی ایران 
شاکی از میزبان

میزبانی مغول ها در رقابت های کشتی قهرمانی 
آسیا، صدای کشــتی گیران ایرانی را درآورد. 
امکانات پایین هتل و مشــکل تغذیه ازجمله 
مواردی اســت که سبب شــده فرنگی کاران 
به میزبانــی مغول ها معترض شــوند. وقتی 
پیگیری ها از فدراسیون کشــتی مغولستان 
به نتیجه نرسید فدراسیون کشتی نامه ای به 
رئیس شورای کشتی آســیا ارسال و اعتراض 
خودش را به نحوه میزبانی مغول ها اعلام کرد.

مسابقات قهرمانی آســیا در رشته فرنگی در 
روزهای 30و 31فروردیــن ماه برگزار خواهد 
شد و شاگردان محمد بنا برای تکرار قهرمانی 
کار بســیار ســختی در پیش دارند. بنا با تیم 
جوانی راهی این رقابت ها شده که همگی نفرات 
برتر جام تختی هستند. سرمربی تیم ملی طبق 
چرخه انتخابی به ستارگان تیمش در مسابقات 
جهانی و المپیک اســتراحت داده است. تیم 
فرنگی روز 27فروردین ماه تهران را به مقصد 
استانبول ترک کرد و پس از توقفی چند ساعته 
راهی اولان باتــور محل برگزاری مســابقات 
شــد. فرنگی کاران پس از یــک روز اقامت در 
هتل »بایناگــول« زمانی کــه دیدند صدای 
اعتراضشــان به جایی نمی رسد از فدراسیون 
کشتی خواســتند تا از طریق شورای کشتی 
آســیا پیگیر بهبود شرایط باشــد. فدراسیون 
کشــتی هم در نامه ای به تورلیخانوف رئیس 
شورای کشتی آسیا اعلام کرد استانداردهای 
میزبانی در این مســابقات رعایت نشده است. 
بنا بر گزارش های پزشــک و متخصص تغذیه 
اعزامی به این مسابقات، فدراسیون کشتی با 

قید فوریت نیازمند بازنگری و پیگیری است.
غذاهای موجود در رســتوران هتــل از تنوع و 
کیفیت مناسب برای کشــتی گیران برخوردار 
نیســت و آب معدنــی که جزو اساســی ترین 
نیازهای هر ورزشــکاری محسوب می شود در 
هتل وجود ندارد. اگر ورزشــکاران همراه غذا 
درخواست آب داشته باشند باید هزینه اضافی 
بپردازند! این موضوع در حالی اتفاق افتاده که 
فدراسیون کشتی برای هر نفر مبلغ 200دلار 
بابت هر روز اقامت در این هتل پرداخت کرده 
اســت. ضمن اینکه هیچ نماینده یا مسئولی از 
فدراسیون کشتی مغولســتان در هتل حضور 
ندارد تا سرپرست تیم بتواند این موارد را با او در 
میان بگذارد. طبق قانون اتحادیه جهانی کشتی، 
تیم ها فقط می توانند در هتل های مشخص شده 
توسط اتحادیه اسکان داشته باشند و به همین 
دلیل فدراسیون کشتی نمی تواند محل اسکان 
کشتی گیران را تغییر دهد. در همین حال، تیم 
ملی کشتی آزاد هم روز گذشته راهی مغولستان 
شــد. آزادکاران زمانی که به فرودگاه رسیدند 
متوجه شــدند پروازشــان به مقصد استانبول 
کنسل شده اســت و به همین دلیل در 2 گروه 
راهی ترکیه شدند. آنها ساعت18به وقت محلی 
از اســتانبول راهی اولان باتــور محل برگزاری 
مسابقات کشتی قهرمانی آسیا شدند. مسابقات 
کشتی آزاد روزهای سوم و چهارم اردیبهشت ماه 

برگزار مي شود.

 پایان غائله 
دوپینگ و کشتی

پیش از اعزام تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی 
به مسابقات قهرمانی آسیا، فدراسیون کشتی 
نسبت به عملکرد ستاد ملی مبارزه با دوپینگ 
)ایران نادو( اعتراض کــرد. در نامه اعتراضی 
فدراسیون کشتی اعلام شده بود نمونه هایی که 
این ستاد از کشتی گیران گرفته به آزمایشگاه 
نرسیده است! فرزاد شارکی، قائم مقام دبیرکل 
ســتاد ملی مبارزه با دوپینگ نیــز اعلام کرد 
نمونه های دوپینگ برگشت خورده و در اداره 
پست مانده است. حالا غلامرضا نوروزی رئیس 
فدراســیون پزشکی ورزشــی پس از مدت ها 

سکوت به این حواشی پاسخ داده است.
نوروزی درباره اعتراض فدراســیون کشتی بر 
سر ارســال نمونه های دوپینگ گفت: » هدف 
ما ورزش پاک اســت و در ایــن زمینه تلاش 
می کنیم. هر سال در شــورای مرکزی ستاد 
مبارزه بــا دوپینگ سیاســتگذاری می کنیم 
که از هر رشــته چند تســت گرفته شود. در 
رشــته های کشــتی، وزنه برداری، تکواندو، 
کاراته و دوچرخه سواری که حساسیت بیشتر 
اســت، ســقف را رعایت نمی کنیم و تســت 
بیشــتری می گیریم. با توجه به تحریم ها، در 
3سال گذشته تست ها را به آزمایشگاه ارسال 
می کردیم و با رفاقت، خواهــش و تمنا جواب 
تست ها را می گرفتیم. در این مدت ما مشکل 
ارسال پول هم داشــتیم  که بعد گفتند دیگر 
نمی توانند جواب آزمایش ها را به این شــکل 
بدهند  و پنج شش ماه کارمان تعطیل شد. وقتی 
 DHL شرایط نرمال تر شد ارسال نمونه به صورت
هم پذیرفته نشد و ارسال نمونه ها به آزمایشگاه 
سخت و زمان بر شــد تا مجبور شویم از طریق 
پست اقدام کنیم. پســت هم می دانید که یک 

محموله عادی را می برد و برمی گرداند.«
رئیس فدراسیون پزشــکی ورزشی ادامه داد: 
»از فدراسیون کشتی و زحمات علیرضا دبیر 

تشــکر می کنــم. ما از 
کشــتی گیران تســت 

گرفته بودیم اما باید همه نمونه ها را جمع و بعد 
ارسال می کردیم. 
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کی روشی ترین کار اسکوچیچ!
دراگان به تازگی کاری انجام داده که همه 

را یاد کی روش انداخته است؛ از تصویر 
سرمربی کره جنوبی تا جلد روزنامه سان
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در مورد ژست تعصب بازیکنان خارجی 
که 90درصد اوقات کاملا توخالی است 

اما خیلی زود فراموش می شود

اما تو باور نکن!

اعظم آخوندی، دروازه بان پیکان 
 می گوید: پول یک ماه بازی در 

مالدیو  برابر با 6ماه بازی در ایران است
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یادداشت
مهدی توکلیان؛ روزنامه نگار

امروزه کلانشهرهای مهم جهان دارای چشم انداز و هویت 
خاص و متمایز هستند و بر مبنای ویژگی های متمایز خود در 
جهت افزایش اثربخشی و هویت خود و معرفی به جهانیان 
گام برمی دارند. پایتخت ایران اسلامی نیز با توجه به ویژگی های متمایز و منحصربه فرد خود در 
4دهه گذشته درصدد بوده است تا به عنوان کلانشهر فرهنگی در سطح ملی و فراملی ظهور و 
بروز پیدا کند؛ هر چند تهران امروزه به دلایل و شرایط حساس سیاسی و فرهنگی نزد جهانیان 
شناخته شده است، اما همچنان توانمندی ها، خدمات، امكانات گردشگری و جذابیت های 
موجود پایتخت ناشناخته مانده است. شناساندن پایتخت ایران اسلامی در راستای چشم انداز 
متصور شده، شناخت و معرفی ظرفیت ها و پتانسیل های موجود در ابعاد مختلف اجتماعی، 
فرهنگی، سیاسی، اقتصادی و فناوری و فرصت های فراروی آن به شهروندان )دولتمردان، 
اقشار مردم، صنوف و...( در سطح ملی و فراملی امری ضروری است. ارائه دقیق اطلس فرهنگی 
پایتخت و هماهنگی و مدیریت واحد شهری در حوزه فرهنگی و اجتماعی می تواند در معرفی 
هرچه بیشتر این کلانشهر پرجمعیت و متراکم نقش آفرینی کند. ورود به عصر پسامدرن و 
انفجار اطلاعات و تقسیم فزاینده کار و گسترش پرشتاب شهرنشینی موجب پدید آمدن مفهوم 
جدیدی از فعالیت های تفریحی و فراغتی و به تبع آن فضاهای فرهنگی در زیست بوم فرهنگی 
و اجتماعی جامعه امروز جهانی شده است؛ هر چند این پدیده یكباره ظهور نكرده است، اما 
به نظر می آید هیچ گاه تا این حد منظم و زمانبندی شده نبوده است. به طور کل کلانشهری 
چون تهران با تنوع شهروندانی که از اقوام ایرانی و اسلامی هستند و خرده فرهنگ های بسیاری 
را در خود جای داده است نیز از این رویداد ها عقب نمانده و امروز دیگر فعالیتی که افراد جامعه 
در اوقات فراغت انجام می دهند، فعالیت هایی نظیر حضور در یک کلاس آموزشی یا هنری و 
ورزشی، حضور در کافی نت یا پیاده روی در یک بوستان و فضای سبز شهری نبوده و نیاز به 

برنامه ریزی پژوهش محور و تحقیقاتی دارد.
به طور مثال تغییر کارکرد مراکز فرهنگی، هنری و آموزشــی در جهان که الگوی مناسبی 
برای فعالیت های فرهنگی و  آموزشی برای مخاطبان و شهروندان را داراهستند و به طور حتم 
نسل جدید علاقه مند به فرهنگ و هنر و رسانه همزمان با رشد تكنولوژی تلاش می کنند تا 
با تغییرات جهانی همراه بوده و این انتظار محتمل است که همزمان با تغییرات جهانی تفكر 
محلی نیز در برنامه ریزی ها و شیوه های اجرایی مدیریت شهری و مدیران فرهنگی نیز لحاظ 
شود. بی شک امروزه گسترش بازار اقتصادی تبادلات آثار فرهنگی و هنری پدیده مهمی است 
که هم صاحبان آثار و هم علاقه مندان به تجارت و مالكیت این آثار، تمایل عمیقی به گسترش 
و قاعده مند شدن آن دارند . ورود روزافزون هنرمندان جدید و جویای نام و تنوع آثار خلق شده 
ایجاب می کند که تشكل های صنفی و نهادهای حمایتی جدی تاسیس شده و با ایجاد ارتباط 
با هنرمندان و اندیشمندان فرهنگی از یک سو و علاقه مندان به حضور در بازار اقتصادی آثار 
آنان از سوی دیگر، نقش واسطی برای رونق بخشــیدن به این ارتباط دوسویه فراهم آورند . 
پایتخت ایران اسلامی و مدیریت شهری با توجه به دارابودن مراکز متعدد و گسترده فرهنگی 
در نقاط مختلف شهری این امكان را داراست تا بتواند زمینه ساز مشارکت و هم افزایی بین 
هنرمندان و فعالان فرهنگی و هنری و رسانه هایی که امروزه در بستر فضای فناوری های نوین 
و استارت آپ های دانش بنیان اقدام به فعالیت می کنند را ساماندهی کند و معنای واقعی و 
تحقق عینی حاکمیت مردمی را در حوزه مدیریت شهری و تعامل دوسویه با شهروندان به 
اجرا درآورد. در کشور ما نیز در جریان برنامه های اقتصادی توسعه نیز این اتفاق پیش بینی 
شده و توسعه منابع انسانی و نهادی برای آن درنظر گرفته شده است . این تشكل های صنفی با 
اهداف حمایت از حقوق اقشار مختلف هنری و فرهنگی، مدیریت بازار آثار هنری و فرهنگی، 
ایجاد ارتباط با اصناف همسان در بیرون از مرزهای جغرافیایی و خارجی، شناسایی و احیای 
فرصت های موجود در بازار تجاری آثار و محصولات فوق و عمیق ترشدن پیوند بین فضای 
رسانه ای و هنر، گامی بلند و امیدبخش بر خواهند داشت  و به عنوان سفیران فرهنگی این 
سرزمین می توانند به معرفی فرهنگ و هنر و توانمندی های نسل جوان ایران اسلامی که 
با همت هرچه بیشتر در رسیدن به تمدن نوین اسلامی گام بر می دارند، قدم های استوار و 

مانایی را به یادگار گذارند.

راهکاری برای تحقق حاکمیت 
مردمی در مدیریت شهری
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صعود بورس ادامه  خواهد یافت؟
شاخص بورس دیروز با رشدي پر قدرت در قله  7ماه اخیر 

قرار گرفت   و از مرز 1/5میلیون واحد عبور کرد
 اگر شاخص بورس از 1/6 میلیون واحد عبور کند می تواند به 

سقف قله تاریخی خود یعنی 2/1 میلیون  واحد  برسد

داده نما
گرافیک: علیرضا بهرامی

 پوشــش وســیع واکسیناســیون علیــه 
کرونــا در دولــت ســیزدهم نفس تــازه ای 
به زندگــی بخشــید و روال امــور به حالت 

عادی بازگشت.

 تأمین ۲۰۰ میلیون دوز
 واکسن کرونا  در ۷ ماه

۷۰۰ فوتی
 كرونا

در زمان پیك پنجم داشتیم كه 
با واكسیناسیون حالا به  25 نفر 

رسیده است.

5۰ هزار
 كرونایی

 روزانه در موج پنجم كرونا و در 
روزهای پایانی دولت دوازدهم 

شناسایی می شدند.

۷۲ مركز
 جدید واكسیناسیون

  فقط در این دوره 
 مدیریت شهری 

در پایتخت برپا شد.

6 نوع
واكسن ایرانی

 ضدكرونا به نام های بركت، 
كووپارس، پاستووكوك، اسپایكوژن، 

فخرا و نورا تولید می كنیم.

148 میلیون
 دوز واكسن

 تا به حال به مردم شهرهای 
 مختلف كشورمان تزریق 

شده است.

۲۰۰ میلیون
 دوز واكسن

 در عرض مدت ۷ ماه
  از شروع کار دولت سیزدهم

 تامین شده است.

۲ هزار
 كرونایی

 روزانه در حال حاضر شناسایی 
می شوند كه نشان از تأثیر 

واكسیناسیون دارد.

3 فناوری
 تولید واكسن 

  غیرفعال، پروتئینی 
و آدنوویروس در كشور 

وجود دارد.

 میزان دقیق واكسیناسیون 

 دوز اول
 641۷3۲۷5 

 دوز دوم
5۷3۲5۲44 

 دوز سوم
۲6۷1946۷ 

1۲3

   سیدابراهیم رئیسی: قدرت نیروهای مسلح  ایران
 لحظه ای رژیم صهیونیستی را آرام نخواهد گذاشت 
  نمایش جدیدترین دستاوردهای نظامی در روز  ارتش

شلیك »دیابت« به ایرانی ها در دوره کرونا
جمعیت مبتلا به دیابت در کشور از 11 درصد سال 95 به 14.5 درصد در سال 1400 رسیده است

2

صفحه12

بزرگراه یادگار 
از بن بست 

خارج می شود
پروژه اتصال بخش جنوبی 

بزرگراه یادگار امام)ره(  به بزرگراه 
فتح در فاز اجرایی قرار گرفت

16 کیلومتر
طول بزرگراه یادگار امام در 

شمال غرب و غرب تهران است.

۲ کیلومتر
پروژه بزرگراهی، میدان فتح 
را به بزرگراه یادگار امام وصل 

خواهد کرد.

۲ سال
 دیگر پروژه اتصال این بزرگراه

 به میدان فتح به بهره برداری می رسد.

۲/5کیلومتر
 طول پل بزرگراه یادگار امام

  به عنوان بزرگترین 
پل بتنی تهران است.



سه شنبه 30  فروردین 21401
 شماره  8479

مراســم رژه روز ارتــش دیروز 

دفاعی
همزمان با سراســر کشــور، در 
تهــران و در جــوار مرقد مطهر 
حضرت امام خمینی)ره( با حضور 
رئیس جمهور و جمعــی از فرماندهان نیروهای 

مسلح برگزار شد.
به  گزارش همشهری، در این مراسم که جلوه هایی 
از آمادگی ارتش برای مقابله با تهدیدات دشمنان 
به نمایش درآمد، یگان های رزمی و زرهی نیروی 
زمینی ارتش، بالگردهای هوانیروز، جنگنده های 
نیروی هوایی، تسلیحات و سامانه های پدافندی 
نیروی پدافند هوایی و تجهیزات دریایی که روي 

تریلر بودند از جلوی جایگاه رژه رفتند.
ســخنرانی رئیس جمهــور پیش  از آغــاز رژه 
یگان های برگزیده نیروهــای زمینی، دریایی و 
هوایی ارتش از دیگر بخش های مراسم دیروز بود. 
سیدابراهیم رئیسی در این مراسم با بیان اینکه 
کوچک ترین تحرک دشــمن از چشمان تیزبین 
نیروهای مسلح کشــورمان مخفی نخواهد ماند، 
گفت: رژیم صهیونیستی که به دنبال عادی سازی 
روابط با برخی از کشورهای منطقه است، بداند 
کوچک ترین حرکت او، هرگز از چشمان تیزبین 
و اشــراف اطلاعاتی نیروهای مســلح و امنیتی 

جمهوری اسلامی مخفی نخواهد ماند.
وی با تأکیــد بر اینکــه هرگونه تحــرک رژیم 
صهیونیســتی علیه کشــورمان، پاســخ قاطع 
نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران را به دنبال 
خواهد داشت، به ســران این رژیم گوشزد کرد: 
بدانید قــدرت عظیم و مهیب نیروهای مســلح 
جمهوری اســلامی ایران لحظه ای شــما را آرام 

نخواهد گذاشت.
رئیس جمهور همچنیــن با بیــان اینکه ارتش 
جمهوری اســلامی ایران امروز چهره ای از یک 
نیروی مســلح مجرب، مجهز و آماده از خود به 
 نمایش گذاشته اســت، گفت: ارتش به واسطه 
کارنامه درخشــان خود، مورد وثوق عموم قرار 
گرفته و مردم به این نیرو به عنوان یک پشتوانه و 

نقطه اتکا در روز مبادا نگاه می کنند.
رئیســی با بیان اینکه ارتش جمهوری اسلامی 
ایران در دفاع  مقدس بســیار خوش درخشید، 
افزود: ارتش جمهوری اسلامی ایران چهره های 
نامداری نیز از خــود در میان شــهدا به یادگار 
گذاشــته اســت که مایه افتخار همه ما هستند 
و آنچه از ارتــش در اذهان باقی مانــده و برای 
عصرها و نسل ها به الگویی ماندگار تبدیل شده و 

هیچ گاه از یادها نمی رود، روحیه حماسه آفرینی، 
اخلاص، مردمداری، شهامت، شجاعت، صلابت و 

ایستادگی در برابر دشمن است.

همدلی مثال زدنی همه قوای نظامی کشور
رئیس جمهور با اشــاره به یکپارچگی همه قوای 
نظامی تحت لوای رهبر معظــم انقلاب، عنوان 
کرد: همدلــی، پیوســتگی و صمیمیت ارتش 

جمهوری اسلامی ایران و سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی، به عنوان 2 بازوی توانمنــد فرمانده 
معظم کل قوا و همکاری ایــن دو و دیگر اجزای 
نیروهای مسلح ما در عرصه های مختلف در کشور 

مثال زدنی است.
رئیس جمهور ادامه داد: ارتش سرافراز کشورمان 
از فرصت تحریم به بهترین شکل برای خودکفایی 
و توانمند شدن استفاده کرد و امروز صنایع نظامی 
کشورمان، از جمله در ارتش، در بهترین وضعیت 
قرار دارد. امروز ارتش جمهوری اســلامی ایران 
نه فقط در میدان مواجهه با دشمن، بلکه در همه 
عرصه ها با مردم، از مردم و در میان مردم است. 
عملکرد ارتش در خدمت به مردم کاملا درخشان 

و شایسته قدردانی است.

2پیام مهم برای دوستان و دشمنان نظام
رئیس جمهور در ادامه سخنانش آمادگی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران را حاوی 2پیام مهم برای 
دوستداران انقلاب اسلامی و دشمنان این نظام 
و انقلاب دانست و گفت: آمادگی ارتش سرافراز 
کشورمان برای دوستداران انقلاب اسلامی، پیام 
امید و برای دشمنان، پیام بازدارندگی و پشیمانی 
از هرگونه اقــدام و حرکتی علیه مــردم و نظام 

جمهوری اسلامی ایران دارد.
وی با تأکید بر اینکه ایران هیچ گاه آغازگر جنگی 
نخواهد بود، امــا هرگونه تعرض را با پاســخی 
پشــیمان کننده و قاطع مواجــه خواهد کرد، از 
آمادگــی بالای قوای نظامی کشــور و اشــراف 
اطلاعاتی بالای این نیروها نســبت به تحولات 

منطقه ای و بین المللی خبر داد.
رئیسی قدرت نیروهای مســلح و صلابت نظام 
جمهوری اســلامی ایــران را متعلــق به همه 
محرومان و مستضعفان عالم دانست و ادامه داد: 
جمهوری اســلامی ایران نقطــه امید مظلومان 
جهان اســت، چرا که حمایت از مظلومان عالم 
یکی از اصول اساسی سیاست های ما در سال های 

پس از انقلاب بوده  است.

جلوه اقتدار
 سیدابراهیم رئیسی: قدرت عظیم و مهیب نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران لحظه ای رژیم صهیونیستی را آرام نخواهد گذاشت

 توافق برای
آزادسازی منابع مسدودشده ایران

انجام توافق هایی برای آزادسازی بخشی از منابع مسدود شده 
ایران در کشورهای خارجی، یکی از مهم ترین خبرهایی بود که 
در نشست خبری دیروز سخنگوی وزارت امورخارجه مطرح شد؛ 
موضوعی که در روزهای اخیر اگرچه با تکذیب واشنگتن همراه 
شد، اما مقام های ایران تأکید می کنند رایزنی هایی در این زمینه 

انجام شده و توافق هایی نیز به دست آمده است.
به گزارش همشهری، این درحالی اســت که گفته می شود در 
روزهای گذشــته برخی هیأت های دیپلماتیک از کشورهای 
منطقه، با حضور در تهران در این زمینه با مقام های ایران دیدار 
و رایزنی داشته اند و گویا قرار است با اقدام های انجام شده، طی 
هفته های آینده بخشی از منابع مسدودشده ایران در کشورهایی 
مانند چین، کره جنوبی، ژاپن و عراق به حســاب بانک مرکزی 

ایران در عمان واریز شود.
برهمین اساس هم بود که دیروز برخی منابع خبری از دستور 
نخســت وزیر عراق به وزیر نیروی این کشور برای فراهم کردن 
مقدمات پرداخت دارایی های بلوکه شــده ایــران خبر دادند. 
گفته می شــود مصطفی الکاظمی خواستار اعزام تیمی از عراق 
به تهران برای رایزنی با هدف آزادســازی منابع مســدود شده 

جمهوری اسلامی ایران شده  است.
در این میان امــا گمانه زنی های انجام شــده در روزهای اخیر 
پیرامون آزادسازی منابع مسدودشده ایران با واکنش سخنگوی 
وزارت امورخارجه مواجه شد. ســعید خطیب زاده در نشست  
خبری دیروز خــود با رســانه ها به تکذیب واشــنگتن درباره 
آزادســازی منابع ایران هم واکنش نشــان داد و با بیان اینکه 
آزادسازی منابع کشورمان و بازگشــت پول های ایران به هیچ 
کشور ثالثی ربط ندارد، رایزنی های انجام شده در این زمینه طی 

روزهای اخیر را تأیید کرد.
وی همچنین تأیید کرد که در روزهای اخیر در جریان ســفر 
هیأتی دیپلماتیک به تهران، درباره آزادســازی منابع مسدود 
شده ایران در بعضی کشــورها توافق هایی به دست آمده است؛ 
موضوعی که خطیب زاده تأکید دارد نه به آمریکا مرتبط است و 
نه اینکه به این کشور اجازه داده می شود به جزئیات رایزنی های 

انجام شده ورود کند.

ترور شهیدسلیمانی بی کیفر نمی ماند
سخنگوی وزارت امورخارجه درباره آخرین وضعیت مذاکرات 
هسته ای در وین نیز گفت: ما در ۱۱ماه منتهی به مذاکرات و قبل 
از تنفس اخیر همواره اعلام کرده ایم تا زمانی که به کلیت توافق 
دست نیابیم، درباره چیزی توافق نکرده ایم. امروز هم توافقی در 
دسترس نداریم که درباره آن صحبت کنیم. موضوع هایی باقی 
مانده که به محض اینکه به نتیجه برسد، می توانیم بگوییم روی 

کل متن توافق شده  است.
خطیب زاده بــه این موضوع هم اشــاره کرد کــه روابط ایران 
با اتحادیــه اروپــا در چارچــوب گفت وگوهایی کــه در وین 
انجام می شــود، به صورت عــادی صورت می گیــرد و رفت و 
برگشت پیام ها میان تهران و واشــنگتن از طریق انریکه مورا، 

هماهنگ کننده گفت وگوها انجام می شود.
وی با تأکید بر اینکه موضوع های باقیمانده میان ایران و آمریکا 
بیش از یک موضوع اســت، تصریح کرد که برای دســتیابی به 
توافق در وین 2موضوع باید رعایت شود؛ نخست، همه عناصر 
و اجزای کارزار فشــار حداکثری باید از بین برود و دوم اینکه 
زنجیره انتفاع اقتصادی ملت ایران از برجام باید به صورت کامل 

درنظر گرفته شود.
خطیب زاده همچنین در پاسخ به سؤال سی.ان.ان مبنی بر اینکه 
آیا در مذاکرات در ازای خروج نام ســپاه از فهرست تروریستی 
تضمینی از ایران خواسته شده که پمپئو و برایان هوک مصون 
از انتقام سخت در پی ترور شهید سلیمانی باشند، گفت: اصل 
اساسی بعد از ترور بزدلانه سردار رشــید ایران و اسلام سپهبد 
سلیمانی در سیاست خارجی شکل گرفت که مسببان، عاملان 
و مشاوران در این عمل بزدلانه بی کیفر نخواهند ماند و این یک 
اصل اصلی در سیاست خارجی ایران است که این افراد باید به 

پیشگاه عدالت آورده  شوند.

 تأیید و تکذیب 
در اعلام وصول طرح صیانت

مرکز ملی فضای مجــازی در اطلاعیه ای درخصوص اخبار 
منتشرشده مبنی بر ارجاع طرح صیانت از حقوق کاربران به 
شورای عالی فضای مجازی اعلام کرد که متن این طرح به 
شورای عالی ارجاع داده نشده است. ابوالحسن فیروزآبادی، 
دبیر شــورای عالی فضای مجازی در گفت وگو با همشهری 
آنلاین خبر داده بود که محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس 
در نامه ای به رئیس شورای عالی فضای مجازی درخواست 
کرده تا دولت و شــورای عالی فضای مجازی سیاست های 

کلان مربوط به فضای مجازی را مشخص کنند.
در آخرین واکنش های رســانه ای نســبت بــه این طرح 
پرحاشیه، روز شنبه )27فروردین( مهدی سالم، مشاور وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات در توییتی در صفحه توییتر 
خود اعلام کرد که »با نامه رئیس مجلس شورای اسلامی، 
طرح موسوم به صیانت، جهت بررسی به شورای عالی فضای 

مجازی ارجاع شد.« 
روابط عمومی مرکز ملی فضای مجازی در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: »هیچ گونه طرحی به این شورا برای بررسی، اعمال نظر 
کارشناسی و تصویب نهایی ارجاع نشده و صرفا درخصوص 
محورها و سیاست های مدنظر شورای عالی فضای مجازی 
در زمینه قانونگذاری در مجلس شورای اسلامی درخواست 

اعلام نظر شده است.« 
در ادامه آمده است: »هرگونه اطلاع رسانی درخصوص مصوبه 
یا تصمیمی که از سوی شــورای عالی فضای مجازی کشور 
صورت می گیرد، صرفا از طریق مراجع ذیربط در شورای عالی 
فضای مجازی و مرکز ملی فضای مجــازی به اطلاع عموم 
مردم خواهد رسید.« همچنین تأکید شده است: »هر چند 
براساس نامه رئیس مجلس شورای اسلامی به رئیس جمهور 
و رئیس شــورای عالی فضای مجازی، مطلوب این است که 
طرح صیانت و قوانین حکمرانی در فضای مجازی نیز پس 
از دریافت سیاست ها و نیازهای قانونی شورای عالی فضای 

مجازی مجددا تنظیم و مورد بررسی قرار گیرد.«

غلامرضامصباحیمقدم
عضومجمعتشخیصمصلحت

نظام
دولتسیزدهمباانباشتگیمشکلات
اقتصادیروبهرواســتوبادرآمدهای
ارزیکــهبهدســتمــیآوردچالههایی
کهازقبلایجادشدهبودراپرمیکند.
طیسالیانگذشتههرسالدربودجه
ازرهبرانقلابکسباجازهمیکردند
12تــا18درصــدازواریــزیبــهصندوق
توســعهملیبهدولتپرداختشودو
همــهاینهــاتبدیلبــهبدهــیدولتبه

صندوقتوسعهملیشدهاست.

علیبهادریجهرمی
سخنگویدولت

آزادیمذهــبجایخــودرابــهتوهین
بــهادیــانآســمانیداده؛آزادیبیــان
هــمابــزاریبــرایرواجافراطگرایــی
ونژادپرســتیدرغــربشــدهاســت.
هتاکیشــرمآوربه2میلیاردمسلمان
درمــاهمبــارکرمضــان،بــاحمایــت
رســمیپلیسســوئد،#حقوق_بشــر
نیســت،تنفرپراکنــیواقدامــیعلیــه

حیاتمعنویبشراست.

مجیدمیراحمدی
رئیسستاداربعین

قــراراســتوزارتامورخارجــهزودتــر
بــاطــرفعراقــیواردمذاکــرهشــودو
تفاهمنامهاربعینامســالبینوزرای
کشــورایــرانوعــراقامضاشــود،بعد
ازتعیینتکلیفدربارهشــرایطعراقو
احتمالاعمالمحدودیتوهمچنین
درخصوصلغــوروادیــد،اقدامــاتما

عملیاتیمیشود.

پایان مأموریت 5ساله 
مسجدی در عراق

دفتر اطلاع رسانی ریاست جمهوری عراق، دوشنبه 
با انتشــار بیانیه ای اعلام کرد که »برهم صالح« 
رئیس جمهور عراق در دفتر خود در بغداد از »ایرج 
مسجدی« سفیر ایران در بغداد به مناسبت پایان 
دوره مأموریت او، استقبال کرد. بنا بر این بیانیه، 
رئیس جمهور عراق از تلاش  های مسجدی برای 
توسعه روابط 2کشــور، طی دوران فعالیتش در 
عراق تقدیر و بــرای او در مســئولیت های آتی 
آرزوی موفقیت کرد. برهم صالــح همچنین بر 
عمق روابط دوجانبه میان 2کشور و 2ملت دوست 
ایران و عراق و اهمیت توســعه و گســترش این 
روابط در زمینه های مختلف در راستای خدمت 
به منافع مشترک 2کشور تأکید کرد. براساس این 
گزارش، ایرج مسجدی نیز به نوبه خود بر حمایت 
جمهوری اسلامی ایران از امنیت و ثبات عراق و 
تقویت پیوندهای روابط اقتصادی و اجتماعی که 
2کشور و مردم همسایه را به هم نزدیک می کند، 
تأکید کرد. سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت 
خارجه جمهوری اسلامی ایران، 22فروردین ماه 
در نشســت هفتگی با خبرنگاران اعلام کرد که 
»محمدکاظم آل صادق« ســفیر جدید ایران در 
بغداد تعیین شــده و به زودی به عــراق می رود. 
آل صادق، مســلط به زبان عربی و از یک خانواده 
حوزوی و علمی شناخته شــده و برادر کوچک تر 
شیخ محمدرضا آل صادق، ادیب و شاعر معروف 
است و قرار اســت جایگزین ایرج مسجدی شود 
که از دی مــاه۱۳۹۵ عهده دار ســفارت ایران در 

بغداد بود.

نقل قول خبر

 خبر

سیاست خارجی

معاون اول رئیس جمهور وعده داد

حل مشکل آب، یادگار دولت سیزدهم
معــاون اول رئیس جمهور در 
نهمین جلســه انتقــال آب از 
خلیج فارس و دریــای عمان 
به فــلات مرکــزی با اشــاره 
به اراده و عزم قاطع و جــدی دولت برای حل 
مشــکل آب در کشــور به ویژه از طریق طرح 
شیرین ســازی  و انتقال آب دریا تصریح کرد: 
برگزاری ۹ جلسه در 6ماه گذشته پس از روی 
کار آمدن دولت ســیزدهم برای طرح انتقال 
آب از خلیج فــارس و دریای عمــان به فلات 
مرکزی نشــانگر اولویت و اهمیت اساســی 
حل مشــکل آب کشــور در این دولت است.  
براســاس گزارش ایســنا، محمد مخبر حل 
مشکل تنش آبی در کشور و همچنین اجرای 
انتقــال آب از دریا به فلات مرکــزی و تامین 
مورد آب نیاز صنایع را اقدام ماندگار و یادگار 
دولت سیزدهم برای نســل های کنونی و آتی 
کشــور عنوان کرد و گفت: برگزاری جلسات 
منظم در کنــار اقدامات عملیاتــی و اجرایی 
برای تاســیس ایســتگاه های آب شیرین کن 
و پمپاژ آب و همچنین طراحــی و کارگزاری 
خطوط انتقال آب به فلات مرکزی ایران در این 
دولت پیشرفت قابل توجهی داشته است. وی 

گفت: امیدواریم تا پایان دولت ســیزدهم حل 
مشکل آب شرب بهداشتی و همچنین مورد نیاز 
صنعت کشور از طریق شیرین سازی  و انتقال 
آب دریا نهایی شود. مخبر با اشــاره به اینکه 
مســئله آب در آینده یک اولویت بوده و نقش 
اساسی در معادلات منطقه ای و جهانی خواهد 
داشــت، گفت: هم اکنون هیچ اولویتی مهم تر 
از مســئله آب در کشــور وجود ندارد که باید 
شرکت های سرمایه گذاری بخش خصوصی و 
دولتی با هم افزایی و همکاری روزافزون مشکل 
تامین آب در کشــور را حل کنند. قابل قبول 
نیست که کشوری همانند ایران که در شمال و 
جنوب از نعمت خدادادی دریا برخوردار است، 
در نواحی مرکزی با مشکلات کم آبی و در عین 
حال مراکز تجمع جمعیتی مواجه باشد که باید 
با اعمال مدیریت صحیح و تخصیص بهینه آب 

این مشکلات هرچه زودتر برطرف شود.
معاون اول رئیس جمهــور همچنین از وزارت 
نیرو خواست تا در پروژه های انتقال آب به فلات 
مرکزی ایران علاوه بر تامین نیازهای شــرب 
و صنعت، به بخش کشــاورزی نیز توجه کرده 
و درصورت امــکان تخصیص های لازم درنظر 

گرفته شود. 

دولت

نمایش جدیدترین دستاوردهای ارتش
نمایش اقتدار ارتش جمهوری  اسلامی ایران دیروز درحالی با شکوه ویژه ای برگزار شد که برخی از 
جدیدترین دستاوردها و تجهیزات ارتش برای نخستین بار به نمایش درآمد. رژه یگان های پهپادی 
از جلوه های چشمگیر مراسم دیروز بود که با حضور پرتعداد انواع پهپادهای موجود در سازمان رزم 
ارتش همراه شد. همچنین نمایش 2نوع پهپاد جدید برای نخستین بار دراین مراسم انجام شد که یکی 
از آنها پهپاد »ابابیل-5« نام داشت. این پهپاد نسخه ای کوچک تر از پهپاد »مهاجر۶« است که قابلیت 
حمل ۶بمب هوشمند و نقطه زن سری قائم را دارد. »مهاجر۶«، »مهاجر۴«، »مهاجر2«، »رعد۸5«، 
»آرش«، »ابابیل۴«، »یسیر«، »کرار«، »ناصر«، »کیان۱«، »کیان2«، »امید«، »کمان۱2«، »کمان22« 
و »صادق« ازجمله پهپادهایی بودند که در این مراسم در حجم انبوه و چندفروندی از مقابل جایگاه 
عبور کردند. علاوه  بر توان پهپادی ارتش، موشک های زمین به زمین »فتح۳۶۰« از دیگر سلاح هایی 
بود که به نمایش درآمد و از تجهیز نیروی زمینی ارتش به این موشک های تاکتیکی حکایت داشت. 
نمایش سامانه »پدافند موشکی دزفول« هم از دیگر جلوه های مراسم دیروز بود؛ سامانه جدیدی که 
در واقع نسخه ایرانی سامانه »تور-ام۱« است و روی شاسی چرخدار سوار شده  است. ازجمله دیگر 
سامانه هایی که برای نخستین بار در رژه 2۹فروردین۱۴۰۱ به نمایش درآمد، سامانه پدافندی »صیاد 
تاکتیکی« بود که نسخه جدیدی از سامانه »شهید صیاد« است که در آن رادار و لانچر موشک، هر دو 
روی یک شاسی قرار دارند. پرواز جنگنده بمب افکن های صاعقه، کوثر، میگ2۹، اف۴، اف۱۴، همچنین 
تانکرهای سوخت رسان ۷۴۷ و ۷۰۷ از پایگاه های تبریز، مهرآباد، همدان و اصفهان از دیگر برنامه های 
مراسم رژه 2۹فروردین۱۴۰۱ بود که با پرواز بالگردهای هوانیروز ارتش بر فراز حرم امام خمینی )ره( 
همراه شد. همچنین در این مراســم تکاوران تیپ ۶5 نوهد نیروی زمینی ارتش با اجرای عملیات 

چتربازی بر فراز حرم مطهر امام خمینی )ره( از بالگرد شینوک با موفقیت فرود آمدند.

پهپاد کمانپهپاد انتحاری کیان

پهپاد ابابیل 5 مجهز به 6بمب قائم
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شهردار تهران در نیمه رمضان 
در یک نشست صمیمی با فعالان 
فرهنگی و اجتماعی در باغ موزه 
دفاع مقدس دیدار کرد و تبادل نظرات برای رفع 
مشکلات شــهری به ویژه در حوزه اجتماعی و 
فرهنگی انجام شد. در این جلسه علیرضا زاکانی 
از شهروندان با عنوان داشته های شهر یادکرد و 
گفت: »به شدت نیازمند هستیم تا مردم و فعالان 
عرصه های فرهنگی و اجتماعی در کنارمان قرار 
بگیرند و با افتخار دســت در دســت هم دهیم 
و باگذشــت از منیت ها در پایتخت کارســتان 

کنیم.«
به گــزارش همشــهری، ســالن همایش  های 
بین المللــی باغ مــوزه ملی انقلاب اســلامی و 
دفاع مقدس مملو از مهمان بود؛ کسانی که حس 
مسئولیت کرده و براساس دغدغه و تجربه ای که 
داشــتند، آمده بودند تا نظراتشان را بدهند و با 
بیان پیشنهادهایشان گره ای از مشکلات تهران 
باز کنند. پرویز ســروری، نایب رئیس شــورای 
شهر تهران و سیداحمد علوی، عضو کمیسیون 
فرهنگی اجتماعی پارلمان شــهری هم در این 
نشست صمیمی حضور داشتند. شهردار تهران 
خیلی کوتاه ســخنرانی کرد تا فرصت بیشتری 

در اختیار فعالان فرهنگــی و هنری قرار گیرد. 
علیرضا زاکانی به سخت تر شــدن شرایط امروز 
جامعه اشــاره کرد و گفت: »ما چنــد روزی از 
دفاع مقدس را از نزدیک دیدیم و امروز را هم نگاه 
می کنیم، تفاوتی بین آن روز و امروز مشــاهده 
می شود که این تفاوت در سخت تر و پیچیده تر 
شدن شرایط امروز اســت.« او در ادامه با اشاره 
به دیداری که با مقام معظم رهبری داشــتند، 
عنوان کرد: »حضرت آقــا فرمودند که جنگ با 
تمام شرایط خاص خود در مقابل شرایط امروز 
هیچ اســت.« زاکانی در پایــان صحبت هایش 
به منزلت شهدا اشــاره کرد و گفت که اگر قدر 
و منزلت شــهیدان مرتضی آوینی و علی صیاد 
شــیرازی و بزرگی و عظمت شهید سردار حاج 
قاسم سلیمانی وجود دارد، به تعبیر حضرت آقا 
معجزه اخلاص اســت که آنها را در این جایگاه 
نشــاند و امیدوارم در ماه مبارک رمضان ما نیز 

بهره مند شویم.

الگوییبرایرفعآسیبها
در این نشست ضرورت داشــت تا مدعوین در 
جریان برخی از اقدامــات فرهنگی و اجتماعی 
شهرداری تهران قرار گیرند و از این رو معاون امور 

اجتماعی و فرهنگی شــهردار تهــران گزارش 
اجمالی داد و ابتدا به قرارگاه اجتماعی اشاره کرد 
و گفت: »پس از تشکیل این قرارگاه، آسیب ها، 
فرصت ها و داشــته های تهران را شناســایی و 
نقشه راه را ترسیم کردیم و مهم ترین کاری که 
می توانستیم انجام دهیم، این بود که دستمان را 
به سوی مردم دراز کنیم و از داشته های مردمی 
بهره مند شــویم.« محمدامیــن توکلی زاده در 
ادامه عنوان کرد: »تجربه خوب و شــیرینی که 
در قرارگاه اجتماعی پشــت سر گذاشتیم، این 
بود که همه )مردم و فعالان عرصه های مختلف( 
پای کار آمدند تا گره ای از شهر باز کنند و اقدامات 
خوبی انجام شد. امروز با افتخار می توان از این 
قرارگاه با عنوان الگو برای رفع آسیب های دیگر 
استفاده کرد.« او در پایان به بخشی از فرمایشات 
مقام معظم رهبری اشــاره و تأکید کرد: »رهبر 
انقلاب فرمودند که حتما باید با لایه های میانی 
ارتباط گرفت تا به آحاد مردم دســت یافت یا با 
ایجاد گفتمان در کشــور مشکلات را حل کرد. 
امروز تهران نیاز دارد تا همه پای  کار بیایند و به 
رفع مشکلات کمک کنند؛ بنابراین امیدواریم 
همواره ما را یــاری دهید تا قدمــی برای حل 

مشکلات شهر و شهروندان برداریم.«

 گره گشایی از مشکلات پایتخت با همراهی مردم
  علیرضا زاکانی در نشست صمیمی با فعالان فرهنگی و اجتماعی که در مجموعه باغ موزه دفاع مقدس برگزار شد، مطرح کرد

 نگاهی به قیمت جدید بلیت های مترو، اتوبوسرانی و تاکسیرانی تهران برای سال1401 که از اول اردیبهشت اعمال می شود
اعمالکرایههایجدیدحملونقلعمومیازپسفردا

ازروزپنجشنبهاولاردیبهشتماه،قیمتبلیت
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همشهری،یکیازنکاتمهمدراینبین،بهتعیینضوابطی

برمیگرددکهبراساسآنهاشــهروندانوگروههایخاص
ازجملهسالمندان،دانشآموزانودانشجویانمیتواننداز
تخفیفهای5تا90درصدیدرخریدبلیتبرخوردارشوند.

بناهایتاریخیصاحب
QRکدمیشوند

دردنیایهوشــمندومدرنشهری
دسترسیبهاطلاعاتسهلوآسان
شدهاست.برایمرورتاریخیکمکان
وحتیبنایارزشمنددیگرنیازیبه
تورقکتبچندصدصفحهایتاریخنیستومیتوانبا
قراردادنگوشیهوشمندرویQRکدبهتمامیاطلاعات
دسترســییافت؛هماناقدامیکهتوســطمسئولان
بافتهایتاریخیشهرتهرانانجامشدهاستوبهگفته
نیمانیازمند،مدیربافتوبناهایتاریخیشهرتهران،
پایاناردیبهشت،QRکدهارویبناهایتاریخیپایتخت
کهثبتملیشدهاند،نصبمیشــود.اودرگفتوگوبا
همشهریجزئیاتبیشــتریازطرحدادکهدرادامه

میخوانید.

درتهرانچهتعدادبنایتاریخیثبتشــده
وجوددارد؟

اکنون در داخل محدوده شهری پایتخت 342بنای تاریخی ثبت 
شده در فهرست آثار ملی کشــور وجود دارد که همواره مقصد 
گردشگران و توریست ها و علاقه مندان به تاریخ بوده است. این 
بناها به نوعی با هویت تهران گره  خورده اند و هر یک بیانگر رویداد 

و واقعه ای مهم هستند که دانستن آنها برای مردم جذاب است.
چراطرحنصبQRکدهارویبرخیازبناها

اجرامیشود؟
بناهای تاریخی میراث گذشــتگان هســتند و باید در حفظ و 
نگهداری و صیانت از آنها تلاش کنیم. برخــی از بناها مالکان 
خصوصی دارند یا در اختیار ســازمان ها و نهادها و... هستند و 
بهره بردار تعدادی هم سازمان میراث فرهنگی و گردشگری است. 
به طور کلی حدود 342بنای تاریخی ارزشمندی که در تهران 
ثبت ملی شده اند را شناسایی کرده ایم که تا پایان اردیبهشت به 

QR کد تجهیز می شوند.
قراراستازطریقQRکدهاچهاطلاعاتیدر

اختیارمردمقرارگیرد؟
اطلاعات متناسب سازی  شــده برای اســتفاده عموم مردم و 
گردشگران بافت و بناهای تاریخی شهر تهران نظیر تاریخچه، 
رویداد های تاریخــی اتفاق افتاده در بنــا، تصاویر قبل و بعد از 
مرمت، امکانات، اطلاعات فضاهای معماری و... در دســترس 

مردم قرار می گیرد.
گردشگرانوتوریستهاهمازاینبناهابازدید
میکنند.آیاامکاناستفادهازQRکدبرایآنهاهمفراهم

شدهاست؟
بله. اطلاعات مربوط به بناهای ارزشمند علاوه بر زبان فارسی به 
زبان های انگلیسی و عربی هم ترجمه شده تا توریست ها هم از 

این امکان بهره مند شوند.
تورمجــازیایــنبناهــاازچــهطریق

قابلدسترسیاست؟
تور مجــازی 360درجــه از این بناهــا )خانه مهربــان، خانه 
وثوق، موزه ایران باســتان و...( تهیه شــده که از طریق سایت 
 مدیریت بافت و بناهای تاریخی شــهرداری تهــران به آدرس

 https://historicalplaces.tehran.ir در دســترس 
علاقه مندان و گردشگران قرار می گیرد.

با هدف کاهش زمان فرایند صدور پروانه ساختمانی
اصلاحیهمصوبهنماهایتهران

ابلاغشد
سرپرست اداره کل معماری و ســاختمان شهرداری تهران 
از ابلاغ اصلاحیه »مصوبه طراحــی، پایش و اجرای نماهای 
شــهر تهران« خبر داد. به گزارش همشهری، حامد سلیمی 
درخصوص جزئیات این مصوبــه اصلاحی گفت: »اصلاحیه 
»مصوبه طراحی، پایش و اجرای نماهای شــهر تهران« در 
راستای به روز رسانی مصوبه ســال 97شورای اسلامی شهر 
تهران و با هدف ارتقای کیفی فعالیت کمیته های نما تصویب 
و ابلاغ شده است و با توجه به ضرورت هماهنگی پلان و نمای 
ساختمان و تســریع در روند صدور پروانه، امکان بارگذاری 
تمامی مدارک مرتبط از ابتدای تشــکیل پرونده در سامانه 
برای طراحان میســر خواهد بود. در ایــن اصلاحیه همانند 
مصوبه قبلی، اداره کل معماری و ساختمان به نمایندگی از 
معاونت شهرسازی و معماری شهرداری تهران به عنوان متولی 
اصلی کمیته های نما معرفی شــده که مســئولیت نظارت، 
گزارش گیری، پایش، تشــکیل و ارزیابی کیفیت جلســات 
کمیته های نمای مناطق و کمیتــه بناهای خاص را برعهده 
دارد. برگزاری مسابقات ســالانه معماری در مناطق، جزئی 
از وظایف این اداره کل در مصوبه جدید است. بر این اساس، 
مسابقات سالانه معماری در مناطق مختلف از طریق تشکیل 
کارگروه تخصصی، متشــکل از اعضای منتخب کمیته های 
نمای مناطق برگزار خواهد شــد. همچنین تهیه و تکمیل 
»مجموعه منتخب نما« با هــدف کاهش زمان صدور پروانه 
از دیگر مسئولیت های اداره کل معماری و ساختمان در این 
مصوبه است. این مجموعه، از نماهای برتر تشکیل می شود که 
با توجه به شاخصه های اصلی و نکات فنی، طراحی شده اند. 
یکی دیگر از تفاوت های اصلاحیه با مصوبه قبلی، توجه ویژه 
به موضوع حفاظت از میراث فرهنگی است که در این راستا 
نماینده میراث فرهنگی در بافت تاریخی حصار ناصری نیز به 
کمیته نما ملحق می شود. کاهش 2 نفر از اعضای هر دو کمیته 
بناهای شاخص و مناطق 22گانه از دیگر تغییرات این مصوبه 
به شمار می رود.« سلیمی درخصوص نقش این مجموعه در 
کاهش زمان صدور پروانه نیز گفت: »نمای ساختمان هایی که 
در مجاورت معابر با عرض کمتر از 10متر در مناطق 7 تا 11و 
13 تا 20یا بناهای عادی در مجاورت معابر کمتر از 12متر در 
مناطق 1تا 6، 21و 22شهرداری تهران قرار دارند، از آنجایی 
که جزو نماهای با درجه تأثیرگذاری کمتر محسوب می شوند، 
درصورت استفاده از »مجموعه نماهای منتخب«، الزامی برای 
بررسی نقشه نما در کمیته های نما ندارند و بدین ترتیب یک 

مرحله از مراحل صدور پروانه ساخت آنها کسر می شود.«

مهدی هدایت
 شهردار منطقه19

پــروژه تقاطــع غیرهمســطح نــواب و 
تندگویــان امســال اجــرا شــده تــا  گــره 
رفــع  کشــتارگاه  میــدان  ترافیکــی 
شــود. این پروژه تســهیل عبــور و مرور 
شــهروندان بــا کوتاه تــر شــدن مســیر 
محــدوده به مدت ۵ تــا 1۰دقیقــه زمان 
را در پــی دارد. همچنیــن احــداث 
پارکینگ طبقاتــی توحیــد و عبدل آباد 
و احداث پارکینــگ مکانیزه نعمت آباد 
و ساماندهی میدان شــقایق )خلازیر( 
از دیگــر اقدامــات حــوزه حمل ونقــل و 
ترافیــک در ســال جدیــد خواهــد بــود؛ 
بنابراین بــه زودی افتتاح رســمی بازار و 

میدان خلازیر با هم انجام می شود.

امین شالبافان
مدیرعامل شرکت یادمان سازه

اقداماتــی از قبیــل رفــع خطــر، مرمت 
شــرایط  مختل کننــده  آســیب های 
بهره بــرداری و تعمیــرات تخصصــی 
پل هــای ســواره روی شــهر تهــران در 
دســتور کار شــرکت یادمــان ســازه 
قــرار گرفتــه و تعــدادی از ایــن ســازه ها 
ازجمله پــل میردامــاد، پــل کریمخان، 
پل های تقاطع بزرگراه آزادگان و محور 
احمدآبــاد مســتوفی، تقاطــع بزرگــراه 
آزادگان و خیابان دســتواره و همچنین 
پل تقاطع بزرگراه های امــام علی)ع( و 

شهیدمحلاتی به اتمام رسیده است.

مسعود درستی، مدیرعامل شرکت راه آهن 
شــهری تهــران و حومــه دربــاره وضعیــت 
توسعه خطوط 3 و 6متروی پایتخت گفت: 
با توسعه محدوده جنوبی خط6 و اتصال آن 
به خط یک در ایستگاه شهرری، طول این 
خط به حدود ۴۰کیلومتر خواهد رسید تا به 
یکی از بلندترین خطوط متروی خاورمیانه 
تبدیل شود. توسعه جنوبی خط3 مترو نیز 
در دســتور کار اســت، اما متولی این اقدام 

شهرداری اسلامشهر است. 

براســاس دســتور شــهردار تهــران، بــا 
افزایــش اختیــارات شــهرداران مناطــق 
احصــا مشــکلات 3۵2محلــه  و پیگیری 
و رفع آنها تســریع می شــود که به گفته 
مدیــرکل هماهنگی، نظــارت و پیگیری 
امور مناطق شــهرداری تهران این اقدام 
ســبب ایجــاد تحــول شــگرف در شــهر 
خواهــد شــد. آنطــور کــه رضــا محمدی 
گفتــه ایــن موضــوع امســال بــا جدیت 

پیگیری می شود.

ســخنگوی  محمدخانــی،  عبدالمطهــر 
شــهرداری تهران از خرید ســومین محموله 
کالای مــورد نیــاز شــهرداری بــه ارزش 
3۵میلیارد تومان از بورس کالا خبر داد. این 
خرید تنها برای مصرف چند روزه شــهرداری 
اســت. در اواخــر ســال گذشــته ایــن مــدل 
تحولی با خریــد 2محموله آهــن و قیر انجام 
شــده بــود. در کنــار شــفافیت حداکثــری و 
بــا حــذف دلالان و واســطه ها جمعــاً مبلــغ 

1۰میلیارد تومان صرفه جویی شد.
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پایگاهخدماتاجتماعی
درپایانهشرقفعالشد

پایانه شرق یکی از مهم ترین ورودی های پایتخت 
اســت که روزانه 120تا 150هزار نفر در آن تردد 
می کنند که در این میان نمی توان از حضور افراد 
آسیب دیده اجتماعی اعم دختر، پسر و کودکان فرار، 
افراد در راه مانده، بی خانمان ها و... غفلت کرد. از این 
رو طی انعقاد تفاهمنامه میان ســازمان مدیریت 
حمل ونقل بار و پایانه های مسافری شهر تهران و 
ســازمان رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی 
شهرداری تهران، سومین پایگاه خدمات اجتماعی 
پایتخت در پایانه شرق راه اندازی شد. به گفته سعید 
شرف دوست، مدیر پایانه شــرق تهران، قرار است 
مددکاران اجتماعــی از طریق حمایت های مالی 
و روانی مانع بروز صدمــات جبران ناپذیر روحی 
و جســمی، به آسیب دیدگان شــوند. به گزارش 
همشــهری، برخلاف پایگاه خدمــات اجتماعی 
پایانه های جنوب و غرب، این پایگاه در یک شیفت 
)صبح( فعال است و مددکاران )یک مددکار مرد 
و یک مددکار زن( هر روز صبح از ســاعت 7:30تا 
17حضور دارند و خدمت رســانی می کنند. البته 
شرف دوست تأکید کرده که در صورت نیاز امکان 
دوشیفته شدن این پایگاه وجود دارد. او در تشریح 
فعالیت مــددکاران گفت: »مــددکاران علاوه بر 
حضور و استقرار در پایگاه موظف هستند در طول 
روز چندین مرتبه داخل پایانه گشت زنی کنند و در 
صورت مشاهده افراد آسیب دیده آنها را به پایگاه 

راهنمایی و مشاوره کنند.«

نقل قول خبر

عدد خبر

خبر

 خبر

گپ

نرخ بلیت های مترو
قیمت  نوع بلیت 

2500تومانتک سفره داخل شهری

2850تومان تک سفره حومه )خط 5(

7۵۰۰تومانتک سفره خط هشتگرد

12۵۰۰تومانتک سفره فرودگاه امام خمینی)ره(

کارت بلیت مبلغ دار مدت دار 
میزان تخفیفمبلغ فروش مبلغ قابل استفاده نوع بلیت

33درصد80000تومان 120000تومان سالانه مترو

20درصد 120000تومان 150000تومان سالانه مشترک 

کارت بلیت های اقشار خاص 
میزان تخفیفمبلغ فروش مبلغ قابل استفاده کارت بلیت اعتباری 

90درصد 15000تومان 150000تومان کارت ویژه منزلت 

50درصد 75000تومان 150000تومان کارت ویژه دانشجویی 

50درصد 75000تومان 150000تومان کارت ویژه دانش آموزی 

کارت ویژه جانبازان 
100درصد رایگان نامحدود 25درصد به بالا و معلولان 

کارت ویژه اقشار خاص 
50درصد 75000تومان 150000تومان )بهزیستی(

کارت ویژه اقشار خاص 
50درصد 75000تومان 150000تومان )کمیته امداد(

 مقایسه قیمت بلیت مترو در سال 1400و 1401
قیمت 1401قیمت 1400نوع بلیت 

2500تومان 2000تومان تک سفره داخل شهری 

2850تومان 2300تومان تک سفره حومه )خط 5(

7500تومان 6000تومان تک سفره خط هشتگرد

12500تومان 10000تومان تک سفره فرودگاه امام خمینی)ره(

درمراسمنشســتصمیمیشهردار
تهرانبافعــالانفرهنگیواجتماعی
گزارشیازاقداماتشهرداریدرراستای
آمادهسازیزیرساختهایساماندهی
معتادانمتجاهرشهرتهران)ماده16(
ومددجویانبالای65سالوزیر8سال،
ارائهشدکهبهطورخلاصهدرزیرآمده

است.
مجموعــا2450ظرفیتتوســط

شهرداریتهرانایجادشدهاست.
مرکــزیاورشــهریــک؛پذیرش
مددجویانبالای65ســالباظرفیت

600نفر
مرکزیاورشهر2؛پذیرشمددجویان

زیر18سالباظرفیت150نفر
مرکزیاورشهر3؛پذیرشمددجویان

زخمبازباظرفیت300نفر
مرکزاتحادجهتپذیرش2هزارنفری
ولیبهدلایلیمــوردبهرهبرداریقرار

نگرفتهاست.
مرکزشفقجهتپذیرشمددجویان

مردباظرفیتهزارنفر
مرکز200نفریطــراوت،گرمخانهو
محلاســکانکارگری،تحویلسپاه

جهتپذیرش400نفریبانوان
تفاهمنامهایبینشهرداریتهرانو
سازمانزندانهامنعقدومقررشدکه
شهرداریتهرانظرفیت3تا4هزارنفری
ایجادکندولــیبهدلیلتغییررویکرد

مدیریتسازمانزندانهالغوشد.

تهیه پیوست کودک و نوجوان برای پروژه های شهری
محمدطیبصحرایی،فعالفرهنگی:بــدونتردیدیکیازمهمترین
اولویتهایفرهنگی،هنریواجتماعیدرمجموعهشهرداریتهران
میتواندبرشکودکونوجوانباتمرکزبرفضایدانشآموزیباشد.امروز
حدودیکمیلیونو400هزاردانشآموزدرتهرانوجودداردکهبهترین
اثرپذیری،بهترینهمراهیوبهترینسرمایهگذاریرادارند؛بنابراین
مدیریتشهریبایدبهفضایدانشآموزیتوجهویژهایداشتهباشدواین
کارباتهیهپیوستکودکونوجوانبرایاقداماتشهریمحققمیشود.

مکث

طراحی پروژه شهری در حوزه بین المللی
محسنبرمهانی،فعالرسانهومستندساز:یکیازموضوعات
مهمکهقطعابایددرحوزهمدیریتشــهریموردتوجهقرار
گیرد،طراحیپروژههایشــهریحوزهبینالمللیاســت.
بهعنوانمثال،ایجادیکفضایسبزبینالمللییکمجموعه
فرهنگیبینالمللیو...کهمخاطبانبینالمللیداشتهباشند.
درواقعتمرکزمدیریتشهریدراینحوزهسبببلوغجبهه

فرهنگیانقلابمیشود.

مکث

گزارش

مســافرانی کــه نســبت بــه خریــد غیرحضــوری بلیــت تک ســفره متــرو یــا تهیــه بلیــت از طریــق 
اپلیکیشن های مجاز اقدام کنند از 5درصد تخفیف بهره مند می شوند.

مســافرانی که نســبت به احراز هویت خود اقدام کنند، هنــگام خرید یا هربار شــارژ کارت بلیت 
مبلغ دار شخصی سازی شده، از 5درصد تخفیف بهره مند می شوند.

به مسافرانی که از کارت بلیت مبلغ دار استفاده می کنند، متناسب با مسافت طی شده حداکثر 
تا 20درصد بهای بلیت تک سفره تخفیف داده می شود.

 درصورتی که دارندگان کارت بلیت مدت دار، هنگام خروج، بلیت خود را در دستگاه کنترل قرار 
ندهند، مابه التفاوت بالاترین بهای کارت بلیت مبلغ دار از اعتبار آنها کسر می شود.

برای خرید غیرحضوری انواع بلیت مترو می توانید به سایت »تهران من« و همچنین دستگاه های 
خودکار فروش بلیت در ایستگاه های مترو مراجعه کنید.

کارت بلیت اقشار خاص از طریق سایت eticket.tehran.ir در اختیار مسافران واجد شرایط قرار می گیرد.

هنگام ثبت ورود توسط مسافران دارای کارت بلیت مبلغ دار، کمترین بهای کارت بلیت مبلغ دار 
از اعتبار کارت آنها کسر می شود و هنگام خروج با توجه به مسافت طی شده، مابه التفاوت سفر 

از اعتبار کارت آنها کسر خواهد شد.
نرخ بلیت های اتوبوسرانی

حداکثر قیمت بلیت اتوبوس بی آرتی 2350تومان 
است.

قیمت بلیت اتوبوس در سایر خطوط 
از 1150 تا 3700تومان است.

سرویس های دربستی 
 افزایش نرخ 
35درصدی 

خواهند داشت.
بهای بلیت خطوط 

شبانه از 1700 تا 
4100تومان است.

نرخ کرایه های تاکسی
نرخ کرایه تاکسی ها از اول اردیبهشت ماه به صورت میانگین 

2۵درصد افزایش پیدا می کند.
نرخ کرایه تاکسی براساس ساعت های پیک و زمان سفرهای 

درون شهری، شب یا روز بودن 
متفاوت است.

نرخ کرایه تاکسی در 
ساعات شبانه 

)10شب تا 6صبح( 
20درصد اضافه 

می شود.
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دولت نبردی سخت برای مهار تورم 

تورم
در پیش  رو دارد. هرچند در ماه های 
نخســت فعالیت دولت سیزدهم، 
سرعت رشد نقدینگی کمی کند شده، اما هنوز برای 
رسیدن به نقطه مطلوب، مســیر دشواری باید طی 
شــود. رقم رشــد نقدینگی در پایان ســال99 به 
40.6درصد، در پایان شــهریور ســال گذشته به 
40.5درصد و در مهر پارســال بــه اوج خود یعنی 
42.8درصد رسیده اســت. خبر خوب اینکه رشد 
نقدینگی از 42.8درصد مهر ســال1400 در پایان 
بهمن پارســال به 39.7درصد رســیده است. حالا 
ماموریت سخت تیم اقتصادی دولت و بانک مرکزی 
این است که این رشــد را دســت کم به کانال زیر 

25درصد سوق دهند.
طبق آمار رســمی، از سرعت رشــد نقدینگی، از 
زمان روی کار آمدن دولت ســیزدهم، 0.8درصد 
کاسته شده و از 40.5درصد در پایان شهریور سال 
گذشــته به 39.7درصد در پایان بهمن پارســال 
رسیده است. اگر روند رشد نقدینگی با سرعت فعلی 
ادامه یابد، پیش بینی می شــود حجم نقدینگی در 
پایان سال جاری به 6هزار هزار میلیارد تومان برسد. 
دولت تلاش دارد تا جلوی روند فزاینده نقدینگی و 
انتشار پول پرقدرت را بگیرد، سیدابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهوری، بارها تأکید کرده رشــد پایه پولی 
به عنوان موتور شــتاب دهنده نرخ رشد نقدینگی و 

تورم، خط قرمز دولت سیزدهم است.

نمایی از موتور تورم ساز پولی
به گزارش همشهری، تازه ترین گزارش بانک مرکزی 
که روز گذشته منتشــر شد، نشــان می دهد پایه 
پولی در پایان بهمن سال گذشته به رقم 580هزار 

و750میلیارد تومان رســیده که نســبت به بهمن 
ســال قبل آن 33.2درصد و نســبت به اسفند ماه 
99 رشــدی 26.6درصدی را تجربه کرده اســت. 
همچنین حجم نقدینگی با رشدی 39.7درصدی 
در بهمن سال گذشته نســبت به مدت مشابه سال 
قبل به رقم 4624هزار میلیارد تومان رسیده است. 
بانک مرکــزی می گوید 23.3درصد از رشــد پایه 
پولی در بهمن سال گذشته ناشــی از رشد خالص 
دارایی های خارجی بانک مرکزی بوده و 15.3درصد 
از این رشد هم ناشی از رشد خالص مطالبات بانک 
مرکزی از بانک ها و 16.7درصد هم ســهم خالص 
ســایر اقلام ترازنامه بانک مرکزی بوده؛ درحالی که 
سهم خالص مطالبات بانک مرکزی از بخش دولتی 
در رشــد پایه پولی منفی 22.1درصد ارزیابی شده 
اســت؛ به گونه ای که در پایان بهمن سال گذشته 
رشــد خالص دارایی های خارجــی بانک مرکزی 
25.2درصد و خالــص دارایی های خارجی بانک ها 
و مؤسســات اعتباری 57.3درصد نسبت به بهمن 
ســال99 رشــد کرده و نتیجه اینکه رشد خالص 
دارایی های خارجی سیســتم بانکی در پایان بهمن 

سال گذشته 33.3درصد برآورد شده است.
طبق این گزارش، خالص دارایی های داخلی سیستم 
بانکی در پایان بهمن پارســال نسبت به بهمن سال 
قبل رشدی 44.2درصدی را نشان می دهد و هرچند 
خالص مطالبات از دولت رشد منفی 20.4درصدی را 
نشان می دهد و خالص مطالبات بانک مرکزی از دولت 
کاهش محسوس داشته، اما در مقابل خالص مطالبات 
بانک ها و مؤسســات اعتباری از دولت رشد داشته 
و همچنین خالص طلب نظام بانکی از مؤسســات و 
شرکت های دولتی 46.5درصد و از بخش غیردولتی 
هم 55درصد نسبت به بهمن سال99 افزایش داشته 

است. بانک مرکزی در عین حال تأیید کرده ضریب 
فزاینده نقدینگی در بهمن سال گذشته 7.962 بوده 
یعنی نسبت نقدینگی به پایه پولی 7.962برابر شده 
است. افزون بر اینکه سهم پول شــامل اسکناس و 
مسکوکات در دست اشخاص و سپرده های دیداری 
بانک ها از کل نقدینگی 19.8درصد و سهم شبه پول یا 
سپرده های سرمایه گذاری بانک ها 80.2درصد برآورد 
شده است. نکته مهم اینکه سهم اسکناس و مسکوک 
در دست اشخاص کم و بر سهم سپرده های دیداری 
که ماهیت نقدشــوندگی بالایی دارد، افزوده شده و 
حجم پول در دســترس و قابل نقدشوندگی بالا در 
پایان بهمن سال گذشته به بیش از 916هزار میلیارد 

تومان رسیده است.

توضیح بانک مرکزی
بانک مرکــزی می گوید؛ 2.6واحد درصد از رشــد 
33درصدی نقدینگی در 11مــاه منتهی به بهمن 
سال گذشته مربوط به اضافه شدن اطلاعات خلاصه 
دفتر کل دارایی ها و بدهی های بانک مهر اقتصاد به 
اطلاعات خلاصه دفتر کل دارایی ها و بدهی های بانک 
سپه، به واسطه ادغام بانک های متعلق به نیروهای 
مسلح در بانک سپه بوده است که این امر صرفا ناشی 
از افزایش پوشــش آماری بوده و واجد آثار پولی و 
تورمی به لحاظ افزایش نقدینگی نیست. همچنین 
2.7واحد درصد از رشــد 39.7درصد نقدینگی در 
12ماه منتهی به بهمن ماه1400، مربوط به افزایش 
پوشــش آماری یاد شــده بوده که درصورت لحاظ 
نشدن پوشش آماری مذکور، رشد نقدینگی در پایان 
بهمن ماه 1400نسبت به پایان سال 1399معادل 
30.4درصد و در 12ماه منتهی به بهمن ماه1400 

معادل 37درصد بوده است.

کنترل سرعت سخت تر می شود
دولت سیزدهم، سخت تلاش می کند تا هرچه زودتر 
موتور تورم را خاموش کند و براساس برآوردها به نظر 
می رسد دولت در ســال  جاری نرخ تورم دست کم 
25درصدی را هدف گذاری کرده باشــد که در این 
صورت باید سرعت رشد نقدینگی به 20درصد برسد. 
کامران ندری، عضو پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
مرکزی می گوید: هم اکنــون نقدینگی از 4.5هزار 
هزارمیلیارد تومان عبور کرده و نرخ رشد نقدینگی 
هم 40درصد است و اگر حتی در مدت زمان کوتاه 
با عملکرد مؤثر میزان افزایش نرخ رشــد نقدینگی 
به 20درصد برســد باز هم قطعا از عدد 5هزار هزار 
میلیارد تومان تا پایان امسال عبور خواهیم کرد و در 
بهترین حالت نرخ نقدینگی به 5.5هزار هزار میلیارد 

تومان می رسد.
او تأکید می کند عامل درون زای رشد نقدینگی باید 
کنترل شــود که یکی از این عوامل کسری بودجه 
دولت اســت زیرا وقتی دولت ها با کســری بودجه 
مواجه می شــوند، از مجلس مجوزی تحت عنوان 
تبصره های تکلیفی می گیرند و ترازنامه بانک ها را 
منبســط می کنند؛ بنابراین اگر هدف کنترل رشد 
نقدینگی را دنبال می کنیم، دولت باید هزینه های 
خود را کنترل کند تا با کسری بودجه مواجه نشود 
که تحقق این موارد در اقتصاد ایران بســیار سخت 
است. او گفت: اگر این دست از اصلاحات ساختاری 
انجام نشــود، در نهایت به صورت بســیار محدود 
می توان با مدیریت نرخ بهره، رشد نقدینگی و تورم 
را مهار و کنترل کرد. صاحب نظر بانکی می افزاید: 
اساسا مسئله نرخ تورم در بیش از 90درصد کشورها 
حل شده، اما در ایران برای دلیل افزایش نرخ تورم 

بهانه بسیار زیاد است.

نبرد سخت با موتور تورم
سرعت رشد نقدینگی از 40.5درصد در پایان شهریور به 39.7درصد در پایان بهمن1400 رسید

شتاب نقدینگی، اندکی کم شد
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 همشهری تازه ترین گزارش
پژوهشکده پولی و بانکی را تحلیل می کند

معمای رشد موجودی در انبار صنایع
شاخص تولید صنعتی شرکت های بورســی در اسفند 1400 
معادل 1.4درصد افت کرده اســت؛ اما با وجود کاهش تولید، 
موجودی انبار شــرکت ها با افزایش مواجه شــده که حاکی از 
کاهش قدرت تقاضا و افت فروش است. به گزارش همشهری، 
تازه ترین محاسبات پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی نشان 
می دهد رشد شاخص تولید صنعتی شرکت های بورس در نیمه 

دوم 1400 به طور مستمر وارد روند کاهشي شده است.

روند بلندمدت تولید
بررسی گزارش های ماهانه تولید 280شرکت صنعتی پذیرفته 
در بورس که بیش از نیمی از تولید کشــور را در اختیار دارند، 
نشان مي  دهد: روند افزایشی رشد شــاخص تولید در تابستان 
متوقف شده، اما از پاییز 1400 به بعد، دوباره روند رشد شاخص 
تولید صنعتی نزولی شده و نسبت به سال گذشته به بازه منفی 
یک تا صفر درصد رسیده است. در ادامه، اوضاع این شاخص در 
دی و بهمن 1400 بدتر شــده و به ترتیب به منفی 0.1 و منفی 
0.7درصد رسیده و با تشدید اوضاع، رشد این شاخص تا منفی 

1.4درصد در اسفند 1400 پایین آمده است.
در این ماه شاخص تولید محصولات شیمیایی برای چهارمین 
ماه متولی رشد منفی داشته؛ اما کاهش شاخص تولید صنعت 
فلزات اساسی در این ماه نسبت به ماه قبل شتاب کمتری داشته 
است. در این میان شاخص تولید صنعت خودروسازی و ساخت 
قطعات در اسفندماه 1400 با رشــد 4.6درصدی نسبت به ماه 
سال قبل مواجه بوده اما این رشــد نسبت به بهمن ماه کاهش 

قابل ملاحظه ای را تجربه کرده است.

دلیل افزایش موجودی انبار با کاهش تولید
بررســی تغییرات در موجودی انبار محصولات صنایع بورسی 
نشان می  دهد در اسفندماه، باوجود کاهش میزان تولید اغلب 
صنایع، بازهم به دلیل کاهش تقاضای بازار، بخش بیشــتری از 
تولیدات صنایع روانه بازار شده است. به گزارش همشهری، در 
دوره هایی که محدودیت تقاضا وجود دارد و مازاد عرضه در بازار 
بدون مشتری می ماند، روند رشد تولید و تغییرات موجودی انبار 
در خلاف جهت هم خواهد بود. به این معنی که تغییرات رشد 
تولید ریشه در تغییرات تقاضا دارد. این مسئله یکی از اتفاقاتی 
است که در اســفندماه رخ داده و ضمن کاهش تولید صنایع، 
موجودی انبار آنها را افزایش داده است. با این حساب، کاهش 
تولید در اســفندماه را نمی توان چندان ناشی از مشکل صنایع 
برای تأمین مواداولیه دانست بلکه عامل اصلی، نبود مشتری در 
بازار بوده است، زیرا اگر صنایع مشکلی برای حفظ میزان تولید 
داشتند، باید در کنار کاهش تولید، موجودی انبار آنها نیز به دلیل 
خرید بازار کاهش پیدا می کرد. طبق آمارها، تولید صنایع در 3 ماه 
زمستان 1400 به طور متوســط 1.5درصد بالاتر از فروش آنها 

بوده و به انبار منتقل شده است.

تولید کمتر از توان مالی
بررسی جزئیات شــاخص تولید صنایع نشان می دهد در طول 
دوره استخراج این شاخص، محدودیت مالی نقش عمیق تری 
در وضعیت تولید داشته و همبســتگی بین محدودیت مالی و 
رشد منفی تولید بالاتر بوده است؛ اما بررسی ها حاکی از این است 
که در ماه های اخیر محدودیت تأمین مالی نمی تواند عامل افت 
تولید یا افزایش نداشتن در صنایع باشد. به عبارت دیگر، در 2سال 
اخیر تقریبا در تمام دوره ها رشــد شرکت هایی که محدودیت 
مالی شدیدتری داشتند، کمتر از رشد سایر شرکت ها بوده و در 
برخی برهه  های زمانی مانند خرداد تا آذر 1398 این محدودیت 
اثر شدیدتری بر رشد تولید داشته است. در آبان تا دی ماه 1399 
نیز مجددا این اختلاف قابل توجه شــده و در ماه های بهمن و 
اسفند به حداقل رسیده است. همچنین از خرداد تا آبان 1400 
نیز محدودیت مالی، عامل تفاوت معنی دار در رشد تولید بین 
شرکت ها نبوده و تغییرات رشد تولید شرکت ها  در هر دو گروه 
دارای محدودیت مالی شدید و کم، بسیار نزدیک به هم و در یک 
راستا بوده است. در آذرماه نیز گرچه رشد شاخص تولید در بین 
شرکت  های با محدودیت مالی شدید اندکی کمتر از گروه دیگر 
بوده، اما در 3 ماه زمستان مجددا رشد گروه با محدودیت مالی 
شدید بیشــتر بوده و عمل اثرگذاری محدودیت مالی مشهود 

نبوده است.

چالش های صادراتی علیه تولید
آمارها نشان می دهد از ابتدای سال 1398 که روند رو به افزایشی 
رشد تولید صنعتی شروع شــد تا مهرماه 1399 همواره رشد 
شرکت های صادراتی از شــرکت های غیرصادراتی بیشتر بوده 
و صادرات، به نوعی محرک افزایش رشــد در ایــن بازه زمانی 
محسوب می شد؛ اما از آبان 1400 گذشته برخلاف دوره قبلی 
رشــد تولید صنایع صادرات محور از رشــد تولید سایر صنایع 
پایین تر بوده و این اختلاف در ماه های اخیر به مرور افزایش پیدا 
کرده است؛ به گونه ای که رشد گروه شرکت های صادرات محور 
در مهر تا دی ماه به طور متوســط حدود 8واحد درصد کمتر از 
رشد گروه دیگر بوده و در بهمن و اسفند نیز گرچه این اختلاف 
کاهش پیدا کرده اما همچنان رشد صنایع صادرات محور کمتر 
گزارش شده است. این مسئله تا حدود زیادی می تواند ناشی از 
ابهام در چشــم انداز تحولات سیاسی و البته چالش  هایی نظیر 
عوارض صادراتی باشد که در ماه های اخیر در مقابل فعالیت های 
صادرات محور شــرکت ها ایجاد می شــود. این در حالی است 
که همزمان با کاش رشــد صنایع صادرات محور، رشــد تولید 
شرکت های واردات محور از سایر شرکت ها بالاتر بوده و از آبان تا 
اسفند 1400 درحالی که رشد سایر شرکت ها در بازه منفی 1.8 
تا منفی 3.8درصد بوده و روند نزولی داشته، رشد شرکت های با 
درجه واردات محوری بالا در بازه مثبت 2.6 تا 4 درصد گزارش 

شده است.

کالاهای مصرفی، رکورددار کاهش تولید
از نکات مهــم وضعیت تولید صنایع این اســت که بررســی 
محصولات تولید در 2سال اخیر به تفکیک گروه های مصرفی، 
واسطه ای و سرمایه ای نشان می دهد با تغییر روند اقتصاد کلان 
و رشــد تورم و نرخ ارز که منجر به کاهش شدید قدرت خرید 
جامعه شده، بیشترین کاهش تولید مربوط به کالاهای مصرفی 
بوده اســت. در این وضعیت به دلیل نوسانات شدید اقتصادی و 
نامشخص بودن چشم انداز آن رشــد تولید کالاهای سرمایه ای 
مثبت اما بسیار پرنوسان بوده است درحالی که تولید کالاهای 

واسطه ای در روندی کاهشی اما بی نوسان قرار داشته است.

گرانی یا گرانفروشی؟
محمدصــادق مفتح، قائم مقــام وزارت 
صمــت می گویــد: افزایــش قیمت و 
دریافت هزینه ها از مصرف کننده نهایی 
ناشی از گســتردگی نظام توزیع است. 
او توضیح می دهد: نکته بســیار مهم این اســت که ما یک 
گرانی و یک گرانفروشی داریم که 2موضوع متفاوت هستند. 
ناکارآمدی سیســتم های توزیع و فروش بــه گرانی منجر 
می شود. ســوپرمارکت هایی که تعداد آنها به شدت در حال 
افزایش است، هزینه های خود را به صورت قیمت تمام شده از 

مصرف کننده دریافت می کنند.
گذشته از درستی یا نادرستی این گزاره، در وهله اول، انتظار 
بر این اســت که مفتح به عنوان یک مقام مســئول باتجربه، 
سیاســت ها و برنامه های وزارتخانه متبوعــش را برای رفع 
دســت اندازهای نظام توزیع کالاها بیان کنــد و بگوید چه 
زمانی این مشــکلات برطرف می شــود یا دست کم کاهش 

خواهد یافت؟ 
در وهله دوم، باید توجه داشــت این مقام مســئول در واقع 
به دلیل تفاوت قیمت یک کالا در مناطق مختلف یک شهر یا 
بین شهرهای مختلف اشاره دارد، اما آنچه مردم می خواهند 
بدانند این است که ریشه گرانی چیست؟ مثلا آیا درج همزمان 
قیمت تولیدکننده و مصرف کننده باعث شکست قیمت ها به 

نفع مصرف کننده نهایی کالاها و خدمات می شود؟ 
باید بپذیریم قیمت ها ناشــی از متغیرهای کلان اقتصادی، 
ازجمله کســری بودجه دولت، نرخ رشــد نقدینگی و پایه 
پولی و همچنیــن عوامل مؤثر بر قیمت تمام شــده کالاها و 
خدمات است، در نتیجه، در مسیر مبارزه با تورم، دل بستن به 

راهکارهایی غیر از کنترل این متغیرها، اشتباه است.
مفتح که تجربه سال های طولانی مسئولیت در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت را در دولت های مختلف داشــته، بهتر از هر 
کسی می داند که آزمون و خطا دیگر جواب نمی دهد و باید 

مسیر سیلاب تورم را از سرچشمه بست.

آمار بماند برای هیأت دولت
  خبر: رستم قاســمی، وزیر راه و شهرسازی با 
اعلام اینکه حدود یک میلیون واحد مسکونی از طرح 
نهضت ملی مسکن در دست اجراست، از افزایش این 
تعداد به 2 میلیون واحد مســکونی تا مرداد امسال 
خبر داد. به گفته او، در برنامه است تا از مردادماه به 
بعد، افتتاح پروژه های طرح نهضت ملی مسکن در 

دستور کار قرار بگیرد.
  نقد: از ادغام طرح اقدام ملی مسکن دولت قبل 
در نهضت ملی مسکن و ارتقای آمارهای مربوط به 
احداث پروژه و پیشــرفت فیزیکی آنها که بگذریم، 
مردم وقتی پیشرفت سیاست ها و برنامه های دولتی 
را باور می کنند کــه اثرات آن را به چشــم ببینند 
یا لااقــل نتایج آن در جامعه ملموس باشــد؛ نظیر 
اتفاقاتی کــه با اقدام مؤثر دولــت در بازارهای مرغ 
و تخم مــرغ یا ســیمان رخ داد و در کــف بازار هم 
موفقیت آن مشهود است. از منظر رسانه هم، درصد 
پیشرفت وعده ها، سیاست ها و برنامه های دولت و 
دستگاه های دولتی لااقل باید با تجمیع چند مرجع 
آماری قابل راستی آزمایی باشد نه اینکه وزیر بگوید 
احداث یک میلیون آغاز شــده و در مراحل مختلف 
از فونداســیون تا نازک کاری قرار دارد اما آمارهای 
مربوط به افتتاح حساب متقاضیان و پرداخت پول به 
پیمانکاران و سازندگان معادل یک چهارم این تعداد 
باشد. متأسفانه وزیران پیشین، از ارائه آمارهای مبهم 
و نادرست در مسکن مهر خودداری نکردند چنان که 
حالا بعد از چندین بار مختومه اعلام کردن پرونده 
مســکن مهر، همچنان وزیر جدید هم درگیر این 
ماجراست، حالا هم بیم آن می رود که اگر قاسمی در 
ارائه آمارهایی که همکارانش به او می دهند، وسواس 
به خرج ندهد، عاقبت نهضت ملی مســکن نیز به 
همان سرنوشتی دچار شود که مسکن مهر و طرح 

اقدام ملی مسکن به آن دچار شد.

چهره روز

نقد  خبر

تولید

آمار دفتر اطلاعات و داده های آب کشور حاکی است در شامگاه 27فروردین کل 

آب
حجم آب ذخیره شــده در مخازن ســدهای کشــور 26میلیارد و 150میلیون 
مترمکعب بوده که این میزان نسبت به مدت مشابه سال آبی قبل 12درصد کاهش 
نشان می دهد. به گزارش همشهری، بررسی وضعیت ورودی سدهای کشور نشان می دهد ورودی 
به مخازن در ســال آبی جاری )از اول مهر تا شــامگاه 27فروردین( به 20میلیارد و 710میلیون 

مترمکعب رسیده که معادل 3درصد کمتر از مدت مشابه سال آبی گذشته است.

میزان پرشدگی سدهای بزرگوضع ذخیره آب در سدها
 سدهای استان

تهران
سدهای استان 

خوزستان
 سد زاینده رود

اصفهان
 سدهای حوضه 

دریاچه ارومیه

 ۲۵
درصد

 ۵7
درصد

 30
درصد

 73
درصد
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تعداد مبتلایان به دیابت در کشــور، ســال 95، 
11درصد بود و سال گذشته به 14.5درصد رسید.

مدیر برنامه کشوری پیگیری و کنترل دیابت وزارت 
بهداشت به همشهری می  گوید، کرونا در افزایش 
ابتلا به دیابت تأثیر داشته است. خطر ابتلا به دیابت 
پس از درگیر شــدن با کرونا، موضوعی است که 
در پژوهش های جهانی هم ثابت شده؛ موضوعی 
که سبب شــد تا متخصصان از مبتلایان به کرونا 
بخواهند پس از بهبود، وضعیت قندخونشــان را 
بررسی کنند. حالا همین موضوع گریبان  ایرانیان 
را هم گرفته اســت. ماجرای ابتلا به دیابت پس 
از بهبودی از کرونا، موضوعی اســت که از سوی 
علیرضا استقامتی، عضو کمیته علمی کرونا هم 
مطرح می شــود. به گفته او مطالعه ای که حدود 
3هفته قبل در نشریه »لنست« منتشر شد، نشان 
می داد که از میان 1۸۰هزار سرباز آمریکایی که به 
کرونا مبتلا شده و بهبود یافته بودند، ریسک بروز 
دیابت 4۰درصد نسبت به افراد بدون ابتلا بیشتر 
بوده اســت. در ایران هم با اینکه هنوز مطالعات 
مشــخصی در این باره انجام نشــده اما به گفته 
علیرضا مهدوی، مدیر برنامه کشــوری پیگیری 
و کنترل دیابت در وزارت بهداشــت براســاس 
بررسی های انجام شده در سال گذشته جمعیت 
بالای 25سال کشــور مبتلا به دیابت نسبت به 
سال 95، 4.5درصد افزایش پیدا کرد. البته او این 
توضیح را هم اضافه می کند که دلیل این افزایش 
تنها کرونا نیســت:»عواملی ازجملــه قرنطینه، 
خانه نشینی مردم، کم تحرکی همچنین افزایش 
متوســط ســن جمعیت هم در این زمینه نقش 
دارند.« حالا به تأکید متخصصان، با اینکه اینگونه 
اطلاع رسانی ها نباید سبب ایجاد ترس در جامعه 
شود و باید جنبه آگاهی رســانی داشته باشد اما 
بهبود یافته های کرونا درصــورت برهم خوردن 
تعادل قند خون و تداوم این زمان تا 2 هفته، باید 
نسبت به انجام آزمایشــات و مراجعه به پزشک 

اقدام کنند.

رمدسیویر نقشی در ابتلا به دیابت ندارد 
علیرضا استقامتی، عضو کمیته علمی کرونا با اشاره 

به نتایج تحقیقات بین المللــی در حوزه افزایش 
شیوع دیابت پس از پاندمی کرونا به ایسنا می گوید: 
»بررسی های طولانی نشــان داده میان آن گروه 
از بیماران که در مرحله حاد کرونا بودند، شــیوع 
دیابت بیشتر بوده اســت و در مواردی حتی فرد 
بدون اینکه سابقه دیابت داشته باشد، این بیماری 
خودش را نشان داده. در برخی افراد مبتلا به کرونا 
پس از مراجعه به بیمارستان مشخص شد که میزان 
قند خون شان در بدو بستری بالا بوده، درحالی که 
بسیاری از آنها قبلا ســابقه دیابت هم نداشتند.« 
او درباره علت بروز دیابت به دنبــال ابتلا به کرونا 
توضیح می دهد:»گاهی این اتفاق به دلیل استرس 
ناشــی از ابتلا به کرونا و گاهی هم در پی مصرف 
کورتون برای درمــان انواع شــدید کرونا ممکن 
است، رخ دهد و به طور موقت قند خون را بالا ببرد. 
درهرحال به دلایل مختلف در افرادی که در مرحله 
حاد بیماری اند ممکن است افزایش قندخون ایجاد 
شــود، برای گروهی این وضعیت گذراست و برای 
برخی هم در آینده می تواند تبدیل به دیابت  شود.« 
او درباره تأثیر داروهای درمان کننده کرونا ازجمله 
رمدسیویر در بروز دیابت پس از ابتلا به کرونا هم 
می گوید:»در مطالعه انجام شــده روی سربازان 
آمریکایی هیچ ردپایی از رمدســیویر نبوده و تنها 
کسانی که کورتون مصرف کردند افزایش قندخون 
داشــتند ولی زمانی که جان فرد در خطر است و 
با این دارو می توان جان او را نجــات داد چاره ای 
جز استفاده از آن نداریم. البته بیشتر افراد پس از 
دوره مصرف دارو بهبود می یابند و به دیابت مبتلا 
نمی شوند، اما کســانی که زمینه و استعداد دارند 

ممکن است به دیابت مبتلا شوند.« 

کرونا تنها عامل مؤثر در افزایش دیابت نیست 
کسانی که مبتلا به کرونا می شوند پس از بهبودی 
به میزان بیشــتری در معرض ابتلا به دیابت نوع 
1 قرار دارند. این نکته ای اســت که اسد الله رجب، 
رئیس انجمن دیابت ایران به آن اشــاره می کند و 
به همشــهری می گوید: »به طور معمول در اواخر 
زمســتان و اوایل بهار، همچنین اواخر تابستان و 
اوایل پاییز هم شیوع بالای دیابت داریم که دلیل 
اصلی این مسئله مشخص نیســت و ارتباطی به 
کرونا ندارد. در تمام دنیا همین وضعیت اســت و 
برخی می گویند تغییر فصل و برخی دیگر شروع 
مدارس را مطرح می کنند، اما دلیل علمی برای آن 
وجود ندارد.« به گفته رجب، درباره افزایش احتمال 
ابتلا به دیابت برای بهبودیافته های کرونا مطالعات 
دقیقی در کشــور وجود ندارد، اما این مسئله در 
دیگر کشورها مورد بررسی قرار گرفته و ثابت شده 
است، حتی منجر به تشدید بیماری در افراد مبتلا 
به دیابت نوع  2هم شده است. او درباره اینکه مردم 
چه زمانی باید نسبت به افزایش قند خون توجه و به 
پزشک مراجعه کنند، توضیح می دهد:» در حالت 
طبیعی، میزان قند خون قبل از غذا 1۰۰و 2 ساعت 
بعد از غذا 14۰اســت. افزایش این میزان، نشانه 

اختلال در سوخت وساز قند اســت و اگر ادامه دار 
باشــد فرد باید آزمایش هــای لازم را انجام دهد. 
همچنین توجه به تغذیه ، فعالیت های جســمی و 
مدیریت استرس هم باعث می شود کنترل بیماری 

در این افراد بیشتر شود.« 

داروهای کرونا تعادل بدن را به نفع دیابت تغییر 
می دهند 

یکی از مهم ترین عوامل در برابر بیماری ها، قدرت 
سیستم ایمنی بدن افراد است، هر عاملی که بتواند 
باعث ضعف این سیستم شــود، منجر به بیماری 
می شود. کرونا هم با تضعیف سیستم ایمنی بدن، 
احتمال ابتلا به بیماری هایــی ازجمله دیابت را 
افزایش داده است. مهدی شادنوش، رئیس سابق 
مرکز مدیریت پیوند و درمان بیماری های وزارت 
بهداشت با بیان این مطلب به نقش داروها در ابتلا 
به دیابت اشــاره می کند و به همشهری می گوید: 
»در مراحل درمان، داروهــای متعددی ازجمله 
آنتی بیوتیک ، ضدالتهاب و کورتون ها مورد استفاده 
قرار می گیرد و مجموعه این عوامل می تواند تعادل 
بدن را برهم بزند و به نفع برخی بیماری های مزمن 
ازجمله دیابت شرایط فرد را تغییر دهد. به طور کلی 
کرونا می تواند با برهم زدن تعادل سیستم ایمنی 
و نقص در عملکرد اعضای مختلف بدن زمینه ساز 
بیماری های مزمن دیگری باشــد.« به گفته این 
عضو هیأت علمی دانشــگاه شهید بهشتی، برهم 
خوردن تعادل قند خون در طــول زمان اهمیت 
دارد اما ممکن است فرد به صورت مقطعی دچار 
این مشکل شود اما اگر این نبود تعادل ماندگار و 
دو هفته در حد بالا باقی بماند، باید به طور جدی 
مورد بررســی قرار گیرد. او معتقد است شرایط 
دیابت برای بیمارانی که در مراکز درمانی بستری 
می شوند، خطرناک نیست، چرا که به صورت مرتب 
تحت بررسی  قرار می گیرند، اما کسانی که در منزل 
قرنطینه و خوددرمانی می کنند، باید نســبت به 
برهم خوردن تعادل قند خونشان توجه بیشتری 

داشته باشند.

افزایش 4.5درصدي ابتلا به دیابت در کشور 
در اواســط پاندمی کووید-19، ابتلا به دیابت نوع 
1، بعد از ابتلا به کرونا مطرح شــد اما اخیرا نتایج 
مطالعات بین المللی نشان داده که بهبودیافته های 
کرونا بیشــتر به دیابت نوع 2مبتلا می شوند. این 
موضوع را علیرضا مهدوی، مدیر برنامه کشــوری 
پیگیــری و کنترل دیابــت وزارت بهداشــت به 
همشــهری می گوید و ادامه می دهد: »در کشور 
هر سال مطالعات پیمایشی درباره دیابت داشتیم، 
اما در سال 9۸با شــیوع پاندمی کرونا این مطالعه 
متوقف شــد. اواخر ســال 99مطالعــه جدیدی 
داشتیم و متوجه شدیم که شیوع دیابت در ایران 
در جمعیت بالای 25ســال 4تا 5درصد نســبت 
به سال 95افزایش داشــته است. البته نمی توانیم 
به طور قطعی کرونا را تنها عامل این افزایش بدانیم 

چرا که در این مدت به دلیل قرنطینه و خانه نشینی 
مردم، کم تحرکی هــم وجود داشــته و علاوه بر 
آن متوسط سن جمعیت در کشــور هم در حال 
افزایش است. مجموعه این عوامل می تواند منجر 
به افزایش بیماری در کشور شود.« مهدوی البته 
معتقد اســت احتمال ابتلا به دیابت بر اثر ابتلا به 
کرونا چندان نگران کننده نیست و مسئله مهم تر 
که قبــل از کووید -19هم مطرح بــود و قطعا در 
آینده هم وجود خواهد داشت، سبک زندگی مردم 
است: »شیوع دیابت، فشــار خون و بیماری های 
مزمن بالاســت و مردم به نوعی با این بیماری ها 
زندگی می کنند اما نکته اینجاســت که ســالانه 
جمعیت افرادی که بر اثر دیابت جــان خود را از 
دست می دهند از کل مرگ های کووید-   19بیشتر 
اســت، اما کســی به این موضوع حساس نیست. 
ممکن است در دوره پاندمی با افزایش موارد ابتلا 
به دیابت مواجه شده باشیم اما این عدد در جمعیت 
بزرگ دیابتی های کشور چندان به چشم نمی آید. 
ســبک زندگی و کاهش فعالیت های بدنی مردم 
باعث بروز بیماری شده و ضرورت دارد که تغذیه و 
شیب زندگی آنها به ویژه با بازگشایی مراکز آموزشی 
و پایان دورکاری ها درســت شــود.«  به گفته این 
مسئول در وزارت بهداشت، براساس بررسی های 
انجام شــده در ســال قبل 14.5درصد جمعیت 
بالای 25ســال کشور دیابت داشــتند و این عدد 
نسبت به سال 95که روند ابتلا به دیابت کاهشی و 
11درصد بود، 4.5درصد افزایش را نشان می دهد. 
او می گوید:»پیش از پاندمــی کرونا ما مداخلات 
خوبی در پیشگیری از بیماری داشتیم اما با شیوع 
کووید-19سیستم سلامت تعطیل و تمام توجهات 
به کرونا معطوف شــد. با کاهش بیماری، دوباره 
برنامه ها و سطح مراقبت های پیشگیری از دیابت 
افزایــش خواهد یافت اما در ایــن میان نمی توان 
نقش عوامل مخدوش کننده را نادیده گرفت. کرونا، 
مواجهه طولانی با آلودگی هوا، استرس و مشکلات 
اقتصــادی و از همه مهم تر پیر شــدن جمعیت و 
افزایش میانگین سن جامعه می توانند در افزایش 
بیماری های غیرواگیر ازجمله دیابت مؤثر باشند.« 

شلیک »دیابت« به ایرانیان
جمعیت مبتلا به دیابت در کشور از 11درصد سال 95به 14.5درصد در سال 14۰۰رسیده است

مکمل های دارویی بدون برچسب، »قاچاق« است
 طی روزهای اخیر ویدئویی در فضای مجازی منتشر 

سلامت
شد که نشــان می داد بسته کپســولی که به عنوان 
مکمل فروخته شده، تقلبی اســت. در این فیلم که 
به نظر می رسد از سوی یکی از داروخانه داران منتشر شده، نشان داده 
می شود که کپسول های این محصول، خالی یا دارای محتوای بسیار 
کم پودرهای مکمل است؛ محصولی که البته چندان هم گران نیست 
و در ســایت های آنلاین با قیمت حدود 4۰هزار تومــان و با مجوز 
سازمان غذا و دارو به فروش می رسد. با انتشار این فیلم برخی ها اعلام 
کردند که روی بسته های قرص برچسب 1۶رقمی اصالت دارو قید 
نشده است. حالا ســازمان غذا و دارو نسبت به این موضوع واکنش 

نشان داد و اعلام کرد که محصولات بدون برچسب اصالت، براساس 
ضوابط و مقررات قاچاق محســوب مي شــوند. محمد هاشــمی، 
سخنگوی سازمان غذا و دارو در این باره گفت: »برای بررسی موضوع 
»ویدئوی منتشر شده در مورد قرص تقلبی«، مواردی ازجمله داشتن 
برچســب اصالت مطابق ضوابــط مربوطه، نمونه فــرآورده، اعلام 
داروخانه ای که از آنجا خریداری شده و شماره سری ساخت و تاریخ 
تولید، الزامی است.« به گفته هاشمی، به نظر می رسد این محصول از 
نوع مکمل های دارویی است و در فیلم منتشــر شده هم نشانی از 
سازنده آن وجود ندارد. ممکن است این محصول نمونه تقلبی باشد 
و روی آن فیلم گذاشته شده است. برای بررسی بیشتر، باید اطلاعات 

درست از سوی اداره مکمل ها به دستمان برسد. البته فرآورده های 
دارویی فاقد برچسب اصالت مطابق مقررات و ضوابط در حکم قاچاق 

است.
اوایل سال گذشــته هم که موضوع تقلبی بودن مکمل های دارویی 
مطرح شــد، عباس علیمرادیان، معاون وقت اداره غذا و دارو اراک، 
تقلبی بودن برخی از مکمل هــای خارجی را تأییــد کرد و گفت: 
»ممکن است یک شرکت، پروانه واردات از برند خارجی را دریافت 
کند اما برای سود بیشتر داروی اصل را وارد نکند و محصولات خود را 
از کانال های غیررسمی وارد کند. تعداد زیادی از مکمل های ظاهرا 

خارجی تقلبی اند و تنها برای سودجویی به فروش می رسند.« 

مریم سرخوش گزارش
و روزنامه نگار پیگیــری  کشــوری  برنامــه  مدیــر   

کنتــرل دیابــت در وزارت بهداشــت: 
نمی توانیم به طور قطعــی کرونا را تنها 
عامل افزایش دیابت در کشور بدانیم، 
عواملی ازجمله قرنطینه، خانه نشینی 
مــردم، کم تحرکــی همچنیــن افزایــش 
متوسط سن جمعیت هم در این زمینه 

نقش دارند

ســالانه جمعیــت افــرادی کــه بــر اثــر 
دیابت جــان خود را از دســت می دهند 
از مجمــوع مرگ های کووید-19بیشــتر 
اســت، امــا کســی بــه ایــن موضــوع 

حساس نیست

 بازنشستگی مشمولان
 قانون حالت اشتغال

 مقررات مربوط به بازنشستگی مشمولان قانون حالت اشتغال از 
بازنشستگی سایر ایثارگران و عموم بازنشستگان متفاوت است. 
بازنشســتگی آنان تابع ماده4۰ قانون جامع خدمات رسانی به 

ایثارگران است.
ماده4۰ می گوید: حقوق بازنشستگی شهدا، جانبازان و آزادگان 
مشمول قانون حالت اشــتغال، معادل آخرین حقوق و مزایای 
دریافتی تعیین و هرســاله متناســب با افزایش ضریب حقوق 

شاغلان اضافه و به شکل تبصره های زیر عمل می شود.
تبصره ۱- حقوق بازنشستگی مشمولان قانون حالت اشتغال، اعم 
از اینکه در اجرای قانون مذکور یا سایر قوانین و مقررات مربوط 
بازنشسته شده باشند مشابه کارکنان همتراز )بازنشسته در سال 

تصویب این قانون( تطبیق و اعمال می گردد.
تبصره ۲ - حقوق بازنشستگی و وظیفه شهدا، جانبازان و آزادگان 
غیرمستقل و دولتی بنیاد و بازنشســتگی به وظیفه جانبازان و 
آزادگان مستخدم دولت توســط صندوق بازنشستگی دستگاه 

ذیربط پرداخت می گردد.
تبصره ۳ - مشــمولان قانون حالت اشــتغال هنــگام نیل به 
بازنشستگی از کلیه امتیازات منظور شده برای شاغلان همتراز 
)مانند پاداش پایان خدمت و غیره( برخوردار می گردند. دستگاه 
مجری حکم حقوق بازنشستگی مکلف به تامین و پرداخت حقوق 

و امتیازات مذکور خواهد بود.
نکات قانونی که در حقوق بازنشســتگی مشمولان قانون حالت 

اشتغال باید رعایت شود به قرار زیر است:
الــف - پرداخت حقوق بازنشستگی باید معادل آخرین حقوق و 
مزایای دریافتی باشد. با عنایت به اینکه عبارت مزایای دریافتی 
به صورت مطلق آمده، لذا مشمول مزایای مستمر و غیرمستمر 

خواهد بود.
ب - حقوق بازنشستگان مشمول قانون حالت اشتغال هرساله 
متناسب با افزایش ضریب حقوق شاغلان اضافه می شود. بنابراین 
همسان سازی  حقوق بازنشستگان با شــاغلان، برای مشمولان 
قانون حالت اشتغال موضوعیت نداشته و آنان همواره از ضریب 

افزایش حقوق شاغلان برخوردار خواهند بود.
پ - اگر مشــمولان قانون حالت اشتغال حســب سایر قوانین 
بازنشسته شده باشند باید مشــابه کارکنان همتراز بازنشسته 
در ســال تصویب قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران یعني 
1391/2/1۰ حقوق و مزایای آنان تطبیق و پرداخت شود و پس 
از آن مشمول مقررات بازنشســتگی برابر ماده4۰ قانون جامع 

خواهند بود.
ت - مشــمولان قانون حالت اشــتغال به هنگام بازنشستگی از 
همه امتیازاتی که شاغلان در هنگام بازنشستگی از آن برخوردار 
خواهند شد، به صورت مطلق برخوردار می شوند و دستگاه مجری 
حکم حقوق بازنشستگی مکلف به تامین و پرداخت همه امتیازات 

مصوب خواهد بود.

 ورود داروی جدید هموفیلی 
به فهرست دارویی کشور

رئیس مرکز مدیریت پیوند و درمان بیماری های وزارت بهداشــت 
درباره کمبود فاکتور ۸بیماران هموفیلی توضیح داد و گفت:» 2نوع 
فاکتور ۸ مشتق از پلاســما و نوترکیب وجود دارد. نوع پلاسمایی و 
نوترکیب تولید داخلی آن وجود دارد و کمبود فاکتور ۸نداریم. البته 
ممکن است در بازه های زمانی خاصی در یک فاکتور خاص به دلیل 
تحریم ها، کمبودی ایجاد شود، اما بســیار اندک بوده است. فاکتور 
۸ تولید داخلــی داریم و هم اکنون کمبودی نداریم.« امیرحســام 
علیرضایی، در روز جهانی هموفیلی، با تشریح وضعیت ارائه خدمت 
به بیماران هموفیلی، شرایط شیوع این بیماری در کشور و وضعیت 
تامین داروهای این بیماران، به ایسنا گفت: »سالانه برای خدمات 
مربوط به بیماران هموفیلی در بســته خدمتی وزارت بهداشــت، 
2۰میلیاردتومان اعتبار در وزارت بهداشت درنظر گرفته می شود.« او 
ادامه داد:» در سامانه معاونت درمان وزارت بهداشت، حدود 13هزار 
بیمار هموفیلی ثبت شده داریم که تعدادی از این بیماران به انواع 
خفیف هموفیلی مبتلا هستند که دارو دریافت نمی کنند، اما چون 
اگر دچار تصادف یا در جراحی بزرگ، ممکن است نیاز به فاکتورهای 
انعقادی داشته باشند، در سامانه ثبت شده اند. بر این اساس تعداد 
بیماران هموفیلی که در سامانه ما ثبت شده اند، فعال هستند و خدمت 
مســتمر دریافت می کنند، حدود 11هزار و 5۰۰بیمار هستند.« 
علیرضایی، با بیان اینکه تمام اختــلالات خونریزی دهنده ارثی و 
اکتسابی را ثبت کرده ایم، گفت: »هم اکنون حدود 13 نوع اختلال 
انعقادی داریم که تمام آنها تحت عنوان هموفیلی خدمات دریافت 
می کننــد. بزرگ ترین گروه بیماران هموفیلی، فاکتور هشــتی ها 
هستند که حدود 5 هزار نفرند و طی سال های اخیر از نظر تامین و 
دسترسی به دارو نیاز خاصی نداشته اند. همچنین حدود 12۰۰بیمار 
هموفیلی B داریم که فاکتور 9مورد نیازشــان است.« رئیس مرکز 
مدیریت پیوند و درمان بیماری های وزارت بهداشــت درباره اضافه 
شدن برخی داروهای جدید هموفیلی به فهرست دارویی کشور هم 
گفت:» یک دارو با عنوان امی سی زوماپ، دارویی است که به صورت 
پروفیلاکسی و پیشگیرانه می تواند به صورت هفتگی یا 2 هفته یا 4 
هفته یک بار بسته به نظر پزشک به شکل زیر جلدی استفاده شود و 
دیگر نیاز به رگ گیری ندارد. البته هزینه آن مقداری بالاست، اما در 
معاونت درمان و سازمان غذا و دارو مطالعاتی برای این دارو انجام شد 
که نشان داد با وجود اینکه گران است، در طولانی مدت آسیب های 
بیمار، بستری شدن و مشکلات هزینه ای را کاهش می دهد و وقتي 
هزینه - اثربخش مشخص شد،  درخواســت دادیم و بر این اساس 
وارد فهرست دارویی کشور شد. امیدواریم به زودی شرایط در کشور 
به گونه ای شود تا بتوانیم این دارو را در کشــور برای همه بیماران 
عرضه کنیم.« علیرضایی درباره سایر خدمات درمانی و مراقبتی برای 
بیماران هموفیلی افزود:» یک بسته خدمات درمانی-مراقبتی جامع 
برای بیماران هموفیلی از سوی کمیته کشوری هموفیلی تدوین و 
ابلاغ شده و در آن اعلام شده که هر بیمار هموفیل باید مراقبت های 
دوره ای را دریافت کند.« او گفت:» مثلا هر ۶ماه باید توسط پزشک 
ارتوپد یا متخصص گوارش معاینه شــود یا یک ســری آزمایشات 
دوره ای و معاینات دندانپزشکی، فیزیوتراپی و... را انجام دهد. هزینه 
بخشی از خدمات بسته خدمتی مانند تعویض مفصل را سازمان های 
بیمه گر تقبل می کنند. آن بخش از هزینه را که سازمان های بیمه گر 

نمی پردازند، مابه التفاوتش را وزارت بهداشت پرداخت می کند.«

حمیدطریفیحسینی
رئیسسازمانآموزشوپرورش

استثنایی
تاکنــونبیــشاز۷۰درصــدمــدارس
اســتثناییبــامشــارکتخیرانســاخته
شــدهاســت.مادرحــالتدویــنالگوی
مدیریتمشارکتیدرمدرسههستیمتا
خیرانتنهادرساختمدارسمشارکت
نداشتهباشندبلکهدرادارهامورمدرسه

همبامدارسهمکاریداشتهباشند.

صادقستاریفرد
سخنگویآموزشوپرورش

طرحتغذیهپاکبرای۴میلیوندانشآموزاز
مهراجرامیشودوخیرانونهادهایمتولی
بهاینموضوعورودکردهاند.هرچقدربتوان
ازسایردستگاههامنابعبیشتریجذبکرد
وآوردهبیشــتریداشــت،میتوانپوشش
دانشآمــوزانراافزایــشداد.دراینطرح،
موضوعشیروتغذیهدانشآموزانبهصورت

مشارکتیدنبالمیشود.

حجتاللهعبدالملکی
وزیررفاه

تعرفهخدماتتشخیصیودرمانیامسال
متناســببــاافزایــشحقــوقکارکنــاندر
کشــور،۱۰درصــدرشــدداشــتهباشــدوجز
حرفــهایتعرفه)ســهمپزشــک(دربخــش
خصوصیجهتاجرایبند۹-۶سیاستهای
کلیسلامتوماده)۹(قانوناحکامدائمی
برنامههایتوسعهکشوربراییکسانسازی

تعرفهپزشک۱۰درصدکاهشیابد.

نحوه فعالیت مراکز اهدای 
خون تهران در شب های قدر

نحوه فعالیت مراکز فعال اهدای خون در شب های قدر از 
چهارشنبه 31فروردین تا دوشنبه 5اردیبهشت14۰1 
مشخص شد. در روز چهارشنبه 31فروردین و همزمان 
با نخستین شب از شــب های قدر، مرکز وصال شیرازی، 
شهرری، ســتاری و تهرانپارس از ساعت ۸صبح تا پایان 
مراســم و مراکز اهدای خون صدر، پیروزی، شــهریار و 
ورامین از ساعت ۸صبح تا 15 فعالند. در روز پنجشنبه 
اول اردیبهشت، مرکز وصال شــیرازی از ساعت ۸صبح 
تا پایان مراسم، مراکز شهرری، ســتاری و تهرانپارس از 
ســاعت9:3۰صبح تا 23:3۰ و همچنیــن مراکز صدر، 
پیروزی، شــهریار، رباط کریم و ورامین از ساعت9:3۰ 
تا 15 فعال هســتند. در روز جمعه 2اردیبهشت، مراکز 
وصال شیرازی، شهرری، ستاری و تهرانپارس از ساعت 
۸صبح تا پایان مراســم و مراکز صدر، پیروزی و ورامین 
نیز از ســاعت ۸ تا 15 آماده ارائه خدمت هستند. در روز 
شنبه 3اردیبهشت، مرکز وصال شیرازی از ساعت ۸صبح 
تا پایان مراسم و مراکز شهرری، ستاری و تهرانپارس از 
ساعت9:3۰صبح تا 1۶ پذیرای مردمند. در روز یکشنبه 
4اردیبهشت، مراکز وصال شیرازی، شهرری، ستاری و 
تهرانپارس از ساعت ۸صبح تا پایان مراسم و همچنین 
مراکز صدر، پیروزی، شهریار و ورامین از ساعت ۸صبح تا 
15 باز هستند. دوشنبه 5اردیبهشت، مرکز وصال شیرازی 
از ساعت ۸صبح تا پایان مراسم، مراکز شهرری، ستاری و 
تهرانپارس از ساعت 9:3۰صبح تا 23:3۰ و همچنین مراکز 
صدر، پیروزی، نارمک، شهریار، شهرقدس و ورامین هم از 

ساعت 9:3۰ تا 15 فعال هستند.
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نجاتگران کوچک

در مورد کمبود برق در خوزستان توضیح دهند
به زودی هوای خوزستان بسیار گرم می شود و مردم ناگزیر به 
استفاده از کولرهای گازی روی می آورند ولی از سویی مدام 
اعلام می کنند که برق کم است و چنین و چنان. مسئولان 
توضیح دهند که با وجود نیروگاه سد کرخه چرا باید برق کم 
باشد. چرا این امکانات باید از مردم استان دریغ شود. برق و 

آب سد کرخه چه می شود؟
عبدالعین از اهواز

آب و هوای سبزوار بدبو و متعفن است
قطع بی رویه درختان تاغ در حارث آباد سبزوار واقع در جنب کال 
شور و نبود رســیدگی به درخواست های فعالان محیط زیست و 
غفلت مسئولان شهری باعث شده مجوز قطع درختان تاغ روستای 
حارث آباد اجرایی شــود و حارث آباد زیبا و آرام تبدیل به شهری 
متعفن شده است. قرار بود در محل قطع درختان تاغ کشتارگاه 
صنعتی ایجاد شود که هم کشتار دام چند منطقه را پوشش دهد 
و هم برای جوانان ایجاد اشتغال کند که چنین نشد و اکنون مردم 
با زباله دانی شهرداری و محیط سوخت و سوز زباله های شهرداری 
روبه رو هستند که این عوامل باعث شده حارث آباد همواره متعفن و 
آلوده باشد و آرامش و آسایش از شهروندان سلب شود. جدای این، 
باند مافیایی از 15سال قبل تیشه به ریشه تمام تاغ زارهای جنوب 

سبزوار زدند که باید جلوی بدتر شدن وضع را گرفت.
محمد باسط

چرا خط تجریش به راه آهن را دو تکه کردند
از تاریخ 9فروردین ماه خط تجریش به راه آهن دیگر یکسره نیست و 
مسافرانی که در این مسیر تردد می کنند باید در ایستگاه پارک وی 
پیاده شده و اتوبوس عوض کنند. فاصله انتظار برای اتوبوس هایی 
که به صورت گردشــی در خط تجریش تا پارک وی فعالند بسیار 
زیاد است و عملا تجریش به راه آهن را تعطیل کرده اند درحالی که 

سال هاست این خط دایر بوده است.
رحیمی از تهران 

شهریه باشگاه ها برای قشر متوسط بسیار زیاد است
به تازگی و بعد از تعطیلی دوساله، باشــگاه ها بازگشایی شده اند. 
امکانات و تجهیزات آنها در این 2سال تغییری نکرده اما شهریه آنها 
تا 5برابر هم تغییر کرده است. درست است که همه  چیز گران شده 
اما قشر متوسط با این روال حتما نمی توانند از باشگاه استفاده کنند.
نرگس از تهران

جلوی ساخت و سازهای بی رویه را بگیرید
بســیاری از زمین های منطقه شمال کشــور از کشاورزی 
به ساخت وســاز تغییر کاربری داده اند و این مســئله بین 
سی سنگان و نوشهر بیشتر به چشــم می خورد. اگر با این 
وضعیت پیش برویم در چند ســال آینده کشــاورزی این 

منطقه که عمده آن برنج کاریست نابود خواهد شد.
اسلامی از نوشهر

کلاس های دانشگاه خواجه نصیر الدین طوسی حضوری شود
مدتی است که اعلام شده کلاس های دانشگاه ها باید به صورت 
حضوری برگزار شود. اما متأسفانه دانشگاه خواجه نصیرالدین 
طوسی واقع در منطقه سیدخندان از این ابلاغیه پیروی نکرده 
و این موضوع برای دانشجویان رشته فنی که حتما باید درس 
را در حضور استادان و به شــکل عملی بگذرانند دردسر ساز 

شده است.
جهانگیری از تهران

احداث کارخانجات پتروشیمی در »میانکاله« کارشناسی شود
به رغم فراز و فرودهایی که روز های اخیر در موضوع پتروشیمی 
میانکاله مشاهده شــد گویا هنوز عده ای اصرار دارند که این 
پروژه اجرایی شود. این در حالی اســت طی سال های اخیر 
ساخت و ســازهای بی رویه و احداث ســدها و کارخانجات 
متعدد در نقاط مختلف کشــور، محیط زیســت را به خطر 
انداخته اســت. قطعا و حتما احداث کارخانه پتروشیمی در 
میانکاله، باید با نظر کارشناسان محیط زیست صورت بگیرد 
تا کمترین آسیب به محیط زیست و پوشش گیاهی و جانوران 

این منطقه وارد شود.
غلامحسین پور از بابل 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

دستبرد میلیونی به خانه همسر سابق
پشت پرده ســرقت میلیونی از خانه زن جوان، همسر سابق او 
بود که با اســتفاده از کلید وارد خانه وی شده و نقشه سرقت را 

عملی کرده بود.
به گزارش همشــهری، چند ماه پیش مأموران پلیس پایتخت 
در جریان ســرقت میلیونی از خانه ای در خیابان 17شــهریور 
قرار گرفتند و راهی آنجا شــدند. صاحبخانه زن جوانی بود که 
به مأموران گفت: حوالی عصر برای انجــام کاری از خانه خارج 
شدم اما حدود ساعت23:30 وقتی برگشتم متوجه شدم دزد 
وارد خانه شده و حدود 200میلیون تومان اموال باارزشی را که 
در خانه داشتم سرقت کرده  اســت. با شکایت این زن، تیمی از 
کارآگاهان پایگاه ششم پلیس آگاهی تهران برای کشف راز این 
سرقت وارد عمل شدند. قفل در ورودی ساختمان کاملا سالم 
بود و سارقان بدون هیچ مشکلی وارد خانه شده بودند. این یعنی 
سرقت از سوی فردی آشنا رخ داده که هم کلید خانه را در اختیار 
داشته و هم می دانسته که صاحبخانه چه زمانی در خانه حضور 
ندارد. بررسی ها در این پرونده ادامه داشت تا اینکه کارآگاهان 
به همسر سابق شاکی مشکوک شدند. بررسی ها نشان می داد 
که شاکی مدتی قبل از همسر موقتش جدا شده بود اما همسر 
او اعتقاد داشت که بسیاری از اثاثیه خانه را وی خریده و متعلق 
به اوست. به همین دلیل احتمال داشت که این مرد برای پس از 
گرفتن اثاثیه، نقشه سرقت را عملی کرده باشد. در ادامه مأموران 
موفق به شناسایی مرد جوان شدند و او را به صورت نامحسوس 
زیرنظر گرفتند و متوجه شدند که وی همان سارقی است که به 
خانه شاکی دستبرد زده بود. با صدور دستور قضایی، مرد جوان 
بازداشت شــد و پس از انتقال به پایگاه ششم آگاهی به سرقت 
میلیونی اعتراف کرد و مدعی شــد که پس از ازدواج با شاکی، 
مقدار زیادی از اثاثیه و لوازم باارزش خریده و به خانه وی برده 
بود اما پس از جدایی، شاکی حاضر نشده بود که این لوازم را پس 
بدهد. به همین دلیل نقشه کشیده بود که با سرقت از آنجا، لوازم 
را پس بگیرد و یک شب که می دانســت شاکی در خانه حضور 
ندارد، وارد آنجا شده و نقشه سرقت را عملی کرده بود. سرهنگ 
سیدقاسم موسوی فر، رئیس پایگاه ششم پلیس آگاهی تهران با 
بیان این خبر گفت: متهم پس از اعتراف به سرقت میلیونی برای 

سیر مراحل قانونی در اختیار مرجع قضایی قرار گرفت.

سرنوشت مبهم دختر 25 ساله 
با گذشت 3ماه از ناپدید شدن دختری 25ساله در تبریز، ارسال 
یک بسته پستی به خانه آنها از مقصد تهران، تیم تحقیق را در 

برابر یک معمای پیچیده قرار داده است.
به گزارش همشهری، چند روز قبل خانواده دختری 25ساله از 
تبریز راهی اداره آگاهی تهران شدند و گفتند که دخترشان از دی 

ماه سال گذشته به طرز مشکوکی ناپدید شده است.
پدر او توضیح داد: ما ســاکن تبریز هستیم و دخترمان آخرین 
بار در یکی از روزهای دی ماه برای شرکت در جشن تولد یکی 
از دوستانش از خانه خارج شد و دیگر برنگشت. او حتی زمانی 
که در مراسم بود برای من و مادرش پیام فرستاد که تا ساعتی 
دیگر مراسم تمام شده و به خانه برمی گردد اما از آن شب به طرز 

مرموزی ناپدید شده و ما به شدت نگران سرنوشت او هستیم.
وی ادامه داد: در این مدت همه جا به دنبال دخترمان گشتیم اما 
ردی از او پیدا نکردیم. حتی نزد پلیس رفتیم و کمک خواستیم 
اما تحقیقات پلیس هم به نتیجه نرسید و سرنخی از دخترمان 
به دست نیامد تا اینکه یک هفته قبل یک بسته عجیب پستی 
به دستمان رسید. وقتی پستچی بسته را به ما تحویل داد، نام 
دخترمان به عنوان گیرنده روی آن نوشته شده بود. بسته از تهران 
ارسال شده و فرستنده یک پسر بود. بسته را که باز کردیم پر بود 
از کتاب های مختلف. اکثر کتاب ها رمان بود که برای دخترمان 
فرستاده شده بود. چون فرســتنده از تهران بود احتمال دادیم 
فردی که بسته را برای دخترمان فرستاده احتمالا از سرنوشت او 
نیز با خبر باشد. به همین دلیل راهی پایتخت شدیم تا شاید ردی 

از دخترمان به دست آوریم و نگرانی هایمان پایان یابد.
با این شــکایت، تحقیقات با دســتور قاضی مصطفی واحدی، 
بازپرس شــعبه یازدهم دادســرای جنایی تهران آغاز شــد و 
اطلاعات تازه ای به دست آمد. نتیجه تحقیقات مأموران پلیس 
آگاهی تهران نشان می داد که دختر جوان چند روز بعد از جشن 
تولد دوســتش، قدم در یک شــرکت که در زمینه کسب وکار 
اینترنتی در تهران فعالیت می کرده گذاشته است. با تحقیق از 
کارکنان شرکت معلوم شد که دخترجوان برای مشورت درباره 
سرمایه گذاری در حوزه کسب وکارهای اینترنتی به آنجا رفته و 
مشاوره گرفته است. اما پس از آن دیگر کسی از سرنوشت او خبر 
نداشت. هم اکنون تحقیقات گسترده برای شناسایی فرستنده 
بسته پستی نیز آغاز شده تا با تحقیق از او معمای پیچیده ناپدید 

شدن دختر جوان رازگشایی شود.

شهادت مرزبان زابلی 4روز پس از 
درگیری با اشرار 

مرزبان جــوان که چند 
روز قبل در منطقه مرزی 
هدف گلوله اشــرار قرار 
گرفته بود بر اثر شــدت 
جراحات وارده به شهادت 

رسید.
به گــزارش همشــهری، 
عصــر روز 25فروردین 
مرزبانان هنگ مرزی زابل 

واقع در شمال سیستان و بلوچســتان که برای تامین امنیت 
مناطق مرزی راهی نقاط محل تردد قاچاقچیان و اشرار شده 
بودند هنگام پوشش امنیتی منطقه با تعدادی از اشرار درگیر 
شدند که یکی از مرزبانان به نام ستوان سوم علی شیخی کبیر 
هدف گلولــه قرار گرفت و مجروح شــد. با وجــود اینکه این 
مرزبان وظیفه شناس به مرکز درمانی منتقل شد اما تلاش ها 
برای درمان او مؤثر واقع نشد و او پس از چند روز بر اثر شدت 
جراحات وارده به شــهادت رسید. براســاس این گزارش این 
شهید ساکن شهرســتان زابل بود و از او 2پسر و یک دختر به 

یادگار مانده است.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه

تحقیقات در پرونده ناپدید شــدن زنی 70ساله پس از 
2ماه نتیجه داد و معلوم شــد که زنی جوان در درگیری 
جان او را گرفته و با همدستی شوهرش جسد وی را به 

آتش کشیده است.
به گزارش همشــهری، یکی از روزهای بهمن ماه سال گذشته مردی به 
اداره پلیس پایتخت رفت و خبر از ناپدید شدن خواهر 70ساله اش داد. وی 
گفت: خواهرم در خانه اش در شمال تهران تنها زندگی می کرد و گاهی با 
کاروان ها به سفرهای زیارتی می رفت اما حالا مدتی است که ناپدید شده و 

حدس می زنم که بلایی بر سرش آمده باشد. 

بازداشت زوج آشنا 
با دستور قاضی عظیم سهرابی، بازپرس شعبه نهم دادسرای جنایی تهران 
تحقیقات ویژه برای یافتن ردی از زن ناپدید شده آغاز شد. بررسی های 
اولیه حکایت از این داشت که مردی جوان به نام ناصر از مدت ها قبل به 
خانه زن گمشده رفت وآمد داشته و کارهای او را انجام می داده است. ناصر 
فردی بود که آخرین بار با زن گمشده تماس گرفته بود و با او قرار ملاقات 
داشت. به همین دلیل بازداشت شد اما ادعا کرد که روز حادثه قرار ملاقات 

آنها به هم خورده و از سرنوشت زن گمشده بی اطلاع است.
با اینکه ناصر ادعای بی گناهی می کرد، اما شواهد علیه بود و مأموران در 
ادامه دریافتند روزی که وی با زن گمشده قرار داشت، درحالی که سوار بر 
ماشینش بوده به همراه همسرش به مقابل خانه این زن رفته و او را سوار بر 

خودروی خود کرده است و پس از آن پیرزن به طرز مرموزی ناپدید شده 
است. به این ترتیب بازجویی از او ادامه یافت تا اینکه ناصر  سکوت خود را 
شکست و گفت که همسرش ناخواسته باعث مرگ پیرزن شده و آنها از 
ترس دستگیری، جسد وی را به آتش کشیده اند. مرد جوان توضیح داد: 
مقتول را از مدت ها قبل می شناختم و تمام کارهای شخصی اش را انجام 
می دادم؛ از کارهای بانکی گرفته تا پرداخت قبوض و موارد دیگر. او یک 
زمین در اطراف تهران داشت که بایر بود و با زحمت من تبدیل به یک باغ 
شد. به همین دلیل از او خواستم 2یا 3دانگ آن را به نام من بزند، اما قبول 
نکرد. وی ادامه داد: روز حادثه ســراغ پیرزن رفتم تا برای انجام کارهای 
اداری باغ به اطراف تهران برویم. همســرم نیز همراهــم آمد و چون در 
صندلی جلو وسیله بود، همسرم و پیرزن هردو در صندلی عقب نشستند. 
من از ماشین پیاده شدم تا از مغازه چند بطری آب بخرم. وقتی برگشتم با 
صحنه هولناکی مواجه شدم. پیرزن سرش به جدول کنار جوی آب برخورد 
کرده و از هوش رفته بود. همسرم هراسان بالای سرش بود و وحشت زده 
می گفت که او نفس نمی کشد. او بر اثر برخورد سرش به جدول جان باخته 
بود و همســرم می گفت در درگیری وی را هل داده و سبب شده سرش 
به جدول برخورد کند. بعد از روی ترس تصمیم گرفتیم جسد را از بین 
ببریم؛ به همین دلیل به سمت بیابان های رباط کریم رفتیم و جسد مقتول 
را در آنجا آتش زدیم. با اعترافات ناصر همسر وی نیز بازداشت شد و  گفت: 
روز حادثه وقتی شوهرم از ماشین پیاده شده بود، به پیرزن گفتم که باید 
سهم ما را بدهد و سر این موضوع درگیر شدیم. بعد  در ماشین را باز کرد که 

پیاده شود و من از عصبانیت او را هل دادم که سرش به جدول کنار خیابان 
برخورد کرد و جان باخت. 

براساس این گزارش، زوج جوان پس از اقرار به ارتکاب جنایت با قرار قانونی 
بازداشت شدند و برای انجام تحقیقات بیشتر در اختیار مأموران اداره دهم 

پلیس آگاهی تهران قرار گرفتند.

اسرار قتل زن گمشده در سينه زوج آشنا 

»پسر 6ســاله وقتی با حال 
بد و وضعیــت وخیم پدرش 
روبه رو شــد، گوشــی تلفن 
را برداشت و با شــماره 115تماس گرفت و 
همیــن کار باعث نجات جان پدرش شــد.« 
این نخستین مرتبه ای نیست که هوشیاری 
کودکان از حادثه ای تلــخ جلوگیری کرده و 
پیش از آن نیز کودکان زیادی فرشته نجات 
اعضای خانواده شان شده اند که در این گزارش 

به تعدادی از این حوادث می پردازیم.
به گزارش همشهری، تازه ترین حادثه ای که 
قهرمان آن پسری 6ساله است یکشنبه شب 
در شهرستان روانسر واقع در استان کرمانشاه 
اتفاق افتاد. ماجرا از این قرار بود که پسر 6ساله 
به نام آرین برای بوســیدن پدرش به اتاق او 
رفت اما ناگهان متوجه شــد که او حالش بد 
شده است. پدر آرین سابقه بیماری داشت و 
دچار تشنج شده بود. پسر خردسال با اینکه 
از دیدن پدرش در این شــرایط ناراحت شده 
و ترسیده بود اما بعد از چند لحظه به خودش 
آمده و تصمیم گرفته برای نجات پدرش کاری 
کند. او دوان دوان ســراغ گوشی تلفن رفت 
و با شــماره 115تماس گرفت تا از اورژانس 
کمک بخواهد. اپراتور اورژانس وقتی صدای 
لرزان پسربچه را شــنید متوجه ماجرا شد. 
او از آرین خواست تا خونســردی خودش را 
حفظ کند و آدرس خانه شــان را بدهد اما او 
به طور دقیق نشــانی خانه را نمی دانســت و 
همین موضوع کار اورژانس را دشوار می کرد. با 
وجود این، اپراتور اورژانس با پرسیدن سؤالاتی 
تلاش کرد نشــانی خانه را به طــور حدودی 
از آرین بپرســد و از او خواســت برای اینکه 
امدادگران بتوانند خانه شــان را سریع تر پیدا 
کنند جلوی در خانه برود. با وجود اینکه پیدا 
کردن خانه بیمار بدون داشتن نشانی دقیق 
دشوار بود اما ســرانجام حدود 20دقیقه بعد 
آنها آرین را در کوچــه دیدند و خود را به پدر 
او رســاندند و به این ترتیب پدر بیمار آرین با 
هوشیاری پسرش و حضور بموقع امدادگران 
اورژانس نجات پیدا کرد. هومن رفیعی، رئیس 
اورژانس پیش بیمارستانی کرمانشاه در این باره 
می گوید: وضعیت پدر آرین به گونه ای بود که 

نیاز به مراجعه به درمانگاه داشت و اگر آرین 
تماس نگرفته بود ممکن بود اتفاق بدی برای 
او رخ دهد و با تماس بموقع و انتقال این مرد 
به مرکز درمانی هم اکنون اوضاع عمومی بیمار 

خوب است.

نجات مادر توسط دختر 9ساله
آرین تنها کودکی نبود که با هوشیاری خود 
جان یک نفر را نجات داد. روز 1۸فروردین ماه 
امسال کودک دیگری در اصفهان که مادرش 
دچار وضعیت وخیمی شــده بود از اورژانس 
کمک خواست و با این تماس تلفنی توانست 
جان مــادرش را نجات دهد. صبــح آن روز 
رسپینای 9ســاله وقتی از خواب بیدار شد و 
دید که از مادرش خبری نیست سراغ او رفت 
اما هرچه مادرش را صدا زد او بیدار نشد. او که 
به شدت ترســیده و نگران مادرش شده بود 
ناگهان به یاد حرف های معلمش در مدرسه 
افتاد که گفته بود بچه ها باید چند شــماره 
تلفن مهم را به یاد داشــته باشند که یکی از 
این شماره ها تلفن 115اورژانس است. در این 
شرایط بود که رسپینا فورا با اورژانس تماس 
گرفت. او درحالی که صدایــش می لرزید به 
کارشــناس اورژانس گفت که هرچه مادرش 
را صدا می زند جــواب نمی دهــد. اپراتور از 
دختربچه خواســت چند ضربه به شانه مادر 
بزند امــا فایده ای نداشــت و در ادامه آدرس 
خانه را از رسپینا پرسید و دختربچه تا جایی 
که آدرس را می دانست اعلام کرد و همزمان 
با یکی از اقوامش هم تماس گرفت و از او نیز 
کمک خواست. حدود 12دقیقه گذشته بود که 
تکنیسین های اورژانس با نشانی اي که رسپینا 
داده بود توانستند خانه شــان را پیدا کنند و 
جان مادرش را نجات دهند. بررسی های اولیه 
نشــان می داد که زن جــوان به دلیل ابتلا به 

دیابت بیهوش شده بود.

تماس حیاتی با 125
یکی دیگر از تماس هــای حیاتی چند وقت 
قبل توســط دختری 6ســاله به نام حنانه با 
آتش نشانی کاشان گرفته شد. او که همراه با 
خواهر 3ساله اش در خانه بودند بعد از آنکه از 

صدای زودپز که روی اجاق گاز بود ترسید روی 
آن آب ریخت و همین کار باعث خاموش شدن 
شعله و نشــت گاز در خانه شد. لحظاتی بعد 
وقتی دختربچه متوجه بوی گاز شــد ترسید 
و فورا با 125تماس گرفت اما نمی توانســت 
آدرس خانه را به اپراتور آتش نشــانی بدهد. 
او آنقدر وحشــت کرده بود که حتی نام پدر 
و مادرش را هم بــه یاد نمی آورد و نشــانی 
خانه شــان را هم نمی دانســت. حنانه فقط 
گفت که در خانه شان آهنی و گُل گُلی است 
و کنارش سیاه اســت. آنطور که او می گفت 
پدر و مادرش در خانه را قفل کرده و به سر کار 
رفته بودند. دقایقی از این تماس می گذشت 
که آتش نشــانان با توجه به نشانی هایی که 
حنانه داده بود و با اســتفاده از سیستم اعلام 
آدرس توانســتند در کوتاه ترین زمان ممکن 
خود را به آنجا برسانند. با اینکه درهای خانه 
که در زیرزمین یک ساختمان قرار داشت قفل 
بود آتش نشانان درها را باز کرده و درحالی که 
گاز زیادی در فضای خانه منتشر شده بود 2 
دختربچه را از خانه خارج و آنجا را ایمن سازی  

کردند.

دختر 6ساله، فرشته نجات مادر
یکی دیگــر از نجاتگــران کوچــک، دختر 
6ساله ای اهل خمینی شــهر است که وقتی 
دید مــادرش با مصرف قرص بیهوش شــده 
با اورژانس تماس گرفت و کمک خواســت. 
این کودک باهوش بدون ترس و وحشــت با 
اپراتــور اورژانس صحبت کرد و توانســت به 
شکل حدودی نشانی خانه شان را بدهد و به 
این ترتیب چند دقیقه بعد وقتی امدادگران 
اورژانس در محل حاضر شدند مشخص شد که 
زن جوان به دلیل مسمومیت دارویی بیهوش 
شده که برای درمان به بیمارستان منتقل شد 

و از مرگ نجات پیدا کرد.

آموزش به کودکان برای مواقع اضطراری
آرزو دهقانی، دکتری سلامت در 

بلایا و فوریت های دانشگاه شهیدبهشتی 
وضعیت اضطراری هر موقعیتی اســت که در آن زندگی 
و حیات فرد تهدید شــود و کمک فوری آتش نشــانی، 
اورژانس، امداد و نجات و پلیس مورد نیاز باشد. آشنایی با 
شماره تلفن های ضروری، برای حفاظت از جان و زندگی 
بسیار مهم است. همه افراد باید از کودکی با این شماره ها 
و زمان تماس با آن را آموزش ببینند. مهم ترین مسئله ای 
که باید در شرایط اضطراری به آن توجه کرد این است که 
در کوتاه ترین زمان با شماره اضطراری تماس گرفته شود تا 
در کمترین زمان ممکن و بدون تأخیر به افراد حادثه دیده 

کمک و امدادرسانی شود.
شــماره 115برای اورژانس پیش بیمارستانی در زمان 
وجود مصدوم و مجروح و یا بیماری، شــماره 125برای 
مواقع آتش سوزی، شماره 112برای حوادث غیرمترقبه 
و شــماره 110برای پلیس و مواقع تهدید کننده استفاده 
می شود. در گام اول لازم اســت که به فرزندان خود در 
مورد شرایط اضطراری و خطر احتمالی که ممکن است 
در خانه یا در مکان های دیگر مثل مدرسه و خیابان اتفاق 
بیفتد آموزش دهیــم. در گام دوم فرزندان باید آدرس 
خانه را بدانند. اسم خیابان، کوچه و پلاک را می توانید با 
بازی و نقاشی به او آموزش دهید. زیرا در مواقع تماس با 
شماره های اضطراری، ممکن است نیاز به اعزام تیم های 
امدادی باشد؛ بنابراین حتما کودکان باید نشانی خانه را 
بدانند. در گام بعد به فرزندان خود بیاموزیم که چگونه 
با شــماره های اضطراری تماس بگیرند. با توجه به سن 
کودکان می توان با نقاشی شماره تماس واحدهای امدادی 
و نصب آن بر دیوار و جلوی چشم کودکان، جریان آموزشی 
مداوم و یادآوری مکرر را ایجاد کنیم. همچنین پیشنهاد 
می شود با تلفن اسباب بازی یا تلفن قدیمی، نحوه تماس 
با نیروهای امدادی با کودکان تمرین شود. حتی پیشنهاد 
می شود ماهی یک بار این بازی تکرار شود. تمرین مکرر 
با کودکان باعث می شود که در هر شرایطی بتواند تا حد 
امکان خونسردی خویش را حفظ کند تا مناسب ترین رفتار 
را داشته باشــد. حتما و با تأکید باید به کودکان آموزش 
داده شود که هرگز از این شماره ها برای تفریح و سرگرمی 
و خنده استفاده نکنند و بیاموزند که تماس با این مراکز به 
جز برای کارهای ضروری و لازم، جرم است و پیگرد قانونی 
دارد و باعث می شود که جان بقیه افراد که نیاز به خدمات 
دارند به خطر بیفتد. حتما شماره های امدادی را روی کاغذ 

بنویسید و برای مواقع اضطراری کنار تلفن قرار دهید.

گزارش

جنایی

تماس تلفنی کودکان با اورژانس و آتش نشانی تاکنون جان افراد زیادی را نجات داده است 

قتل پسر 14ساله در
 مدرسه یا مسیر مدرسه؟ 

به دنبال انتشــار خبــری مبنی 
بر مرگ دانش آموز 14ســاله در 
جریان درگیری در مدرســه ای 
در یکی از روســتاهای میناب، 
آموزش و پرورش اعلام کرد که 
این اتفاق در مســیر مدرسه رخ 

داده اســت، نه داخل مدرســه. به گزارش همشهری، روز 
یکشنبه گذشته حادثه تلخی در روستای زرتوجی شهرستان 
میناب در استان هرمزگان رخ داد. 2نوجوان مدرسه ای با هم 
درگیر شــدند که در جریان این درگیری یکی از آنها به نام 
محمدامین که 14ســاله بود جانش را از دست داد. به دنبال 
این حادثه، رسانه ها به نقل از یکی از اهالی این روستا نوشتند: 
دانش آموزان مدرســه باقرالعلوم روستای زرتوجی به دلیل 
تعمیرات مدرسه، در حسینیه روستا کلاس هایشان را برگزار 
می کنند کــه روز حادثه یکی از دانش آموزان برای نشــان 
دادن هنر رزمی خود به سینه »محمد امین« ضرباتی را وارد 
می کند که این ضربات باعث ایســت تنفسی و قلبی محمد 
امین می شــود و تلاش کادر مدرســه برای نجات جان وی 
ناکام می ماند. اما پس از انتشار این خبر روابط عمومی اداره 
کل آموزش وپرورش هرمزگان اعلام کرد: مرگ دانش آموز 
مینابی در مدرســه صحت ندارد و حادثه منجر به مرگ، در 

مسیر مدرسه به خانه رخ داده است. 

زن جوان وقتی پس از 3ماه اقامت در یکی از کشــورهای 
همسایه به خانه اش در تهران بازگشت، متوجه شد که دزدان 

همه اموال او حتی خودروی پرایدش را به سرقت برده اند.
به گزارش همشهری، این اتفاق اواخر سال گذشته رخ داد. 
آن روز زن جوانی که به مدت 3ماه در یکی از کشــورهای 
خارجی ســکونت داشــت تصمیم گرفت به خانه اش در 
تهران برگردد اما وقتی به پایتخت رسید و قدم به خانه اش 
گذاشت فهمید که دزدان به آنجا دســتبرد زده اند. آنها 
همه اموال و اثاثیه باارزش داخــل خانه به ارزش بیش از 
2میلیارد تومان را ســرقت کرده و حتی خودروی پراید 
شاکی را که در پارکینگ بود نیز دزدیده بودند. با شکایت 
این زن، تیمی از مأموران پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران 
وارد عمل شدند و تحقیقات برای شناسایی و دستگیری 
دزدان شروع شد. بررسی  تصاویر دوربین های مداربسته از 
این حکایت داشت که سرقت از سوی چند نفر که ماسک 
به صورت داشتند رخ داده اســت. آنها پس از پرسه زدن 
در خیابان و اطمینان از اینکه خانه شاکی خالی است، با 
تخریب قفل در ورودی وارد آنجا شده و همه اموال باارزش 
را در خودروی پراید او قرار داده و آن را با خود برده بودند. 
کارآگاهان برای به دست آوردن سرنخی از دزدان، شماره 
پلاک خودروی ســرقتی را در مرکز اطلاعات پلیس ثبت 
کردند و دستور توقیف آن صادر شد. درحالی که تحقیقات 
ادامه داشت، مدتی قبل معلوم شد که این خودرو در یکی 
از شهرهای شمالی کشور مشاهده شده است. ماجرا از این 

مکث

قرار بود که اعضای یک باند سرقت شبانه وارد یک شرکت   دستگيری دزدان ميلياردی
خصوصی در شهر شمالی شده و دست به سرقت میلیونی از 
آنجا زده بودند و وقتی پلیس وارد ماجرا شده بود، مشخص 
شد که دزدان با استفاده از همان خودروی پرایدی که در 
تهران سرقت شده بود راهی شــرکت مورد نظر شده و به 
آنجا دستبرد زده بودند. این یعنی دزدانی که به خانه زن 
جوان در تهران دستبرد زده بودند همان هایی هستند که 
نقشه سرقت میلیونی از شرکت خصوصی در شمال کشور 
را عملی کرده اند. ماموران در ادامه تحقیقات متوجه شدند 
که دزدان پس از دستبرد به شــرکت، با پراید مسروقه به 
تهران بازگشته و این خودرو را در یکی از کوچه های محله 
یوســف آباد رها کرده اند. با پیدا شدن خودرو، مأموران به 
بررسی دوربین های مداربسته آن حوالی پرداختند و به این 
ترتیب نخستین سرنخ ها از اعضای باند سرقت به دست آمد. 
سرهنگ سعید مجیدی، رئیس پایگاه چهارم پلیس آگاهی 
تهران با بیان این خبر گفت: پیگیری سرنخ های به دست 
آمده، مأموران را به اعضای این باند رساند و آنها یکی پس 
از دیگری شناسایی شدند. وی ادامه داد: با شناسایی 5عضو 
باند ســرقت، عملیات ضربتی پلیس برای دستگیری آنها 
کلید خورد و ماموران موفق شدند سردسته باند را به همراه 
یکی از همدستانش دستگیر کنند که در بازرسی مخفیگاه 
آنها علاوه بر مقداری لوازم سرقتی، یک قبضه سلاح جنگی 
نیز کشف شــد. به گفته ســرهنگ مجیدی، متهمان در 
بازجویی ها به سرقت از خانه زن جوان و همچنین شرکت 
خصوصی در شمال کشور اعتراف کردند و تحقیقات از آنها 
برای کشف ســایر جرایم ارتکابی و همچنین دستگیری 

بقیه اعضای این باند ادامه دارد.
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روزنامه گاردین ]انگلیس[

عمر کمتر زنان در مناطق فقیرنشین انگلیس
گاردین با استناد به تحقیقات انجام شده از سوی مجلس 
انگلیس نوشــته که زنان در مناطق فقیرنشین این کشور 
به طور متوسط 78سال عمر می  کنند و این 8سال کمتر از 

متوسط عمر زنان در مناطق ثروتمندنشین است.

حملات هوایی روز شــنبه ارتش 
پاکستان به مناطق مرزی در شرق 
افغانستان، دست کم 47کشته به 
جا گذاشــت؛ حملاتی که واکنش 
تند سران طالبان را به دنبال داشت تا نشانه ای جدی 

از آغاز شکاف میان اسلام آباد و گروه طالبان باشد.
طبق گزارش  رسانه های پاکستان، این حملات علیه 
مواضع نیروهای گروه »تحریک طالبان پاکستان« 
انجام شده است. این حملات در شرایطی رخ می دهد 
که از زمان بازگشت طالبان به قدرت در افغانستان، 
اختلافات میان دو طرف رو به افزایش گذاشته است. 
از زمان به قدرت رسیدن طالبان، خط مرزی میان 
افغانستان و پاکستان به کانون تنش میان 2 کشور 
تبدیل شده اســت. مقامات پاکســتانی معتقدند 
حمــلات هفته های اخیــر علیه نیروهــای ارتش 
پاکستان از آن سوی مرز و توسط فرماندهان تحریک 
طالبان پاکســتان طرح ریزی شده است. اسلام آباد 
طالبان افغانســتان را متهم می کند که به نیروهای 
طالبان پاکستان پناه داده است. سران طالبان اما این 
ادعا را انکار می کنند. مقامات طالبان ازجمله ذبیح الله 
مجاهد، سخنگوی این گروه، حملات هوایی پاکستان 
را محکوم کرده   اند. مجاهد از پاکستانی ها خواست 
صبر طالبان را برسر مســائل این چنینی نیازمایند 
و حملات خود را تکرار نکنند و درعوض مشــکلات 

موجود را از مسیرهای سیاسی حل کنند.

مرز دیورند و اختلاف نظری کهنه
حملات هوایی پاکســتان به افغانســتان، دعوای 
افغان ها با همســایه خود بر سر بریا کردن فنس در 
امتداد مرز 2 کشــور که به »خط دیورند« معروف 
است را هم تشــدید کرده اســت. این مرز بیش از 
120سال اســت که به عامل جدایی میان 2 کشور 
تبدیل شده اســت. ایده ایجاد خطوط مرزی میان 
افغانســتان و پاکســتان در قرن نوزدهم از سوی 
امپراتوری انگلیس مطرح شــد و مناقشه بر سر آن 
یکی از درگیری های تاریخی میان 2 کشــور است؛ 
به ویژه به این دلیل که این خط بــه طول 2هزار و 
640کیلومتر با عبور از ســرزمین های قوم پشتون 
ساکن در شرق افغانستان، پشتون ها را در دو سوی 
مرز از یکدیگر جدا کرده است. پاکستان فنس کشی 
را از سال 2014آغاز کرده و تاکنون 90درصد پروژه 

به پایان رسیده است.

 دولت پیشین افغانســتان هرگز خط مرزی دیورند 
را به عنوان مرز رســمی میان دو طرف به رسمیت 
نشناخت. حتی در دوره ای نیروهای مرزبانی 2 کشور 
به روی هم آتش گشودند. پاکستان تصور می کرد که 
با پیروزی طالبان و تصرف کابل به دست این گروه، 
تمامی مناقشات مرزی میان 2 کشور به تاریخ خواهد 
پیوست اما وقایع اخیر نشان می دهد که این زخم، 

عمیق تر از آن است که اینگونه درمان شود.

تحریک طالبان، درد بی درمان پاکستان
تحریک طالبان پاکســتان از نظــر ایدئولوژیکی و 
مذهبی شــباهت های زیادی با طالبان افغانستان 

دارنــد، اما ایــن دو گروه هایی جدا از هم به شــمار 
می روند. از ســال 2007تا کنــون تحریک طالبان 
پاکستان مســئول مرگبارترین حملات تروریستی 
در خاک پاکستان بوده است. اگرچه ارتش پاکستان 
در ســال های اخیر حملات مداومی را علیه طالبان 
پاکســتان انجام داده و به موفقیت هایی هم دست 
یافته است، اما تعدادی از فرماندهان اصلی این گروه 
همچنان در خاک افغانستان مخفی شده اند. انفعال 
افغانســتان برای شناسایی و دســتگیری این افراد 
برای ســال ها به منبع تنش مداوم میان پاکســتان 
و دولت سابق افغانســتان تبدیل شده بود. هرچند، 
دولت پیشین افغانستان هم پاکستان را به حمایت 

از طالبان افغانســتان و پناه دادن بــه رهبران آنها 
متهم می کرد. ســال گذشــته پس از خروج آمریکا 
از افغانســتان و به قدرت رســیدن طالبان، مقامات 
پاکستانی طی همکاری با طالبان افغانستان تلاش 
کردند آتش بسی یک ماهه را با گروه تحریک طالبان 
پاکســتان برقرار کنند. آتش بس برقرار شد اما امید 
دستیابی به صلح پس از آتش بس واهی بود. چرا که 
این آتش بس هرگز تمدید نشد و طالبان پاکستان بار 
دیگر حملات خود علیه ارتش پاکستان را آغاز کردند. 
بی میلی طالبان افغانســتان برای مقابله با تحریک 
طالبان پاکســتان و نابودی پایگاه هایشان در ولایت 
ننگرهار، حکایــت از آن دارد که این چالش امنیتی 
بزرگ اسلام آباد به این زودی ها حل شدنی نیست. 
حتی به نظر می  رسد پیروزی طالب ها در افغانستان، 
الهام بخش نیروهای تحریک طالبان پاکستان شده و 
این گروه اکنون به دنبال پیروزی مشابهی در پاکستان 
اســت. همچنین این احتمال وجود دارد که طالبان 
افغانستان با بهره برداری از روحیه ضد پاکستانی که 
همواره در میان مردم افغانستان وجود داشته است و 
با ایجاد تنش بیشتر در مناطق مرزی، به دنبال کسب 

مشروعیت و حمایت داخلی برای خود باشد.

آهنگ جدایی میان اسلام آباد و طالبان
حملات پاکستان به مناطق مرزی افغانستان و تشدید تنش بر سر خط مرزی میان 2 کشور باعث بروز اختلافات جدی میان 

اسلام آباد و گروه طالبان شده است

ویراني تمام پل ها بین مسكو و برلین 
جنگ اوکراین باعث شده آلمان سیاست حفظ روابط 
تاریخي خود با روسیه را کنار بگذارد و به فکر افزایش 

قدرت دفاعي اش باشد

آلمان، به صورت تاریخی، به خصــوص در دهه های اخیر، یکی 
از طرفداران تأثیرگذار و اصلی حفظ رابطه غرب با روسیه بوده 
است. این رویکرد تاریخی اما، بعد از تهاجم روسیه به اوکراین، 
چنان طی چند هفته از بین رفته است که سیاستمداران آلمانی 
صراحتا به اشــتباه خود برای در پیش گرفتن چنین رویکردی 

اعتراف می کنند.
به گزارش بی بی ســی، آلمان، در ســال هایی حامی تجارت و 
گفت و گو با روسیه بوده است که متحدان غربی این کشور، عملا 
شمشیر را برای روسیه از رو بســته بودند. اما حالا کار به جایی 
رسیده که والتر اشتاینمایر، رئیس جمهور آلمان، به خاطر این 

سیاست ها از مردم عذرخواهی کرده است.
در آلمان، این تغییر رویکرد را شروع دوران تازه ای می دانند که 
اولاف شولتز، صدراعظم تازه کار آلمان در سخنرانی معروف خود 
در پارلمان این کشور بعد از حمله روسیه به اوکراین، آن را »نقطه 
عطف« خوانده است. مشخصه های دوران تازه، تسهیل در قوانین 
صادرات اسلحه به کشورهای خارجی، تقویت هزینه های بخش 
دفاعی و پایان واردات انرژی از روســیه است. نماد تصمیم های 
آلمان در این دوران تازه هم، تعلیق پــروژه جنجالی و حیاتی 
نورد استریم2 است که کار ساختش به اتمام رسیده و قرار بود 
گاز روسیه را به آلمان برساند. رساندن بودجه بخش دفاعی به 
2درصد تولید ناخالص داخلی هم گام بســیار بلندی است که 
دولت های پیشین آلمان سال ها در مقابل آن مقاومت می کردند.
این اقدامات، از ســوی ائتلافی به رهبری حزبی چپ گرا که تا 
همین 2 ماه پیش اعتقاد داشت آلمان باید سنت های تاریخی 
حفظ رابطه با روسیه را ارج بنهد، نقطه عطف مهمی در سیاست 
خارجی این کشور به شمار می رود. به خصوص که سیاست های 
قدیمی این کشور در اموری مانند صادرات تسلیحات و افزایش 

چشمگیر هزینه کرد نظامی را شامل می شود.

آلمانی ها از جنگ جهانی دوم به بعــد، به خاطر جنایت های 
جنگی که نازی ها در حق روس ها کرده بودند، احســاس گناه 
می کردند و معتقد بودند که باید روابطشان را با این کشور بر 
مبنای صلح و تعامل بنا نهند. از نظر سیاستمداران آلمانی، این 
کار بخشی از وظیفه اخلاقی آنها به شمار می رفت. آنها معتقدند 
اتفاق های بزرگی مانند اتحاد 2 آلمان شرقی و غربی و همینطور 
تامین انرژی آلمان، به واســطه همین روابط مبتنی بر احترام 

متقابل با روسیه حاصل شده است.
پایبندی و تعهد آنها به این رویکرد، به خصوص در ســال های 
اخیر که تنش بین روسیه و طرف های غربی به شدت افزایش 
یافته، چنان بالا بود که با انتقادهای آشــکار متحدان آلمان 
مواجه می شد. دوران طولانی مدت صدراعظمی آنگلا مرکل و 
مشخصا سال های پایانی آن، شاهد انتقادهای صریح متحدان 
آلمان ازجمله آمریکا بود. برای آمریکا و دیگر کشورهای متحد 
آلمان که رویکرد متفاوتی نسبت به مسکو داشتند، تأکید دولت 
مرکل بر تجارت و حفظ روابط سیاسی با روسیه، غیرقابل درک 
بود و چند رئیس جمهور آمریکا، به شدت از این رویکرد انتقاد 
کرده بودند. در این میان، پروژه خط لوله گاز نورد استریم 2با 
انتقادهای دولت های فعلی و پیشــین آمریــکا مواجه بود اما 

مرکل در برابر هرگونه انتقاد، مقاومت می کرد.
پروژه نورد اســتریم، پیش از دوران مرکل و در انتهای دوران 
صدراعظمی گرهارد شرودر به سرانجام رســید. این پروژه، 
گاز روســیه را از طریق لوله از کف دریــای بالتیک به آلمان 
می رساند. نورد اســتریم 2فاز دوم این پروژه است. موافقان 
این طرح در دولت های پیشین آلمان می گفتند که این خط 
لوله، منبعی نسبتا ارزان و مطمئن برای تامین انرژی در آلمان 
است. آنها در واقع اعتقاد داشتند که با درگیر کردن روسیه با 
تجارت، می توانند رابطه ای مطمئن با این کشور ایجاد کنند. 
مرکل تا آنجا در حفظ کانال ارتباطی غرب با روسیه پافشاری 
داشت که بعد از حمله روســیه به جنوب اوکراین و ضمیمه 
کردن شــبه جزیره کریمــه، ضمن حمایــت از تحریم های 
اقتصادی محدود غرب علیه روســیه، اجازه نداد رابطه با این 
کشور به یکباره از دســت برود و تعامل با مسکو را همچنان 
زنده نگه داشت. آلمان، پیش از آن، در سال 2008هم همراه با 
فرانسه، جلوی برنامه اقدام عضویت گرجستان در ناتو را گرفته 
و هشدار داده بود که روســیه این اقدام ناتو را تهدید حیاتی 

قلمداد خواهد کرد.
حالا ایــن رفتارهای گذشــته، کــه در آن دوران در منطق 
دولت های پیشــین قابل دفاع به نظر می رســید، دستمایه 

انتقادهای بسیار تند علیه مرکل و حتی شرودر شده است.
نه تنها سیاستمداران، که عملا مردم هم احساسات پیشین 
خود نسبت به روسیه را از دســت داده اند. به گزارش دویچه 
وله، در یک نظرسنجی که اخیرا انجام شده، 55درصد مردم 
گفته اند که برلین باید ســلاح های ســنگین، ازجمله تانک 
وجنگنده بــه اوکراین بدهد تا در جنگ علیه روســیه از آنها 

استفاده کند.
احساسات، البته تماما ضدروسی نیست؛ در هفته های اخیر، 
2 راهپیمایی در آلمان در حمایت از روسیه، بسیاری را شوکه 
کرده است. صدها نفر در شهرهایی مانند فرانکفورت و هانوفر 
به خیابان ها آمده اند و علیه آنچه تبعیض علیه جمعیت روس 
زبان آلمان می خواننــد اعتراض کرده انــد. برگزارکنندگان 
گفته اند که مردم آلمان، زندگــی را در هفته های اخیر علیه 
اقلیت روس زبانی که در آلمان زندگی می کنند تنگ کرده اند. 
این راهپیمایی ها البته از ســوی ناظران سیاســی به عنوان 
حرکتی در حمایت از روسیه در حمله به اوکراین تفسیر شده 
است. روزنامه بیلد در یک گزارش جنجالی، درباره راهپیمایی 

مشابه در برلین از واژه »رژه شرم« استفاده کرده بود.
نزدیک به 1.2میلیون روس زبان در آلمان زندگی می کنند. در 
هفته های اخیر چند مدرســه و مکان فرهنگی متعلق به آنها، 

در شهرهای مختلف مورد حمله خرابکارانه قرار گرفته است.

 بلال کریمی
معاون سخنگوی طالبان

افغانســتان  میــان  تنش  هــا  ادامــه 
و کشــورهای همســایه، عواقــب خوبــی 
نــدارد ولی سیاســت امــارت اســلامی این 
است که با کشــور ها به ویژه همسایه های 
افغانســتان تعامل داشته باشــد. انتخاب 
اول ما این است که از راه های دیپلماتیک 
و گفت وگو مسائل حل شوند. )طلوع نیوز(

ولودیمیر زلینسکی
 رئیس جمهور اوکراین

می توانیم 10سال با روسیه بجنگیم تا 
آنچه متعلق به ماست را پس بگیریم. 
مــا می توانیم این مســیر را طــی کنیم 
امــا غــرب بایــد ارســال تســلیحات 
نظامی به اوکراین را ســرعت بخشد. 
ایــن تجهیــزات امــروز یــا فــردا مــورد 
نیاز ماســت، نــه در عــرض 2یــا 3ماه 
آینده. از رئیس جمهور آمریکا دعوت 
می كنــم خــودش بــه اينجــا بیایــد و 

وضعيت را ببیند.)رویترز(

نقل قول جهان نما

کیوسک

گزارش

گروه تحریک طالبان پاکستان چیست؟
تحریک طالبان پاکستان گروهی متشكل از شبه نظامیان پشــتون است که در امتداد مرز 
میان افغانستان و پاکستان مستقر هستند. این گروه در سال 2007با پیوستن حدود 13گروه 
شبه نظامی به یكدیگر تحت رهبری بیت الله محسود رسما تشكیل شد. طالبان پاکستان تاکنون 
در مناطق قبیله ای وزیرستان، باجور و سوات پیشروی های قابل توجهی داشته اند و دردسرهای 
زیادی برای ارتش پاکستان ایجاد کرده اند، درحدی که ارتش برای مقابله با این گروه مجبور شد 
چند روستا را به کلی تخریب کند. تداوم حملات ارتش باعث شد طالبان پاکستان به مناطق 
کوهستانی و قبیله ای در امتداد مرز دیورند نقل مكان کرده و حملات تروریستی خود را از این 

منطقه دنبال کنند.

مکث
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گرینویچ

پاك کننده ها بدتر از دود 

 

پاريــس: به گفته محققــان بــه نقــل از روزنامه 
نيویورک پســت، اســتفاده از پاک كننده های رایج 
خانگی به ویژه آن هایی كه دارای به اصطلاح تركيبات 
»طبيعی« ، مانند پاک كننده و ضدعفونی كننده های 
ليزول یا پاین سول، می توانند ســطح آلودگی داخل 
خانه را تا حدی بالا ببرند كه در حد آلودگی هوا با یک 
خيابان شلوغ باشد. از آنجا كه همه گيری كرونا باعث 
شد پاكيزگی به یکی از اركان اصلی زندگی تبدیل شود، 
پژوهشگران از خطرات ناشــناخته و فزاینده افزایش 
حساسيت مردم به پاكيزگی منزلشان نگران اند؛ یعنی 
چيزی كه استفاده گاه نامعقول از پاک كننده ها را به 
همراه دارد. كالين مارسيل روزالس، پژوهشگر دانشگاه 
ایندیانا، با همکاری پژوهشگران دانشــگاه پردو، در 
تحقيقی كه روی این موضوع انجام دادند دریافتند كه 
استفاده از چنين پاک كننده هایی به »بالا رفتن ميزان 
ذرات رسوب  كننده در دستگاه تنفسی منجر می شود.

رکاببرایحذفچهارچرخها

جنگ و تغییر سرخ کردنی ها

برلین: تهاجم روســيه به اوكرایــن باعث كمبــود روغن 
آفتابگردان در آلمان شده اســت. به همين دليل رستوران ها 
و فســت فودها، ازجمله مک دونالد، باید به دنبال روغن های 
دیگری باشــند. برخی از آنها در این زمينه با مشکلات نادری 
مواجه هســتند. به گزارش دویچه ولــه، اوكراین مهم ترین 
تامين كننــده روغن آفتابگردان در جهان به شــمار می رود و 
اكنون این روغن كه بيش ازهر چيز برای پخت وپز اســتفاده 
می شود، كمياب شده و در برخی سوپرماركت های زنجيره ای 
اصلا پيدا نمی شــود. به همين دليل شــركت مک دونالد به 
متصدیان شــعبه های خود در آلمان توصيه كرده اســت، از 
روغن های جایگزین استفاده كنند. سخنگوی مک دونالد در 
آلمان با اعلام این خبر گفت: »ما از مخلوط روغن های گياهی 
برای ســرخ كردن سيب زمينی اســتفاده می كنيم، ازجمله 
روغن آفتابگردان و روغن كلزا. روغن آفتابگردان فقط قسمت 
كوچکی از آن را تشکيل می دهد.« سخنگوی انجمن صنایع 
فرآوری دانه های روغنی )Ovid( در برلين می گوید: »روغن 
كلزا جایگزین مناسبی است و برخلاف روغن آفتابگردان خطر 
كمبود آن وجود ندارد.« كلزا در سطح گسترده در اروپا موجود 
است و در هر یک از كشــورهای آلمان، فرانسه و لهستان به 

ميزان نزدیک به یک ميليون هکتار كشت می شود. 

رفیق بازها مغز بزرگ تری دارند
 

پنســیلوانیا: هر چند انسان ها در كشــورهای پيشرفته به 
استناد گفته روانشناس ها و جامعه شناس ها روزبه روز منزوی تر 
و فردگراتر می شــوند اما ایــن موضوع در جامعــه ميمون ها 
برعکس است و این موضوع به پيشرفت روابط و حتی سلامت 
جســمی آنها كمک كرده است. به گزارش ســاینس ادونسز، 
طبق یک مطالعه جدید، از روی تعــداد ارتباط های اجتماعی 
یک ميمون واحــد می توان انــدازه نواحی مغــزی مرتبط با 
تصميم گيری اجتماعی و همدلــی اش را پيش بينی كرد. این 
مطالعه نشان داد ماكاک هایی )macaques( )نوعی ميمون( 
كه »شریک تيمار« )grooming partners( بيشتری داشتند، 
گره های كليدی در شيار گيجگاهی ميانه فوقانی مغز )STS( و 
اینسولای بطنی – دیسگرانولار، بزرگ تر شده اند. گمان می رود 
كه این بخش ها در تصميم گيری اجتماعی و همدلی نقش ایفا 
می كنند. دانشمندان می گویند این یافته ها به درک بهتر رفتار 
انســان كمک می كند، و نيز اطلاعاتی درباره اختلالات رشد 

عصبی مانند اوتيسم به ما می دهد. 

غوغای لاله های تهران )باغ ايرانی در ده ونک( عکس: همشهری/ منا عادل اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

سهشنبه

  یک سده پس از »کاوه«؛ 
درفش سال های عسرت

»در یک زمان فوق العاده تاریخی دنيا 
هســتيم كه عظمت و اهميت آن از 
شدت ظهور خفا به هم رسانيده و ما چون در جریان وقایع عظيمه 
آن هستيم درست ملتفت دهشــت هولناک آن نيستيم و فقط 
اخلاف ما این زمان پرهراس را با هول و عجــب خواهند خواند... 
چند تن از بوميان یک كشور بدبخت و زبون دشمن یعنی ایران نيز 
در این روز رســتخيز ملل و فرع اكبر در شهر برلين مركز حركات 
محيرالعقول جنگ جهانگير گرد آمده و درباره مملکت ستمدیده 
خود فکر می كنند... در این حال تکليف ماست كه باز بيکار نمانيم و 
اگر از دور هم باشد برای بيدار ساختن و برانگيختن هموطنان خود 
فریاد زنيم و برای همراهی با اردوی جهاد ملی اســتغاثه نمایيم. 
همين است مقصد این روزنامه كوچک كه صدای ضعيف خود را در 
ميان غلغله عالمگير از دارالسلطنه برلين می خواهد به  گوش ایرانيان 
برساند... با این اميد كه بتوانيم صدایی به  صدای اولاد بيدار ایران 
كه در هر گوشه ای كه هستند اهميت موقع امروزه را ملتفت شده 

و فریاد می زنند بدهيم.
 به  نشر این ورقه مبادرت كردیم و اسم آن را تميناً كاوه گذاشتيم. 
بدبختانه فریدونی در ایران پيدا نشد و قيام ایران بر ضد دشمنان 

كار خود ملت است و بس.«
آنچه خواندید فرازهایی بود از ســرمقاله نخستين شماره جریده 
»كاوه« كه به مدیریت سيدحسن تقی زاده در سوم بهمن 1294، 
در بحبوحه جنگ جهانی اول در برلين به طبع رسيد؛ مطبوعه ای 
كه ارگان غيررسمی نهضت عده ای از ایرانيان مقيم اروپا در آن زمان 

با نام »كميته مليون ایرانی« بود.
 دوره نخست انتشارش )4ســال(، تماماً سياسی بود و هردوهفته 
در 8صفحه منتشر می شــد اما در دوره دوم آنکه 2سال به طول 
انجاميد و ماهانه در 16صفحه نشر می یافت، به مراتب، تاریخی تر و 
ادبی تر شد و به نوشته ایرج افشار، »پيشگام و راهنمای واقعی بود 
برای تعليم اسلوب جدید تحقيقات و اعمال روش علمی اروپایی. 
مخصوصاً سلسله مقالات تقی زاده درباره فردوسی و شاهنامه نمونه 
برجسته و درجه اول در این طریقه بود« و همچنين »...مباحثی 
است كه به انتقاد از اسلوب فارسی نویسی آن  عهد اختصاص یافته 
بود... این تذكار و اخطار بی تردید در افکار ایرانيان مؤثر واقع شد.«

اما آنچه كاوه را شایان توجه و صاحب اهميت می كند، كسانی است 
كه در آن قلم می زدند. سيدمحمدعلی جمالزاده، محمد قزوینی و 
ابوالحسن حکيمی )برادر ابراهيم حکيم الملک( اعضای اصلی بودند 
و دیگرانی چون ابراهيم پورداوود، محمدعلی فروغی، سيدابوالحسن 
علوی )پدر بزرگ علوی(، حسين كاظم زاده ایرانشهر، رضا تربيت، 
محمدعلی سدیدالســلطنه كبابی و كریم طاهرزاده بهزاد نيز در 

تحریریه آن بودند.
كاوه اما جز این نام هــا، برای جوانان فاضلــی مانند عباس اقبال 
آشتيانی نيز محملی شد برای نوشتن، تا مشوق باشد و البته باید 
از ایران شناسانی چون ادوارد براون، هانری ماسه، آرتور كریستن 
سن، ویلهلم گایگر، اسُــکار مان و ایگن ميتوخ هم نام برد كه در 
آن مقاله می نگاشتند. شــاید حضور قلمی مشاهير خاور شناسی 
آن روزگار به این سبب نيز باشد كه اكثر نویسندگان كاوه به ویژه 
تقی زاده، قزوینی، پورداوود، جمالزاده و ایرانشــهر، به مطالعات 
شرقی اروپا عطف نظر داشتند. چنان كه افشار بر این عقيده است 
كه »كاوه در ميان جراید و مجلات قدیم فارسی، نخستين نشریه ای 
اســت كه به نقد و معرفی كتب اروپایی پرداخت و عده ای از كتب 
معتبر شرق شناســان را تحت عنوان »بهترین تأليفات فرنگی ها 
درباره ایران« به ایرانيان معرفی كرد... جزین، در كاوه ترجمه بعضی 

مقالات و فصول كتب مستشرقين منتشر شده است.«
كاوه تنها یک مطبوعه نبود كه خود به یک بنگاه نشــر كتاب هم 
تبدیل شده بود. از ميان آثاری كه منتشر شد باید از »گنج شایگان؛ 
اوضاع اقتصادی ایران« نوشته جمالزاده و »مختصر تاریخ مجلس 

ملی ایران« تأليف تقی زاده یاد كرد.
كاوه اما در آستانه سومين سال انتشار، یکباره متوقف شد و با شماره 
فوق العاده ای در 4صفحه كه پنجشنبه، نهم فروردین 1301منتشر 
شــد به كار خود پایان داد و بهانه اش، »مسافرت مؤسس روزنامه 
به روسيه برای خدمتی راجع به مملکت ایران« بود زیرا تقی زاده 
برای عقد معاهده ای تجارتی و گمركی به شوروی مأمور شده بود. 
همين روزها یک صدسال از خاتمه انتشار كاوه گذشت؛ جریده ای 
كه در زمانه خود بسيار اثر گذاشت چنان كه به قول افشار، »بعضی 
از عقایدی كه در این ســرمقاله ها عنوان شده است مانند عبارت 
معروف »ایران باید ظاهراً و باطناً و جسماً و روحاً فرنگی مآب شود و 
بس« )شماره 1، دوره جدید - 22ژانویه 1920]اول بهمن 1298[( 
موجب گفت وگوهای فراوان شــد.« و البته در وصف تأثيراتش به 
تحریر علامه قزوینی، طی مکاتبه ای با تقی زاده، همين كوتاه كه 
»والله بالله )اقلًا به عقيده من( یک نمره كاوه، فقط و فقط یک نمره 
آن، بيش از تمام مدت آن چندسال كه در ایران سنگ مشروطه و 
استبداد را به سينه زدید خدمت به ایران می كند، هم ادباً و هم برای 

خراب كردن بنيان خرافات 
و موهومات مردم ایران...«

اگر خواســتيد هر آنچه را 
كه در این نشــریه نشــر 
یافت بخوانيد، ایرج افشار 
همه اش را در كتابی گرد 
آورد كــه ابتدا در ســال 
1356و بعــد، در ســال 
1384، با نــام »كاوه«، 
ازسوی انتشــار اساطير 

منتشر شد.

جمعه گذشته صهيونيست ها در جریان نمازجمعه در 
محل مسجد الاقصی، زنان و مردان را در داخل مسجد 
محبوس و اقدام به ضرب و شتم آنها كردند، آنها صدها 
جوان فلســطينی را نيز بازداشــت كردند و اینجا بود 
كه صدای بلا حدید به عنوان یک سوپراســتار و مدل 
آمریکایی به اعتراض بلند شــد و دســت كم به گوش 
51ميليون فالور اینستاگرامش رسيد. او صهيونيست ها 
را به اعمال زور و ظلم متهم كرد. برای داشتن رویکردی 
جدید به بلاحدید باید از مواضع ضدصهيونيستی او در 
چند سال گذشــته هم باخبر باشــيم. بيست و دوم ماه 
مه 2021ميلادی بود كه نشــریه نيویورک تایمز یک 
صفحه كامل از پيام هــای تبليغی را كــه یک انجمن 
 یهودی موســوم به شــبکه ارزش های مافوق جهانی

 Ultra World Values Network هزینــه آن را 
پرداخت كرده بود به طرح اتهام عليــه بلاحدید، تاپ 
مدل آمریکایی اختصاص داد. در این كمپين تبليغاتی، 
بلاحدید به دليل مواضع اخير در حمایت از فلسطينيان 
از ســوی برخــی محافل تنــدرو به یهودی ســتيزی 
و نفرت پراكنی عليه رژیم صهيونيســتی متهم شــد. 
اختصاص یک صفحه كامــل از روزنامه نيویورک تایمز 
بــه انتقادهای تند و اتهــام  عليه بلا حدیــد كه پدری 
فلسطينی تبار دارد به سرعت در شبکه های اجتماعی 
بازتاب یافت و مانند بمبی خبــری توجه كاربر ها و نيز 
فعالان رسانه ای را به خود جلب كرد. حتی روز پانزدهم 
مه در تظاهرات حمایت از فلسطينيان در خيابان های 

نيویورک شــركت كرد و همــراه با دیگــر معترضان 
آمریکایی حملات گسترده و كم سابقه ارتش اسرائيل 
به نوار غزه را به شدت محکوم كرد. عکس هایی از شركت 
این مدل آمریکایی كه در حســاب های اینســتاگرام 
و تویيتر وی منتشــر اما سپس از ســوی پلتفرم های 
شبکه های اجتماعی حذف شد و با وجود این ميليون ها 
لایک از سوی كاربر های شبکه های اجتماعی دریافت 

كرد.
بلا حدید برای نخستين بار نيســت كه از فلسطينيان 
به صورت آشــکار حمایت می كند. وی سال 2017 نيز 
با انتشار پستی نوشــته بود: »من با برادران و خواهران 
فلسطينی ام هستم، من از شما محافظت خواهم كرد و 
تا جایی كه بتوانم حمایت تان می كنم. دوست تان دارم.«

آسمان رمضان ستاره باران باشد 
یا ابری، فرقی نمی كند، قشــنگ 
اســت. باران هم اگر ببــارد كه 

می شود نور علی نور.
این را همه آنهــا كه هنگام غروب 
یا سحر، یاكریم نگاه خویش را پر 
می دهند ســمت ابرها، می دانند. 
یاكریم هایی كه لابه لای پرهاشان، 
هزار هزار حرف ناگفته دارند و در 
قلب هاشان اميد به استجابت دعا 

سوسو می زند.

می گفــت: چشــم انداز نگاهش، 
سنگ و ســيمان و آهن است كه 
دور و بر خانه اش قد كشيده   اند و 
آسمان چنان كه باید پيدا نيست، 
اما سرش را زیر سقف خانه نيز كه 
به سمت بالا می گيرد، چلچراغ ماه 
و رفت وآمــد ابرهــا را می بيند و 

قلبش ستاره باران می شود.
می گفت: آسمان را تماشا می كند 
و به روزگار می اندیشــد، به رنج 
رنجــوران و همــه زخم هایی كه 
بی التيام مانده انــد. می گفت به 
آرزوهای گم  شده در زمين و زمان 
فکر می كند و اميدهایی كه رنگ 
باخته اند، آن وقت، ســلول سلول 
وجــودش پــروردگاری را صدا 

می زند كه»غياث المستغيثين« 
است.

او كه حرف می زد، چشــم هایش 
شبيه به آسمان بود. انگار كه یک 
تکه از ســتاره باران شب قبل در 
چشم هایش جا مانده باشد. اصلا 
رمضان همين اســت، ماه نزدیک 
شــدن به آســمان. وقتی كه نور 
ماه، شعر می شود و بر سفره های 
كوچک امــا دور از ریــا و دروغ 
می بارد، چه كسی می تواند بگوید 
آسمان دور اســت. آسمانِ ماهی 
كه آوای مناجاتِ ریــگ و رود و 
درخت آن ســوی تاریک روشن 
ایمــان آدم ها، می پيچــد و جان 

جهان را زیبا می سازد.

جهان نما

دغدغه

رويکرد جديد  حديد

آسمان رمضان

  غریبه آشنا
سیصد گل سرخ و يک گل نصرانی 
 مــا را ز ســر بريده می ترســانی

ما گر ز ســر بريده می ترســیديم 
 در مجلس عاشقان نمی رقصیديم

سال هاست كه مردم مبارز ایران 
این رباعی را به هر مناسبت بر سر 
زبان ها شنيده و بر سينه جراید و 
كتاب ها دیده اند، اما فارغ از اینکه 
چه كســی آن را ســروده است، 
كمتر كسی به علت سرودن آن و 

مضامينش توجه می كند.
در جایــی از گورســتان ارامنــه 
تبریــز، جوانی به خاک ســپرده 
شده كه گرچه نشان مزارش زیر 
چرخ دنده های زمان و در سکوت 
دنيای مردگان از ميــان رفته اما 
خاطــره جان فشــانی اش در راه 
آزادی ایرانيان چيزی نيســت كه 
از صحيفه تاریخ این سرزمين محو 
شود. داســتان این جوان به 102 
سال پيش بازمی گردد، به روزهای 
دهشــتناک و دلهره آور تبریز در 

دوران مبارزات مشروطه خواهی.
»هوارد كانکلين باســکرویل« در 
دهم آوریل1885 ميلادی در یک 
خانواده كاملا مذهبی متولد شد و 
پس از فارغ التحصيلی از دانشگاه 
پرینستون در سال1907، وقتی 
تنها 23ســال داشــت، با سری 
پرشور از ذوق آشنایی با فرهنگ 
و زبانی تازه، بــرای تدریس درس 
تاریخ عمومی در مدرسه آمریکایی 
مموریال واقع در تبریز قراردادی 
دوساله بســت و به عنوان مُبلّغ به 

ایران اعزام شد.
باســکرویل در دوره حصر تبریز 
و كشــتار مردم این شهر توسط 
ســلطنت طلبــان و قزاقــان، به 
جانبداری از مشــروطه خواهان، 

كنسولگری آمریکا را ترک كرد و 
به صف مبارزان مشروطه پيوست. 
حتی مشهور اســت كه در جواب 
همسر كنســول آمریکا در تبریز 
كــه از او خواســته بــود از صف 
مشروطه خواهان جدا شود وگرنه 
مراتب گزارش می شــود و امکان 
اینکه او را به آمریکا فراخوانند زیاد 
است، ضمن تسليم پاسپورتش و 
استعفا از ســمت معلمی مدرسه 
مموریال گفته بــود: »حالا، تنها 
فرق من با این مــردم، زادگاهم 

است، و این فرق بزرگی نيست.« 
باسکرویل یکی از فرماندهان فوج 
نجات بود. او فرماندهی 150سرباز 
را برعهده گرفت كه وظيفه شــان 
دفاع از اســتحکامات شهرتبریز 
در مقابل نيروهــای دولتی بود. 
پس از 3هفته در 19آوریل1909 
)30فروردیــن1288( زمانی كه 
در حال رهبــری ماموریتی برای 
شکســتن محاصــره نيروهای 
سلطنتی و آوردن غذا به شهر بود، 
گلوله ای به قلبــش اصابت كرد و 
در دم جــان ســپرد. در آن زمان 
تنها 24سال داشت. شعر مشهور 
»ســيصد گل ســرخ و یک گل 
نصرانی« را »ســروش اصفهانی« 
در رثای او و حماسه ســازان شام 
غازان سروده است. اكنون بخشی 
از خانه موزه مشروطه تبریز به نام و 

یاد او اختصاص دارد.

حافظ

خوشا شیراز و وضع بی مثالش
خداوندا نگه دار از زوالش

تقویم گواهی می دهــد كه »روز جهانی 
دوچرخه سواری« در ســوم ژوئن ثبت 
شده و عده ای هم 19آوریل را كه می شود 
29فروردیــن خودمان، طبــق روایتی 
روز جهانی دوچرخــه می دانند، اما چه 
اهميتــی دارد؟ مهم این اســت كه این 
وســيله نقليه دو چرخ، حــالا به یکی از 
مهم ترین عوامل كاهــش آلودگی هوا 
و ترافيک تبدیل شــده و در بسياری از 
شهرها مسيری مشخص دارد و افرادی 
هم خــود را ملزم كرده اند كــه به جای 
استفاده از وسایل حمل ونقل عمومی یا 
شخصی، دوچرخه را بردارند و در خيابان 
ركاب بزنند. استفاده از دوچرخه  در دنيا 
تجربــه چندین ســاله دارد و امروزه در 
بسياری از كشورهای پيشرفته به عنوان 
نوعی مد حمل ونقلی مناسب و به صرفه 
شناخته می شود. در ایران قدیم هم اغلب 
مردم با دوچرخــه رفت وآمد می كردند 
اما كم كم خودروها جــای دوچرخه را 
در كشور ما گرفتند و در كلانشهرهایی 
مثل تهران حالا دیگــر ترافيک به یک 

معضل اساسی تبدیل شده و خيابان ها 
به پاركينگ هایی شبيه شده اند كه انواع 
و اقسام خودروها را در خود جای داده اند. 
در چند ســال اخير نه تنها بســياری از 
كارشناسان حوزه حمل ونقل و ترافيک، 
بلکه مدیران شــهری هم به این نتيجه 
رســيده اند كه برای برون رفت از بحران 
ترافيک، چــاره ای جــز روی آوردن به 
مدل های حمل ونقلی پاک، كم هزینه و 
قابل دسترس نيست. این شد كه مسيرها 
و ایستگاه های دوچرخه در شهر احداث 
شد تا مردم بيشــتر از این وسيله نقليه 
اســتفاده كنند. دوچرخه های اشتراكی 
هم مدتی بعد وارد شهرها شد تا آنهایی 
كه دوچرخــه نداشــتند، بتوانند با این 
دوچرخه ها در شهر تردد كنند. آخرین 
طرح مدیران شهری هم موتورهای برقی 
و اسکوتر است كه این موتورها وارد چرخه 
حمل ونقلی شــده اند و در خيابان ها هم 
دیده می شوند و معضل شيب خيابان ها 
و ركاب زدن در ایــن شــيب را هم حل 
كرده اند. با اینکه بعد از گذشت چند سال، 
حالا بسياری از خيابان ها مسيری برای 
دوچرخه ســواری و موتورسواری دارند، 
اما هنوز این مســير در شهر كامل نشده 
اســت. فرهنگ اســتفاده از دوچرخه و 

حذف چهار چرخ ها هم هنــوز در بين 
اكثریت مردم جا نيفتاده و شاید جایگزین 
كردن دوچرخه یا موتور برقی و اسکوتر به 
جای اتومبيل و موتورسيکلت های بنزینی 
برای خيلی از ما غيرقابل تصور باشد، اما 
شــاید در آینده ای نزدیک روزی برسد 
كه در هر خانه ای یک یا 2 نفر از اعضای 
خانــواده برای ترددهای شــهری خود، 
دوچرخه را به عنوان وسيله حمل ونقلی 
پاک، ایمن و ارزان انتخاب كنند، اما این 
كار نيازمند این است كه مسئولان شهری 
با برنامه ریزی مدونی در این زمينه علاوه 
بر فراهم كردن زیرســاخت های لازم، 
موانع و مشــکلات موجود برای نهادینه 
كردن فرهنگ اســتفاده از دوچرخه در 
سفرهای درون شهری را از ميان بردارند، 
چرا كه امروزه شهرهای توسعه یافته كاملا 
دریافته اند كه راه رهایی از آلودگی هوا و 
گرم شدن زمين و همچنين اتلاف وقت 
و انرژی در ترافيک، اســتفاده از وسایلی 
مانند دوچرخه اســت؛ عــلاوه براینکه 
در دنيای مدرن امــروز و غفلت افراد از 
سلامت جســم و روح، دوچرخه سواری 
به عنوان یــک ورزش مفــرح، می تواند 
سلامت افراد را هم در بلندمدت تامين 

كند.

حمیدرضا محمدی
روزنامه نگار

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار

دعای روز هفدهم ماه مبارك رمضان

لكَُمْأسَْتَجِبعُْونیاد

بسم الله الرحمن الرحیم
اللهمّ اهْدِنی فیهِ لصِالحِِ الأعْمالِ واقْـضِ لی فیهِ الحَوائجَِ والآمالِ یا من لا یحْتاجُ الی 
التّفْسیر والسؤالِ یا عالمِاً بما فی صُدورِ العالمَین صَلّ علی محمّدٍ و آلهِ الطّاهِرین.

به نام خداوند بخشنده مهربان
خدایا راهنمایی ام كن در آن به كارهای شایسته و اعمال نيک و برآور برایم 
حاجت ها و آرزوهایم را،  ای كه نيازی به سویت تفسير و سؤال ندارد؛  ای دانای 

به آنچه در سينه های جهانيان است، درود فرست بر محمد و آل طاهر او.

جام جهانــی فوتبــال 2022قطر در 
خلیج فارس، ظرفیت ها و فرصت های 
داخلی و منطقه ای و جهانی بسیاری 
برای ايران و ايرانیــان دارد و خوان 
گســترده اقتصادی و جشــنواره 
رنگارنــگ فرصت هاســت. زمان 
همبستگی و اتحاد ملی و همگرايی 
منطقه ای و جهانی است که از نظر ما 
مهم ترين آنها، نمايش هويت تاريخی 
و فرهنگی کهن و راستین خلیج فارس 
است. طی سال ها و دهه های گذشته 
تبلیغات يک سويه و ناجوانمردانه ای 
علیه هويت و تاريخ و تمدن ايرانیان 
و جعل نــام وهويــت خلیج فارس 
شــده که جام جهانی فوتبال فرصت 
مناسبی است تا چهره زيبا و تاريخی 
و فرهنگی و صلح طلب و مهرگســتر 
ايرانیان معرفی و به جهانیان يادآوری 
شود که خاستگاه هوش و شعور جهان 
کجاست. اينجا؛ خلیج فارس گهواره 
تمدن جهان است که در دامان پر مهر 
و عشق خود انسان و تمدن بشری را 
پرورانده است. خلیج فارس نیلگون 
و گرم مهد دانــش و فرهنگ و ادب و 
هنر و بهداشت و معماری و ارتباطات 
بشری اســت. احترام به خلیج فارس 
تنها احترام به ايرانیان نیســت بلکه 
احترام به تاريخ همــه ملت ها و همه 
بشــريت است. امســال درصورت 
خواســت و همــت ملــی ايرانیان 
درپرتو درخشان جام جهانی نه تنها 
می توانیم ظرفیت ها و زيرساخت ها 
و توانمندی های اقتصادی کشــور را 
افزايش داده و قدرت نــرم و چهره 
جهانی و اعتبار عمومی کشور را بهبود 
بخشــیم، بلکه می توانیم گامی بلند 
برای ســرافرازی و نشاط و رفاه ملی 
و همگرايی منطقه ای و صلح جهانی 
برداريم و اقتصاد و صنايع دريامحور 
را تقويت و گامی بلند برای گسترش 
فرهنگ و تمــدن دريايی که خود ما 
ايرانیان بنیانگذار آن و نخســتین 

دريانوردان جهان هستیم برداريم. 

 زمانی 
برای پیروزی!

فراخوان

یادداشت 
خشایارحامدی نیک وارده

تقويم

مریم ساحلی

تصوير نخستین شماره 
کاوه؛ سوم بهمن 1294
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بیش از تعریف  

عوامل بروز مافیا 
مهم است 

تعریف مشــخص و خاصی درباره مافیا در قانون 
جزایی وجود ندارد. شــاید بتوان فعالیت مافیا را 
ذیل جرائم ســازمان یافته بررسی کرد. شاید هم 
بتوان گروه های سازمان یافته ای را که علیه امنیت 
ملی تبانی می کنند مافیا درنظر گرفت. اما بیش از 
تعریف این واژه، علل و عوامل بروز آن مورد اهمیت 
است. جرم محصول اجتماع و اجتناب ناپذیر است، 
باید دانست که در فضایی که اجتماعی وجود ندارد، 
جرمی نیز شکل نمی گیرد؛ مثلا در یک جزیره که 
یک نفر در آن ساکن باشد، جرمی اتفاق نمی افتد. 
از آنجا که پیونــد عمیقی میان جرم شناســی و 
حقوق جزایی وجود دارد، تا زمانی که ریشه های 
جرم و پدیده اجتماعی شناسایی و بررسی نشود، 
قانونگذاری هم مؤثــر نخواهد بود. جرم پدیده ای 
ناشی از عوامل زیستی، روانی و اجتماعی است اما 
چرا جرم شکل می گیرد؟ چرایی ایجاد یک پدیده از 
تعریف آن مهم تر است، زیرا به دنبال راهکار مؤثری 

برای مبارزه با جرم است.
مافیا مفهوم جدیــدی در حقوق جزا بوده و تبانی 
برای ارتکاب جرم هنگامی که متشــکل از 3 نفر 
بیشتر باشد، جرم سازمان یافته خواهد بود. هدف 
مجرمان ارتکاب عملی ضداجتماعی با همفکری و 
همکاری گروهی است. از این رو شاید بتوان مافیا 
و جرائم سازمان یافته را محصول اقتصاد ناشفاف و 
ناسالم دانست. در هر جایی که اقتصاد با شفافیت 
روبه رو نباشــد، افراد در پی سوء استفاده خواهند 
بود. از ســویی دســتگاه مالیات گیری ناکارآمد و 
انحصارگرایی نیز به این وضعیت دامن خواهد زد. 
بنابراین با روشن  کردن این موضوعات، می توان به 
این نتیجه رسید که درصورت بروز چنین رفتار و 
واکنشی، فرد )مجرم( اگر چنین عملکردی داشته 

باشد، باید مورد مجازات قرار گیرد.
پس از شناسایی علل بروز جرم و دستور قانونگذار 
در برخورد بــا مجرم، قاطعیــت در اجرای قانون 
از اهمیــت بالایی برخوردار اســت. از آنجا که هر 
فرد برای انجام کار از تئوری هزینه و فایده ســود 
می جوید، چنانچه هزینه پرداختی از سود آن امر 
پایین تر باشد، ذهن حسابگر که در پی سوء استفاده 
نیز برآمده، به آن عمل دســت می زنــد. با وجود 
ســازمان های مربوطه مثل تعزیرات، حمایت از 
مصرف کنندگان و... چرا همچنان در مقابل آنچه 
امروز به نام مافیا شــناخته می شود، موفق عمل 
نکرده ایم؟ پاسخ شاید این باشــد که در این باره 
نیاز به همــکاری و کار گروهی میان 3قوه مطرح 
است؛ قوه مقننه، قضاییه و مجریه تا به عنوان بازوی 
اجرایی نواقص یکدیگر را برطرف نکنند، مشکل 
پا برجا خواهد بود. قوه مقننه لازم اســت تا قانون 
مناسب پس از ریشــه یابی علل بروز جرم، تدوین 
و نواقص مطرح شــده قانونی را تکمیل کند. قوه 
مجریه در اجرا، زمینه های بــروز و ظهور مافیا را 
از بین برده و اقتصاد را به شــفافیت نزدیک کند و 
دولت ناظر بر ماجرا باشد. مشخص است که دخالت 
دولت در اقتصاد آفت زاست. قوه قضاییه نیز به عنوان 
مجری عدالت لازم است بتواند به گونه ای عمل کند 
که فرد به خود اجازه بروز رفتارهای هنجارشــکن 
را ندهد. هر چند با ســلاطین به وجــود آمده که 
هر روز در رسانه ها ســربرمی آورند برخوردهایی 
صورت می گیرد اما حتما ایرادهایی وجود دارد که 
برخورد قضایی با این افراد چندان مؤثر واقع نشده 
و بروز و ظهور این طیف از مافیاهای اقتصادی در 
جامعه رو به فزونی رفته است. از این رو باید زمینه 
چنین جرائمــی از بین برود چــون قانون هرچه 
سختگیرانه عمل کند نیز کارســاز نخواهد بود؛ 
همانگونه که مجرمانی که با فساد در سیستم بانکی 
شناسایی شدند، در کاهش فساد بانکی مؤثر نبودند 
یا معرفی ابربدهکاران به عنوان مشکوک الوصول ها 
هم نتیجه چندانی نداشــت. این نشان از آن دارد 
که برخورد با معلول تا علت شناسایی نشود مؤثر 
نخواهد بود. مافیا را شاید بتوان هرگونه تبانی برای 
ایجاد فساد دانست. از این رو چنین فرادی از نفوذ 
کافی نیز برخوردارند. اگر گلوگاه و مفرهای فراوانی 
برای جلوگیری از اجرای مجازات وجود داشــته 
باشد، دیگر مجازات شــکل بازدارندگی خود را از 
دست می دهد. در فلسفه اجرای مجازات ها قطعیت 

اجرای مجازات بسیار مهم است.
اما قوانین ناظر بر این موضوع را شــاید بتوان در 
قوانین مختلف و پراکنده ای رصد کرد. تبانی برای 
ارتکاب جرم در فصــل 16در قانون مجازات های 
اسلامی یا در فصل اول قانون مجازات اسلامی بحث 
تعزیرات آمده است که به اقدام علیه امنیت ملی از 
طریق دسته جات می پردازد. به نظر از حیث قانون 
مشکلی وجود ندارد، اشکال اصلی در اجرا و علل 
بروز مافیاست. اگر این افعال مجرمانه و غیرقانونی 
در کشورهای مختلف توسط شبکه های مجرمانه 
مرتبط به هم ارتکاب   یابد و اهــداف مورد نظر از 
ارتکاب جرم از سوی آنان فراتر از قلمرو جغرافیایی 
یک کشور باشــد، آنگاه ما با »جرم سازمان یافته  
فراملی« روبه رو هستیم؛ برای مثال، قاچاق دختران 
از یک کشور به کشور دیگر و تبادل اطلاعات بین 
افراد مجرم و مانند آن به جــرم، طبیعت فراملی 
می دهد. بعضی از جرائم ســازمان یافته به امنیت 
و ایمنی کشورها و نهادها مربوط می شود و بعضی 
ماهیت و طبیعت مالی دارنــد و افراد برنامه ریزی 
می کنند تا خســارات مالی به یک مجموعه وارد 
کنند؛ مثلا اینکه پول ناشــی از فساد در اقتصاد، 
پولی کثیف است و افراد در اقتصاد در مسیرهایی 
حرکت می کنند کــه این پول را مشــروع کنند. 
از این رو ممکن اســت گردانندگان این مســائل 
اقتصادی شبکه ای عمل کنند. لازم است در این باره 
همکاری های بین المللی صورت گرفته و گاه پلیس 
اینترپل نیز در این میان به کمــک بیاید. باید در 

اجرای قانون همه دست به دست هم عمل کنند.

محمدرضا رجبییادداشت
دکترای تخصصی حقوق

آیا واقعاهمه چیز در کشور»مافیا« دارد؟
کارشناس مسائل حقوقی می گوید هیچ قانون و ماده ای برای مبارزه با جرائم سازمان یافته نداریم و مقامات قضایی، مأموران انتظامی، اطلاعاتی در این باره بی تقصیرند 

حتما شــما هم با بازی مافیا که این روزها 
در شــبکه خانگی تهیه و پخش می شود، 
آشنا شده اید. شاید هم از آن دسته باشید 
که خودتان همراه دوستان و خانواده آن را 
بازی کرده اید. اما مافیا چه کسانی هستند؟ 
آیا آنها همان گروه با منافع مشترکند که 
در پی حذف شهروندان دروغ می گویند؟ 
مافیا در نظام اقتصادی و اجتماعی چگونه 
دست می برند و آنچه ما به عنوان مافیای 
سکه، کالاهای اقتصادی و... می شناسیم 
در قانون چگونه تعریف و چه مجازات هایی 
برایشان درنظر گرفته شده است. ما برای 
پاسخ به بعضی از این ســؤالات در قالب 
قانونی با محمدرضا گیوکــی، وکیل پایه 
یک دادگستری، عضو کانون وکلای مرکز و 

قاضی بازنشسته صحبت کرده ایم.

ما امروز بسیار درباره دست های 
پنهــان مافیا در هر بزنگاهــی که باعث 
خرابکاری هایی در رویــه معمول بازار و 
سیاست در کشــور می شود، می شنویم. 
این مافیا چه کسانی هستند و قانون با آنها 

چگونه برخورد می کند؟
نقیصه ای در قانون ما هســت و آن هم اینکه 
تعریفی از مافیا در قانون کشــور وجود ندارد. 
هرچند با بررسی قانون می توان به تعریفی در 
این باره رسید که نزدیک به تعریف مافیا باشد. 
مافیا را می توان در قالب جرائم سازمان یافته 
تعریف کرد. هرچند برای جرائم سازمان یافته 
هم در قانون تعریف مشخصی وجود ندارد، ولی 
از موارد مشابه و نکاتی که در قانون از آن قید 
شده است می توان به تعریفی دست پیدا کرد.

چرا تا امروز تعریفی درباره مافیا 
شکل نگرفته؟

قوانین جزائی و مجازات اســلامی بیشــتر 
مبتنی بر فقه است. اما باید به این نکته توجه 
کرد که با جهانی شدن جرائم و گستردگی آن، 
فقها باید اظهار نظر کنند. مثلا جرائم مربوط به 
رایانه، مواد مخدر، پولشویی و... که درباره آن به 
طور مستقیم در فقه تعریفی وجود ندارد باید 
در کشور مورد بررسی قرار گیرد. از این رو قوه 
مقننه می تواند قوانینی تعریف کند که شامل 

این جرائم شود.
گفتید عملکرد مافیا می تواند 
ذیل جرائم سازمان یافته قرار گیرد. چه نوع 
جرائمی سازمان یافته محسوب می شوند؟

دربــاره جرائــم ســازمان یافته در قانــون، 
2نکته وجــود دارد که باید بــه جمع بندی 
آن بپردازیــم. در ماده  130قانــون مجازات 
اسلامی تعریف مختصری، آن هم نه در قالب 
جرائم ســازمان یافته بلکه دربــاره ارتکاب 
جرائم گروهی مطرح شده اســت. اینکه اگر 

3نفر بیشــتر مرتکب یک جرم شــوند، جرم 
گروهی می شــود. اما درباره اینکه تعریفی از 
جرم سازمان یافته در قانون وجود دارد یا خیر 
باید گفت صرفا در بند »سین« ماده یک قانون 
مبارزه با کالای قاچــاق تعریف مختصری در 
این باره وجود دارد: قاچاق سازمان یافته جرمی 
اســت که با برنامه ریزی و هدایت گروهی و 
تقسیم کار توســط یک گروه نسبتا منسجم 
متشــکل از 3نفر یا بیشــتر که برای ارتکاب 
جرم قاچاق تشــکیل و پس از تشکیل برای 
ارتکاب جرم قاچاق منحرف شده اند صورت 
می گیرد. نکته  این است که جرم سازمان یافته 
به شکل مختصر تعریف شده، اما نقص آن هم 
این است که جرم سازمان یافته صرفا درباره 
کالای قاچاق مطرح شــده است، درحالی که 
یک بخش از قانون مجازات هم باید به جرائم 

سازمان یافته اختصاص پیدا کند.
 خب پس تا امــروز جرم های 

گروهی و مافیا چگونه مجازات می شدند؟
قانون تا پیش از تصویب قانون مجازات اسلامی 
سال1392برای شخصیت حقوقی، به عنوان 
مجرم، هیــچ مجازاتی قائل نمی شــد. یعنی 
اگر شــرکتی به عنوان شــخصیتی حقوقی 
مرتکب جــرم می شــد، برای پرونــده منع 
تعقیب صادر می کردیم و پرونده را مختومه 
می دانســتیم. چون قانون برای شــخصیت 
حقوقی هیچ مجازاتی درنظــر نگرفته بود و 
عملکرد شخصیت حقوقی جرم انگاری نشده 
بود. اما پس از این سال برای شخصیت حقوقی 
هم به شکل مختصر مجازات تعیین شد. یعنی 
اگر شرکتی مرتکب جرمی شود، آن شرکت 

هم قابل مجازات خواهد بود.
یعنی سازمان نیز پس از آن سال 

مورد مجازات قرار گرفت؟ چگونه؟
درباره جرائم ســازمان یافته مــا درباره یک 
سازمان صحبت می کنیم. بنابراین سازمان، 
هیأت حاکم، رئیــس و... دارد و بالطبع باید 
با یک سازمان برخورد شــود. ایرادی که در 
قانون ما وجود دارد این است که صرفا با فرد 
برخورد می شود. مثلا سلطان سکه، سلطان 
قیر و... کــه در دوره ای هم مجازات شــدند. 
غافل از اینکه سلطان سکه یک سازمان پشت 
خود داشته و ما با یک فرد برخورد کرده ایم. 
اما آیا قانــون تکلیفی برای آن ســازمان هم 

تعیین کرده اســت یا مجازاتی درنظر گرفته 
اســت؟ هیچ ماده  قانونی نداریم که مجازاتی 
برای آن سازمان درنظر بگیرد. سازمان مورد 
نظر با وجود وابســتگی های زیاد با نهادهای 
دولتی و غیردولتی رها شــده اســت. مانند 
این است که شــاخه های یک درخت تنومند 
هرس شده باشد، درحالی که باید ریشه یابی 
کرده و با ریشــه ها برخورد کنیم. مواد مخدر 
جرمی سازمان یافته است که مانند بسیاری 
از جرم های دیگر به دو دسته تقسیم می شود؛ 
جرائم ملــی و فراملی. مواد مخــدر به عنوان 
جرم سازمان یافته باید مشخص شود از کجا 
وارد کشــور می شود؟ کشــورهای همسایه  
مواد را وارد ایران کرده و از کشــور ما نیز به 
کشورهای دیگر منتقل می کنند. این کار یک 
شخص نیست بلکه یک سازمان آن را هدایت 
می کند. متأسفانه قانون درخصوص مجازات 
آن سازمان ساکت مانده و فقط درباره تشدید 
مجازات و به حداکثر رســاندن آن صحبت 
کرده اســت. درحالی که باید فهمید آن جرم 
سازمان یافته که از 3نفر بیشتر تشکیل شده 

است، به چه جایی وصل است.
 بنابراین خاطی اصلی هیچ گاه 
به سزای عمل خود نخواهد رسید. آیا این 
نوعی ســهل انگاری در صدور حکم برای 

قاضی محسوب نمی شود؟
این اشــکالی اســت که به قانون وارد است و 
مقامات قضایی، مأمور انتظامی، اطلاعاتی و... 
بی تقصیر هستند. چون برای مبارزه با سازمان، 
هیچ قانون و ماده ای نداریم که سازمان چگونه 

متلاشی شود.
 بااین حال از حضور مافیا در تمام 
حوزه ها، حتی خیار و شیرخشک و گوجه 
صحبت می شود و می گویند آنها در وضعیت 
بازارها مؤثر هستند. مافیا در کار صدمه 
زدن به منافع ملی و مردم است، بعد قانونی 
برای برخورد با دسته مافیا وجود ندارد؟ 
شــاید ما اصلا مافیا نداریم. آیا می توان 

حضور مافیا را در کشور رد کرد؟ 
در رســانه ها و اذهان عمومی بازی با کلمات 
شکل گرفته اســت. این بازی با کلمات باعث 
ایجاد شبهه و ســردرگمی مسئولان خواهد 
شــد. ما از مافیا صحبت می کنیم درحالی که 
تعریفی درباره مافیا در قانــون وجود ندارد. 
جرائم ســازمان یافته نیز فقط درباره کالای 
قاچاق به کار رفته است. استنباط می کنم این 
بازی با کلمات است و به جای آن باید به قوه 
مقننه پیشنهاد کنیم یک کتاب قانون نسبت 
به جرائم سازمان یافته به شکل منظم تدوین 
و تصویب و اجرایی کنند. بازی با کلمات هیچ 
مشکلی را حل نمی کند. آیا با مجازات چند نفر 
توانسته ایم سازمان را متلاشی کنیم؟ نه چون 
مبنای قانونی در این بــاره وجود ندارد. یکی 
از مواردی که باید در مجازات رعایت شــود 
عنصر قانونی اســت. ما بــرای مجازات یک 
شــخص یا گروه به چند عنصر نیــاز داریم؛ 

مهم ترین عنصر، عنصر قانونی اســت. یعنی 
قانون باید برایمان آن مســئله را جرم انگاری 
کرده باشــد. اگر چنین روندی شکل نگیرد 
در اصل جرمی صــورت نگرفته. زیرا جرم آن 
اســت که در قانون جرم شناخته شود، وقتی 
چنین نیست، برخورد ما نیز با جرم غیرقانونی 

خواهد بود.
با سازمان های متخلف چگونه 
برخورد می شود؟ آیا شما هم با این مشکل 

روبه رو بوده اید؟
سازمان یک سری مشــخصه ها و ویژگی های 
خــاص دارد. ازجمله اینکه ســازمان هیأت 
حاکمه  داشــته و برای بقای خود نیازمند به 
هدف، ساختار، ارکان و اشــخاص است. هر 
ســازمان باید از رئیس تا معــاون و مجریان، 
اهداف و وابستگی هایشــان شناسایی شود. 
وقتی با یک ســازمان برخورد می شود باید با 
همه این ریشه ها برخورد شود تا آن سازمان 
از بین برود. چون بــا حذف فقط یک نفر، نفر 
دیگری جایگزین خواهد شــد. مشکل من و 
بسیاری از حقوقدان ها نیز این است که هنوز 
تعریفی در قانون درباره جرم سازمان یافته و 
مافیا وجود ندارد و مجازاتی برای آنها درنظر 
گرفته نشده اســت. یعنی مهم ترین عنصر 

قانونی آن منتفی است.
مافیا در هر کشوری با چه هدفی 

شکل می گیرد؟
هدف ســازمان های مورد نظر صرفا کســب 
سود نامشروع کلان اســت. برای رسیدن به 
این هدف نیــز هر  آن کس مقابل شــان قرار 
بگیرد نابود می کنند. مثلا اگر سازمان دیگری 
مقابل رسیدن این ســازمان ها به هدف شان 
باشد، حتی اگر ســازمان دولتی باشد، آن را 
تضعیف و نابود می کننــد. گاه افراد را حذف 
می کنند و موانع پیش روی خود را برمی دارند. 
در وهله بعد از افشــای جرم خــود ممانعت 
می کنند و برای جلوگیری از روشــن شدن 
جرم هر کاری می کنند؛ از رشوه دادن و ارتشاء 
گرفته تا اعمال خشونت بار. مسئله ای که در 
میان ادارات، نهادهای انتظامــی، امنیتی و 
قضایی راه یافته اســت. درنظر داشته باشید 
که این ســازمان ها چه طیف گسترده ای را 
درگیر این مســئله می کنند. متأسفانه فساد 

اداری نیز به دلیل اقدامات ســازمان یافته در 
حال گسترش است. این سازمان ها به قدری 
بزرگ و گسترده شده اند که در لایه لایه های 
نهادهای نظارتی، حکومتی و حتی در مقننه 
نفوذ می کنند و گاه قانون را به نفع خود تغییر 
می دهند. این در کشور ما شاید آنقدر بزرگ 
نباشــد، اما مافیا چنین کارکردی دارد. نکته 
مهم تر مشروعیت دادن به اقداماتی است که 
انجام داده اند. آنها برای افکار عمومی عمل شان 
را به عنوان یک اقدام مشــروع که در خدمت 
مردم بوده نمایش می دهند، حال  آنکه صرفا 
برای رسیدن به خواســت  و سودشان چنین 

کاری کرده اند.
خود شما هم زمانی که بر مسند 
قضاوت قرار داشــتید، چنین چیزی را 

تجربه کرده اید؟
 به شخصه پرونده  مالی در خوزستان داشتم 
که حدود 300هزار نفر شــاکی داشت. این 
شرکت در سال 1383میلیاردها تومان پول از 
مردم گرفته بود. مردم هم به آنها اعتماد کرده 
بودند و بعضی خانه یا مغــازه خود را فروخته 
و به این افراد داده بودند و بســیار هم متضرر 
شــده بودند. این پرونده به عنوان فاجعه ای 
در خوزســتان مطرح بود، اما آنجا نیز فقط با 
شــخص برخورد کردیم. ده ها نفر بازداشت و 
مجازات شــدند. در آنجا هم مقابل ما شخص 
قرار داشت نه سازمان. از این رو به علت نقیصه 
قانونی آنطور که باید با این متخلفان برخورد 
صورت می گرفت نگرفت. همین هم باعث شد 
یک نفر دیگر هم به خودش اجازه دهد چنین 

تخلفی انجام دهد.
 وقتی حقوقدان ها و قضات نیز 
با این نقص قانونی مشکل داشته و از آن 
آسیب دیده اند، چرا چنین مشکلی تا امروز 

از بین نرفته است؟
شاید ســاده  انگاری و بی تفاوتی باشد. شاید 
هم همان مافیا و سازمان ها اجازه نمی دهند 
قوانینی که لازم اســت تصویب شود یا شکل 
بگیرد. مافیا می توانند از قانونی که به ضررشان 
است جلوگیری کنند. شــاید لازم باشد این 
چراها در رسانه و میان مسئولان طرح و جواب 

داده شود.
 مصادیق جرائم سازمان یافته که 
مافیا نیز در دل آن بررسی می شود، شامل 

چه موارد و مصادیقی است؟
قاچاق مواد مخدر، ترویج و اشــاعه فحشــا و 
فساد، قاچاق سلاح، مفاسد اقتصادی، قاچاق 
زنــان و کودکان که در کشــور ما ان شــاالله 
نیســت، قاچاق اعضای بدن، پولشــویی و... 
 نمونه هــا و مصادیقــی از جرائم ســازمان

یافته هســتند کــه تأکید می کنــم با یک 
ماده مشــکل کشــور ما حل نخواهد شــد 
و باید یــک بخش مفصل نســبت به جرائم 

 ســازمان یافته در قانون ما
 تعریــف شــود.این راهکار 
پیشــنهادی مــن اســت.

وی
 غر

رام
/ به

ری
شه

هم
ح: 

طر

ایــرادی کــه در قانــون مــا وجــود دارد 

این اســت کــه صرفــا بــا فــرد برخورد 

می شود. مثلا سلطان سکه، سلطان 

قیر و... کــه در دوره ای هــم مجازات 

شــدند. غافل از اینکه سلطان سکه 

یک سازمان پشت خود داشته و ما با 

یک فرد برخورد کرده ایم

نقیصــه ای در قانــون مــا هســت و 

آن هــم اینکــه تعریفــی از مافیــا 

در قانــون کشــور وجــود نــدارد. 

هرچند بــا بررســی قانــون می توان 

بــه تعریفــی در این بــاره رســید کــه 

نزدیک به تعریف مافیا باشد

نگار حسینخانیگزارش
روزنامه نگار
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قانون تا پیش از تصویب 
قانون مجازات اسلامی 
ی  1بــــــرا 3 9 2 ل ســــــا
شـــخصــــیت حـــــقوقی، 
به عنــوان مجــرم، هیــچ 
مجازاتی قائل نمی شد. 
یــــعنــــــی اگــر شرکـــــــتی 
شخصــــــیتی  به عنــوان 
حقوقــی مرتکــب جــرم 
می شــد، بــرای پرونــده 
صــادر  تعقیــب  منــع 
می کردیــم و پرونــده را 

مختومه می دانستیم

جـــــــــرائــــــــــم  دربـــــــاره 
ســازمان یافته ما درباره 
یــک ســازمان صحبــت 
می کنــــــیم. بنـــــــابراین 
ســازمان، هیأت حاکم، 
رئــــــــیـــــــــس و... دارد 
و بالطبــع بایــد بــا یــک 
ســازمان برخورد شــود. 
ایــرادی کــه در قانــون ما 
وجــود دارد ایــن اســت 
که صرفا بــا فــرد برخورد 

می شود

ســازمان یافته  جرائــم 
کالای  دربــاره  فقــط 
رفتــه  بــه کار  قاچــاق 
است. استنباط می کنم 
استفاده از مافیا بازی با 
کلمات اســت و بــه جای 
آن بایــد بــه قــوه مقننــه 
پیشنهاد کنیم یک کتاب 
قانون نســبت بــه جرائم 
ســازمان یافته به شکل 
منظم تدویــن و تصویب 
و اجرایــی کنند. بــازی با 
کلمات هیچ مشــکلی را 

حل نمی کند

مافیــا از افشــای جــرم 
خــود ممانعــت می کنند 
از  جــــلوگیری  بــرای  و 
روشــن شــدن جــرم هــر 
کاری می کنند؛ از رشــوه 
دادن و ارتشــاء گرفتــه 
تــا اعمــال خشــونت بار. 
مســئله ای کــه در میــان 
نــهــادهـــــای  ادارات، 
و  امــــــنیتی  انتظامــی، 
قضایی راه یافته است. 
درنظر داشــته باشید که 
این سازمان ها چه طیف 
گســترده ای را درگیر این 

مسئله می کنند

 محمدرضا گیوکی
 وکیل پایه یک دادگستری، 
عضو کانون وکلای مرکز و 

قاضی بازنشسته

 این روزها کلاهبرداری با سوءاستفاده از نام رمزارزها 
و با ساخت توکن های جعلی بسیار باب شده است...

 به نام رمز ارزها
به کام کلاهبردارها
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 جریان معاند و افراطیون با هر نامی در ســال های 
پس از انقلاب تلاش کرده اند به مقدسات، اعتقادات 
و باورهای اصیل ضربه بزنند. این رویه در راســتای 
انتقــام، بهانه جویی، فرصت طلبی یــا حذف رقبا و 
مصادره اشخاص انجام شده و می شود. به تازگی نیز 
سایت اصلاح طلب جماران پس از گذشت چند هفته 
از انتشار کلیپ »ســلام فرمانده« با انتشار مطلبی 
تحت عنوان »امام زدایی از همین جا شروع می شود؛ 
سلام فرمانده!« به تولیدکنندگان کلیپ فوق حمله 
کرده که چرا نامی از امام خمینی)ره( در این کلیپ 
نیست. این نقد شاید به تولید کنندگان این کلیپ وارد 
باشد که چرا دچار چنین غفلتی شده اند که نامی از 
بنیانگذار انقلاب که انقلاب اسلامی با نام او در جهان 
شناخته می شود، نبرده اند، ولی این سایت با ادبیات 
توهین آمیــزی، تولیدکنندگان کلیــپ را متهم به 
امام زدایی، انحراف و ترویج انقلاب و جمهوری اسلامی 
بدون امام خمینی)ره( کرده است. طبیعی است که هر 
خواننده ای با دانستن عقبه این سایت به حسن نیت 
آن شک می کند؛ چراکه یک سایت اصلاح طلب که 
از جریان فکری آنان، جســارت »فرستادن امام به 
موزه تاریخ« شکل گرفته و ابراز شده، چطور می تواند 
منادی اعتراض به امام زدایی باشد؟ ممکن است سؤال 
شود زمانی که حامیان جریان اصلاحات علیه تئوری 
سیاســی اصلی امام خمینی)ره( فریاد مرگ بر اصل 
ولایت فقیه سر می دادند، ســایت جماران کجا بوده 
است؟ با این حال، موضع گیری اشتباه و پر از بغض و 
خطای سایت جماران مقدمه خوبی است که به تاریخ 
تحریف و امام زدایی از جانب افراطیون اصلاح طلب 
نگاهی کنیم تا ببینیم چه کســانی واقعا سردمدار 
امام زدایی هستند و سال ها بر سر سفره انقلاب بوده  
و خیانت کرده اند و حالا اشــک تمســاح می ریزند! 
 پیش از هر چیز بایــد بدانیم که آنهایــی که فریاد 
»وا اماما« سر می دهند، نه تنها دل در گرو انقلاب و 
آرمان های امام خمینی)ره( ندارند که یکی از ابزارهای 
تفرقه افکنی آنها همین خرده گیری های بیجا، مصادره 
افراد و شخصیت ها به نام طیف خود و تخریب و به انزوا 
کشاندن آنهاست. همگامی با اپوزیسیون خارج نشین، 
همنوایی با دشمن، باز گذاشتن دست جریان نفوذ و 
عناد عریان با ولایت فقیه در کارنامه آنها اصلا فراموش 
نمی شــود؛ همان هایی که امام خمینی)ره( را فرزند 
زمان خود دانسته اند و همواره از تکیه به ارزش های 
انقلاب طفره می روند چطــور می توانند بدون اینکه 
درک روشنی از مفهوم یک شعر و کلیپ داشته باشند 

دست به ایجاد تفرقه افکنی بزنند.
با این حال 2سناریو درباره موضع گیری اصلاح طلبان 
در ایــن زمینــه مطرح اســت؛ نخســت مصادره 
امام خمینی)ره( و خانواده ایشان و طیف خود برای 
تقویت جریان اصلاح طلبی در مقابــل اصولگرایی 
و دوم عناد با اصــل ولایت فقیــه و عمیق تر کردن 
پروژه انحــراف از ارزش های انقلاب اســلامی. این 
رویه بارها در موضع گیری های آنها دیده شده است. 
درواقع نوعی قرائت لیبرال از مکتب و اندیشــه های 
امام خمینی)ره( در کنار میل به حذف نام ایشــان از 
سوی تکنوکرات ها، اصلاح طلبان و جریان های فکری 
سکولار و لیبرال صورت گرفته است. شاید مهم ترین 

هدف تحریف گران مکتب امام خمینی)ره( را بتوان 
تلاش برای دوقطبی ســازی  در جامعه دانست تا به 
رفتارها و اندیشه های انحرافی خود اعتبار ببخشند و 
در نهایت در ارزش ها، اصول و مسیر انقلاب اسلامی 
انحراف ایجاد کنند. در ادامه برای بررسی تاریخچه 
این عناد به چند مرحله سناریوسازی برای امام زدایی 

از جانب اصلاح طلبان خواهیم پرداخت.

نمونه های عینی تلاش برای تحریف 
مرحله اول پروژه  امام زدایی را می توان پس از پایان 
یافتن دفاع مقدس و آغاز دوران ســازندگی دانست؛ 
به واقع نگرشی در برخی از مدیران ارشد اجرایی کشور 
به وجود آمد مبنی بر اینکه برای سازندگی و توسعه 
کشــور باید واقع گرا شــد و از آرمان ها و ارزش های 
بنیادین نظام عدول کرد. دگردیسی معرفتی نزد این 
مدیران منجر به شکل گیری جریانی تجدیدنظرطلب، 
موسوم به فن ســالاران )تکنوکرات ها( شد. جریان 
مذکور با این انگاره که محکمات انقلاب اســلامی 
)مکتب امام خمینی )رحمــت الله علیه(( مانعی در 
برابر تغییرات فضای فرهنگی و اقتصادی کشور است، 
پروژه امام زدایی را با تلاش برای عقب نشــینی و رها 
کردن اصول مکتب امام خمینی )رحمت الله علیه( آغاز 
کردند. تئوریزه کردن لزوم مذاکره مستقیم با آمریکا 
در فضای عمومی کشــور و تغییر محیط فرهنگی 
جامعه، ازجمله اقداماتی بود که سناریوی تغییر را به 

فاز اجرا منتقل می ساخت.
در دومیــن مرحلــه از پــروژه  امام زدایــی، 
و  لیبرالیســم  هواخــواه  تجدیدنظرطلبــان 
عدول کــردگان از اندیشــه ها و راه امــام راحــل 
عظیم الشــأن، در پوشــش اصلاح طلبــی، فراتر 
از مرحلــه اول )تردیــد و تشــکیک در مکتــب 
امام خمینــی)ره(( عمــل کردنــد و نفــی و انکار 
اندیشه ها و کارآمدی اصول مکتب آن یگانه دوران 
را در دســتور کار قرار دادند. به عنوان نمونه روزنامه 
زنجیره ای صبح امروز با مسئولیت سعید حجاریان 
)نظریه پــرداز اصلاح طلبان( در مقالــه ای صراحتاً 
اعلام کرد که »نمی تــوان جامعه را بــا مختصات 
دوران امام خمینــی)ره( اداره کــرد!« در نمونه ای 
دیگر روزنامه زنجیره ای نشاط در اسفندماه 1377، 
امام بزرگوار را خشــونت طلب معرفی کرد و نوشت: 
»امام خمینی و )شــهید( نواب صفوی خشونت گرا 
و کســروی و حکمی زاده اصلاح طلــب بوده اند.« 
هفته نامه آبان نیــز در 21شــهریور 1377نظریه 
عینیت دیانت و سیاست شــهیدمدرس و حضرت 
امام )رحمت الله علیــه( را عامیانــه معرفی کرد و 
صراحتاً نوشــت: »نظریه عینیت سیاست و دیانت 
زاییده افکار عامیانه و قدیمی اســت.« نفی و انکار 
راه و اندیشــه های امام خمینــی)ره( در این دوره 
به جایی رســید که روزنامه ایران، در 18شــهریور 
1377نوشت: »روحانیت قشری گرا و حتی تقلید از 

امام خمینی)ره( کورکورانه بوده است.«
از فتنــه 1388نیز باید به عنوان یکــی از مهم ترین 
مقاطع تاریخ انقلاب اســلامی و مرحله سوم پروژه  
امام زدایی و ســناریوی تغییر یاد کرد. در این دوره 
هجمه برای امام زدایی و ســناریوی تغییر به نسبت 
مراحل پیشین به نقطه اوج خود رسید. با مروری در 
این 3دوره کاملا مشخص است که چه کسانی آغازگر 
پروژه تحریف و امام زدایی بودند و چه کســانی واقعا 
می خواستند نام، اندیشــه و آرمان های امام راحل را 

حذف کنند و چرا در همه اینها، کسانی که برای نام 
نبردن از امام در یک کلیپ ســینه چاک می کنند، 

سکوت اختیار کرده اند.

کنشگری های ناصواب 
کنفرانس برلین در فروردین 1379اوج این رفتارهای 
انحرافی بود. اوج گفته های اکبر گنجی در مصاحبه با 
روزنامه تاگس اشپیگل آلمان آنجاست که گفته: »ما 
تلاش می کنیم امام خمینی)ره( را به گونه ای تفسیر 
کنیم که مخالف دمکراسی نباشد. امام خمینی)ره( 
دیگر وجود ندارد، آنچه وجود دارد فقط برداشت های 
ما از سخنان اوست. او به هر حال یک روزی به موزه 
خواهد رفت و هیچ کــس نمی تواند جلوگیری کند. 
این یک تکامل تاریخی اســت. دکترشریعتی نیز به 
سرنوشت خمینی دچار شده که عقاید او در حرکت 
امروز اصلاح طلبی دیگر جایی ندارد و نقشــی بازی 
نمی کند، اما ما دکتر را به خوبی در خاطرات خویش 
نگه می داریم.« هاشم آغاجری، چهره جنجالی عضو 
ســازمان مجاهدین انقلاب اسلامی نیز با سخنرانی 
توهین آمیزش در ســال 1381و توهین به مراجع 
و موضوع تقلیــد در اذهان جامعه ماندگار اســت. 
گفته های عیســی ســحرخیز، مدیرکل مطبوعات 
داخلــی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی دولت 
اصلاحات درباره عدم علاقه »خیلی« از اصلاح طلبان 

به امام خمینی نیز که جنجالی تر از همه است.
این مواضع در حالی اســت که همــواره افراطیون 
اصلاح طلب ســعی در مصادره امام راحل دارند و با 
این رویه در تلاش برای قطبی سازی  جامعه و میدان 
دادن به جریان معاند و نفوذ هستند. به عنوان نمونه، 
شهاب بی مقدار، یکی از چهره های اصلاح طلب اعلام 
کرده که امام خودش اصلاح طلب بود! در عین حال 
نیز مدام از شــاکله نظام سیاسی جمهوری اسلامی 
گلایه می کنند که مانع توسعه اســت؛ انگار که آنها 
از سر ســفره انقلاب و به نام بنیانگذار انقلاب ارتزاق 
نکرده و نمی کنند. به عنوان نمونه محمود سریع القلم، 
مشاور  عالی رئیس جمهور گذشته، در نسخه تجویزی 
خود برای توسعه ایران صراحتا گزینه دست کشیدن 
از آرمان »استقلال خواهی و سلطه ناپذیری« و »کنار 
گذاشتن ابعاد هزینه بر ایدئولوژیک و انقلابی انقلاب 
اســلامی« را به عنوان تنها راه پیوســتن به گردونه 
اقتصاد جهانی و نیل به شاخص های توسعه پیشنهاد 
می کند؛ درحالی که استقلال خواهی و سلطه ناپذیری 
شاه بیت اندیشه و مســیر امام در طول حیات طیبه 

10ساله شان در انقلاب بود.
همچنیــن عیســی کلانتــری، رئیس ســازمان 
محیط زیست دولت گذشته نیز در ادبیاتی نامناسب 

از امام خمینی یاد کرده و وی را »فرزند ناخلف آمریکا« 
خواند که البته متأسفانه آنطور که باید و شاید جواب 
این توهین هــا و تحریف امام خمینــی)ره( به وی 
داده نشــد. در نمونه ای دیگر محسن رهامی، عضو 
شورای عالی سیاســتگذاری اصلاح طلبان نیز اعلام 
کرده بود که »ما اصلاح طلبیــم نه انقلابی همچون 
امام!« وی صراحتا اعلام می کند که »برخی از افراد 
که امروز قبای اصلاح طلبی بر تــن دارند و از طرفی 
نمی خواهند بپذیرند از دیدگاه امام عدول کرده اند، 
می گویند امام اصلاح طلب بود؛ درحالی که باید بگویند 
ما روزی انقلابــی بودیم و به فراخور شــرایط امروز 

اصلاح طلب شده ایم و این اصلا حرف بدی نیست.«
موضع گیری تفرقه افکنانــه مجمع روحانیون مبارز 
و مجمع مدرســین و محققین حوزه علمیه قم هم 
که جای خود دارد که چند ماه پیش بدون اشــاره به 
نقش خود در ایجاد مشکلات موجود، با سیاه نمایی 
و القای بن بســت در امور کشــور، آینده ای سیاه و 
تاریک را ترسیم کرده اند. یادشان رفته که کلیدواژه 
»امامِ منهای خط امام«، »امامِ نوفل لوشاتو«، »امامِ 
فرانسه«، » امامِ جماران«، »امامِ قم« و »امامِ نجف« را 
آنها مطرح کردند؛ آنهایی که امام را محدود به مرزهای 
جغرافیایی کردند؛ هر چند همگان می دانند که امام 
برای تمامی مستضعفین جهان است و این الفاظ تنها 

در قالب پروژه تحریفی جای می گیرد.
 در نمونه آخر می توان مستند »بانو قدس ایران« را 
مثال زد که به تازگی از شــبکه مستند سیما پخش 
شد. به نظر می رسد که در تنظیم این مستند نوعی 
شــیطنت پنهان در کار بوده اســت؛ چراکه در این 
مستند خانواده حضرت امام)ره( با خانواده همسرش 
مقایسه شده است! و در این قیاس، خانواده همسر 
امام را بسیار به روز و پیشرفته نشان داده و خانواده 
خود امام را روســتایی و واپس گرا نمایانده اســت! 
کاملا مشخص اســت که این چنین تصویرسازی، 
یک شیطنت اســت؛ به ویژه اینکه طی فیلم، بارها 
تأکید می شود که همسر امام علاقه ای به ازدواج با 
یک آخوند و زندگی در قم نداشــته است! این فیلم 
به طور آشکاری عظمت امام خمینی)ره( را سانسور 
کرده است. زندگی امام خمینی)ره( و پدر ایشان پر 
از زیبایی و شگفتی بوده، اما این مستند هیچ کدام از 

آنها را نشان نداده است.

قدری تأمل
 با نگاه به تمام آنچه گفته شد می توان قضاوت کرد 
که سمت و ســوی کدام جریان تمایل به امام زدایی 
دارد؛ آیا یک کلیپ و شعر که توسط عده ای کودک 
و نوجوان با تمام خلوص خوانده می شــود می تواند 
بستر امام زدایی باشد یا رفتارها و کنش های مغرضانه 
افراطیون اصلاح طلب در گذشته و حال؟ آیا ضدیت 
آنها با اصل ولایت فقیه به معنای تحریف اندیشه های 
امام خمینی )ره( نیســت؟ آیا عبور از اندیشه های 
بنیانگذار جمهوری اســلامی ایــران و همراهی با 
معاندان، عناصر نفوذ و اپوزیســیون خارج نشین و 
رسانه های آنها به منزله تحریف و امام زدایی نیست؟ 
آیا تفرقه افکنی، فتنه اندازی و کنش های مغرضانه آنها 
در جریان فتنه 88نشان از روی گردانی از اندیشه های 
امام خمینی )ره( نیســت؟ هر مخاطبی که صاحب 
فکر و درایت باشد به درستی خواهد فهمید که حق و 
ناحق کدام است و کدام جریان آغازگر و دنبال کننده 

تحریف و پروژه امام زدایی بوده است.

آغازگران پروژه امام زدایی و  تحریف 
چه کسانی بودند؟

موضع گیری های افراطیون اصلاح طلب در قالب پروژه امام زدایی و تحریف امام در جریان دوم خرداد اوج گرفت

صفیه رضاییگزارش
روزنامه نگار

جهاد تبیین
راهکار خنثی سازی  جریان تحریف

مهم ترین کارکرد تحریف در هر عصــر و دورانی، از الگو 
انداختن شخصیت هاست؛ هنگامی که اندیشه شخصیتی 
همچون امام خمینی)ره(، درســت معنا نشود و یا حتی 
برعکس معنا شــود، جوان امروز و نسل های بعدی دیگر 
نمی توانند امام)ره( را الگوی تام و تمام خود قرار دهند. 
به علاوه اینکه هر چقدر شخصیت دارای عظمت و قدرت 
کاریزمای والایی باشد حساسیت دشــمنان یا معاندین 
برای تحریف آن شخصیت بیشتر می شــود. باید درنظر 
داشــت که حضرت امام خمینی)ره(، بنیانگذار مکتبی 
فکری بودنــد که یکی از اثــرات این مکتــب را باید در 
تأثیر گذاری بر تاریخ دانســت، این مکتب فکری دارای 
ابعاد گسترده ای است که شناخت هرچه بیشتر این ابعاد، 
مانع از تحریف امام می شود. رهبر معظم انقلاب در بیانات 
خویش تأکید کرده اند که باید در مورد عظمت، اندیشه 
و جایگاه امام راحل بسیار صحبت و این رویه تکرار شود 
تا مجال تحریف از تحریف کنندگان گرفته شــود. ایشان 
فرموده اند: »...آنچــه هم در باب انقــلاب و در باب امام 
گفته اند، گفته  ایم و تکرار کرده  ایم، باید مرور شــود، باید 
مجدداً تکرار شــود؛ چون اگر یک حقیقتــی بارها تکرار 
نشود و با جزئیات و خصوصیات ذکر نشود، گمان تحریف 

این حقیقت به مرور وجود دارد.
اکثر شما می دانید که انگیزه هایی برای تحریف شخصیت 
امام و تحریف انقلاب -کــه بزرگ ترین هنر امام بزرگوار 
بود- هســت. ما باید تکرار کنیم حقایقــی را که در باب 
امام و در بــاب انقلاب گفته ایم، باز هــم بگوییم و تکرار 
کنیم و مجال تحریــف را از تحریف کنندگان بگیریم. در 
شرع مقدس هم همین  جور است، در حقایق تاریخی هم 
همین  جور است؛ بسیاری از معارف دینی را مأمور شده  ایم 
که تکرار کنیم؛ مِن بابِ مثال، تلاوت قرآن را به طور دائم 
باید تکرار کنیم که حقایق قرآنــی از ذهن ها هرگز محو 
نشود یا تاریخ را -تاریخ واقعی و درســت را- باید تکرار 
کنیم. اگر ملت ما عاشــورا را این  جور در طول قرن های 
متمادی با اصرار تبیین و بیان نمی کردند، ممکن بود این 
حادثه مهم از یادها برود یا بسیار ضعیف  تر از آنچه واقع 

شده است، منعکس بشود...« 
از این رو می توان گفت هر چه بســتر روشنگری، تکرار و 
بیان عظمت و جایگاه امام راحل در محوریت جهاد تبیین 
فراهم شــود فرصت تحریــف از تحریف کنندگان گرفته 
خواهد شد. محمدحسین ضمیریان، پژوهشگر و تحلیلگر 
مسائل سیاســی در این زمینه به همشــهری می گوید: 
»رهبر معظــم انقــلاب از اصلی تریــن تبیین کنندگان 
شــخصیت والای امام راحل هستند و برای شناخت امام 
)ره( چه خوب است که به فرمایشات ایشان رجوع کنیم. 
همچنین اوج خوانش اصیل از اندیشه های امام راحل در 
خردادماه هر سال نمایانگر است. بدیهی است که جامعه 
نظاره گر این جریان روشنگری است.« ضمیریان معتقد 
است که» یکی از زیربناها و بسترهای جهاد تبیین وجود 
اندیشه و انباشت دانشی اســت که در زمینه اندیشه ها، 
افکار و منش امام راحل ضروری است وجود داشته باشد. 
این دانــش طبیعتا تنها محصول جریان های رســانه ای 
نیســت بلکه باید طی زمــان در محافل دانشــگاهی و 
نخبگانی تکرار و بازنشر شود. با این حال هر آنچه به دست 

می آید می تواند برای مردم سودمند باشد.«
به علاوه اینکه برای مقابله با جریان تحریف و امام زدایی 
باید در بســتر جهــاد تبییــن راه حل هــا و روزنه های 
خنثی سازی  تحریفات را نیز در نظر داشته باشیم. یکی از 
این روزنه ها دانستن هر آنچه درباره اندیشه و مکتب امام 
راحل است. زمانی که اشراف اطلاعاتی کامل داشته باشیم 
هرگونه بحث و موضوع انحرافی را نمی توانیم قبول کنیم. 
خوب است بدانیم شــالوده های اصلی مکتب امام راحل 
در جهان بینی توحیــدی، جهاد، به روز بــودن، پویایی، 
قرار دادن اسلام ناب محمدی در مقابل اسلام آمریکایی، 
اعتقاد به اراده  و نیروی مــردم، طرفداری از محرومان و 
مستضعفان و برقراری عدالت اجتماعی، صراحت در برابر 
مســتکبران بین المللی، دفاع و طرفــداری از مظلومین 
عالم و مخالفت با ظالم، تأکید بر اســتقلال کشــور و رد 
سلطه پذیری و تأکید بر وحدت ملی است؛ در این راستا 
لازم اســت که آنچه درباره امام راحل می دانیم را نشــر 
دهیم و هرگونه مطلب یا نوشته ای را که می خواهد بین 
امام راحل و آرمان ها و اهدافش فاصله بیندازد، باور نکنیم.
باید بپذیریم که جریان تحریف همواره در طول تاریخ بوده 
و هست؛ همچنان که در بسیاری از وقایع تاریخی تحریف 
صورت گرفته و می گیرد. بنابراین باید در مقابل تحریف، 
اصل روشنگری و تبیین قوی شود. برای زنده نگه داشتن 
اندیشه های حضرت امام )ره( باید نسل جدید را هر چه 
بیشتر با اندیشه ها و دستاوردهای اندیشه های ایشان آشنا 
کنیم. نسل جدید باید با دستاوردهای انقلاب و با اهدافی 
که حضرت امام )ره( می خواستند جامعه اسلامی به آن 
اهداف دست پیدا کند، آشنا شود تا اینکه بتواند آن مسیر 
را ادامه دهد. نکته دیگر جلوگیری از تحریف امام است. 
برخی از افراد متأسفانه با داســتان های ساختگی سعی 
می کنند امــام را به گونه دیگری جلــوه دهند. همچون 
مصادره شخصیت ایشــان به نفع خود، اختلاف افکنی، 
شبهه در اندیشــه های امام درباره حکومت اسلامی و ...؛ 
بنابراین تحریف امام یکی از مسائلی است که باید حتماً 

به آن توجه داشته باشیم.
نکته دیگر نهادینه کردن منش امام راحل اســت که این 
مســئله با پیاده کردن آرمان های حضــرت امام )ره( در 
جامعه اتفاق می افتد. مثلًا دفاع از مستضعفان و محرومان 
جامعه که از آرمان های اصلی و بلند ایشــان بوده باید به 
خوبی در جامعه به وقوع بپیوندد تا اندیشــه های امام در 
جامعه نهادینه شــود. آگاه کردن مردم از ایده های امام 
و آرمان های ایشان هم ضروری اســت. اینها باید تکرار 
شــود که مردم یادشــان نرود حضرت امام خمینی)ره( 
چه کارهایی انجام دادند و چه ایده هایی داشتند. ضمن 
اینکه هرگونه عامل تفرقه افکنی باید شناســایی و پاسخ 
مناسب داده شــود تا جلوی اقدامات تفرقه افکنانه بعدی 

نیز گرفته شود.

غلامحسین اسماعیلی 
رئیس دفتر رئیس جمهور 

مجلــس و دولت مبتنــی بر سیاســت های 
ابلاغی رهبــر انقلاب، بــه زودی کار تدوین  
لایحه برنامه توسعه هفتم را آغاز می کنند. 
امیدواریم تا پیش از پایان سال در مجلس 
فرایند تصویــب لایحــه طی شــود. تدوین 
این لایحه از مهم ترین برنامه های مدنظر 
دولت در سال1401 است که در دیدار اخیر 
کارگزاران نظام با مقــام معظم رهبری نیز 

بر تدوین آن تأکید شد.

نظام باید رأفت را در قبال 
افرادی همچون فائزه هاشمی 

کنار بگذارد
منصــور حقیقت پور،نایب رئیــس کمیســیون 
امنیت ملی مجلس نهم با اشاره به مصاحبه اخیر 
فائزه هاشمی، عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران 
سازندگی در فضای مجازی علیه سپاه و مجموعه 
نظام گفت: من معتقدم که خانم فائزه هاشمی از 
خطوط قرمز نظام عبور کرده و ارزش های حاکم بر 

کشور و منافع ملی را         زیرپا گذاشته است.
وی افزود: من معتقدم که بایــد مجموعه نظام 
برخورد تأدیبی مناسبی با فائزه هاشمی داشته 
باشد. نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس 
نهم اظهار داشــت: اولا مصاحبه با یک رســانه 
معاند جرم است و ازســوی دیگر باید پاسخ های 

درخوری به این فرد داده شود.
حقیقت پور خاطرنشــان کرد: فائزه هاشمی در 
فتنه 88ضربات زیادی به کشور و نظام وارد کرد 
و پس از آن هم شاهد لجن پراکنی هایی ازسوی 

وی علیه نظام بودیم.
مشــاورعلی لاریجانی در مجلس دهــم افزود: 
به نظر مــن نظام باید در قبــال افرادی همچون 
فائزه هاشمی رأفت خود را         کنار بگذارد؛ چرا که 
این همه رأفت موجب جســارت این قبیل افراد 

می شود./ فارس

نقل قول خبر

برجام

 خبر

زاویه

 روزنامــه صبــح امــروز بــا مســئولیت 
)نظریه پــرداز  حجاریــان  ســعید 
اصلاح طلبــان( در مقالــه ای صراحتاً 
اعلام کــرد کــه »نمی تــوان جامعه را 
با مختصات دوران امام خمینی )ره( 

اداره کرد!«

محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس 

در دولــت گذشــته در دوره ای منتظــر 
مذاکــرات، احیــای برجــام و اجــرای آن 
ماندیم، وقتی هم که خــروج از برجام 
اتفــاق افتاد مــا مســائل مختلف حتی 
آب خوردنمــان را هــم بــه برجــام گــره 
زدیــم. آن دوران بایــد بــرای مــا درس 

عبرت شود.

دریادار حبیب الله سیاری 
معاون هماهنگ کننده ارتش 

ممکن است ارتش یک کشور قوی باشد 
و تجهیزات مدرن داشته باشد، اما متکی 
به  خــود نباشــد بلکه بــه دیگــران متكی 
باشــد. طبیعتاً نمی توان انتظار داشــت 
این ارتش در عمل قدرت زیادی داشــته 
باشــد، ما نیاز ارتــش را خودمــان تامین 

می کنیم و به کسی متکی نیستیم. 

دیوار برجام کج و منافع آن اندک است
عضو کمیسیون شــوراها و امور داخلی مجلس گفت: در دولت 
قبل، در تمام جلســات کمیســیون امنیت ملی و هم در زمان 
دولت فعلی که وزیر امور خارجه در آن حضور دارد شرکت کردم 
و می کنم. برخلاف آقای ظریف که موضوع مذاکرات را محرمانه 
می دانست و هیچ گزارشــی به نمایندگان ارائه نمی کرد آقای 
امیرعبداللهیان با تأکید بر اینکه مطالب محرمانه است و جایی 
درز نکند به صورت شفاف توضیحات لازم را درباره مذاکرات به 
اعضا ارائه می کند. ابوالفضل ابوترابی خاطرنشان کرد: توضیحات 
امیرعبداللهیان و اطلاعات رسیده از دیگران از این امر حکایت 
دارد که خطوط قرمز نظام در مذاکرات رعایت می شود و اعضای 
تیم مذاکره کننده هم با تمام توان از حقوق ملت دفاع می کنند. 
وی با بیان اینکه نباید از تیم مذاکره کننده توقع بیش از اندازه 
داشت گفت: این تیم بر مبنای همان برجامی مذاکره می کنند 
که سنگ بنای آن در دولت روحانی کج گذاشته شده و دیوار آن 
بالا  آمد. دولت فعلی و دولت های آینده اگر بخواهند بر مبنای 
آن کاری پیش ببرند باید این دیــوار کج را مبنای کار خود قرار 
دهند. وی اضافه کرد: بدیهی اســت که ایــن توافق نمی تواند 
منافع چندانی برای کشور ما داشته باشــد و ما باید در فضای 
جدا از این توافق و با تکیه بر توانمندی های داخلی نســبت به 
مقاوم سازی  اقتصاد کشــور و بی اثر کردن تحریم ها بپردازیم. 
ابوترابی خاطرنشان کرد: مسئله دیگر این است که دولت آقای 
روحانی به ازای منابع مالی بلوکه شده ایران در خارج از کشور 
ریال چاپ کرده و به مصرف رسانده و اگر دارایی های بلوکه شده 
ما در خارج از کشور آزاد شود ما نمی توانیم از آنها استفاده کنیم. 
وی تصریح کرد: باید با تکیه بر توان داخلی مدیریت اقتصاد را 
پیش ببریم. مســیری که دولت در جداسازی معیشت مردم از 
بحث مذاکرات در پیش گرفته اقدامی کاملا صحیح و پسندیده 
است زیرا با تکیه بر توان داخلی و استفاده از ظرفیت های مغفول 
مانده می توانیم نسبت به مقاوم ســازی  اقتصاد کشور در برابر 

تحریم ها اقدام کنیم.
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این روزها اصطلاح اسکم)scam( بیشتر از گذشته 
شــنیده و خوانده می شــود. درواقع، اسکم وجه 
جهنمی تکنولوژی رمزارزها محســوب می شود، 
نوعی کلاهبــرداری در پوشــش رمزارزهایی که 
وجود ندارنــد. این روزها ماجــرای پرونده توکن 
جعلی کینگ مانی و بازداشــت عوامــل آن داغ 
اســت. پرونده های مختلفی اما دربــاره این نوع 

کلاهبرداری ها اکنون وجود دارد.
 کلاهبرداران در کشــور افراد ناآگاه را با وعده و 
وعید و اصطلاحا رویافروشــی به دام انداخته اند. 
هر نوع تکنولوژی با وجود مزایای متنوع می تواند 
مخاطراتی هم به همراه داشــته باشد. تکنولوژی 
رمزارزها هم از این موضوع مســتثنا نیست و در 
عین حال که می تواند بــه تولید ثروت برای افراد 
و کشور منتهی شــود، اما امکان نابودی سرمایه 
مردم هم دور از ذهن نیست. درواقع، اکنون یک 
فرد می تواند به راحتی یک توکن را تولید و آن را 
با روش های مختلف به مردم بفروشد. سایت هایی 
هم برای کلاهبرداری راه اندازی می شوند. حتی 
بعضی از این ســایت ها کیف پول هــای جعلی 
طراحی و مردم را قانــع می کنند که دارایی خود 
را در آنها نگهداری کنند و این در حالی است که 
اطلاعات کیف پول در اختیار طراح قرار دارد. امید 
علوی، رئیس هیأت مدیره انجمن فناوران بلوک 
ایران)انجمن بلاکچین( در گفت وگو با همشهری 
انواع اســکم و روش های شناسایی آنها را توضیح 

داده است.

پانزی؛ کلاهبرداری با رویای سود نجومی
رئیس هیأت مدیــره انجمن بلاکچین، اســکم 
در حوزه فیــن تک و رمزارزهــا در کل، به معنای 
کلاهبــرداری می دانــد و می گویــد: »هرگونه 
کلاهبرداری ماننــد پامپ و دامــپ، ولت بدون 
امنیــت، توکن هــای بــدون پشــتوانه، جذب 
ســرمایه بدون حساب و کتاب اشــکالی از اسکم 
و کلاهبــرداری در حــوزه رمزارزها محســوب 

می شوند.« 
امیــد علوی با اشــاره بــه اینکه در این شــیوه، 
کلاهبردار با طراحی یک کســب وکار، یک ایده 
یا یک شــرکت به مردم می گوید سرمایه گذاری 
کنند و سپس ســود خود را دریافت کنند، ادامه 
می دهد: »هیچ  کســب وکار درســتی پشت این 
ایده ها وجود ندارد و از ابتــدا، هدف دریافت پول 
مردم با برانگیختن طمع مردم اســت. ســپس 
کلاهبردار بــا بخشــی از پول هایــی که جذب 
کرده، به ســرمایه گذاران ســود می دهد. به این 
ترتیب طمع افراد بیشــتر می شــود و سیستمی 
که کلاهبردار طراحی کرده ادامه می یابد و آن را 

اشاعه می دهد.«
به گفتــه او »اما پس از یک بازه 9ماهه تا 3ســاله 
که بستگی به رشــد این ایده کلاهبرداری دارد، 
سیستم اشباع می شود و کلاهبرداران به بهانه های 
مختلف به ســرمایه گذاران خدمات نمی دهند و 
اقدام به بستن سایت و راه های ارتباطی می کنند 

که درواقع پول مردم از بین می رود«.

رئیس هیأت مدیره انجمن بلاکچین با اشــاره به 
اینکه این شــیوه را پیش از این در سیستم های 
هرمی مانند گلدکوئست دیده ایم، چنین اتفاقی را 
در رمزارزها هم ممکن می داند و از مواردی چون 

کوین هش و آی ماینر نام می برد.
این پروژه ها به اســم کلودماینینگ سرمایه مردم 
را جذب کرده اند و از همان سرمایه به مردم سود 
داده اند. در ابتدا این ســود پرداخت شده و مردم 
تصور کرده اند که شرکت در حال کار کردن است. 
بنابراین یا ســرمایه گذاری بیشــتری کرده اند یا 
اطرافیان را ترغیب به ســرمایه گذاری کرده اند.  
به گفته علــوی »همچنین این شــرکت ها برای 
تقویت طمع مردم بــه ازای اضافه کردن هر فرد، 

پورسانت هم داده اند«.

توکن های بدون پشتوانه
رئیس هیأت مدیره انجمن بلاکچین شکل دیگر 
کلاهبرداری در حوزه رمزارزها را توکن های بدون 
پشتوانه می داند که به خاطر نبود قوانین شفاف و 
نظارت های درست در کشــور، بازار داغی دارند. 
علوی با اشاره به اینکه یک نفر می تواند در عرض 
نیم ســاعت، توکنی به تعداد یک میلیارد تولید 
کند و آن را به مردم بفروشد، لازمه این کار را یک 
سیستم مارکتینگ خوب می داند که به مردم القا 

کند که این توکن قرار است رشد کند.
او در توضیح شــکل گیری چنیــن کلاهبرداری 
می گوید: »تولیدکننده چنیــن توکنی به عنوان 
خریدار و بــا اکانت های مختلــف، در یک مدت 
زمان مشخص قیمت های بالا برای توکن درنظر 
می گیرد و خرید می کند. به ایــن ترتیب قیمت 
توکن بــالا می رود و مردم شــروع بــه خرید آن 
می کننــد و در نتیجه یک گــردش کاذب ایجاد 

می شود.« 

به گفتــه او »نمونه ایــن توکن ها توکنــی به نام 
بی آرجی اســت که از همین روش استفاده کرده 
و نتیجه هم از دســت رفتــن دارایی های مردم 

بوده است«.

سایت ها و ولت های نامطمئن
ســایت های کلاهبرداری هم که به عنوان مثال، 

کیف پول دیجیتال ارائه می دهند هم هستند.
رئیس هیأت مدیره انجمن بلاکچین با اشــاره به 
اینکه وقتــی یک نفر روی یک ســایت به صورت 
آنلاین یک ولت ایجاد می کند، این ســایت کلید 
خصوصی صاحــب ولت را تولیــد می کند، ادامه 
می دهد: »این ســایت می تواند یک نسخه از این 
کلید خصوصی را داشته باشــد و به دارایی افراد 

دسترسی یابد.« 

سبدگردانی به نام رمزارز
ســبدگردانی و جذب ســرمایه هم از اشــکال 
کلاهبرداری اســت که امروز موضوعی بسیار داغ 

محسوب می شود.
علوي درباره این شــیوه می گوید: »افرادی با این 
بهانه که با سرمایه مردم معامله و آنها را در جذب 
درآمد ســهیم می کنند، اقدام به جذب سرمایه 
می کنند. درحالی که موضوع سبدگردانی و جذب 
ســرمایه نیاز به مجوزها و قوانین خاصی دارد که 
در کشور ما در حوزه رمزارزها هنوز وجود ندارد.« 
علوی تأکید می کند که »طبق قانون به جز بانک 
مرکزی و بانک های دیگر، هیچ فرد یا کسب وکاری 

نمی تواند سود ثابت را تضمین کند«.

مردم چه کنند؟
رئیس هیــأت مدیره انجمن بلاکچیــن به مردم 
پیشــنهاد می کند که در این حوزه حتما مطالعه 

و تحقیق کنند. علــوی همچنین به مردم توصیه 
می کند که قبل از هر اقدامــی در این حوزه چند 

سؤال از خود بپرسند.
او نخســتین ســؤال را اینگونه مطــرح می کند. 
»اگر فرد یا کســب وکاری می تواند چنین ســود 
بالایی بدهد، چــرا خودش از آن بهــره نمی برد 
و می خواهد به »مــن« بدهد؟« علــوی در این 
مورد توضیح می دهد که »اگر کســی یک روبات 
تریدر)معامله گــر( دارد که مثــلا روزی 3درصد 
ســود می دهد، چرا این فرد خودرو و خانه خود را 
نمی فروشد تا از این روبات استفاده کند؟ درواقع 
مردم باید از خود بپرســند که چرا این فرد تا این 
حد خیرخواه است که چنین روباتی را در اختیار 

دیگران قرار می دهد؟«
رئیس هیــأت مدیره انجمن در مورد ســؤالات 
دیگری که مردم باید از خود بپرسند، می گوید: 
»در مورد پروژه ها می توان ســؤال کرد که این 
پروژه جدید چه تفاوتی با پروژه های دیگر دارد؟ 
یا اگر در کســب وکاری قرار اســت از بلاکچین 
اســتفاده شــود و یک توکن خلق شــود، این 
کسب وکار و حوزه نیازی به بلاکچین دارد یا نه؟ 
آیا استفاده از بلاکچین در این حوزه اصلا صرفه 
اقتصادی دارد؟« بنابراین اگر مردم این سؤال ها 
را از خود بپرسند تا میزان زیادی وارد پروژه های 

اسکم نمی شوند.
او همچنین از مــردم می خواهد که به کســانی 
که وعــده ســود ثابــت می دهند یــا اصطلاحا 
»آرزوفروشی« می کنند، اعتماد نکنند. علوی بر 
این نکته تأکید می کند که »اگر مردم مشــاهده 
کردند که یک اینفلوئنسر یا آموزش دهنده ای در 
تبلیغات خود، خودرو، خانه و ویلا و سبک زندگی 
لوکســی را نمایش می دهد، بداننــد که این فرد 

جیب آنها را هدف قرار داده است«.

به نام رمز ارزها؛ به کام کلاهبردارها
این روزها کلاهبرداری با سوءاستفاده از نام رمزارزها و با ساخت توکن های جعلی بسیار باب شده و افراد زیادی به همین خاطر 

پول شان را از دست می دهند 

عمادالدین قاسمی پناهرمزارز
روزنامه نگار

واکسن  های ویژه اومیکرون شاید 
پاییز بیایند

میزان سرایت پذیری سویه اومیکرون کووید-19 و دور زدن 
ایمنی حاصل از واکسن و عفونت طبیعی، دانشمندان را وادار 
کرده تا به فکر راه چاره ای برای ماندگاری بیشتر آنتی بادی ها 
از ابتلا به این ســویه و زیرسویه های شــایع آن باشند. به این 
منظور برخی از شرکت های بزرگ سازنده واکسن مانند فایزر، 
مدرنا و سینوفارم در حال سپری کردن کارآزمایی های بالینی 
برای رسیدن به یک واکســن ویژه اومیکرون و زیرسویه های 

آن هستند.

چینی ها به دنبال واکسن ویژه
چین به عنوان منبــع اولیه شــیوع کوویــد-19، از ابتدای 
همه گیری برای ســاخت واکســن علیه ایــن بیماری تلاش 
زیادی داشت. در نهایت 2 واکسن با نام های تجاری سینوفارم 
و سینووک از این کشور به سایر کشورها به ویژه کشورهای در 
حال توسعه صادر شد. اما حالا با موج های پیاپی ابتلا به سویه 
مسری تر اومیکرون و زیرسویه های آن، این 2 سازنده واکسن 
در حال تلاش برای ساخت واکسنی برای هدف قرار دادن این 
ســویه هســتند. تکنولوژی به کار رفته در واکسن های اصلی 
سینوفارم و ســینووک بر پایه پلتفرم سنتی ویروس غیرفعال 
است. به گفته شرکت های سینوفارم و سینووک، واکسنی که 
قرار است مشــخصا برای مبارزه با اومیکرون ساخته شود نیز 
بر همین مبنا پیش خواهد رفت. این 2 واکســن برای انجام 
کارآزمایی واکسن اومیکرون در هنگ کنگ، تأییدیه گرفته اند.

به گفته واحد گــروه بیوتکنولوژی ملی چین، واکســن های 
ســینوفارم به عنوان تقویت کننده در بزرگســالانی که 2 یا 3 
دوز واکســن کووید-19 را دریافت کرده اند، آزمایش خواهد 
شد. البته هنوز مشخص نیســت چه تعداد شرکت کننده در 
کارآزمایی محصولات ســینوفارم شــرکت می کنند. شرکت 
سینووک نیز گفته اســت، مطالعاتش را روی توسعه واکسن 

فعلی خود در برابر سویه های منتشر شده پیش خواهد برد.

یک مطالعه نشان داده است که دوز چهارم واکسن سینوفارم، 
در فاصله زمانی 6ماه پــس از تزریق ســومین دوز به عنوان 
تقویت کننده 2دوز اولیه واکسن کووید-19، نتوانسته به طور 
قابل توجهی سطح آنتی بادی علیه اومیکرون را افزایش دهد. 
درحالی که اگر تزریق دوز چهارم با فاصلــه زمانی کمتری از 
دوز سوم انجام شود، ســطح آنتی بادی ها در همان سطح بالا 
حفظ می شود. محققان می گویند که واکسن ویژه اومیکرون، 

جایگزین بهتری به نسبت تقویت کننده های آینده است.

فایزر تا پاییز می آید
شرکت بزرگ دارویی فایزر و شریک آلمانی اش بیوان تک در 
پاییز یک واکسن تقویت کننده عرضه خواهند کرد که به طور 
خاص سویه اومیکرون و زیرسویه های آن را هدف قرار می دهد. 
آلبرت بورلا، مدیرعامل این شرکت گفت: رسیدن این واکسن 
به پاییز امسال فعلا یک امکان است و قطعیتی وجود ندارد. ما 
در حال جمع آوری داده ها هستیم و تا جایی که می دانم شرکت 

مدرنا نیز مانند ما روی این قضیه کار می کند.
به گفته بورلا، ساخت واکسنی که مشخصا اومیکرون را هدف 
قرار دهد کار ساده ای است اما از نظر علمی و تکنیکی ساخت 
واکســنی که تمام ســویه ها را هدف بگیرد کار بسیار سختی 
است. بورلا ادعا کرد به محض به دست آمدن داده های کافی، 

این شرکت داده ها را به سازمان غذا و دارو ارسال می کند.
اوایل امسال، آنتونی فائوچی، مشاور کاخ سفید در امور پزشکی، 
تصمیم فایزر برای شــروع کارآزمایی بالینی روی واکســن 
کووید-19 با هدف اومیکرون را یــک حرکت معقول خواند. 
ماه گذشته نیز اســتفان هاگ، مدیرعامل شرکت داروسازی 
مدرنا گفت: یک رویکرد ترکیبی که می توانم آن را 2ظرفیتی 
بنامم، می تواند محافظت ماندگارتری در برابر سویه های جدید 
کووید-19 ارائه کند. ما بر این باوریم که حالا وقت به روز کردن 
واکسن ها در برابر جهش هایی است که در حال انتشار هستند تا 
میزان ایمنی و ماندگاری ایمنی واکسن ها را در برابر سویه های 

نگران کننده افزایش دهیم.
تلاش برای توســعه تقویت کننده های مخصوص اومیکرون، 
زمانی سرعت گرفته که زیرســویه BA.2 اومیکرون، جهان 

را فرا گرفت.
سویه BA.2 حالا با درصد بالایی از مبتلایان، به سویه غالب در 
اغلب کشورها ازجمله آمریکا تبدیل شده است. هفته گذشته 
نیز نیویورک بروز دو زیرســویه دیگــر از BA.2 را با نام های 
BA.2.12 و BA.2.12.1 گزارش کرد که به نظر می رسد 23 

تا 27درصد به نسبت BA.2 مسری تر است.
در نیویورک موج جدیــدی از ابتلا در بخش مرکزی ایالت رخ 
داد که به اعتقاد مقامات بهداشتی به واسطه انتشار و چرخش 
دو زیرسویه جدید بوده است. با این حال متخصصان می گویند 
اگرچه این ســویه ها در ســرایت سرعت بیشــتری دارند اما 
شواهدی مبنی بر افزایش شدت بیماری و بستری و مرگ ومیر 
نیست. به گفته متخصصان، همچنان تنها سلاح برای مبارزه 
با سویه های جدید ویروس، واکسینه شدن کامل و تزریق دوز 

سوم و حتی چهارم است.
به تازگی ســازمان غذا و داروی آمریکا به تزریق دومین دوز 
واکســن تقویت کننده کووید-19 ساخت شرکت های فایزر 
و مدرنا، مجوز داد. این تاییدیه شــامل افراد بالای 50 ســال 
 و همچنین افراد بالای 12 ســال دچار نقص سیستم ایمنی
می شود. دکتر روشل والنسکی، مدیر مرکز کنترل و پیشگیری 
از بیماری های آمریکا می گوید دوز دوم تقویت کننده به طور 
خاص برای افراد 65 سال به بالا و افراد بالای 50 سال با بیماری 
زمینه ای تجویز می شود که در معرض خطر ابتلا به کووید-19 

وخیم هستند.

عیسیزارعپور
وزیرارتباطاتوفناوریاطلاعات

دولــتوعــدهایمبنــیبــرتامیــنحداقل
اســتاندارداینترنــتمصرفــیجامعــه
رابــهمــردمدادهبــودکــهدرایــنزمینــه
برنامهریزیهاییبرایتامیــناینحداقل
اینترنتبهصورترایگانیابانصفقیمت
انجامشدهاست.قرارنیستکهاپراتورها
باافزایشقیمت،فقطسودخودراببرند.

صادقعباسیشاهکوه
رئیــسســازمانتنظیــممقــرراتو

ارتباطاترادیویی
2ســالاخیر)اپراتورهــا(حاشــیه در
سودشــانبســیارپاییــنآمــدهاســت،
امــاهمچنــانســودآوربــودهوازمیــزان
ســرمایهگذاریخــودکــمکردهانــد.مــا
توجیهــاتآنهــاراپذیرفتهایــموهنــوز
همخواســتههایدیگــریدارندکــهباید
رویآنهــاکارکنیموامیدواریــمنیازیبه

افزایشتعرفهنباشد.

ایلانماسک
مدیرعاملتسلاموتورزواسپیسایکس
منحتیهماکنــونخانهایهمنــدارمو
بهمعنایواقعیکلمهدرخانهدوســتانم
میمانم.اگربهخلیجسانفرانسیســکو
)Bay Area(،جایــیکهاکثرمهندســان
تســلادرآنقــراردارنــدســفرکنــم،در
اتاقهایاضافهخانهدوســتانممیمانم

ومیانآنهامیچرخم.

ورود ایران به بازار 
دیتاسنترهای ابری اروپا 

یک شــرکت دانش بنیان ایرانی توانســته با 
انطباق کامل خود با قوانین حفاظت اطلاعات 
اتحادیه اروپــا)GDPR( وارد بــازار اروپا و 
آمریکای شمالی برای ارائه سرویس های ابری 

خود شود.
به گزارش همشــهری، پیــش از این، تمرکز 
این شــرکت خدمات ابری بر سرویس دهی 
به کشورهای در حال توســعه بوده اما اکنون 
با ســازگاری پیدا کردن بــا GDPR، اروپا 
و آمریکای شــمالی هم به کشــورهای تحت 

پوشش این شرکت اضافه می شوند.
دیتاسنتر ابری، یکی از دستاوردهای رایانش 
ابری در دهه اخیر اســت که توانسته مزایای 
بسیاری برای سازمان ها و شــرکت ها ایجاد 

کند.
یک دیتاسنتر ابری از اتصال چند دیتاسنتر در 
مکان های جغرافیایی مختلف تشکیل شده و 
به همین دلیل است که امنیت اطلاعات، حتی 
در بدترین شرایط، مانند قطعی برق، مشکلات 
سخت افزاری و حتی بلاهای طبیعی تضمین 
شده است. این شرکت دانش بنیان برای ارائه 
سرویس به صورت جهانی با هزینه بسیار کمتر 
نسبت به رقبای بین المللی ده ها پاپ سایت در 

نقاط مختلف جهان ایجاد کرده است.

نقل قول خبر

فناوری

زهرا خلجی؛ روزنامه نگاردانش

پرتاب ماهواره جاسوسی آمریکا توسط اسپیس ایکس

اســپیس ایکس یــک ماهواره 
جاسوسی را برای اداره شناسایی 
ملی ایالات متحده )NRO( به 

فضا پرتاب کرد.
به گــزارش اســپیس، موشــک فالکــون 9 
اســپیس ایکس با فضاپیمــای NROL-85 از 
پایگاه نیروی فضایی واندنبــرگ در کالیفرنیا 
برای رســاندن این ماهواره جاسوسی به مدار 
زمین پرتاب شد.  حدود ۸دقیقه پس از پرتاب 
مرحله یک موشک فالکون9 به زمین بازگشت تا 
برای استفاده مجدد آماده شود. اسپیس ایکس 
از چند سال قبل با عملیاتی کردن موشک های 
با قابلیت استفاده مجدد هزینه پرتاب  ماهواره را 
به شدت کاهش داد. NRO از مجموعه وزارت 
دفاع آمریکا، ناوگان ماهواره های جاسوسی این 
کشور را اداره می کند. فعالیت ها و محموله های 
بیشتر این فضاپیماها طبقه بندی شده است و 
NROL-85 نیز از این قاعده مستثنی نیست. 
به همین دلیل اطلاعات بیشتری درخصوص آن 
منتشر نمی شود. اسپیس ایکس به دلیل ماهیت 
محرمانــه این ماموریت، پخش مســتقیم این 

پرتاب را درست پس از فرود مرحله اول موشک 
فالکون9 به درخواست NRO پایان داد.

این پرتاب، چهاردهمین پرتاب اسپیس ایکس در 
سال2022 و دومین پرتاب آن در کمتر از یک 
هفته اخیر بود. این شــرکت در تاریخ ۸ آوریل، 
با یک موشــک فالکون 9 و کپســول دراگون، 
ماموریــت Ax-2 را کــه نخســتین مأموریت 
سرنشین دار کاملا خصوصی به ایستگاه فضایی 

بین المللی بود، به فضا برد.
همچنین به زودی پرتاب های بیشتری از سوی 
اســپیس ایکس انجام خواهد شد. یک موشک 
فالکون9 قرار اســت در تاریخ 21آوریل، دسته 
بزرگی از ماهواره های اینترنتی استارلینک را از 
ایستگاه نیروی فضایی کیپ کاناورال در فلوریدا 
به فضا پرتاب کند. همچنین در تاریخ 23 آوریل، 
ماموریت کرو-۴ برای ناسا پرتاب خواهد شد و 
۴ فضانورد برای اقامت طولانی مدت به ایستگاه 
فضایــی بین المللی می روند. کــرو-۴ از مرکز 
فضایی کندی ناســا که در مجاورت ایســتگاه 
نیروی فضایی کیــپ کاناورال اســت، پرتاب 

خواهد شد.

فضا
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پروژه امتداد شاخه غربی بزرگراه یادگار امام کم کم 
وارد فاز اجرایی می شــود. یادگار امــام، بزرگراهی 
با طولی بیشــتر از 16کیلومتر در محدوده شمال 
غرب و غرب تهران اســت؛ درحالی که انتهای این 
بزرگراه به بن بســت ختم می شــود و این موضوع، 
مشکلات ترافیکی بسیاری را ایجاد کرده است. در 
دوره مدیریت ششم شهر تهران، یکی از اولویت های 
معاونت فنی و عمرانی شــهرداری، خــارج کردن 
بن بســت انتهای بزرگراه یادگار امام و اتصال آن به 
میدان فتح و بزرگراه فتح قرار گرفت؛ چنان که اتمام 
این پروژه مهم و اجرای بزرگراه شــهید بروجردی 
و بلوار بهاران، بزرگراه یادگار امام را به جاده ســاوه 
متصل می کند تا یکــی از مبادی ورودی و خروجی 

جنوب غرب شهر تهران محسوب شود.
البته با امتداد شاخه غربی این بزرگراه بار ترافیکی در 
این محدوده کاهش خواهد یافت. به گفته معاون فنی 
و عمرانی شهرداری تهران، توسعه بزرگراه یادگار امام، 
زمینه ساز برقراری ارتباط بزرگراهی شمال غرب و 
جنوب غرب پایتخت بوده و به این ترتیب پهنه غربی 
پایتخت همانند آنچه با احداث ادامه بزرگراه امام علی 
در پهنه شــرقی پایتخت صورت پذیرفته اســت، 
شاهد توسعه یک مســیر بزرگراهی ممتد از شمال 

تا جنوب خواهد بود. عباس شــعبانی در این رابطه 
گفت:  »توســعه بزرگراه یادگار امام گزینه مناسبی 
را برای دسترسی به بازار آهن شادآباد ایجاد کرده و 
یک مسیر سریع و ایمن بزرگراهی را برای مراجعه به 
فرودگاه بین المللی امام خمینی پیش روی شهروندان 

تهرانی قرار خواهد داد.«  

تجهیز کارگاه 
پروژه توســعه بزرگراه یادگار امام از ســال1400 
مطرح شــد و اکنون در میدان فتح تجهیز کارگاه 
شده و با تحویل آن به پیمانکار عملیات اجرایی آن 
شروع شده است. این پروژه به عنوان دومین پروژه 
اولویت دار شهر تهران محسوب می شود که به گفته 
شهردار منطقه9، با توجه به مطالبات مردمی و در 
راستای حل مشــکل ترافیکی پهنه غربی تهران، 

عملیات اجرایی پروژه اتصال بزرگراه یادگار امام به 
میدان فتح آغاز شد. 

محمدجواد خسروی به همشــهری گفت:  »طرح 
اتصال بزرگراه یادگار امام به میدان فتح یک پروژه 
بزرگراهــی به طــول 2کیلومتر بــا مجموعه ای از 
تقاطع های غیرهمسطح اســت که خیابان هرمزان 
را به غرب میدان فتح متصل می کند.« او ادامه داد: 
»در شرایطی که پهنه غربی شهر تهران فاقد بزرگراه 
پیوسته شمالی- جنوبی اســت، ضرورت داشت تا 
احداث شــاخه غربی بزرگراه یادگار امام به سمت 
میدان فتح به مرحله اجرایی رســیده و این مسیر 

بزرگراهی از بن بست فعلی خارج شود.« 
به گفته شهردار منطقه9، با تجهیز کارگاه و آغاز فاز 
اجرایی این پروژه و بهره برداری نهایی در آینده شاهد 
کاهش بار ترافیکی غرب کلانشهر تهران و تسهیل 

تردد شهروندان خواهیم بود.

تملک بخشی از پادگان جی
برای شــروع عملیات توســعه بزرگراه یادگار امام، 
بخشــی از پادگان جی تملک شــده اســت؛ زیرا 
این پروژه در راســتای مطالبات مردمــی قرار دارد 
تا مهم ترین پروژه عمرانی در دســت اقدام شــهر 
تهران در غرب پایتخت شروع شود. پیش از شروع 
عملیات احداث برای فراهم شدن مقدمات اجرای 
پروژه، امتداد شاخه غربی این بزرگراه از دیوارهای 
جدا کننده بتنی در اطراف مســاحت تملک شــده 
از اراضی پادگان جی اســتفاده شــده است. طول 
دیوار بتنی پیش ساخته نصب شده در پادگان جی 
حدفاصل بزرگراه یــادگار امام تا بلــوار اجتماعی 
)بدرالزمان قریب( 650متر و ارتفاع آن 4.2متر است.

به گفته شهردار منطقه9، پروژه میدان فتح یکی از 
بزرگ ترین پروژه های تهران اســت که طی 2سال 
به سرانجام خواهد رسید. خســروی گفت: »البته 
به دنبال این هستیم که بهره برداری از پروژه به صورت 
مرحله ای نیز انجام شــود. در این راستا از روزی که 
اجرای کار آغاز شد مشــکل موجود در پادگان جی 
را برطرف کردیــم و اجازه ورود شــهرداری به این 
پادگان صادر شد.« اکنون این پروژه بدون معارض و 
با اقدامات معاونت فنی و عمرانی و شهرداری منطقه9 
به فعالیت خود ادامه می دهد تا در بازه زمانی 2ساله 

مورد بهره برداری قرار بگیرد.

بزرگراهیادگارازبنبستخارجمیشود
پروژه اتصال بخش جنوبی بزرگراه یادگار امام)ره(  به بزرگراه فتح در فاز اجرایی قرار گرفت

محمود مولاییگزارش
روزنامه نگار

حلقه طلایی توانمندسازی معلولان
یکی از مبتلابه ترین موارد تبعیض نسبت 
بــه افــراد دارای معلولیــت، اجحاف در 
بهره مندی آنان از مفهوم »حق بر شــهر 
و حقوق شهروندی« اســت. اگرچه بحث 
مناسب سازی  اماکن شــهری برای معلولان مقوله ای است که 
قدمتی چندین ساله دارد و با تصویب آن توسط شورای دوم شهر 
تهران در سال1384 الزامی شد اما با وجود گذشت 17سال از 
زمان این مصوبه، هنوز بخش عمده ای از فضاهای شهری برای 

گروه های هدف ایمن و مناسب نیستند.
 در این راستا مدیریت شهری با اعتقاد بر ضرورت ایجاد عدالت 
اجتماعی در دسترســي پذیری همه شــهروندان به فضاهای 
شهری، طرح مناسب سازی  را در برنامه 5ساله خود پیش بینی 
و برنامه ریزی کرده است. شهرداری منطقه2 تهران نیز پیرو این 
سیاست مدیریت شهری به دنبال آن بوده است تا فضاهای شهری 
را به گونه ای مهیا کند تا معلولان بتوانند از یک زندگی مستقل 
که ناشی از دسترسی به همه سطوح خدمات می شود برخوردار 
باشند چراکه بر این باور است دسترسی پذیری و فراهم شدن آن 
حلقه طلایی توانمندسازی معلولان و گام نخست خدمت رسانی 

به آنان در برخورداری از حقوق شهری است.
بر این اســاس تاکنون 403هــزار مترمربــع از معابر منطقه 
مناسب سازی  شده و طبق برنامه پیش بینی شده مناسب سازی  
8450مترمربع نیز تا مهرماه1401 در دســتورکار قرار دارد؛ 
چراکه دسترسی پذیری فضاهای شــهر اعم از مراکز اداری و 
فرهنگی و ورزشــی ازجمله حقوق شــهروندی افراد کم توان 
اســت. بنابراین طبق برنامــه، اصلاح 28ساختمان)شــامل 
12ساختمان اداری و 16سرای محله( انجام می شود که تاکنون 
6مجموعه فرهنگی و ورزشی به صورت کامل برای افراد نابینا، 
ناشنوا و کم توان جســمی و حرکتی مناسب سازی شده و در 
22مجموعه نیــز عملیات اجرایی با 50درصد پیشــرفت، در 

حال انجام است.
اقداماتی همچون نصب دســتگاه های ویلچربــر و عمود بالابر 
لیفتراکی و نفربر، نصب هندریــل در محل راه پله ها و رمپ ها و 
پرتگاه ها، نوار بساوایی، اجرای رمپ استاندارد، ترمز و شبرنگ 
پله و استانداردسازی  سرویس بهداشتی معلولان، ساختمان های 
اداری و فرهنگی منطقه برای تسهیل دسترسی افراد کم توان 

مناسب سازی  شده است.
 البته با وجود اینکه طی ســال های اخیــر، کار هایی در حوزه 
دسترسي پذیری مبلمان شهری انجام شــده، اما این اقدامات 
پاسخگوی نیازهای معلولان نیســت. در این راستا در منطقه2 
به عنوان یکی از مناطق شــمالی تهــران، طبــق برنامه باید 
11بوستان برای افراد دارای شرایط خاص مناسب سازی  شود 
که تاکنون 5بوستان)کودک، نیما، صدف، عزیزی و زرافشان( 
برای این افراد آماده شده است و بوستان های ستارخان، پرند، 
شــاهین، جانبازان، شــهرآرا و پرواز نیز با پیشــرفت فیزیکی 

50تا70درصد در حال مناسب سازی  هستند.

قدرت الله محمدی 
مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و 

مشاغل شهر 
۲۵رسته شــغلی باید از محدوده شهرها 
خــارج شــود کــه واحدهــای مرتبــط بــا 
خریــد و فــروش ضایعــات یکــی از ایــن 
رسته هاســت. یکی از زمین هــای درنظر 
گرفتــه شــده بــرای احــداث این شــهرک 
صنفی زمینی به مســاحت ۲۵هکتار در 

تالاب بهرام در محدوده ورامین است.

مجید آرون
معاون آمادگی و عملیات سازمان 

مدیریت بحران شهر تهران 
تاکنون ۲جلسه کمیته ایمنی نمایشگاه 
بین المللــی کتــاب تهــران بــا حضــور 
نماینــدگان ســازمان های تخصصــی 
برگــزار شــده و طــی آن تــدارک لازم 
ازجملــه تهیــه دســتورالعمل تشــکیل 
کمیتــه ایمنی سی وســومین نمایشــگاه 
بین  المللــی کتــاب تهــران در مجموعــه 
مصلای امام خمینــی)ره( در دســتور کار 

قرار گرفت.

مهدی شایسته اصل، مدیرعامل شرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه درباره 
خرابی و خاموش بودن برخی از پله های 
برقی در ایستگاه های مترو گفت: حدود 
۱۰۰پله برقــی در ایســتگاه های مترو نیاز 
بــه نوســازی دارد. در نخســتین اقــدام 
چک لیســتی از نیازهای قطعــات یدکی 
پرمصــرف را تهیــه کردیــم و بــا اعتبارات 
مناســب در روزهــای آینــده حتمــا ایــن 

انبارهای قطعات یدکی شارژ می شود.

100
پلهبرقی

ســلامت  مدیــرکل  صاحــب،  حمیــد 
شــهرداری تهران، از تجهیز 3۰۰مســجد 
واقع در محله های محروم پایتخت خبر 
داد و گفــت: یکــی از اولویت هــای اداره 
کل سلامت شهرداری تهران اخذ تدابیر 
لازم بــرای ارائه خدمــات فــوری در وقوع 
حــوادث غیرمترقبــه و انجــام فعالیت ها 
به صورت مسجد محور است و در همین 
راستا همزمان با میلاد با ســعادت امام 
حســن)ع( 3۰۰ جعبــه کمک هــای اولیه 
به 3۰۰ مســجد واقــع در مناطق محروم  

اهدا شد.

۳00
مسجد

نقل قول خبر

عدد خبر

مهدی صالحی؛ شهردار منطقه2 تهرانیادداشت

طولانی ترین پل شهر تهران
بزرگراه یادگار امام در شمال تهران از خیابان ســئول شروع می شود و به هرمزان در غرب تهران 
می رسد. البته این بزرگراه ابتدا مسیر شرق به غرب را طی کرده و به دره فرحزاد می رسد. پس از آن 
نیز، مسیر شمالی-جنوبی شده و از دره فرحزاد به خیابان هرمزان ختم می شود. بزرگراه یادگار امام 
با بزرگراه های دیگری مانند چمران، بزرگراه نیایش، بزرگراه همت، بزرگراه آیت الله حکیم، بزرگراه 
جلال آل احمد، بزرگراه شیخ فضل الله نوری و خیابان آزادی تقاطع دارد و به وسیله پل های روگذر از 
روی آنها عبور می کند. پل بزرگراه یادگار امام با طول تقریبی ۲,۵ کیلومتر بزرگ ترین و طولانی ترین 
پل بتنی موجود در شهر تهران است که از شهرک ژاندارمری آغاز و پس از گذر از بزرگراه جلال آل 
احمد، خیابان سازمان آب، خیابان ستارخان، بزرگراه شیخ فضل الله نوری و خیابان حبیب الهی به 
خیابان زنجان می رسد. اکنون قرار است این بزرگراه توسعه یابد و انتهای این بزرگراه در آینده به 

جاده ساوه خواهد رسید.

مکث
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سطحسهبعدی
در اين بازی قرار است براساس اطلاعات يک جدول، 
فضايی سه بعدی ايجاد کنیم. اطلاعات جدول از کجا 
می آيند؟ از میل شما. مثلا يک جدول 3در3 يا 2در3يا 
هرچه عشقتان می کشد بکشــید. درون خانه های 
جدول را با هر عددی که دوست داريد، از يک تا 9 پر 
کنید. تا اينجا اطلاعات شما روی سطح کاغذ است و 
از اينجا به بعد قرار است تبديل به حجم شود. چیزی 
که نیاز داريم، مکعب است؛ مکعب هايی به اندازه جمع 
تعداد خانه های جدولتان؛ مثلًا اگر يک جدول 3در2 
کشیده ايد که اعداد 2، 3، 1، 4، 5و 7دارد، به 22مکعب 

برای ساخت آن فضا نیاز داريد.
مکعب ها را به انتخاب خودتان از اشیای دردسترس در 
خانه می توانید انتخاب کنید. شايد قند گزينه مناسبی 
باشد. حالا شروع کنید از بالاترين رديف يا پايین ترين 
رديف طبق عددی که در خانه گذاشته ايد، مکعب ها 
را بچینید. حتی می توانید اين بازی را برعکس کنید تا 
پیچیده تر شود؛ يعنی اول مکعب ها را به هر شکلی که 

دوست داريد بچینید تا فضايی سه بعدی ايجاد شود.

راهنما

شلهزرد؛بهتریندسرایرانی
منازبچگی،عاشقشلهزردهایمهینخانمبودم؛همسایه
کرمانیوخوشاخلاقیکههرپنجشنبهماهرمضان،شلهزرد
میپختوبینهمسایههاپخشمیکرد.هنوزهمتاصدای
ربنابلندمیشود،عطرهلوگلابشلهزردمهینخانمدرسرم

میپیچدوطعمدارچینوزعفران،زیرزبانممیآید.
شــلهزردجزوآنگروهازدســرهایایرانیاســتکه
درستکردنآنکارسادهایبهنظرمیرسدامااگرمهارت
کافیدرتهیهآننداشتهباشیدیامیزاندقیقمواداولیهرا

رعایتنکنید،نتیجهخوبیبهدستنمیآورید!

برایدرستکردنشچهلازمداریم؟
برنج نیم دانه ايرانی: يک لیوان

آب سرد: 8لیوان
زعفران دم کرده غلیظ: 4قاشق غذاخوری

شکر: 2لیوان
کره: 20گرم

خلال بادام: يک چهارم لیوان
پودر هل: يک چهارم قاشق چای خوری

گلاب: يک چهارم لیوان

چطوریدرستشکنیم؟
1. برنج نیم دانه ای که شسته ايد را با 4لیوان از آب سرد، داخل 
قابلمه گودی بريزيد و اجازه بدهید تا برنج حدود 12ســاعت 

خیس بخورد.
2.بعد از 12ساعت، 4لیوان باقیمانده از آب سرد را هم به برنج 

خیس خورده اضافه کنید و قابلمه را روی حرارت بگذاريد.
3.اجازه بدهید تا برنج و آب به جوش بیايند و حدود 10دقیقه 

بجوشند. سپس شکر را اضافه کنید.
4. يک ســاعت که برنج و شــکر با حرارت ملايم جوشیدند، 
می توانید کره و 2قاشق غذاخوری از زعفران دم کرده را هم به 

باقی مواد اضافه کنید.
5. اجازه بدهید تا شله زرد شما حدود يک ساعت ديگر بجوشد 
تا برنج کاملا لــه و طعم مواد، يکنواخت بشــود. در طول اين 
يک ساعت، گاهی شله زرد را هم بزنید و برنج ها را با پشت کفگیر، 
به ديواره قابلمه فشار بدهید تا دانه های برنج به خوبی له بشوند.

6. بعد از يک ساعت که آب شله زرد کاملا کشیده شد و شله زرد 
به غلظت دلخواه تان رسید، باقی زعفران دم کرده را به همراه پودر 
هل، خلال بادام و گلاب، داخل قابلمه بريزيد. اجازه بدهید تا 

تمام مواد حدود 15دقیقه با يکديگر بجوشند.
7. حرارت را خاموش کنید. در قابلمه را با دم کنی بپوشانید و 
15دقیقه ديگر اجازه بدهید تا شله زرد در اين مرحله استراحت 

بکند.
8.بعد از 15دقیقه، شله زرد شما آماده است. شما می توانید 
شــله زرد را با پودر دارچین، خلال بادام يا پســته، تزئین و 

سرو کنید.

روشناآشپزي

دستمرابگیر
دعایروزهفدهم

خدایامرادراینماهبهسویکارهایشایستههدایتفرماوحاجتها
وآرزوهایمرابرآورایآنکهنیازبهروشنگریوپرسشندارد.ایآگاه
بهآنچهدرسینهجهانیاناست،برمحمدوخاندانپاکشدرودفرست.
اولین خواســته اين دعا، راهیابی به اعمال صالح است. صالحات 
يعنی کارهای خوب، شايسته، مفید و مؤثر. هر عمل خوبی صالح 
نیســت، اعمال خوب روبه نتیجه، صالحات است. عمل صالح آن 
است که فرد و اجتماع را برای رسیدن به سعادت آماده و نزديک 
کند . عمل صالح چند خصوصیت دارد: از ايمان جدا نیست، حرکتی 
آگاهانه اســت، جهت خدايی دارد، اثر بخش است نه بیهوده، در 
حد قدرت عمل کننده است، متناسب و به موقع و شايسته است، 
از خود محوری دور اســت و جهت اجتماعی دارد. آنچه در عمل 
اسلامی ارزش آفرين اســت، زمینه عمل، انگیزه و چارچوب آن 
نیت است نه تنها سودش. ديگر خواســته اين دعا، برآورده شدن 
حاجات است که تامین آن از قدرت الهی برمی آيد. در دعا کردن 
و حاجت خواســتن، در ارتباط با خدا، نیازی به گفتن نیست اما 
خواستن ما مطلوب اوست. او زبان حال مان را می داند و زبان قال مان 
را هم می شنود و از راز سینه مان هم آگاه است. مهم اين است که در 
محور حق حرکت کنیم و درشعاع ولايت الله قرار گیريم. او هم نامه 
نانوشته می خواند و هم رازهای نهفته می داند.   استادجوادمحدثی

یک ماه پرخاطره
راهکارهاییبرایخاطرهانگیزکردن

روزهداریبرایروزهاولیها

عطر و روشنايی حضور يک روزه اولی، دست کم يک 
مرتبه در خانه بسیاری از ما تجربه شده است؛ دختر 
يا پسر مکلف شــده ای که همراه ما در ضیافت الهی 
حاضر می شــود و تجربه نخستین روزها و نخستین 
سال روزه داری برای همیشــه در خاطرش می ماند. 
بســیاری از والدين تلاش می کنند نخستین سال 
روزه داری فرزندشــان دلچسب و خاطره انگیز باشد، 
برای حضورش در نخستین سفره سحری و افطار و 
برای نخستین روزه واجب شده اش تدارک می بینند و 
در طول  ماه مبارک نیز روزهای شیرين و پرخاطره ای 
برايش رقم می زنند تا نخســتین حضور در ضیافت 

عظیم خداوند را شیرين و باشکوه برگزار کنند.

باروزهداریشانمخالفتنکنیم
گاهی اوقات والدين نگران فشــار ناشی از روزه داری 
بر فرزندان کوچک شان هســتند و برای جلوگیری 
از وارد آمدن آسیب جســمی،  اجازه گرفتن روزه را 
به آنها نمی دهند. به جز آن دســته از کودکان که به 
دلايل خاص پزشــکی و البته با درنظرگرفتن احکام 
شرعی امکان و اجازه روزه داری ندارند، نبايد با روزه 
گرفتن فرزندان مکلف مخالفت کرد؛ چراکه هم شرع، 
اين اجازه را به والدين نمی دهد و هم اجازه بهره بردن 
فرزندمان از اين  مــاه پربرکــت را از او گرفته ايم. او 
خودش آنقدر بزرگ شده که بتواند حال جسمانی اش 
را ارزيابی کنــد. در مورد کــودکان کوچک تر و آنها 
که هنوز روزه واجب شــان نشده نیز توصیه می شود 
شرايط حضورشان سر سفره ســحر و افطار را مهیا و 
آهسته آهسته تشويق شان کرده و با علاقه شان برای 

روزه داری تا جايی که امکان دارد همراهی کنید.

جشنکوچکروزهداریبرگزارکنیم
 نصب کاغذهای رنگی و بادکنک بر ديوار و نوشتن 
جملاتی با مضمون تبريک بــه روزه اولی، گرفتن 
عکس يادگاری از نخســتین حضور در ســفره 
ســحری، افطار و... ازجمله ايده های يک جشن 
کوچک خانوادگی است. همچنین می توان همانند 
سفره هفت سین، يک ســفره يا میز رمضان برای 
کودک يا نوجوان تازه مکلف شــده مهیا کرد. در 
گوشه ای از خانه فضای کوچکی را درنظر بگیريد و 
جانماز و سجاده، قرآن و کتاب ادعیه، کتابچه های 
احکام ساده برای کودکان و نوجوانان به همراه يک 
دست نوشــته زيبا با مضمون دعوت از آنها برای 
روزه داری و تبريک ورود به  مــاه مبارک رمضان. 
می توان در کنار اينها يک هديه کوچک نیز برای 
روزه اولی خانه هم تدارک ديــد و تمام اينها را در 

طول  ماه رمضان در معرض ديد قرار داد.

سحریوافطاریجذابتدارکببینیم
اولین اقدام برای جذاب کردن خوردن ســحری، 
نوع بیدار کردن فرزندمان در زمان سحر است. بايد 
آنها را با مهربانی و آرامش و روی خوش بیدار کرد 
که البته لازمه اش نیز زود خوابیدن است تا در زمان 
سحر شاداب و ســرحال بیدار شده و بتوانند وعده 
غذايی کامل میل کنند. همچنین بهتر است غذای 

ندااحمدلو

سعیدهبقایی؛پژوهشگر بازی و خانواده

مورد علاقــه 
آنها که مناسب 
زمان سحر است را مهیا کرد تا 
با میل و علاقه بیشتری وعده سحری را بخورند. 
استفاده از برخی مغزها همانند بادام نیز در وعده 
سحری موجب تقويت قوای جسمی کودکان شده 
و در طول روز کمتر گرسنه می شوند و البته بهتر 
است با غذاهای مناســب روزه داری بیشتر آشنا 
شــد تا کودکان روزه راحت تری را تجربه کنند. 
در زمان افطار نیز لازم است اين تدابیر انديشیده 
شود. همچنین بهتر است برای مهیا کردن افطار از 
همراهی کودکان بهره مند شويم. تا جايی که امکان 
دارد سفره افطار را کمی متفاوت تر از سفره ناهار و 
شام در ديگر روزهای سال، آماده و در حد امکان از 
خوراکی های سالم و مورد علاقه فرزندمان استفاده 
کنیــم. پذيرايی هنگام افطار را با کم ســن ترين 
روزه دار خانه آغاز کرده و او را مورد تشــويق قرار 
دهیم. يکی ديگر از راهکارهای دلنشین تر کردن و 
خاطره ساختن برای روزه اولی ها، افطاری دادن و 
افطاری رفتن و آشنا کردن کودکان و روزه اولی ها 

با ثواب بسیار افطاری دادن است. 

روزرابرایروزهدارانکوچک،کوتاهکنیم
درست است که روزه داری کار آسانی نیست و صبر 
و طاقت می خواهد و خودش هم صبر و طاقت را 
بالا می برد اما می توان با راهکارهايی مدت زمان 
سحر تا افطار را برای کودکان کوتاه کرد. يکی از 
اين راهکارها به ويــژه در زمانی که  ماه مبارک با 

فصل تابستان هم زمان می شود، بیدار نگه داشتن 
روزه داران تازه مکلف شده تا نماز صبح است با اين 
کار آنها در طول روز خواب طولانی خواهند داشت 
و ساعات کمی را تا افطار بیدار هستند. در ديگر 
روزهای سال نیز می توان آنها را به خواب بیشتر و 
استراحت تشويق کرد  يا با تدارک ديدن بازی های 
فکری، کم تحرک و بانشــاط و در مجموع ايجاد 
ســرگرمی برای روزه گیران کوچک، ساعت ها را 
برايشان کوتاه کرد. همچنین می توان خاطرات 
زيبای روزه داری خودمان در همان ســال های 
اولیه را برای کودکان تعريف کرد. يادتان باشــد 
بیشــتر از زيبايی های روزه داری تعريف کنید تا 

سختی هايش.

اخلاقروزهدارییادشانبدهیم
به جز آمــوزش احکام روزه داری بــه فرزندان و 
تشويق برای همراهی بیشتر آنها برای حضور در 
مراسم قرآن خوانی و تدبر در قرآن، تلاش کنیم با 
اخلاقی پسنديده، روزه داری خوش اخلاق بوده و 
به عنوان والدين الگوی مناسبی برای خلق نیکو 
و پسنديده به ويژه در  ماه مبارک رمضان باشیم. 
نسبت به وظايف و مســئولیت های همیشگی 
روزه داران کوچک، انعطاف داشــته باشــیم و 
سختگیری نکنیم، شايد به دلیل ضعف ناشی از 
روزه نتوانند برنامه ها و وظايفشان را مانند گذشته 
انجام دهند. حسن خلق و رفتار آرام و پسنديده 
همراه با روزه داری، اين  مــاه را برای روزه گیران 

جديد خانه مان دلنشین تر خواهد کرد.

عید فطر و هدیه یک ماه روزه داری 
عیدفطرکهیکیازبزرگتریناعیادمســلماناناستوفرصتمناسبیبرای
شادمانی،بهتراستبرایروزهاولیهاوروزهدارانکوچکویژهتربرگزارشود.
یکیازبهترینکارهادادنهدیهبهآنهابهپاستلاششانبراییکماهیاحتی
چندروز،روزهداریاست.خاطرههدیهپایانماهمبارکرمضانهیچوقتازذهن
فرزندانمانپاکنمیشود.بهتراستبرایکودکانکوچکتریاآنهاکههنوزبه
سنتکلیفوروزهدارینرسیدهاندنیزهدیهمناسبیدرنظرگرفت؛روزههایکله

گنجشکیوروزههایکاملپیشازسنتکلیف،ارزششانکمنیست.

انگارفرشتهایکوچککنارماننشسته،باهمگوش
میسپاریمبهربنا،باهم»الهملکصمنا«رازمزمه
میکنیم.لطافتوآرامشفرشتهکوچکحالمانرا
دگرگونمیکند.طاقتشاندکاستامااعتقادش
بینهایت.ازبرکتحضورشافطاروســحرمان
حالیدگردارد؛روشــنوروحانیاست.گاهی
غبطهحالخوبشرامیخوریم،گاهیبرایطاقت
وصبرشدعامیکنیم.یکروزبهاویادمیدهیم،
روزدیگرازاومیآموزیم.مهمانکوچکخدادراین
مهمانیبزرگ،برایمانقدروقیمتدارد،دستشرا
میگیریم،کنارشمیمانیم،دلمانبرایطاقتش
میتپد،بهصاحبخانهومیزبانمیســپاریمش.
یکماهبافرشــتهخاصخدا،بافرشتهکوچک
خانهمان،روزهمیگیریموروزهبازمیکنیم؛خودت
هوایاوراداشــتهباشویاریمانکنکهیاوران

خوبیدرکنارشباشیم.

الهاممصدقیراد
روزنامه نگار گزارش
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حریق های جنگلی به پایین ترین میزان رسید
طی یک سال اخیر آتش 7هزار هکتار کمتر از سال 99به درختان جنگلی سرایت کرد

ارسال تجهیزات و نقشه های پیش بینی حریق موجب 
شد، آمار 21هزار هکتار حریق جنگل های کشور در سال 
99، به 13هزار هکتار در سال 1400کاهش یابد. طبق 
آمار 10سال اخیر به طور میانگین هر سال 18هزار هکتار 
از منابع طبیعی کشور درگیر حریق می شود، اما این رقم 

به پایین ترین حد خود طی دهه اخیر رسید.
دیروز رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
در پاسخ به پرسش همشــهری در مورد سطح حریق 
جنگل ها در سال1400 اعلام کرد: سال گذشته 13هزار 
هکتار جنگل درگیر حریق شد، ولی خوشبختانه خیلی 

سریع عملیات اطفا صورت گرفت.
مسعود منصور که در مراسم ارسال تجهیزات حفاظتی و 
اطفای حریق عرصه های منابع طبیعی سخن می گفت، 
خبر داد که در حریق ها میزان تخریب متفاوت است. 
نکته مهم اینکه تمام نقاط جنگلی که ســال 1399 
حریق داشتیم، در سال1400 جزو برنامه های احیا و 
جنگل کاری قرار گرفت تا به صورت آسیب دیده باقی 
نماند. منصور گفت: با توجه به اینکه امســال به عنوان 
سال تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین معرفی شده باید 
بگویم ما 14پروژه دانش بنیان را هدفگذاری کرده ایم 
که 2مورد آن در زمینه حفاظت است که اطلاع رسانی 
خواهد شد. بنابراین در کنار کارهای فناورانه و نوآورانه که 
درخصوص حفاظت باید انجام دهیم، ابزارهای موردنیاز 
حفاظت و اطفای حریق در دستور کار است که استان ها 
باید تجهیز شوند. در چنین شرایطی23 هزار قلم کالا با 
ارزش حدود 400 میلیارد ریال برای همه استان های 
کشور تهیه شــده و وضعیت توزیع آن برحسب میزان 

مرتع و جنگل و حریق متفاوت است.
منصور ادامــه داد: تجهیرات جدید تــا هفته آینده به 
استان ها ارسال می شــود. بخشــی از این تجهیزات 
دوربین هایی است که در مناطق بحرانی نصب می شود 
و ما از طریق مانیتورینگ سازمان در استان ها، مناطق 
بحرانی را رصد می کنیم. همچنین تعدادی موتورسیکلت 
برای مناطق صعب العبور در اختیار مأموران و پاسگاه های 

حفاظت قرار می گیرد.
او افزود: دمنده های اطفای حریق، البســه مخصوص 
پرســنل ســتادی و مأموران حفاظتی و کفش و کلاه 
مناسب هم تهیه شــده و همکاران هم به فناوری های 

نو مجهز می شــوند. تجهیزات مورد نیاز برای عملیات 
میدانی نیز فراهم می کنیم. امیدواریم حاصل این کارها 
مراقبت و حفاظت بهتر از منابع و سرمایه های طبیعی 
باشد که به عنوان ثروت بین نسلی حفاظت از آن وظیفه 
اصلی سازمان ماست و از طرفی حفظ این سرمایه ها یک 

فرهنگ عمومی و رسالت همگانی است.

افزایش حریق های عمدی در جنگل های کشور
یکی از مسائلی که طی سال های اخیر در حریق های 
جنگلی اهمیت داشته نقش عامل انسانی بوده است. 
درحالی که سال گذشته اعلام شــده بود 95درصد 

حریق  درختان عامل انسانی سهوی و 5درصد عامل 
عمدی دارد، دیروز رئیس ســازمان منابع طبیعی 
از افزایش حریق های عمدی در جنگل های کشــور 
خبر داد. منصور با اعلام اینکه عامل انسانی علت 85 
درصد از حریق  جنگل هاست، گفت: از عوامل انسانی 
90درصدشان غیرعمد است و متأسفانه تا 10درصد 
حریق انسانی با رویکرد عمدی است. کارهای ترویجی 
و آموزشی در دست اقدام بوده و سال قبل هم انجام 
شــد. هم کارگاه های مختلفی برای عواملی که در 
اطفای حریق کمک می کنند داریم و هم بروشورهایی 
در تعطیلات نوروز بین مردم و مسافران توزیع شد. 
همچنین کارهای دیدبانی پیشگیری از اطفای حریق 
مورد توجه قرارگرفته و با اینکه سال1400 خشکسالی 
داشتیم تعداد حریق نســبت به سال1399 کاهش 
داشته و امیدواریم این روند کاهشی با توجه به اقدامات 

ترویجی باز هم در 1401 کمتر از 1400 شود.

آغاز مهاجرت اقلیمی در ایران
رئیس مرکز ملی خشکسالی از آغاز مهاجرت ساکنان جنوب و جنوب شرق و کویر مرکزی ایران به دلیل تغییر اقلیم خبر داد

 بحران تغییرات اقلیمی در ایران با توجه به پیش بینی 

گپ
کم بــارش بــودن ســال 1401و به تبــع آن وقوع 
خشکسالی بیشتر در کشور، بحران های محیط زیستی 
ایران را تشدید می کند؛ اتفاقی که در آینده نه چندان دور مهاجرت 
اقلیمی ایرانی ها را از مناطق خشک و بی آب و در اسارت توفان های 
گردوغبار به مناطق شمالی و خوش آب وهوا که هنوز آب در اختیار 

دارند، تشدید می کند.
در همین رابطه بخش چندرسانه ای روزنامه همشهری گفت وگویی 
مفصل با احــد وظیفه، رئیــس مرکز ملی خشکســالی و مدیریت 
بحران سازمان هواشناســی انجام داده اســت. این مطلب به تأثیر 
سدســازی های ترکیه مشهور به پروژه گاپ آن کشــور که آب را بر 
مردمان خاورمیانه می بندد و بحران های محیط زیستی 3کشور ایران، 
عراق و سوریه را تشدید و بر شدت و تعداد وقوع توفا های گردوغبار 
می افزاید یا حتی تأثیر اقدامات افغانستان بر جلوگیری از ورود حقابه 

به رودخانه هامون بر اقلیم ایران پرداخته است.
احد وظیفه می گوید: وقتی توفان گردوغبار از منشأ اصلی خود با وزش 
باد به هوا برمی خیزد، هر اندازه از سرچشمه خود دور شود، حرکت 
افقی و عمودی آن با توجه به شــدت باد افزایش می یابد و گســتره 

وسیع تری را دربرمی گیرد.
به گفته او، مناطق بیابانی دنیا با توجه به شــدت وزش باد به ویژه در 
سرزمین هایی که سطح شان رسی و ماسه ای و ترکیبی از این دو است، 
منشأ گردوغبار هســتند. البته در مناطقی مثل سطح دریاچه های 
خشک شده یا کناره رودخانه ها که زمانی آب داشتند و حالا بافت نرم 
خاک دارند حتی وزش باد با سرعت کمتر نیز می تواند توفان گردوغبار 
در گستره ای وسیع ایجاد کند؛ مثلا سیستان و بلوچستان همیشه با 
موضوع گردوغبار مواجه بود، اما قبل از خشک شدن دریاچه هامون، 
تعداد و وسعت گردوخاک آن کمتر بود. الان با توجه به وزش بادهای 
120روزه سیستان و بلوچستان که سرعت آن گاه به 36کیلومتر بر 
ساعت می رســد، هامون تبدیل به منشأ اصلی تولید گردوغبار شده 
اســت؛ درحالی که پیش از این، وزش باد با ســرعت 10متر بر ثانیه 
هم نمی توانست منجر به برخاســتن گردوغبار عظیم در سیستان و 

بلوچستان شود.
احد وظیفه می گوید: کاری که ترکیه با سدسازی های گسترده انجام 
داد، موجب شــد رودخانه های مهم بین النهرین که برخی شــان از 
سوریه وارد عراق می شدند یا مثلا دجله که از شرق وارد عراق می شد 

و به منطقه می آمد، دیگر دبی ســابق را نداشــته باشند و در نتیجه 
رودخانه ها کمتر طغیان کننــد؛ بنابراین ورودی رودخانه ها به دلیل 
مدیریت آب در ترکیه کم شد. خشکسالی های ممتد نیز موجب شد 
با کاهش طغیان رودخانه ها تالاب ها و آبگیرها پرآب نشــوند بستر 
خشــکیده رودخانه ها تبدیل به کانون های گردوغبار شــود. اقدام 
ترکیه همراه با تداوم خشکسالی کار را به جایی رسانده است که حتی 
وزش باد با سرعت 10متر بر ثانیه توفان گردوخاک به هوا بلند کند 
و بر تعداد و گستره وقوع توفان های گردوغبار در ایران و کشورهای 
عراق و سوریه افزوده شــود؛ بنابراین اقدام ترکیه در سدسازی های 
اخیر بر تشــدید و افزایش تعداد وقوع پدیــده گردوغبار در منطقه 

بی تأثیر نبوده است.
همشهری از احد وظیفه پرسیده است که آیا اقدام ترکیه در خشکاندن 
اراضی پایین دست در کشورهای دیگر با احداث سد و جلوگیری از 
ورود آب به کشورهای منطقه می تواند به جنگ آب در منطقه منجر 
شود؟ او می گوید: تعدادی نزاع در خاورمیانه داشتیم. جنگ سوریه 
زمانی شروع شد که کشاورزان معیشت شــان تامین نشد و مجبور 
شــدند با توجه به درآمد کم زمین هایشان را رها کنند. البته مسائل 
سیاســی هم در این زمینه مؤثر بود، ولی یکی از دلایل وقوع جنگ 
در سوریه به اعتقاد کارشناسان نبود آب بود. در نقاط دیگر دنیا هم 
کم وبیش درگیری بر سر آب وجود دارد، اما خاورمیانه با توجه به اینکه 
از گرم ترین و خشک ترین مناطق دنیاست به خصوص در کشوری مثل 
ایران و عراق و سوریه که با وجود خشک بودن، کشاورزی هم در آنها 
صورت می گیرد، همواره پتانســیل درگیری وجود دارد. مهم ترین 
مشکل ما با افغانستان نیز اکنون بر سر آب هیرمند است که باعث شده 
تالاب هامون خشک شود؛ چون حقابه هامون داده نشد. دلیل آن هم 
علاوه بر خشکیدگی و کم بارشی، اعمال نفوذ کشورها و قدرت هاست 
که می خواهند چنین وضعیتی را در منطقه ایجاد  کنند. توجه داشته 
باشیم که در سال گذشته و امســال منطقه خاورمیانه شامل ایران، 
عراق، اردن، سوریه و ترکمنستان بسیار کم بارش بودند. امسال ترکیه 
و حتی اسپانیا هم بارش کم داشتند که موجب شد خشکسالی برای 
ســال دوم هم ادامه یابد؛ بنابراین با افزایش اثرات این خشکیدگی 

طبیعی است که تنش ها هم افزایش یابد.
همشــهری از احد وظیفه، رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت 
بحران سازمان هواشناسی پرسیده اســت که چه میزان از آب های 
جاری ایران از کشورهای دیگر تامین می شــود؟ او در پاسخ به این 

سؤال، می گوید: چند رودخانه مشترک با کشورهای دیگر داریم. یکی 
از آنها هیرمند است که از افغانستان به هامون می ریزد و بخشی از آن 
در خاک ایران و بخشی نیز در خاک افغانستان است. هامون مهم ترین 
منبع آبی جنوب شرق کشور به خصوص برای سیستان و بلوچستان 
است. رودخانه دیگر هریرود است که از سد دوستی و رودخانه اترک به 
دریای خزر می ریزد و از خاک ترکمنستان عبور و از شمال شرق ایران 
وارد خزر می شود. رودخانه دیگر ارس است که در مرز مشترک ایران و 
ارمنستان جاری است و سرچشمه آن نیز از ترکیه است و منبع تامین 
آب استان های آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی و بخشی از اردبیل 
است. در غرب کشور هم رودخانه زاب را داریم و رودخانه های داخلی 
نیز مانند کرخه و کارون به اروندرود می ریزند که در مرز مشــترک 
میان ایران و عراق اســت. اینها رودخانه های دائمی هستند. اما در 
داخل کشور تنها رودخانه بزرگ زاینده رود است و مابقی رودخانه ها 
مثل کارون و دز تبدیــل به رودخانه های مرزی شــده و به خارج از 
ایران سرازیر می شوند. بنابراین وجود آب در این رودخانه ها خصوصا 
رودخانه هیرمند که آب سیســتان و بلوچســتان را تامین می کند، 

بسیار حیاتی است.
احد وظیفه تأثیر تغییرات اقلیمی بر مهاجرت اقلیمی در ایران را بسیار 
جدی می داند و می گوید: مقایسه آمار بارندگی 50سال اخیر کشور 
نشان می دهد که ایران گرم تر شده است. تابستان ها بلندتر شده و از 
خرداد آغاز و در مهرماه به اتمام می رسد و گاه ایران به جای 3ماه تا 
5ماه تابستان دارد. زمستان ها هم گرم تر شده اند. اینها تغییراتی است 
که رخ داده و به تدریج شرایط  محیطی را نامتعادل کرده و اکوسیستم 
را بر هم می زند. طی 50سال گذشته و براساس آمارها هر سال 0/9 
میلی متر بارش در کشور کم شده است. این عدد را در 50سال ضرب 
کنیم می شود معادل 45میلی متر که اگر در بیش از یک میلیون و600 
هزار کیلومتر وســعت ایران ضرب شــود، متوجه خواهیم شد چند 
میلیارد مترمکعب آب قابل دسترس را از دست داده ایم. بارندگی ها 
باز هم کاهشی اســت و وقتی دما افزایش پیدا می کند، میزان بارش 
برف کم می شود، ذخیره برفی کوه ها کاهش می یابد، دبی رودخانه ها 
کم می شود و سدها دیگر آبگیری نمی شوند. در نتیجه محیط زیست 
تخریب و منجر به آغاز مهاجرت اقلیمی می شود. کمااینکه همین حالا 
هجوم ساکنان مناطق جنوب و جنوب شرق و کویر مرکزی ایران به 
سمت سواحل شمالی کشور به دلیل فراوانی آب و هوای بهتر نشانه 

آغاز مهاجرت اقلیمی در ایران است.

سیدمحمد فخار
روزنامه نگار گزارش

بندر خمیر و ورزنه شهر تالابی شدند
مدیرکل دفتر حفاظت و احیای تالاب ها گفت: شهرهای بندر 
خمیر در مجاورت تالاب بین المللی خورخوران استان هرمزگان و 
شهر ورزنه در نزدیکی تالاب بین المللی گاوخونی استان اصفهان 

واجد دریافت عنوان شهر تالابی شدند.
به گزارش سازمان حفاظت محیط زیســت، آرزو اشرفی زاده، 
درخصوص انتخاب این شــهرهای تالابی گفت: بنا به آخرین 
گزارش کمیته مستقل مشــورتی شهرهای تالابی کنوانسیون 
رامسر، شهر بندر خمیر در مجاورت تالاب بین المللی خورخوران 
اســتان هرمزگان و شــهر ورزنه در نزدیکی تالاب بین المللی 
گاوخونی استان اصفهان فرایند اعتبارسنجی را با موفقیت طی 
کردند و واجد دریافت عنوان شهر تالابی شدند. وی افزود: این 
کمیته، گزینه های نهایی را از میان 25شهر انتخاب و به صورت 
شفاهی در خردادماه1401 به کمیته دائمی کنوانسیون رامسر 
ارائه خواهد کرد که پس از تصویب کمیته دائمی نام شهرهای 
منتخب طی یک اطلاعیه رسمی در وب سایت کنوانسیون درج 
خواهد شد. اشرفی زاده گفت: اعضای متعهد کنوانسیون رامسر 
برای حفاظت و استفاده خردمندانه از تالاب های سرزمین خود 
توافق کرده اند، با درنظر گرفتن اهمیت شــهرها و تالاب های 
شهری کنوانسیون رامسر طرح اعتبارســنجی شهر تالابی را 
در  فهرست شهرهای تالابی معرفی کنند. وی افزود: این طرح 
داوطلبانه فرصتی را برای شهرها به وجود آورده است که از طریق 
آن بتوانند تالاب های طبیعی یا انسان ساخت شهرهای خود را در 
سطح بین المللی معرفی کنند و تلاش های خود را برای حفاظت 
و بهره برداری خردمندانه از تالاب هایشان با دیگران به اشتراک 
بگذارند. مدیرکل دفتر حفاظــت و احیای تالاب ها گفت: طرح 
اعتبارسنجی شهر تالابی، شهرهای نزدیک، مجاور و وابسته به 
تالاب ها به خصوص تالاب های با اهمیت بین المللی را به برجسته 
کردن و تقویت ارتباط مثبت با این اکوسیســتم های ارزشمند 
تشویق می کند؛ برای مثال از طریق افزایش سطح آگاهی های 
عمومی درخصــوص تالاب ها و مشــارکت در برنامه ریزی ها و 
تصمیم گیری های شــهری به تقویت ارتباطــات مثبت میان 
برنامه ریزی های شهری در راستای حفاظت هر چه بیشتر از این 

زیست بوم های ارزشمند می پردازد. 

نصرالله پژمان فر 
عضو کمیسیون اصل۹۰ مجلس

نداشتن پیوســت زیســت محیطی برای 
هر پروژه عمرانی جرم محسوب می شود. 
هم اکنــون متأســفانه داشــتن پیوســت 
محیط زیســتی بــرای پروژه هــای مختلف 
رعایــت نمی شــود و بیــش از ۴۰۰پــروژه 
کلان در کشــور پیوست زیست محیطی 
 ندارنــد. برخــی از ایــن پروژه هــا تــا میزان
 ۶۰ الی ۷۰درصد هم پیشروی کرده اند.

محمد درویش
فعال محیط زیست

مســئله ریزگردهــا یــک بحــران جــدی 
بــرای زندگــی مــردم ایــران به خصوص 
علاوه بــر  اســت.  شــده  خوزســتان 
ریزگردهــا، بحــران آب آشــامیدنی و 
بحــران فاضــلاب نیــز در ایــن اســتان 
آورده  به وجــود  زیــادی  مشــکلات 
اســت. باید کاری کنیم که آب و هوای 

خوزستان از آلودگی نجات یابد.

مهرداد فرهادیان
رئیس پژوهشکده محیط زیست 

دانشگاه اصفهان
استفاده از پساب های تصفیه شده  روش 
مناســب کنترل فرونشســت است. این 
روش در جهان برای مقابله با فرونشست 
زمیــن مطــرح اســت و تغذیــه مصنوعی 
آبخوان هــا در کشــورهای پیشــرفته دنیا 

انجام می شود.

متر، ارتفاع کوه زباله منطقه ســراوان 
رشت است که طبق آخرین برآوردهای 
رسمی یک میلیون تن زباله از گذشته 
در آن انباشــته شــده اســت و روزانــه 
نیــز نزدیــک هــزار تــن زبالــه وارد ایــن 
منطقــه می شــود. به گــزارش ایرنــا، از 
یکشــنبه هفتــه گذشــته مــردم اجــازه 
ورود خودروهــای حمــل زبالــه در ایــن 

منطقه را نمی دهند.
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هکتــار از تــالاب قوری گول ایــن روزها 
بــا مشــکل جدیــدی به نــام ســاخت و 
ســازهای غیرمجاز ویلایی در محدوده 
پیرامونی تالاب و تغییر کاربری اراضی 
کشاورزی مواجه است که موجودیت 
به گــزارش  تهدیــد می کنــد.  را  آن 
همشهری، این تالاب در ۴۰کیلومتری 
جنوب شــرق تبریز و در مجاورت شهر 

بستان آباد قرار دارد.
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نماینــده مجلــس دیــروز خواســتار 
همــکاری  کنسرســیوم  تشــکیل 
از  متضــرر  همســایه  کشــورهای 
بــه  سدســازی های ترکیــه شــدند. 
گــزارش ایســنا، سدســازی های ترکیه 
یکــی از اصلی تریــن عوامــل خیــزش 
گردوغبــار اخیــری بــوده کــه آســمان 
کشور را تحت تأثیر قرار داد و باید برای 

آن راهکاری اندیشیده شود.

39

مرگ اکوسیستم به دست 
گونه های غیربومی

گونه هــای غیربومــی می تواننــد بــه آب های 
زیرزمینی دسترســی یابند و ســطح سفره های 
زیرزمینــی را کاهــش دهنــد که ایــن مرگ 
اکوسیســتم را به دنبال دارد. به گزارش ایســنا، 
احمدرضا محرابیان، عضو هیأت علمی دانشکده 
علوم و فناوری زیستی دانشــگاه شهیدبهشتی 
گفت: گونه هایی که در یک اکوسیستم هستند و 
به تعادل رسیده اند، رشد متناسب با محیط دارند 
و به این شکل تعادل اکوسیستم حفظ می شود. 
وی با بیان اینکه با ورود یک گونه غیربومی به یک 
منطقه آن را به محیط زیســت معرفی می کنیم، 
اظهار کرد: این معرفی گونه به یک اکوسیستم، 
چند راهبرد دارد که نخستین راهبرد آن به تعادل 
رســیدن گونه جدید با محیط و گونه های دیگر 
است که این فرایندی مثبت است و مشکلی ندارد 
اما بعضی اوقات نیز این گونه نمی تواند به تعادل 
برســد و از بین می رود که این یک فرایند منفی 
اســت. به گفته محرابیان بعضی اوقات گونه ها با 
ورود به زیســتگاه جدید، شرایط بسیار مناسبی 
را برای تکثیر تجربه می کنند بنابراین به صورت 
بی رویه تکثیر می شــوند که در نتیجه گونه های 
غیربومی به گونه های مهاجم تبدیل می شــوند. 
گونه مهاجم تمــام گونه های محیــط را حذف 
می کند و شرایط زیستگاه را تغییر می دهد و آن 
زیستگاه و اکوسیستم طبیعی دیگر کارکردهای 
سابق خود را نخواهد داشت و از بین می رود. این 
تغییرات بیشترین چالش ها را برای بشر به وجود 

آورده است.

نقل قول خبر

عدد خبر

ضرغامی در مخزن موزه ملی ایران
عزت الله ضرغامی با انتشار فیلمی کوتاه از مخزن موزه ملی 
ایران، گفت: 350هزار قطعه شیء تاریخی ثبت شده به دلیل 
کمبود جا در مخزن موزه ملی نگه داری می شــود که البته 
مجموع اشیای فرهنگی تاریخی به بیش از 3میلیون قطعه 

می رسد.
ضرغامی که ویدئوی حضور خود در مخزن موزه ملی ایران و 
لمس اشیای هزاران ساله را در صفحه اینستاگرامش منتشر 
کرده با در دست گرفتن ظرف سفالی مشهور شهر سوخته 
که عنوان قدیمی ترین انیمیشن جهان را به خود اختصاص 
داده است، در گپ وگفت با رئیس موزه ملی ایران، می گوید: 
در موزه ملی ایران 3200قطعه تاریخی ارزشمند در معرض 
دید علاقه مندان قرار دارد. این درحالی اســت که 350هزار 
قطعه ثبت شده دیگر به دلیل کمبود جا در »مخزن« نگهداری 
می شود. البته مجموع اشیای تاریخی به بیش از 3 میلیون 

قطعه می رسد.
در این ویدئو که جبرئیل نوکنده و مسئولان موزه ملی ایران 
حضور دارند بــه عزت الله ضرغامی، وزیــر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی گفته می شود که به دلیل شرایط 
استانداردی که قفسه های مخزن موزه ملی دارند، بسیاری 
از اشیا به خوبی حفظ شــده اند. ضرغامی در ادامه بازدید از 
مخزن موزه ملی گفته که بخشی از گنجینه ارزشمندی که در 
مخازن است، ظرفیت یک موزه مستقل تخصصی را داراست.

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی همچنین 
با اشاره به نظر رئیس موزه ملی ایران، اضافه کرد: مدیر موزه 
معتقد اســت با رعایت پروتکل ها و قواعد حرفه ای می توان 
امکان نمایش عمومی را در سراسر کشور مهیا کرد. مردم حق 

دارند از داشته های نفیس خود مطلع شوند.

خبر

شاخه جدید در ادبیات گردشگری 
مدیرعامل شرکت مادرتخصصی توسعه ایرانگردی و جهانگردی 
گفت: مدلی از گردشگری ارزان را پیگیری می کنیم که احتمالا تا 
تابستان اجرایی خواهد شد. این مدل »گردشگری تعالی بخش« 
نام دارد که قرار اســت در جریان آن، امکانات سایر دستگاه ها و 
نهادها که به نوعی انحصاری شــده است در اختیار عموم مردم 
قرار گیرد. روح الله حســین زاده که قبلا مسئول قرارگاه راهیان 
نور و هلدینگ گردشگری سپاه بود و از بهمن ماه1400 با حکم 
عزت الله ضرغامی، مدیر شرکت مادرتخصصی توسعه ایرانگردی 
و جهانگردی شده است، در گفت وگو با ایسنا، مدل »گردشگری 
تعالی بخش« را که معتقد اســت درصورت هم افزایی می تواند 
به کسب درآمد و اشــتغال نیز منجر شــود، اینگونه شرح داد: 
»گردشگری تعالی بخش« گردشگری معنوی یا زیارتی نیست؛ 
البته که آنها هم جزئی از این نوع هستند. در واقع، گردشگری 
تعالی بخش به هر نوع گردشگری گفته می شود که بتواند برای 
انسان آورده داشته باشد و همزمان به بخش ها و صنایع مختلف 
با موضوع گردشگری نگاه جدیدی شود. حسین زاده تأکید کرد: 
در گردشگری تعالی بخش تمام فرایند درنظر گرفته می شود و 
امکانات در دسترس عموم مردم قرار می گیرد و نه فقط عده ای 
خاص. البته که برای عده خاص هم برنامه هایی داریم. از نظر ما 
این عده خاص می توانند نخبگان باشــند و لزوما به معنی افراد 
ثروتمند نیستند. او به این  ســؤال که منشأ این ایده کجا بوده و 
آیا به اتفاقات و تجربه راهیان نور و یا هلدینگ گردشگری سپاه 
)نور( ارتباط دارد؟ گفت: بخشی از این طرح را قبلا با 700نفر از 
نخبه های دانشجویی در قالب طرح های هلدینگ گردشگری 
]نور[ اجرا کردیم.حســین زاده انگیزه ادامه این ایده در شرکت 
مادرتخصصی ایرانگــردی و جهانگــردی را مطالبه نخبگان و 
دانشجویانی دانست که از آن سفر برگشته اند و درخواست اجرای 

دوباره آن را دارند.

سفر

 خبر

خبر روز

واگذاری مراتع میانکاله
ابتدای همین هفته بود که محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای اسلامی و از مسئولان 
بلندپایه کشور درباره واگذاری زمین به پروژه پتروشیمی میانکاله پرسیده بود؛ »چرا به نام 
آنها سند زده شده است؟« این پرسش بدین معنا بود که بخشی از اراضی ملی کشور به نام مالک 
پتروشیمی میانکاله سند زده شده است که یک تخلف آشکار بود. اما مسعود منصور، رئیس 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در پاسخ به این پرسش رئیس مجلس به همشهری 
گفت: به موجب قانون افزایش بهره وری از سال 90، انتقال مالکیت عرصه غیرقانونی است و 
اعیان برای بهره برداری می تواند واگذار شود. البته در میانکاله هنوز ساخت وساز هم شروع 
نشده و همچنان زمین در اختیار منابع طبیعی به نمایندگی از دولت است. منصور درباره اینکه 
عرصه زمین مذکور در میانکاله مرتع محسوب می شود، گفت: واگذاری مراتع در برخی موارد 
ممنوع است، اما در برخی موارد تنها پس از طی فرایند قانونی می توان مراتع را واگذار کرد. 
فراموش نکنید که از سال 85مرجع واگذاری زمین ها سازمان جهادکشاورزی و امور اراضی 
است. 13استعلام نیز در این زمینه باید انجام شود که مهم ترین آنها استعلام از سازمان حفاظت 
محیط زیست است. حتی اگر همه فرایندهای مذکور هم انجام شده باشد، باید حقوق مرتع داران 
در واگذاری این اراضی تامین شود، اما در مورد زمین پتروشیمی میانکاله باید اعلام کنم از نظر 

ما فرایند واگذاری کامل نیست و واگذاری قطعی انجام نشده است.

مکث

  روند تجهیز حافظان طبیعت در 2سال  اخیر 
زمان ارسالارزش تجهیزاتتعداد اقلامسال

1خرداد65میلیارد تومان16هزار1400
29فروردین40میلیارد تومان23هزار1401

 تجهیزات ارسالی دیروز
 برای استان های کشور

لباس عملیاتی یگان حفاظت: 3200دست
کمربند تجهیزات: 1600عدد
پوتین عملیاتی: 1600جفت

کاور همیار طبیعت: 600دست
لباس اطفای حریق: 800دست
کوله اطفای حریق: 202عدد

دمنده: 350دستگاه
بی سیم: 67دستگاه

دوربین پایش مراقبت: 30دستگاه
موتورسیکلت: 130دستگاه

رنا
س: ای

عک
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گفت وگو با نخستین رئیس دانشکده زن دانشگاه تبریز
 شیرینی انتخابم 

برای خانم ها بیشتر بود

آموزش عالی در تبریز سابقه ای چندصد ساله دارد، با این حال 
آنچه امروز دانشگاه تبریز نام دارد در سال1325 ایجاد شد. 
در حدود 75سالی که از ایجاد این دانشگاه می گذرد هیچ گاه 
مدیریت دانشکده های آن به زنان سپرده نشده بود. انتخاب 
مهتا اسکندرزاده به عنوان نخستین زن رئیس دانشکده در 
این دانشگاه اتفاق جالب توجهی است که می تواند شروعی 
نو در تاریخ  این دانشــگاه و فعالیت زنان در مسئولیت های 

اجرایی آن باشد.
اسکندرزاده که اداره دانشــکده تربیت بدنی و علوم ورزشی 
دانشگاه تبریز را عهده دار شده است، عضو هیأت علمی گروه 
رفتار حرکتی این دانشکده اســت و پیش از این عضویت در 
کمیته پژوهش و تحقیقات فدراسیون بدمینتون جمهوری 
اســامی ایران، عضویــت در کمیته آموزش فدراســیون 
بدمینتون جمهوری اسامی ایران، عضویت در هیأت رئیسه 
هیأت بدمینتون اســتان آذربایجان شــرقی، عضویت در 
کارگروه تخصصی ورزش بانــوان اداره کل ورزش و جوانان 

استان و... را در کارنامه خود دارد.
به جز او در ماه های گذشــته ســاجده عارف محمدی هم 
به عنوان رئیس پژوهشکده فیزیک دانشــگاه تبریز انتخاب 
شده است، به نظر می رسد این دانشگاه در مسیر بهره مندی 
از نیروی زنان متخصص خود برداشته است تا فضا برای رشد 
و ترقی زنان در تبریز و دیگر شــهرهای آذربایجان شــرقی 

هموارتر شود.

دغدغه من دانشجویانم هستند
در نگاه نخست نباید تفاوتی میان ریاست یک زن و یک مرد 
در ریاست یک دانشکده وجود داشــته باشد، اما نخستین 
بودن این اتفاق در 70سال گذشته آن را خاص کرده است. 
اســکندرزاده درباره تأثیر انتخاب یــک زن به عنوان رئیس 
دانشــکده در تبریز و برنامه هایش در این ســمت جدید به 
همشهری می گوید: هرکســی رئیس یک دانشکده بشود، 
مســلما دغدغه او برطرف کردن مشــکات دانشجویان و 
همکاران است. خط قرمز من مشکات دانشجویان است و 

تاش می کنم مشکات آنها را حل کنم.
وی ادامه می دهد: هرکسی دوست دارد به بهترین نحو مسیر 
کار خود را هموار کند. باید فراجنسیتی درباره این موضوع 
فکر کنیم، رئیس دانشکده برای همه کار می کند. شاید یک 
مدیر زن نیازهــای خانم ها را بهتر متوجه شــود، باز هم در 

عملکرد او برای کل مجموعه تفاوتی وجود ندارد.
عضو هیأت علمی دانشــکده تربیت بدنی دانشگاه تبریز با 
بیان اینکه در کار ما مســائل اجرایی، تحصیلی و پژوهشی 
وجــود دارد و کوچکترین قدمی در هریک از این مســیرها 
می تواند موجب حل مشکات موجود شــود، می افزاید: در 
 همه این زمینه ها باید تاش کنیم تا مسیر آینده دانشکده

تربیت بدنی هموار شود.

زنان دانشگاه خوشحال شدند
انتخاب یــک زن در یک محیــط علمی به عنــوان رئیس 
دانشکده، برای دیگر زنان امیدبخش روزهای آینده و باز بودن 
مسیر رشد در کارشان است. اسکندرنژاد می گوید: در همه 
این سال ها مسلما زنان دیگری هم در دانشکده های مختلف 
دانشــگاه تبریز بوده اند که می شد مسئولیت های اجرایی را 
به آنها سپرد اما دغدغه های هریک از روسای دانشگاه تبریز 
در سال های مختلف متفاوت بوده است. وی ادامه می دهد: 
خانم های قدرتمندی در دانشگاه تبریز بودند که پایه ریزی 
کردند که حضور بانوان را در دانشگاه تثبیت کردند. با این حال 
علت اینکه آقای نصراللهی این انتخاب را کردند آن بود که از 
عملکرد خانم ها در دانشکده راضی بودند. این استاد دانشگاه 
با بیان اینکه پس از انتخاب من خیلی از خانم ها به همدیگر 
تبریک گفتنــد، مي گوید: در جوی که خانم ها پســت های 
چندانی ندارند چه کارمند چه هیأت علمی، این نشان دهنده 
این اســت که چنین انتخابی می تواند امیدبخش و راهگشا 
باشد. آنچه امروز اتفاق افتاده دیگر زنان فعال در حوزه های 
مختلف استان را به این امید می رساند که مسیر کاری آنها هم 

باز است و آنان نیز می توانند رشد کنند.

زنان آذربایجان شرقی توانمندند
این استاد دانشگاه درباره مسائل زنان در مسیر رشد و ترقی 
کارشان مي گوید: بانوان استان آذربایجان شرقی آن قدر توانا 
هستند که اگر اراده کنند  می توانند کوه ها را هم جابه جا کنند. 
اما اگر مسئولان میدان دهند و حمایت کنند خیلی از خانم ها 

می توانند   پیشرفت کنند.
وی با بیان اینکه وقتی یک آقا مدیر می شــود اگر اشتباه یا 
کم کاری کند کسی انگشــت اتهام به سوی او دراز نمی کند، 
می افزاید: با این حال وقتی یک خانم مســئولیت را برعهده 
بگیرد همــه او را زیر ذره بین می گذارند کــه کجا کم کاری 
می کند. حتی وقتی کاری را درست انجام بدهد هم به دنبال 
آن هستند که ایرادی را در کار او پیدا کنند، به همین دلیل 
این برعهده ریاست یک مجموعه است که از کار او حمایت 
کند تا بتواند. اسکندرنژاد می افزاید: من هم در مسیر کاری 
خودم تاش خواهم کرد که مسیر برای ترقی باقی همکارانم 

ازجمله زنانی که در دانشگاه همکار من هستند فراهم شود.
او در پایان ســخنان خود درباره رشــته تربیــت بدنی هم 
می گوید: عاقه به تربیت بدنی در بین دانشجویان بسیار زیاد 
است، کسانی که در این زمینه وارد می شوند معمولا مدارج 
ترقی را طی می کنند و به ورزشــکاران و مربیان برتر کشور 
تبدیل می شوند. این موضوع هم در میان دانشجویان دختر و 
هم پسر دیده می شود و من خوشحال هستم که در موفقیت 

این عزیزان سهمی داشته باشم. 

حمیده پازوکی؛ خبرنگارپیگیری

چندماهی از امضای تفاهمنامه کارگزاری ایجاد بازار 
محلی و منطقه ای آب بین شــرکت آب منطقه ای 
خراســان رضوی و یک شــرکت بخش خصوصی 
 برای نخستین بار در کشــور می گذرد و حالا حدود
12 قرارداد باکشاورزان و بهره برداران در شهرستان 
خواف این استان امضا شده و آنها 10درصد آب مازاد 
چاه خود را طی قراردادی به شــرکت های معدنی 
منطقه فروخته اند یا قرار است بفروشند؛ طرحی که 
قرار بود در برنامه سوم توسعه اجرا شود، اما در همه 
سال های گذشته از مرحله اجرای آزمایشی و محدود 

در چند استان فراتر نرفت.

بازار آب چیست؟ 
یک دهه پیش که رنگــو )Rango( به کارگردانی 
گور وربینسکی اسکار بهترین پویانمایی را دریافت 
کرد، مفهوم خشکســالی و بانک آب مطرح شده در 
قصه، برایمان رگه های کمرنگی از واقعیت داشــت. 
حالا اما با هشــدارهای متعدد درباره بحران آب در 
آینده و خشکسالی های گســترده ای که دامان کره 
زمین را خواهد گرفت، این موضوع عجیب نیست و 
ایجاد بازار و بانک آب اتفاقا درصورت اجرای درست 
می تواند اقدامی بــرای مدیریت مصرف کنندگان و 

کنترل این بحران باشد.
طبق تعریف های بین المللی، تجارت آب یا بازار آب 
یعنی تبادل یا انتقال داوطلبانه تخصیص یک مقدار 
قابل اندازه گیری آب که بین یک خریدار و فروشنده 
صورت می گیرد. در یک بازار تجارت آب، فروشنده 
حق یا امتیاز آبی دارد که مازاد بر نیاز فعلی اوست و 
خریدار با کمبود آب مواجه و حاضر است برای رفع 

نیاز آبی خود هزینه بپردازد.
گرچه ایجاد بازار و بانک  آب در برنامه ســوم توسعه 
دیده شده است، اما خواف در استان خراسان رضوی 

را می توان نقطه شروع این حرکت دانست.
هدف طرح بازار آب تعادل بخشی و تامین نیازهای 
آبی منطقه با همیاری کشــاورزان و تشــکل های 
کشــاورزی بدون وارد شــدن خدشــه به زندگی 

معیشتی آنان است.
براساس این طرح مالکیت حجم آب برحسب پروانه 
در بانک اطاعاتی کشــاورزان مشــخص و محرز 
و میزان برداشــت و فروش مــازاد آب در این طرح 
دیده شده است و به کشــاورز حق داده می شود در 
چارچوب مقررات تعریف شــده مازاد آب خود را به 

بخش صنعت بفروشد.
مدیر پــروژه بانک و بــازار آب در این باره می گوید:  
صنایع و معادن سنگ آهن خواف در وضعیت فعلی 
بین ۶ تا 10میلیون مترمکعب در سال آب نیاز دارند 
که تا 5سال آینده این عدد به 25میلیون مترمکعب 

هم خواهد رسید. این در حالی است که دشت خواف 
از نظر سفره های زیر زمینی در وضعیت بحرانی قرار 
دارد و باید بســتری فراهم شــود که صنایع بدون 
دسترســی مجدد به آب هــای زیرزمینی از بخش 
کشــاورزی آب مورد نیاز خود را با قیمت منصفانه 

خریداری کنند.
بابک حســنی معتقد اســت عما بانک و بازار آب 
بستری دو سر برد را فراهم می کند که عاوه بر تامین 
آب بخش صنعت، کشاورزان هم می توانند با فروش 
بخشی از سهم آب خود و کسب درآمد از این راه به 
کشاورزی و آبیاری نوین مجهز شوند و به بهره وری 

مناسب تری در تولید دست یابند.
او تأکید می کند بخش صنعت بــا این روش به آب 
پایدار و منطقه خواف هم به وضعیت بهتری از مسائل 

اجتماعی و مدیریت منابع آب خواهد رسید.

داد و ستد به شرط!
 کشــور و اســتان خراســان رضــوی در منطقه
نیمه خشک و خشک واقع شده اند و از سوی دیگر، 
شهرستان خواف در جنوب شرقی این استان بالاترین 
ذخایر ســنگ آهن در خاورمیانــه را دارد به طوری 
که وجود شــرکت های پرشــمار صنعتی فرآوری 
 این محصول، منطقه را به عســلویه شــرق کشور

 معروف کرده است.
محمد عایــی، مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای 
خراســان رضوی تأکید می کند مجری طرح بازار 
آب وظیفه دارد آب مورد نیاز معادن ســنگ آهن را 
به نحوی تامین کند که از منابع آبی زیرزمینی دشت 

هیچ اضافه برداشتی نشود.
مدیــر حفاظــت از آب شــرکت آب منطقــه ای 
خراســان رضوی در این باره به همشهری می گوید: 
در خراســان رضوی 10هزار و 101چاه کشاورزی 
وجود دارد که 430مورد از این تعداد در خواف است. 
خراسان رضوی در منطقه خشک و نیمه خشک قرار 
دارد و عمده منابع آب آن متکی به منابع زیرزمینی 
است که متأســفانه در ســال های اخیر این منابع 
با توجه به کاهش قابل توجــه بارندگی ها و اضافه 

برداشت بحرانی شده اند. 
از سوی دیگر، چرخه اقتصاد را نمی توان متوقف کرد 
و معادن شهرستان با توجه به اشتغالزایی و تولید نیاز 
به آب دارند. به همین دلیل پیشنهاد دادیم منابع آب 
با درصدی که در آن تعادل بخشی منابع دیده شود، 

بین کشاورزی و صنعت تقسیم شود.
غامرضا ممدوحی با تأکید بر اینکه بازار آب تا کنون 
در هیچ منطقه ای از کشور اجرا نشده است، می افزاید: 
بازار خواف یک نوزاد تازه متولد شــده اســت و ما 
کمی با طمانینه آن را پیش مي بریم تا مشــکات 
و خطاهــای آن مشــخص و بعــد در مناطق دیگر 

اجرا شود.
 وی با بیان اینکــه در این بازار فروشــنده حداکثر 
10درصد از سهم آب چاه کشاورزی خود را می تواند 
ارائه کند، اظهار کرد: فــروش آب محدودیت های 
محیط زیستی هم دارد، اینکه حتما باید 10درصد 
آب چاه باقــی بماند، فروش آب از منطقه شــور به 
شیرین امکان پذیر نیســت و آب مبدا باید حداکثر 
25درصد شــوری داشــته باشــد و اگر کشاورزی 
می خواهد بیشــتر از 10درصد بفروشد، خریدار و 
فروشــنده باید تعهد بدهند آنجا گلخانه و آبیاری 
تحت فشار ایجاد کنند. ممدوحی همچنین توضیح 
می دهد بیش از 95درصد چاه های کشــاورزی در 
استان مجهز به کنتور هوشمند و تابلوی فرمان قطع 
هســتند به طوری که به محض تمام شدن سهمیه 

کارت کشاورزان قطع می شود.

کشاورزان با پول آب چه کردند؟
بازار آب خواف از تیرماه1400 کلید خورد و بعد از 
برگزاری جلسه هایی با کشاورزان و مالکان چاه های 
کشاورزی و اعام آمادگی آنها برای ورود به بازار، از 

آذر به امضای قرارداد رسید.
تاکنون 12قرارداد با مالکان و بهره برداران چاه های 
کشاورزی امضا شده اســت که از این تعداد حدود 

۶مورد وارد بازار شده اند.
مدیرعامــل و عضــو هیأت مدیره شــرکت تعاونی 
آب بــرآن دشــت خــواف و کارشــناس تولیدات 
گیاهی با بیان اینکه قراردادهای امضاشــده درباره 
500هزار مترمکعب آب بوده اســت به همشهری 
می گوید: به صورت قطعی فعا 250هزار مترمکعب 
فروخته شده است. در قراردادهای اولیه قیمت هر 
مترمکعــب ۶500تومــان و در قراردادهای بعدی 
7700تومان بود و در تاش هســتیم از این به بعد 
 قراردادهای جدید را با قیمت هر مترمکعب بیش از

10هزار تومان امضا کنیم.
حامد ولی پور توضیح می دهــد: مبالغ قراردادهای 
امضاشــده به حســاب نماینده چاه ها واریز شده و 
کشاورزان تقریبا 90درصد از مبالغ دریافتی را صرف 
اموری چون خرید لوله برای انتقال آب، خرید پمپ 
آب، تغییر محل، کف شــکنی و سایر امور مربوط به 
چاه کردند. امیدواریم با اجرای ایــن طرح بتوانیم 
درآمدهای حاصل از فروش 10درصد ســهم چاه را 
که تقریبا بین 17 تا 20روز می شــود، صرف تجهیز 

چاه و کشاورزی کنیم.
وی درباره برخی اظهارنظرها مبنی بر فروش قطعی 
چاه یا جایگزین شــدن درآمد فــروش آب به جای 
کشــاورزی هم تصریح می کند: مــا مخالف فروش 
قطعی چاه هستیم و به همین دلیل کشاورز می تواند 
فقط 10درصد از ســهم خود را بفروشد و از سوی 
دیگر، هدف اصلی طرح این اســت که کشاورزی از 
سنتی به سمت مکانیزه شدن برود تا عاوه بر افزایش 
بهره وری زمین، تمایل کشــاورزان به کشــاورزی 

بیشتر شود.

خرده مالکانی بدون نقدینگی 
موضوعی که مسئولان خراســان رضوی در اجرای 
طرح بازار آب بر آن تأکید می کنند ایجاد یک درآمد 
جانبی برای کشــاورز و اجرای طرح های مرتبط با 
افزایش بهره وری است؛ نکته ای که خود کشاورزان 
منطقه هم بر آن صحه می گذارند، اما معتقدند مبلغ 
تعیین شــده برای فروش آب باید بیشــتر باشد تا 
حداقل هزینه لوله کشی آبیاری کم فشار زمین های 

کشاورزی را تامین کند.
حسن تیموری، یکی از کشاورزان خواف که به این 
طرح پیوسته و قرارداد فروش آب را امضا کرده است 
به همشــهری می گوید: در منطقه ما خشکســالی 
اســت، بارندگی کاهش یافته، محصول هم قیمتی 
ندارد و فروش نمی رود و به همین دلیل، کشاورزان 
درآمدی ندارند و ضعیف شــده اند. حــالا با معامله 
صورت گرفته پول فروش آب مــازاد را صرف امور 
کشاورزی می کنیم و خودم شخصا با یک طراح برای 

لوله گذاری زمین صحبت  کرده ام.
او با بیان اینکه 90درصد کشــاورزان منطقه خواف 

خرده مالــک هســتند، می افزاید: پیشــنهاد ما این 
بود که بتوانیم پروانه چاه های غیرقابل اســتفاده را 
بفروشیم؛ زیرا بهره وری کشاورزی با حجم آب چاه ها 
و خشکســالی پایین اســت و صرفه ای ندارد و انگار 
فقط آب هــدر می رود یا اگر مســئولان می خواهند 
منابع آب زیرزمینی را حفــظ کنند، چاه های عمیق 
 را پلمــب کننــد؛ زیرا ضررشــان از استفاده شــان

 بیشتر است. یکی دیگر از کشــاورزان خواف قیمت 
خرید آب مازاد چاه های کشاورزی را پایین می داند 
و به همشــهری می گوید: امکان ذخیــره آب مازاد 
کشاورزی وجود ندارد و به همین دلیل فروش مازاد 
آن در بازار آب بهترین راهکار است، اما کاش حداقل 
رقم فروش آب هر مترمکعبی 30 تا 40هزار تومان بود. 
علیرضا با اطاع توضیح می دهد: کشــاورزان منطقه 
خرده مالک هستند و امکان تجهیز زمین هایشان را 
به آبیاری تحت فشــار ندارند و به همین دلیل بخش 
زیادی از آب کشــاورزی هدر مــی رود؛ درحالی که 
می شــود حداقل با لوله گذاری کم فشار از هدررفت 
آب در آبراه های خاکی زمین کشــاورزی جلوگیری 
کرد. او تأکیــد می کند اگر مبلغ فــروش آب کمی 
بالاتر رود، می توان ایــن روش را اجرا و بهره وری آب 
کشــاورزی را افزایش داد.  با اطاع به تجربه مثبتی 
هم در این زمینه اشــاره می کند و می گوید: یکی از 
کشــاورزانی که با امضای قرارداد در بازار آب زمین 
خود را لوله گذاری کرد در نخستین برداشت بعد از آن، 
توانست برداشت بیشتری داشته باشد و هزینه صرف 
شده برای لوله گذاری را جبران کند. افزایش قیمت 
 خرید آب، کشاورزان بیشتری را به مشارکت در طرح

تشویق می کند.

   
برخی از اقتصاددانان معتقدند تجارت آب می تواند 
موجب تخصیص شخصیت به آب شــود؛ زیرا بازار 
مبتنی بر قیمــت به عنوان محرکی بــرای کاربران 
در اختصاص منابــع از فعالیت های کــم ارزش به 
فعالیت های با ارزش بالا عمــل می کند. حالا عاوه 
بر اینکه خراســان رضوی با کســری یک میلیارد و 
200میلیون مترمکعبی آب در سال پیگیر گسترش 
بازار آب اســت، قزوین هم گام های اولیه را در این 
زمینه برداشته است. محمدمهدی اعایی، استاندار 
قزوین پیش از این گفته بود که در راستای افزایش 
نرخ بهره وری اقتصــادی از منابع آبی اســتان در 
 ۶ماه نخســت امســال طرح بازار آب در این استان

 اجرایی می شود.

بازار آب در زمین کشاورزان

 سیده زهرا عباسی گزارش
خبرنگار

500هزار  مترمکعب آب در بازار آب خواف معامله  و  درآمد  3.5میلیارد تومانی آن تاکنون صرف امور مربوط به 
آبیاری زمین های کشاورزان خرده مالک منطقه شده است

5میلیارد تومان درآمد برای کشاورزان
مجموعا امســال 500هزار مترمکعب آب در بازار آب خواف معامله شــده است که معادل 
3.5میلیارد تومان درآمد برای کشاورزان ایجاد کرده است. این میزان از فروش آب متشکل 
از ۱۱چاه بود که مجموعا بیش از ۲۲0بهره بردار )کشاورز( از فروش سهم  آب منتفع شدند. اگر 
سرانه میانگین خانوار در خواف را ۴نفر درنظر بگیریم، این طرح در خواف حدود یك هزار نفر 

از مردم و کشاورزان منطقه را منتفع کرده است. 

مکث

یک کشــاورز: امکان ذخیــره آب مازاد 
کشاورزی وجود ندارد و به همین دلیل 
فــروش مــازاد آن در بــازار آب بهتریــن 
راهــکار اســت، امــا کاش حداقــل رقم 
فروش آب هر مترمکعبی 30تا 40هزار 

تومان بود

بــازار آب بســتری دو ســر بــرد را فراهم 
می کنــد که عــاوه بــر تامیــن آب بخش 
صنعــت، کشــاورزان هــم می تواننــد با 
فروش بخشی از سهم آب خود و کسب 
درآمد از این راه به کشــاورزی و آبیاری 

نوین مجهز شوند 

 رتبه  اول ایلام
در کاهش جرائم  رانندگی

فرمانــده انتظامی اســتان ایام با بیــان اینکه 
دستگاه های فرهنگی و اجرایی در زمینه کاهش 
ناهنجاری های اجتماعی باید به رسالت خود عمل 
کنند، گفت: ایام در حوزه کاهش تلفات و جرائم 
رانندگی و سرقت رتبه اول کشور را کسب کرده 
و امسال در ایام نوروز 23درصد کاهش جرائم در 
حوزه سرقت نسبت به سال گذشته در استان ثبت 
شده است. به گزارش ایســنا، دلاور القاصی مهر 
با بیان اینکــه زیربنای تولید و اشــتغال امنیت 
اســت، افزود: اگر امنیت وجود نداشــته باشد، 
سرمایه گذاری اقدام به سرمایه گذاری در راستای 
تولید و اشتغال آفرینی نخواهد کرد و کسب وکار 
و رونق اقتصادی که بایــد اتفاق بیفتد نیز تحقق 
پیدا نمی کند. وی افزود: رتبه استان در سال99 از 
نظر جرائم هجدهمین استان کشور بود و امسال 
در رتبه34 کشور در بین مناطق انتظامی کشور 
از نظر میزان جرائم قرار داشته که نشان می دهد 

ایام، امن ترین استان کشور است. 

 خبر

عدد خبر

موانع راه اندازی ۱۷طرح اثرگذار لرستان 
رفــع می شــود. به گفتــه فرهــاد زیویار، 
اســتاندار لرســتان، اجــرای این طرح ها 
موجب افزایش میزان تولید محصولات 
کشــاورزی، افزایــش میــزان صــادرات 
و اشــتغال پایــدار در اســتان می شــود. 
طرح هــای مهــم اقتصــادی این اســتان 
بــا معرفــی بــه بانک هــا و مشــارکت 
ســرمایه گذاران بخــش خصوصــی در 

چرخه تأمین اعتبار قرار می گیرد.

 ۱۷
 طرح

لرستان

ســازمان جهادکشــاورزی مازنــدران اعــام 
کرد؛ تاکنون 6۱۲۱هکتــار برابر با ۲۵درصد 
از سهمیه ۲۵هزار هکتاری کشت قراردادی 
برنج در اســتان محقق شــده اســت. طبق 
دستورالعمل وزارت جهادکشــاورزی مقرر 
شــده کــه در ســال زراعــی جــاری ۴۵هــزار 
هکتــار از مــزارع برنــج کشــور بــه کشــت 
قــراردادی اختصــاص پیــدا کنــد کــه از 
ایــن میــزان ســطح ۲۵هــزار هکتار کشــت 
قــراردادی معــادل ۵۵درصــد بــه مازندران 

اختصاص پیدا کرده است.

25
درصد

مازندران

مجــری جشــنواره  گل هــای لالــه آســارا 
گفت: جشنواره گل های لاله آسارا عید 

سعید فطر افتتاح خواهد شد. 
علی اکبــر پهلوانــی اظهــار کــرد: در 
جشــنواره گل های لاله شهر آســارا واقع 
در جــاده چالــوس بیــش از ۲میلیــون و 
۳۰۰هزار گل لالــه در ۴۳گونــه متنوع با 
همــکاری و مســاعدت اداره کل منابــع 
طبیعی و آبخیزداری استان البرز کاشته 

شده است.

البرز

  2.3
میلیون  

عکس خبر

بهار برفی در کوهستان چالوس
با آمدن بهار سیمای طبیعت ارتفاعات کوهستانی چالوس 
با اندک برودت هوا، چهره سرد و زمستانی به خود می گیرد. 

طبیعتی که سرشار از زیبایی های خدادادی است.

مازندران

ایلام

شی
روی

د د
جا

  س
ی/
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خراسان رضوی

آذربایجان شرقی
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صعود بورس ادامه  خواهد یافت؟
دیروز بــرای نخســتین بار طرح 

بورس
افزایش یک درصدی دامنه نوسان 
در بورس اجرا شد.همزمان با این 
رویداد شــاخص کل بورس تهران نیز با یک رشد 
پرقدرت مواجه شد و با 1.8درصد افزایش بعد از 

7ماه از مرز 1.5میلیون واحد عبور کرد.
به گزارش همشــهری، با وجودفراز و نشیب های 
3ماه گذشته نمودارهای شــاخص بورس نشان 
می دهــد شــاخص کل از 6بهمن ماه پارســال، 
بعد از 17ماه نــزول، وارد روند صعودی شــده، 
این روند از ابتدای ســال جاری با وجود نزول در 
برخی روزها، شتاب بیشــتری گرفته است. طبق 
اطلاعات موجــود ارزش روزانه معاملات خرد نیز 
در بین 40تا 50درصد نسبت به معاملات نیمه دوم 
ســال قبل افزایش یافته که نشان می دهد تمایل 
سرمایه گذاران در ســال جاری برای دادوستد در 
بورس افزایش یافته است اما سطح معاملات خرد 
هنوز با سطوح اوج بازار در سال1399 فاصله زیادی 
دارد. در چنین شرایطی در مبادلات روز گذشته 
روند صعودی شاخص بورس همزمان با آغاز طرح 
افزایش یک درصدی دامنه نوســان در بازارهای 
اول بورس و فرابورس ســرعت بیشتری گرفت و 
شاخص کل بورس تهران توانســت با رشدی پر 
قدرت 1.8درصدی بعد از 7ماه از مرز 1.5میلیون 

واحد عبور کند.
آخرین بار شــاخص کل بورس تهران در شهریور 
ماه پارســال در ایــن محدوده قرار داشــت. این 
رشــد به افزایش 123هــزار میلیــارد تومانی، 
معادل6.4میلیارد دلاری، ارزش بازار سهام منجر 
شــد. در پایان مبادلات روز دوشــنبه ارزش کل 
بازار ســهام به 7134هزار میلیارد تومان معادل 

256میلیارد دلار رسید.

 با این میــزان رشــد در مبادلات دیــروز، بازده 
سهامداران در 3ماه گذشــته به 25درصد رسید. 
دیروز همچنین ارزش معامــلات خرد به 6هزارو 
682میلیارد تومان رســید کــه بالاترین میزان 

معاملات خرد در 7ماه گذشته تلقی می شود.

آیندهبورسدرسالجاری
با وجود رشد 1.8درصدی شاخص بورس تهران 
درمبادلات روز گذشته در دقایق پایانی مبادلات 
دیروز، ازسرعت رشد بازارســهام کاسته شد که 
به نظر می رسد این موضوع ناشــی از قرار گرفتن 
شاخص در محدوده مقاومت یک میلیون و500هزار 
واحدی باشد. بررسی ها نشــان می دهد شاخص 
کل بورس تهران در این محدوده با مقاومت های 
تکنیکی روبه رو اســت و این محــدوده مقاومت 
به ویــژه در محــدوده یک میلیــون و550 تــا 
یک میلیون و600هزار واحد می تواند مانع از رشد 
بیشتر شاخص شود. این موضوعی است که روزنامه 

همشهری در گزارش های پیشین خود به آن اشاره 
کرده بود با این حال کارشناسان بر این باورند که از 
نظر تکنیکی چنانچه شاخص بورس بتواند با قدرت 
از محدوده یک میلیون و600هزار واحد عبور کند 
می تواند تا سقف قله تاریخی خود یعنی محدوده 
2میلیون و100هــزار واحد کــه در مرداد1399 
به ثبت رســید، پیشــروی کند اما برای رسیدن 
شاخص به این سطح، بازار سهام به حمایت های 

بنیادی نیاز دارد.
ولید هلالات تحلیلگر بازار سرمایه با تأکید بر اینکه 
بازار برای اینکه حرکت صعودی خود را ادامه دهد 
به زمان نیاز دارد، توضیــح داد: مگر اینکه اخبار 
مثبتی مانند لغو عــوارض صادراتی یا اخباری در 
زمینه واگذاری سهام شرکت های خودروسازی به 
بازار پمپاژ شود. در غیراین صورت بازار برای تداوم 

رشد به زمان نیاز دارد.
مهدی عبدی کارشناس دیگر بازار سرمایه تأکید 
کرد: تجربه نشــان داده بازارســرمایه به دلایل 

مختلــف ازجملــه محدودیت هــای درآمدی 
دولت، کســری بودجه و قوانین حاکم بر فعالیت 
شرکت های بزرگ دستخوش تغییرات مختلفی در 
فاصله های زمانی کوتاه می شود؛ این مسئله امکان 
پیش بینی آینده شرکت ها را برای سرمایه گذاران 
دشــوار کرده و به مانعی برای ورود سرمایه هاي 

جدید به بورس تبدیل شده است.
او با بیان اینکه ثبات در بازارسرمایه مستلزم ثبات 
در قوانین اســت تأکید کرد: به طــور مثال وضع 
عوارض صادراتی برای بســیاری از شرکت های 
بورس بازار سهام را شوکه کرد و در روند معاملات 
تأثیرگذار بود بنابراین باید شرایطی به وجود بیاید 
تا شــاهد کاهش دخالت های بیرونی بر فعالیت 
شرکت ها باشیم که این اقدام بی تردید در بهبود 

وضع معاملات تأثیر بسزایی خواهد داشت.
مصطفی محبی مجد کارشناس دیگر بازار سرمایه 
نیز در این باره گفت: اگر به دنبال رونق و پویایی بازار 
سرمایه هستیم باید به دنبال آزادسازی قیمت ها 
اعم از نرخ محصولات مؤثر در قیمت تمام شده و 
نرخ فروش شرکت ها باشــیم با این حال افزایش 
تدریجی دامنه نوسان نیز اثر مثبتی بر بازار سهام بر 
روز های آینده دارد. او اضافه کرد: تردیدی نیست 
که افزایش تدریجی دامنه نوسان معاملات تأثیر 
مثبتی بر حجــم معاملات بازار ســرمایه خواهد 
داشت اما شخصا معتقدم آزادسازی قیمت ها در 
صنایع مختلف تأثیر به مراتب با اهمیت تری بر روند 
بازار سرمایه نسبت به دامنه نوسان معاملات دارد. 
به گفته او افزایش دامنه نوسان، سیگنال مثبتی 
به بازار ســرمایه داده که مدیران و سیاستگذاران 
در این بازار نســبت به اوضاع آینده بازار سرمایه 
خوش بین تر شده اند و با همین خوش بینی، اجازه 

افزایش دامنه نوسان را دادند.

 منحنی شاخص کل بورس دیروز با رشدی پر قدرت از مرز 1/5میلیون واحد عبور کرد

رئیس سازمان توسعه تجارت در پاسخ به پرسش همشهری اعلام کرد

جزئیات مذاکرات ایران و روسیه برای توسعه تجارت
رئیس سازمان توسعه تجارت از ایجاد کریدورهای 

گزارش
شناســایی تقاضاهای موجود در روسیه، بلاروس، 
قزاقستان، ارمنستان و سایر کشورهای CIS و انتقال 
اطلاعات آن به تامین کننده های ایرانی برای حضور بیشتر در بازار 

روسیه خبر داد.
علیرضا پیمان پاک دیروز در یک نشست خبری در پاسخ به پرسش 
همشهری درباره اقدامات انجام شده برای حضور جدی تر ایران در 
بازار روسیه توضیح داد: از نخستین روزهای بحران، برای رصد همه 
فرصت های تجاری ایران، در روسیه و کشورهای آسیای میانه، تیمی 
کارشناسی تشکیل شــد. این تیم ظرفیت های مختلف گروه های 
تجاری و تامین کالا را در داخل کشــور بررســی و استخراج کرد و 
ظرفیت های طرف های مقابل، در کشورهای هدف نیز شناسایی شد. 
پیمان پاک افزود: در نشست هایی که به همراه 70نفر از تجار بخش 
خصوصی ایران در روسیه برگزار شــد، توافق هایی صورت گرفت. 
به گفته او، تســریع در موافقتنامه تجارت آزاد اوراســیا و به امضا 
رسیدن آن تا پیش از پایان 2022، از مباحث کلان مطرح شده در 
این نشســت ها بود. معاون وزیر صمت، رفع موانع صادرات و تطابق 
اســتانداردهای طرف روســی با قوانین و محدودیت های ایران در 
زمینه صادرات لبنیات و خدمات دامپزشکی را دیگر دستاورد مهم 
این سفر اعلام کرد و با اشــاره به انعقاد قراردادهایی با اعضای اتاق 
بازرگانی روسیه، اتاق بازرگانی مسکو و انجمن کارآفرینان روسیه، 
افزود: در این مذاکرات همه زمینه های مورد نیاز روسیه احصا و به 
مجموعه های متناظر در ایران منتقل شد تا با ایجاد کریدورهایی، 
تقاضا از طرف روســیه، بلاروس، قزاقستان، ارمنستان و کشورهای 
CIS به ایران منتقل و با تامین کننده ایرانی در این خصوص توافق 

شود.

بحرانروسیهواوکراینوایجادفرصتاحیایصنایعکشور
رئیس سازمان توســعه تجارت، بحران روسیه و اوکراین را فرصتی 
برای احیای صنایع ایران خواند و با اشاره به اینکه تاکنون تجارت با 

روسیه به مسکو محدود بود، از ایجاد ارتباط بین استان های روسیه با 
صنایع ایرانی خبر داد و گفت: کشورهای که تاکنون به دلیل تحریم، 
با صنایع ایران همکاری نمی کردند، حالا خودشان برای همکاری با 
صنایع ایران اعلام آمادگی می کنند که با آنها به توافق های سریع و 

کوتاه مدت رسیدیم. 
پیمان پاک، صنایع خودرو، هوافضا، صنایع دریایی، صنایع معدنی 
و فولاد و فلزات را ازجمله صنایعی اعــلام کرد که توافق هایی برای 
اســتفاده از توانمندی های دوطرف در زمینه آنها انجام شده است. 
به گفته معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، حوزه دارو و تجهیزات 
پزشکی نیز از حوزه هایی بود که توافق هایی برای انتقال دانش فنی 

و صادرات تجهیزات پزشکی از طریق ایران صورت گرفته است.

احیایکریدورشمالبهجنوب
احیای کریدور اقتصادی شــمال-جنوب موضوع مهم دیگری بود 
که به عنوان توافقی مهم با روسیه از سوی معاون وزیر اقتصاد مورد 

اشاره قرار گرفت. پیمان پاک گفت: توافق چندجانبه ایران با روسیه و 
بلاروس و کشورهای CIS برای احیای سریع کریدور فوق استراتژیک 
شمال-جنوب از مهم ترین موارد مورد بحث با روسیه بود که نه تنها 
زمان انتقال کالا از کشــورهای روسیه و دیگر همسایگان شمالی را 
به کشورهای حاشیه خلیج فارس تا 40درصد کاهش می دهد، بلکه 
کاهش 20 تا 30درصدی در هزینه انتقال را نیز به همراه دارد. او با 
اشاره به اینکه از ســال74 این توافقنامه امضا شده اما تاکنون اقدام 
جدی در این زمینه صورت نگرفته بــود، از انعقاد 3 تا 4میلیون تن 
قرارداد بین کشتیرانی ایران با طرف های تامین کننده روس از مسیر 
این کریدور در سفر اخیر به روسیه خبر داد. به گفته رئیس سازمان 
توسعه تجارت، برای صادرات کالا از کشورهای CIS به اروپا از مسیر 
ایران نیز با این کشورها توافق شد که در مجموع پتانسیل درآمدی 
چندمیلیارد دلاری از همیــن کریدورها برای ایران به وجود خواهد 

آمد.

فعالسازیمسیرلجستیکخزر
بحث لجستیک فعالسازی حوزه خزر دیگر موضوعی است که به گفته 
رئیس سازمان توسعه تجارت، مبادلات تجاری ایران با همسایه های 
شمالی را تحت تأثیر قرار می دهد. پیمان پاک در این خصوص گفت: 
سال گذشته این چالش را داشتیم که وقتی حجم صادرات ایران به 
روسیه از میزان مشخصی بیشتر می شــد، کل مسیرهای ترانزیت 
آذربایجان قفل می شد، چون زیرساخت مرزهای زمینی برای توسعه 

صادرات مهیا نبوده و نیست. 
او بهترین مسیر برای تجارت بین ایران و روسیه را مسیر کشتیرانی 
دریای خزر دانســت و افــزود: در این حــوزه تاکنون براســاس 
ظرفیت های 2کشور کار نشده بود که در این سفر مدیریت کشتیرانی 
خزر و کشــتیرانی های مرتبط را به همراه بردیم کــه با حضور در 
نشست ها توانستند با توافق طرف روسی تجهیزات اولیه مناسب را در 
ناوگان حمل ونقل دریایی داشته باشند تا از ظرفیت های چندمیلیون 

تنی بنادر کشور استفاده شود.

عباس تابش
معاون وزیر صمت

یکــم اردیبهشــت۱۴۰۱، همــه کالا هــای 
بسته بندی، مخصوصا کالا های خوراکی 
و غذایی، مشــمول درج قیمــت همزمان 
تولیدکننده و مصرف کننده می شوند که 
نخســتین اثر آن، شــفافیت و شیشــه ای 
کــردن شــبکه تامیــن و توزیــع، قیمــت و 
فرایند است و حق مشتری یا مصرف کننده 
اســت که بدانــد، کالایــی که می خــرد چه 

مسیر قیمتی و توزیعی ای را طی می کند.

ایرج رهبر
نایب رئیس انجمن انبوه سازان تهران

براســاس مصوبــه مجلــس، دولــت 
موظــف اســت بعــد از ۲ تــا ۳مــاه، 
زمین هــای خــود را در اختیــار وزارت 
راه و شهرســازی قــرار دهــد امــا بعــد از 
گذشــت ۳مــاه از ابــاغ ایــن مصوبــه 
برخی سازمان های دولتی از ارائه زمین 
خــودداری می کننــد. بایــد تصمیمــی 
گرفتــه شــود تــا در ســاخت واحدهــای 

مسکونی خللی ایجاد نشود.

فروش حقوقی

فروش حقیقی

۱۲۰5

۱۱۲۱

5۴77

556۱

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقامبهمیلیاردتومان

حبوبدرمیادین
21درصدارزانترازسطحشهر

نرخ نامه جدید میادین میوه و تره بار شهرداری تهران و مقایسه 
نرخ ها با خرده فروشی ها نشــان می دهد قیمت انواع حبوب در 
میادین میوه و تره بار به طور متوســط 21.5درصد ارزان  تر از 
میانگین قیمت سطح شهر است. بیشتر حبوب در فاصله 2 ماه 
اخیر بین یک تا 3هزار تومان در هر کیلو افزایش قیمت داشته اند 
که بیشترین رشد مربوط به لوبیا چیتی بوده است. مصرف حبوب 
در ماه رمضان به دلیل افزایش مصرف انواع آش ها در خانواده ها 

به طور معمول بیشتر می شود.

لوبیا چیتی

45.000
48.500

 لوبیا 
چشم بلبلی
42.000
43.000

لپه تبریز

45.000
47.000

لوبیا  قرمز 
کپسولی
48.000
49.000

عدس 

44.500
48.000

ماش

37.500
37.500

 قیمت
بهمن 1400

 قیمت
فروردین 1401

کیلوگرم/تومان

26.000
28.000

لوبیا سفید

نخود

43.500
46.000

قیمتعجیب
پودرکیکهایآماده

 همزمان با افزایــش قیمت گنــدم و آرد، قیمت 
پودرهای آماده  انواع دســرهای آردی نیز با رشد 
همراه بوده و گفته می شود در روزهای آینده شاهد 
قیمت های جدیــد این محصــولات خواهیم بود. 
پودرهای آمــاده در فاصله زمانی 15ماه گذشــته 

رشدی 60درصدی در قیمت داشته اند .

میادین

بازارها

چهره ها

سوپرمارکت

قیمتهابهتومان
آذر99

فروردین 1401
رشد- خامه ای 

وانیلی- 500گرمی
25.000
40.000

آذر99
فروردین 1401

سوربن 
وانیلی- 500گرمی

22.000
30.000

آذر99
فروردین 1401

رشد- رویال چاکلت
450گرمی

30.000
49.500

آذر99
فروردین 1401

دکتر نیک 
شکلاتی- 500گرمی

24.000
43.000

آذر99
فروردین 1401

 شاهسوند
قهوه-  500گرمی

28.000
38.400

آذر99
فروردین 1401

 درنا 
پرتقالی-400گرمی

17.000
24.500

آذر99
فروردین 1401

مصطفوی 
زعفرانی- 500گرمی

22.000
47.500

آذر99
فروردین 1401

پادمهر
موزی- 500گرمی

19.000
30.000

تالار شیشه ای

احتمال لغو بخشنامه عوارض صادراتی
هفتهگذشتهوزارتصنعتبخشــنامهایرامبنیبراعمالعوارضصادراتی2تا22درصدیبر
69محصولصنعتیومعدنیابلاغکردکهاینموضوعباواکنشمنفیبورسوفعالانبازارسرمایه
روبهروشد.تازهترینخبرهاحاکیازآناستکهبهدنبالافزایشانتقادهادراینبارهاحتمالااصلاح
یالغواینبخشنامهافزایشیافتهاست.ازشبگذشتهمتنیدرفضایمجازیبازنشرشدهکهمربوط
بهمصوباتروزیکشنبهمدیریتبازارکالاهایپایهوزارتصنعتبودهوبهامضایسیفاللهامیری،
مدیرکلدفترصنایعمعدنیوزارتصنعت،رسیدهاست.مطابقایننامهمقررشدهپیشنهادهای
اصلاحتعرفههایعوارضصادراتیبرایبررسیواعلامنظربهکارگروهمدیریتبازارارائهشود.
انجمنتولیدکنندگانفولادنیزباارسالنامهایبهوزیرصنعتخواستارلغواینبخشنامهشده
است.بهرامسبحانی،رئیسانجمنتولیدکنندگانفولادضمنتأییداینموضوعگفت:صحبتها
انجامشدهواحتمالبرگشتمصوبهبالارفتهاست.برخیخبرهایدیگرنیزحاکیازآناستکه؛
دیروزدرمجلسنشستیباحضوراعضایکمیسیونصنایعمعادنوکمیسیوناقتصادیباوزیر
صنعتبرگزارشدهونمایندگانازسیدرضافاطمیامینخواستهاندکهدربارهپیامدهایتعیین

عوارضصادراتیبرشرکتهایبورستوضیحدهد.

مکث

واردات33هزارتنبرنجتایلندی
جمال زارعی، مدیرکل غلــه و خدمات بازرگانی اســتان 
بوشهر گفت: کشتی حامل 33هزار و500 تن برنج وارداتی 
در بندر بوشــهر پهلو گرفته و محموله  آن آمــاده تخلیه و 
بارگیری است. این برنج از نوع تایلندی و برای حفظ ذخایر 
استراتژیک و تنظیم بازار این کالا خریداری شده و در حال 

ورود به کشور است.

توزیعبرنجوشکریارانهای
قاسمعلی حســنی، دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران 
گفت: 880هزار تن شکر در بســته های یک کیلوگرمی بین 4 
اتحادیه خواربار فروش، ســوپرمارکت، عطاری و لبنیات توزیع 
شده که این شکر با قیمت هرکیلو 16هزار و350تومان در مراکز 
خرید و فروشگاه های سطح شهر به دست مصرف کننده می رسد. 
همچنین 2نوع برنج تایلندی و هندی هم برای تنظیم بازار در 
بسته های 10کیلویی و به قیمت 12هزار و500تومان در سراسر 

کشور عرضه و توزیع می شود.

کاهشخریدزولبیاوبامیه
علی بهره مند، رئیس اتحادیه قنادان گفت: حجم خرید زولبیا 
و بامیه کاهش پیدا کرده اســت؛ یعنی مردم به جای خرید یک 
کیلو زولبیا و بامیه به خرید نیم کیلو رضایت می دهند. به گفته 
او، واحدهای درجه یک زولبیا و بامیه کیلویی 70هزار تومان و 
واحدهای درجه 2، کیلویی 60هزار تومان شــیرینی های ماه 

رمضان را عرضه می کنند.

رکوردتولیدروغنشکست
امیر هوشنگ بیرشــک، دبیر انجمن صنایع روغن نباتی گفت: 
طی 12ماه سال1400 بیش از 2.2میلیون تن انواع روغن نباتی 
در کشور تولید و توزیع شد که این رقم در تاریخ 80ساله صنعت 

روغن نباتی ایران بی سابقه است.

1.510

1.505

1.500

1.495

1.490

1.485

1.480

1.475

1.470

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقامبههزارواحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز ۲6هزار و 
65۴واحد، معادل ۱.8۱درصد رشد کرد و به یک میلیون 

و 5۰۱هزار و 7۱۲واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 
۳9۳شرکت رشد و ۲۰۱شرکت کاهش یافت. 

قیمت سهام ۱۲شرکت هم تغییر نکرد.

ارقامبهدرصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معامات بازار سهام

در مبادلات روز گذشته سهامداران حقیقی 5هزار و 
56۱میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 5هزار و ۴77میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 8۴میلیارد تومان 

نقدینگی تازه وارد بازار سهام کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل سهام شــرکت های حاضر در بورس و فرابورس 
در مبــادلات روز گذشــته ۱۲۳هــزار میلیــارد تومــان رشــد 
کرد و بــه 7۱۳۴هــزار میلیارد تومــان رســید. ارزش دلاری 
کل بــازار ســهام ایــران با توجــه به قیمــت روز گذشــته هر 
دلار آمریــکا در بــازار تهــران، کــه در محــدوده ۲7هــزار و 
68۰تومان دادوستد شد، هم اکنون معادل ۲57میلیارد 

و 7۳۰میلیون دلار است.

7200
7150
7100
7050
7000
6950
9600
6850
6800
6750
6700
22فروردین 23فروردین 24فروردین 27فروردین 28فروردین

ارقامبههزارمیلیاردتومان

ارزش معامات بازار سرمایه

در مبادلات دیروز ۱97هزار و ۴۱7میلیــارد تومان اوراق 
بهادار در بازار ســرمایه دادوســتد شــد که از این میزان 
6هــزار و 68۲میلیارد تومــان به معامات خرد ســهام و 
بقیه به اوراق بدهی و معامات عمده اختصاص یافت. 
بخش عمده مبادلات دیروز مربوط به عملیات بازار باز 

در بازار بین بانکی بود.

ارقامبهدرصدمعاملات خرد                      کل معاملات

صعود
نزول

بدون تغییر

3

3

66
31

97



کشتی ایران 
شاکی از میزبان

میزبانی مغول ها در رقابت های کشتی قهرمانی 
آسیا، صدای کشــتی گیران ایرانی را درآورد. 
امکانات پایین هتل و مشــکل تغذیه ازجمله 
مواردی اســت که سبب شــده فرنگی کاران 
به میزبانــی مغول ها معترض شــوند. وقتی 
پیگیری ها از فدراسیون کشــتی مغولستان 
به نتیجه نرسید فدراسیون کشتی نامه ای به 
رئیس شورای کشتی آســیا ارسال و اعتراض 
خودش را به نحوه میزبانی مغول ها اعلام کرد.

مسابقات قهرمانی آســیا در رشته فرنگی در 
روزهای 30و 31فروردیــن ماه برگزار خواهد 
شد و شاگردان محمد بنا برای تکرار قهرمانی 
کار بســیار ســختی در پیش دارند. بنا با تیم 
جوانی راهی این رقابت ها شده که همگی نفرات 
برتر جام تختی هستند. سرمربی تیم ملی طبق 
چرخه انتخابی به ستارگان تیمش در مسابقات 
جهانی و المپیک اســتراحت داده است. تیم 
فرنگی روز 27فروردین ماه تهران را به مقصد 
استانبول ترک کرد و پس از توقفی چند ساعته 
راهی اولان باتــور محل برگزاری مســابقات 
شــد. فرنگی کاران پس از یــک روز اقامت در 
هتل »بایناگــول« زمانی کــه دیدند صدای 
اعتراضشــان به جایی نمی رسد از فدراسیون 
کشتی خواســتند تا از طریق شورای کشتی 
آســیا پیگیر بهبود شرایط باشــد. فدراسیون 
کشــتی هم در نامه ای به تورلیخانوف رئیس 
شورای کشتی آسیا اعلام کرد استانداردهای 
میزبانی در این مســابقات رعایت نشده است. 
بنا بر گزارش های پزشــک و متخصص تغذیه 
اعزامی به این مسابقات، فدراسیون کشتی با 

قید فوریت نیازمند بازنگری و پیگیری است.
غذاهای موجود در رســتوران هتــل از تنوع و 
کیفیت مناسب برای کشــتی گیران برخوردار 
نیســت و آب معدنــی که جزو اساســی ترین 
نیازهای هر ورزشــکاری محسوب می شود در 
هتل وجود ندارد. اگر ورزشــکاران همراه غذا 
درخواست آب داشته باشند باید هزینه اضافی 
بپردازند! این موضوع در حالی اتفاق افتاده که 
فدراسیون کشتی برای هر نفر مبلغ 200دلار 
بابت هر روز اقامت در این هتل پرداخت کرده 
اســت. ضمن اینکه هیچ نماینده یا مسئولی از 
فدراسیون کشتی مغولســتان در هتل حضور 
ندارد تا سرپرست تیم بتواند این موارد را با او در 
میان بگذارد. طبق قانون اتحادیه جهانی کشتی، 
تیم ها فقط می توانند در هتل های مشخص شده 
توسط اتحادیه اسکان داشته باشند و به همین 
دلیل فدراسیون کشتی نمی تواند محل اسکان 
کشتی گیران را تغییر دهد. در همین حال، تیم 
ملی کشتی آزاد هم روز گذشته راهی مغولستان 
شــد. آزادکاران زمانی که به فرودگاه رسیدند 
متوجه شــدند پروازشــان به مقصد استانبول 
کنسل شده اســت و به همین دلیل در 2 گروه 
راهی ترکیه شدند. آنها ساعت18به وقت محلی 
از اســتانبول راهی اولان باتــور محل برگزاری 
مسابقات کشتی قهرمانی آسیا شدند. مسابقات 
کشتی آزاد روزهای سوم و چهارم اردیبهشت ماه 

برگزار مي شود.

 پایان غائله 
دوپینگ و کشتی

پیش از اعزام تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی 
به مسابقات قهرمانی آسیا، فدراسیون کشتی 
نسبت به عملکرد ستاد ملی مبارزه با دوپینگ 
)ایران نادو( اعتراض کــرد. در نامه اعتراضی 
فدراسیون کشتی اعلام شده بود نمونه هایی که 
این ستاد از کشتی گیران گرفته به آزمایشگاه 
نرسیده است! فرزاد شارکی، قائم مقام دبیرکل 
ســتاد ملی مبارزه با دوپینگ نیــز اعلام کرد 
نمونه های دوپینگ برگشت خورده و در اداره 
پست مانده است. حالا غلامرضا نوروزی رئیس 
فدراســیون پزشکی ورزشــی پس از مدت ها 

سکوت به این حواشی پاسخ داده است.
نوروزی درباره اعتراض فدراســیون کشتی بر 
سر ارســال نمونه های دوپینگ گفت: » هدف 
ما ورزش پاک اســت و در ایــن زمینه تلاش 
می کنیم. هر سال در شــورای مرکزی ستاد 
مبارزه بــا دوپینگ سیاســتگذاری می کنیم 
که از هر رشــته چند تســت گرفته شود. در 
رشــته های کشــتی، وزنه برداری، تکواندو، 
کاراته و دوچرخه سواری که حساسیت بیشتر 
اســت، ســقف را رعایت نمی کنیم و تســت 
بیشــتری می گیریم. با توجه به تحریم ها، در 
3سال گذشته تست ها را به آزمایشگاه ارسال 
می کردیم و با رفاقت، خواهــش و تمنا جواب 
تست ها را می گرفتیم. در این مدت ما مشکل 
ارسال پول هم داشــتیم  که بعد گفتند دیگر 
نمی توانند جواب آزمایش ها را به این شــکل 
بدهند  و پنج شش ماه کارمان تعطیل شد. وقتی 
 DHL شرایط نرمال تر شد ارسال نمونه به صورت
هم پذیرفته نشد و ارسال نمونه ها به آزمایشگاه 
سخت و زمان بر شــد تا مجبور شویم از طریق 
پست اقدام کنیم. پســت هم می دانید که یک 

محموله عادی را می برد و برمی گرداند.«
رئیس فدراسیون پزشــکی ورزشی ادامه داد: 
»از فدراسیون کشتی و زحمات علیرضا دبیر 

تشــکر می کنــم. ما از 
کشــتی گیران تســت 

گرفته بودیم اما باید همه نمونه ها را جمع و بعد 
ارسال می کردیم. 
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کی روشی ترین کار اسکوچیچ!
دراگان به تازگی کاری انجام داده که همه 

را یاد کی روش انداخته است؛ از تصویر 
سرمربی کره جنوبی تا جلد روزنامه سان
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در مورد ژست تعصب بازیکنان خارجی 
که 90درصد اوقات کاملا توخالی است 

اما خیلی زود فراموش می شود

اما تو باور نکن!
اعظم آخوندی، دروازه بان پیکان 
 می گوید: پول یک ماه بازی در 

مالدیو  برابر با 6ماه بازی در ایران است
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بهترینمدافعتاریخرابازینمیدهی؟

دوجور»هیس«داریم

ازپریموفتاتمیروف

آدم باورش نمی شود سیاوش یزدانی 
و محمدحسین مرادمند که با آن 
همه ســر و صدا از استقلال جدا 
شــدند و برای گذراندن خدمت 
سربازی راهی ملوان شدند، در این 
تیم حتی یک دقیقه هم به بازی گرفته 
نشــده اند. مازیار زارع که ملوان را به صدر جدول دســته یک 
رســانده و تبدیل به شــانس اول صعود به لیگ برتر کرده، به 
شكلی عجیب 2مدافع لیگ برتری را در ترکیب قرار نمی دهد. 
این اتفاق در حالی رخ می دهد که فرهاد مجیدی انتظار داشت 
یزدانی فیكس تیم ملی باشــد و زمانی که با وجود محرومیت 
شجاع خلیل زاده از یزدانی اســتفاده نشد، سرمربی استقلال 
ضمن حمله به اسكوچیچ گفت:»یک انگشت سیاوش می ارزد به 
کل مدافعان تیم ملی.« حالا اما مازیار از بهترین مدافع تاریخ)!( 
استفاده نمی کند. ببینید سلیقه آدم ها چقدر با هم فرق می کند.

مهــدی طارمــی در بــازی بــا 
پورتیموننزه نمایش درخشانی 
داشت. او هت تریک کرد و هیس 
نشان داد؛ چرا؟ چون رسانه های 
نزدیک به اسپورتینگ لیسبون، 
رقیب اصلی پورتو در کورس قهرمانی 
کلی به مهاجم ایرانی توهین کرده بودند. می گفتند طارمی 
فقط فریب کاری در محوطه جریمه را بلد است. مهدی اما در 
این بازی 3گل زد و یک پاس گل داد تا ارزش هایش را به رخ 
بكشد. بعد هم هیس نشان داد که کاملا به جا بود و همه لذت 
بردند. طارمی اما یک بار در پرسپولیس بعد از اینكه پنالتی 
حساس بازی با الریان را چیپ زد و خراب کرد در واکنش به 
اعتراض هواداران هیس نشان داد که طبیعتا کسی استقبال 
نكرد و همه علیه او شــوریدند. امیدواریم او حالا یاد گرفته 

باشد جای واقعی هیس نشان دادن کجاست!

رســانه ها گزارش داده اند شــیرزود 
تمیــروف، مهاجــم ازبكســتانی 
پرســپولیس نه تنها در مسابقات 
رسمی موفق به گلزنی نمی شود، 
بلكــه در دیدارهــای دوســتانه و 
تمرینات تیم هم از گشودن دروازه عاجز 
است! پرسپولیسی ها که آن همه داد و قال کردند و گفتند بازیكن 
خارجی می خواهیم، در نهایت با چنین خریدی چشم بازار را کور 
کردند. تمیروف 5بازی گل نزده و هر روز شاهد انتقادات بیشتری 
از این بازیكن هستیم. هم اسم او، هم جثه اش و هم شرایطش 
شبیه پریموف اوکراینی است که زمان برانكو جذب شد و خیلی 
هم بد عمل کرد. البته تا این لحظه پریموف حداقل یک برتری 
نســبت به تمیروف داشــته؛ اینكه اتفاقا فوروارد اوکراینی در 
تمرینات و بازی های دوستانه خیلی خوب گل می زد! در مسابقه 

تاریخی با قشقایی هم تک گل قرمزها را او به ثمر رساند.

هیچ یک از 2 تیم پرسپولیس و استقلال 
در لیگ جاری نتوانســته اند مسابقه ای 
را بعد از خــوردن گل اول با پیروزی به 
پایان برسانند. برای این دو تیم مدعی 
و بالانشین لیگ برتر، کام بک فقط در این حد معنا داشته که بعد از 
دریافت گل اول، نتیجه را به تساوی بكشانند و از شكست فرار کنند. 
اما هیچ کدام از آنها توان بردن حتی یک مســابقه را در این شرایط 
نداشته اند. پرســپولیس در این فصل 5بار گل اول بازی را خورده 
که حاصل کارش در این 5بازی، 3مســاوی و 2شكست بوده است. 
اســتقلال هم 2بار از حریفانش عقب افتاده که هر 2بار با تســاوی 
یک-یک به کارش خاتمه داده اســت. نفت آبادان و پرسپولیس 2 

تیمی هستند که گل اول را به استقلال زده اند.

البته ناتوانی در کام بــک زدن و پیروز 
شــدن، فقــط مختــص اســتقلال و 
پرسپولیس نیست و کل تیم های لیگ 
برتر ایران در ایــن زمینه ضعیف ظاهر 
شــده اند. بعد از سپری شــدن 24هفته و انجام 191بازی، تعداد 
بازی هایی که در آن یک تیم بعد از خوردن گل اول توانسته به بازی 
برگردد و پیروز شود به تعداد انگشتان 2 دست هم نمی رسد! در این 
فصل فقط 7بار این اتفاق رخ داده و فقــط 6تیم موفق به انجام این 
کار شده اند. آلومینیوم، مس رفسنجان، هوادار، ذوب آهن و پیكان 
تیم هایی هستند که هر کدام یک بار بعد از خوردن گل اول به بازی 
برگشته و پیروز شــده اند. گل گهر هم 2بار این کار را انجام داده و با 

همین آمار ناچیز در این زمینه رکورددار است.

در ایــن فصل هیــچ تیمی بــه اندازه 
شــهرخودرو مشــهد گل اول بازی را 
نخــورده و از حریفانش عقــب نیفتاده 
است. شــهرخودرو مجموعا 17بار گل 
اول بازی را دریافت کرده و فقط 4بار توانســته گل اول را بزند و از 
حریفانش پیش بیفتد. در 17مسابقه ای که این تیم گل اول را خورده 
5بار موفق به زدن گل مساوی شده و 12بار هم شكست را پذیرفته 
است. اما تیمی که هرگز بعد از خوردن گل اول به بازی برنگشته و 
همه بازی ها را واگذار کرده نفت مسجدسلیمان بوده است. این تیم 
11بار گل اول را خورده و هر 11بار هم شكســت را پذیرفته است. 
ذوب آهن هم تنها تیمی اســت که هر بار گل اول را زده برنده شده 

است. این تیم 8بار گل اول بازی را زده و 8برد به دست آورده است.

نكته بازی

متریكاآماربازی

خوش بینی فریب مان ندهد
 علی قلی زاده در گفت وگو با همشهری از برنامه هایش برای درخشش در جام جهانی می گوید

 او امیدوار است به آرزویش که بازی در لیگ اسپانیا ست، دست پیدا کند

بوژیدار رادوشویچ با مشــارکت مدیران ناکارآمد ایرانی گوش تا گوش 
سر پرســپولیس را بریده و این تیم را به پرداخت 900هزار یورو غرامت 
محكوم کرده است. داستان رادو غیراز شاهكار تاریخی و فراموش نشدنی 
محمدحسن انصاری فرد ابعاد دیگری هم دارد. ازجمله اینكه می گویند او 
سند یكی از اقساطی که پول گرفته را به فیفا ارائه نداده و این مسئله در 
سرنوشت پرونده بسیار مؤثر بوده است. آنچه مسلم است اینكه بوژیدار 
آن چهره صمیمی و متعصبی که وانمود می کرد نبوده اســت. روزهایی 
که او در پرسپولیس عضویت داشت، به خاطر تعصبی که از خودش نشان 

می داد مورد توجه هواداران قرار گرفته بود. آنها رادو را دوســت داشتند، 
چون به نیمكت نشینی اعتراض نمی کرد، نخستین نفر در شادی های بعد 
از گل حضور می یافت و با جملات حماســی از تیم تمجید می کرد. حالا 
اما نقاب از صورت گلر کروات افتاده و او روی دیگر ســكه را نمایان کرده 
است.صددرصد بدقولی هایی که در حق رادو شد و نیز پاس گل عجیبی 
که انصاری فرد به او داد در این تغییر رفتار مؤثر بوده اســت، اما بوژیدار 
هم حتما مایه های این دگردیسی را داشته است. نكته مهم این است که 
یاد بگیریم در 90درصد مواقع ژســت تعصب بازیكنان خارجی »فیک« 

اســت و اصالت ندارد. بدون تعارف امروز حتی پیدا کردن بازیكن ایرانی 
که وفاداری عمیق قلبی به تیمش داشته باشد دشــوار شده، چه برسد 
به خارجی هایی که مال این آب و خاک نیســتند، در این فرهنگ بزرگ 
نشده اند و حتی اسم تیم های ما را هم قبل از حضور در ایران نشنیده بودند. 
حیف است اگر خام 4 و6 نشان دادن های این جماعت بشویم و آنها را در 
موقعیت سوءاستفاده قرار بدهیم. آنها حرف از غیرت و تعصب می زنند، 
اما طرف ایرانی نباید باور کند و وا بدهد. حیف که هر بار این بلا ســرمان 

می آید و باز فراموش می کنیم.

محمد زارعی|  علی قلی زاده، ملی پوش ایرانی 
تیم شــالروا بلژیک ازجمله بازیکنانی است 
که بدون حضور در یکی از 2تیم اســتقلال و 
پرسپولیس به پیراهن تیم ملی رسید و لژیونر 
شد. شاید به همین دلیل برخی مواقع در فضای 
مجازی آن حمایت لازم از او انجام نمی شــود 
و در ســایه بازیکنانی قرار می گیرد که سابقه 
پوشیدن پیراهن سرخابی ها را دارند. هافبک 
خوش تکنیک فوتبال کشورمان در این گفت وگو 

به سؤالات همشهری ورزشی پاسخ داده است.

 بدون حضــور در اســتقلال و 
پرسپولیس توانستی به تیم ملی بروی و پس 
از دعوت شدن هم بلافاصله لژیونر شدی. برخی 
مواقع نگاه های رنگی باعث می شود در فضای 
مجازی به بازی کردنت در تیم ملی انتقاد شود. 

نظر خودت در این باره چیست؟
این موضوع که همیشه هست. خودم هم از فضای 
مجازی خیلی پیام ها می گیرم ولی خیلی اهمیت 
نمی دهم. فقط سعی می  کنم چیزی را که مربی از 
من می خواهد و به تیم ملی کمک می کند، انجام 
بدهم. بقیه چیزها برایم مهم نیست. درست است که 
از استقلال و پرسپولیس به تیم ملی نیامدم و خیلی 
هم حرف و حدیث می شنوم اما حرف و حدیث ها 
زیاد برایم مهم نیست، فقط کمک کردن به تیم ملی 
برایم مهم است وگرنه حرف که همیشه هست. بهتر 
از لیونل مسی که نیست اما پشت سر او هم حرف 
می زنند. در فوتبال همیشه حرف هست. برای همین 

می گویم اصلا فضای مجازی برایم مهم نیست.

  هر بازیکنی برای جام جهانی هدفی 
دارد و می خواهد در این رقابت ها بدرخشــد. 
خودت برای جام جهانی پیش رو چه هدفی را 

دنبال می کنی؟
طبیعتا از روزی که بــه جام جهانی صعود کردیم، 
انگیزه مضاعفی بین همــه بازیكنان به وجود آمد. 
من هم سعی دارم بیشتر تلاش و کار کنم که برای 
جام جهانی آماده شوم. البته هدفم این نیست که 
فقط خودم را نشــان بدهم بلكه می خواهم به تیم 
ملی کمک کنم. خیلی ها گفته اند من فقط برای 
خودم بازی می کنم اما ایــن حرف های پوچ برایم 
مهم نیست. می خواهم تیم موفق باشد و اگر تیم به 

موفقیت برسد، من هم موفق خواهم شد.

05

07

17

 غرب تهران 
در تسخیر ببرها

ورزشگاه آزادی تهران امشب بعد از مدت ها لحظات 
باشكوه و پرشوری را سپری خواهد کرد ،خالق این 
لحظات پرشور نه هواداران پرسپولیس هستند 
و نه دوستداران اســتقلال. بعد از مدت ها امشب 
هواداران یكی از تیم های شهرســتانی هم این 
فرصت را پیدا کرده اند که در ورزشگاه بزرگ کشور 
از حریف خود میزبانی کنند و شور و نشاط را به این 
ورزشگاه بیاورند. نساجی قائمشهر بعد از حذف 
استقلال امشب در مرحله نیمه نهایی میزبان مس 
کرمان خواهد بود و چهره دومین تیم فینالیست 
جام حذفی در دل این مسابقه روشن خواهد شد. 
تیم محبوب قائمشهری ها که امسال بازی های 
خانگی اش را در مشهد برگزار می کرد برای این 
مسابقه ورزشــگاه آزادی تهران را در نظر گرفته 
و هزاران بلیت این مسابقه هم در کمترین زمان 
ممكن به فروش رسیده تا مازنی ها پیشاپیش وعده 

روز سختی را به کرمانی ها بدهند.

رقبای دوران لیگ یک
نساجی مازندران و مس کرمان دو تیمی هستند که 
سابقه حضور در سطح اول فوتبال ایران را دارند اما 
این حضور هیچ وقت همزمان نبوده و دو تیم حتی 
سابقه یک رویارویی در لیگ برتر را هم ندارند. در 
عوض سال ها در لیگ یک با یكدیگر رقابت داشتند. 
این دو تیم طی 15فصل اخیر در لیگ و جام حذفی 
9بار با یكدیگر دیدار داشتند که 4پیروزی برای هر 
کدام از دو تیم و یک تساوی به ثبت رسیده است. 
پیروزی در دهمین رویارویی می تواند تیم برنده را 
به یكی از بزرگ ترین افتخارات تاریخش برساند. 
حضور در فینال جام حذفی، اتفاقی است که برای 
کرمانی ها یک بار رخ داده اما برای نساجی همیشه 

رویای دور از دسترسی بوده است.

ذهن کرمان درگیر لیگ است 
نساجی در مرحله قبل دســت به کار بزرگی زد و 
استقلال شكست ناپذیر را در ضربات پنالتی حذف 
کرد. این تیم در مراحل قبل تر گل گهر و آرمان گهر 
را هم مغلوب کرده بود تا بتواند برای نخستین بار 
به نیمه نهایی جام حذفی صعود کند. در آن سوی 
میدان شــاگردان فرزاد حسین خانی نیز با حذف 
ماشین سازی، فولاد خوزستان و خیبرخرم آباد به 
این مرحله رسیده اند. مس کرمان تنها تیم حاضر 
در این مرحله است که سابقه حضور در نیمه نهایی 
را دارد و در این مرحله یک بار به پیروزی رسیده و 
بار دیگر حذف شده است. این تیم علی رغم حضور 
در لیگ یک، سابقه راهیابی به لیگ قهرمانان آسیا و 
صعود از مرحله گروهی را هم دارد. مس کرمان در 
حال حاضر در لیگ یک در رده دوم جای گرفته و از 
شانس زیادی برای بازگشت به لیگ برتر برخوردار 
است. این تیم هفته آینده باید در یک بازی بسیار 
حساس به مصاف صدرنشین لیگ یک یعنی ملوان 
برود و به همین دلیل گفته می شود حسین خانی در 
بازی امشب به تعدادی از نفرات اصلی اش استراحت 
خواهد داد. مصاف نساجی و مس از ساعت20:30 
امشب در ورزشگاه آزادی آغاز می شود و داور این 

مسابقه مهدی سیدعلی خواهد بود.

اما تو باور نکن!
در مورد ژست تعصب بازیکنان خارجی که 90درصد اوقات کاملا توخالی است

کی روشی ترین کار اسکوچیچ!
از تصویر سرمربی کره جنوبی تا جلد روزنامه سان

دراگان اسكوچیچ و کارلوس کی روش از هر نظر دو روی یک سكه اند. هر قدر رزومه آن یكی قوی است، کارنامه 
این یكی لاغر و نحیف به نظر می رسد. در نقطه مقابل هر قدر آن یكی تندخو، مغرور و دعوا راه انداز بود، این یكی 
سازشكار، متواضع و آرام است. با این همه دراگان به تازگی کاری انجام داده که همه را یاد کی روش انداخته 
است. عكسی از اتاق کار سرمربی کروات تیم ملی منتشر شده که نشان می دهد او جلد روزنامه سان را به 
دیوار چسبانده است. بعد از انجام قرعه کشی جام جهانی، روزنامه انگلیسی سان تیتر زده بود: »خدا را شكر 
به ایران خوردیم.« این تیتر در رسانه های ایران بازتاب بسیار زیادی داشت و حالا به نظر می رسد اسكوچیچ 
با چسباندن آن روی دیوار خواســته به خودش و بازیكنان تیم ملی انگیزه مضاعف بدهد.این شبیه همان 
کاری است که کارلوس کی روش در آخرین بازی انتخابی جام جهانی 2014با چوی کانگ هی کرد. سرمربی 
کره جنوبی پیش از بازی با ایران گفته بود ترجیح می دهد در کنار تیم خودش، ازبكستان به جام جهانی صعود 
کند، چرا که از ایران خوشش نمی آید! کی روش هم که استاد جنگ های روانی بود، نهایت استفاده را از این جمله 
برد و تصویر چوی را با لباس تیم ملی ازبكستان )به کمک فتوشاپ( روی در و دیوار محل اقامت ملی پوشان و 
حتی روی تی شرت خودش چسباند. نهایتا هم ما آن بازی را با گل رضا قوچان نژاد بردیم و در عصری دلچسب 
به طور مستقیم به جام جهانی رسیدیم. امیدواریم پایان این یكی داستان هم به همان قشنگی و شیرینی باشد.

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ویكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه
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البته من دوست داشتم با تیم های قوی مثل برزیل 
هم گروه شــویم که تا الان با آنها بازی نكرده ایم. 
هم گروه شدن با آلمان را هم دوست داشتم. هرچند 
اگر به این تیم ها می خوردیم کارمان خیلی سخت تر 
می شد. خوشبختانه به یک تیم قوی و سخت یعنی 
انگلیس هم خوردیم که حس می کنم بازی خوبی 

خواهد شد.

 چه درخواســتی از مســئولان 
فدراســیون فوتبال و البته نهادهای بالاتر از 

فدراسیون برای آماده سازی  تیم ملی داری؟
بیشتر تیم ها تا جام جهانی برنامه بازی های خود را 
مشخص کرده اند و خیلی از تیم ها هم بازی رسمی 
دارند. هرچنــد برگزاری بازی دوســتانه خوب و 
مناسب، خیلی سخت است ولی باید هر جوری شده 
بازی  های دوستانه خوبی برگزار کرده و خودمان را 
خیلی خوب آماده کنیم. جام جهانی ویترین فوتبال 
جهان است و کل دنیا این بازی ها را می بینند. هرچه 
خودت را برای این مسابقات آماده کنی، باز هم کم 
است. به همین دلیل از همه مسئولان می خواهم 
تمام تلاش خــود را برای آماده ســازی  تیم ملی 

به کار بگیرند.

 پیش بینی ات در مورد نتایج تیم 
ملی ایران در جام جهانی چیست؟ 

من هیچ وقت پیش بینی نمی کنم. ان شاءالله بتوانیم 
همه تلاشمان را بكنیم تا با کسب نتایج خوب دل 

مردم شاد شود.

 دیدار با آمریکا برای ما خاطره انگیز 
است. فکر می کنی بتوانیم پیروزی سال98 را 

دوباره تکرار کنیم؟
فضــا و انگیزه در جــام جهانی خیلــی متفاوت 
از بازی های باشــگاهی و دور مقدماتی اســت. ما 
ایرانی  ها خاطره بسیار خوبی از دیدار با آمریكا داریم 
و امیدوارم در قطر هم این خاطره را تكرار کنیم و باز 

هم مقابل این تیم برنده شویم.

 در جام جهانی روســیه با وجود 
اینکه همراه تیم ملی بودی اما در لیست 2۳نفره 
کی روش قرار نگرفتی . امســال قطعا انگیزه 

خیلی بالایی برای جام جهانی داری.
دوره قبلی بدشانسی آوردم اما همراهی تیم ملی 
تجربه خوبی برای من شــد . امسال جزئی از پازل 
تیم ملی هستم و اگر قسمت باشد و در لیست جام 
جهانی قرار بگیرم، چه یــک دقیقه بازی کنم چه 
90دقیقه، یا حتی روی نیمكت و ســكو بنشینم، 
تلاش می کنم بهترین کارایی را داشــته باشم و 
به تیم ملی کمک کنم. البته 4ســال پیش ما در 
گروه مرگ بودیم اما امسال ژاپن در این گروه قرار 

گرفته است.

 چقدر می توانیم بــه جام جهانی 
خوش بین باشیم؟

اصلا نباید خوش بین باشــیم زیــرا خوش بینی 
بی خیالی می آورد. برای درست انجام دادن کارمان 
باید نسبت به همه  چیز در جام جهانی بدبین باشیم. 

در این حالت هیچ وقت کار را راحت نمی گیریم.

 با این وصف تیم ملــی می تواند 
مقابل حریفان بزرگش با شجاعت و جسارت 

بازی کند؟
نه تنها در جام جهانی بلكه در همه حال باید شجاعت 
و جسارت داشت اما بدون برنامه ریزی هم نمی توان 
موفق شد. ریسک کردن بدون محابا اصلا درست 
نیست. مثلا ما حق نداریم تیمی مثل آمریكا را که 
بیشتر بازیكنان اصلی اش در تیم های بزرگ اروپایی 
مانند دورتموند، چلسی، منچسترسیتی، یوونتوس، 

بارسلونا و... بازی می کنند، دست کم بگیریم.

 با این وضعیت ایران شانسی برای 
صعود از گروهش دارد؟

امیدوارم هرچه خیر است پیش بیاید اما کار بزرگ 
نیاز به برنامه ریزی بزرگ دارد.

 آیا روی تصمیمت برای جدایی از 
شارلوا در پایان فصل هستی؟

فعلا 6بازی مهم در لیگ بلژیک داریم که ابتدا باید 
آنها تمام شوند. بعدش باید دید خدا چه می خواهد. 
البته طبق بنــدی که در قرارداد من و همســرم 
وجود دارد، اگر من از شــارلوا جدا شوم او هم جدا 

خواهد شد.

 از اهداف و برنامه های شخصی ات 
هم برایمان بگو.

دوست دارم به لیگ اسپانیا بروم. آرزوی شخصی ام 
این است و تلاشــم را می کنم. حالا نشد هم مهم 
نیســت، به لیگ های دیگر می روم. ولی بشخصه 
هدفم این است که در لیگ اســپانیا بازی کنم و 
تمام تلاشــم را برایش می کنم. حالا ببینیم خدا 

چه می خواهد.

 امیر عابدزاده هم همیشه می  گفت 
لیگ اسپانیا را دوست دارد و الان در لیگ دوم 

آنجا بازی می کند.
بله، امیر پشتكار خوبی دارد و حتما موفق می شود . 
خیلی هم خوب کار می کند. ان شــاءالله همیشه 
همینطور باشد. نه فقط امیر، بلكه همه گلرهای تیم 

ملی همینطور هستند.

 در مورد شرایط گروه مان در جام 
جهانی هم صحبت می کنی؟

قبلا گفتم دوســت دارم در جام جهانی در گروه 
خوبی بیفتیم و خوشــبختانه گروه مان با حضور 
تیم های انگلیس، آمریكا و برنده پلی  آف اروپا خیلی 
خوب است. مردم می گویند ایران از گروهش صعود 
می کند ولی اصلا کار راحتی در جام جهانی نداریم. 

کری 
با  مربی انگلیسی

بعد از قرعه کشی با مربی انگلیسی شارلوا 
صحبت و شوخی کردیم. هرچند با هم کری 

خواندیم اما برای تیم ما هم آرزوی موفقیت کرد. 
البته با همبازیانم در تیم شالروا هم در مورد 
قرعه کشی صحبت کردیم. برخلاف آنها که 

اعتقاد داشتند گروه ما آسان است، من 
می گویم هیچ قرعه ای در جام 

جدول گلزنانجهانی آسان نیست.

پیش بازی

لیگ برتر ایران

کوین یامگا )استقلال( 10

گادوین منشا )مس( 12

لوسیانو پریرا )فولاد( 9
شهریارمغانلو )سپاهان( 9
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رئال مادرید چیزی نمانده بود خطر از دست رفتن 
لالیگا را حس کند اما در نیمــه دوم بازی در زمین 
سه ویا همه  چیز برگشت و باخت 2 بر صفر نیمه اول 
به پیروزی 3 بر 2 تبدیل شد. رئالی ها از داوری شاکی 
بودند چون ادعا می کنند که گل اول ســه ویا باید 
مردود اعلام می شد. بعد از تغییراتی که از سال2019 
در قوانین ضربات آزاد اعمال شــد، گفته می شود 
اگر دیوار دفاعی از حداقل 4 نفر تشــکیل شــده 
باشد، بازیکن تیم زننده ضربه باید با دیوار دفاعی 
حداقل یک متر فاصله داشته باشــد ولی آکونیا 

کاملا به آلابا چســبیده بود. تصاویر نشان می داد 
زمانی که بازی با نتیجه 2 بر یک به ســود سه ویا 

دنبال می شد، روی گل وینیسیوس هم توپ 
به دستش برخورد نکرد و او با کتف توپ 
را کنترل و سپس به سمت دروازه شوت 
کرد. رئالی ها معتقدند که یک پنالتی هم 

روی هند دیه گو کارلوس از داور طلب 
دارند. البته در نیمه اول کاماوینگا 
هم می توانست اخراج شود اما داور 

کارت زرد دوم را به او نداد.

بازگشت شغل آنهاست
رئال مادرید این روزها مقابل هر تیمی کام بک می زند

   رئال غیر از ال کلاســیکو که 4 بر صفر باخت، 
در بقیه بازی های اخیــر کام بک یا ریمونتادا زده؛ 
2 بر صفر مقابل پاریس عقب بود، 3 بر صفر مقابل 

چلسی و 2 بر صفر مقابل سه ویا.
   ناچو ســومین گل خود را در این فصل به ثمر 
رساند که همگی خارج از خانه بوده است. او حالا 
چهارمین گلزن این تیم است. ناچو همچنین 3 گل 
از 11 گل خود را در لالیگا مقابل سویا به ثمر رسانده 
است. در 9مسابقه ای که ناچو گل زده، رئال مادرید 

پیروز شده است.
   کریم بنزما امسال روی هم رفته 39 بازی 
برای رئــال انجــام داده و 39 گل زده و 

13 پاس گل در کارنامه دارد.
   35درصــد گل هــای این فصل 
رئال مادرید در 15 دقیقه آخر به ثمر 

رسیده.
   این نخســتین شکست خانگی 

سه ویا در این فصل و سومین شکست پیاپی خانگی 
آنها مقابل رئال مادرید است.

   رئال تنها 10 امتیاز دیگر تا قهرمانی لازم دارد؛ 
بدون احتساب بازی دیشب بارسا - کادیس. سه ویا 
دیگر نمی تواند اختلاف 15امتیازی را جبران کند. 
تنها خطر بارسا باقی می ماند. فرداشب هم رئال در 
لالیگا بازی دارد؛ این بار با اوساسونا که بازی رفت 
را مقابل این تیم بدون گل مساوی کرده. اسپانیول، 
اتلتیکو، لوانته، کادیــس و رئال بتیس، بازی های 

بعدی رئال در لالیگا هستند.
   کریم بنزما در لالیگا 25گله شــد که بهترین 
آمارش در یک فصل لیگ اســت. بهترین فصول 
کریم بنزما در لیگ؛ 25 گل )فصل2022(، 24 گل 

)فصل2016( و 23 گل )فصل2021(
   کریم در 3بازی آخر رئال 4گل و 4پاس گل به نام 
خودش ثبت کرده است و در 10 بازی اخیر 15 گل، 

4 پاس گل.

افشای رشوه خواری پیکه
یک نشریه اسپانیایی به نام الکونفیدنشــال از رشوه خواری پیکه بر 
سر انتقال ســوپرجام اسپانیا به عربســتان پرده برداشت. به ادعای 
این روزنامه، جرارد پیکه از طریق شــرکت تحت تملک خود به نام 
کاسموس، بابت انتقال دادن بازی های ســوپرجام اسپانیا به کشور 
عربستان سعودی حق کمیسیون 4 میلیون یورویی به ازای هر فصل 
برگزاری این مسابقات در آن کشور دریافت می کند. پیکه و شرکت 
او در این میان نقش رابط و هماهنگ کننده را میان طرف سعودی و 
فدراسیون فوتبال اسپانیا ایفا کرده اند و او و روبیالس، رئیس فدراسیون 
فوتبال اسپانیا بابت انتقال سوپرجام اسپانیا به عربستان سعودی پول 
هنگفتی به جیب زده اند. براســاس این گزارش، پیکه و شرکت او از 
قراردادی که به موجب آن سوپرجام اســپانیا 6 سال در شهر ریاض 
برگزار می شــود، مجموعا 24 میلیون یورو درآمد کسب می کند. در 
بخشی از فایل صوتی مکالمه بین پیکه و روبیالس آمده است: »روبی 
ببین، اگر مسئله پول اســت، رئال مادرید با دریافت 8 میلیون یورو 
حاضر است به عربستان برود. اگر 8 میلیون به مادرید و 8 میلیون به 
بارسلونا بدهیم و به ســایر تیم ها هم 2 و یک  میلیون یورو بپردازیم، 
جمع آن می شود 19میلیون یورو و برای شما و فدراسیون 6میلیون 
یورو باقی می ماند. این طوری بــه جای اینکه هیچ چیزی نصیب تان 
نشود، 6میلیون یورو سود می کنید. باز هم عربستانی ها را تحت فشار 
می گذاریم و شاید بتوانیم پول بیشــتری بگیریم. به آنها می  گوییم 
که اگر حاضر به پرداخت این ارقام نشــوند، رئال مادرید به آنجا سفر 

نمی کند. باید سعی کنیم که بیشتر از اینها پول دربیاوریم.«

وز سوژه ر

وز چهره ر

امشب 2 دیدار حساس در اروپا برگزار می شود که همزمان است 
و مخاطبان باید از میان بــازی لیورپول- منچســتریونایتد که 
داربی انگلیس اســت و داربی میلان یکی را برای تماشا انتخاب 
کنند. در انگلیس، روزنامه دیلی میل گزارشــی منتشــر کرده 
که اتهاماتی را متوجه فدراســیون و اتحادیه فوتبال می کند. به 
ادعای این روزنامه در فاصله ســال های 2۰1۳ تا 2۰2۰، نتیجه 
تست دوپینگ 88 فوتبالیســت در بریتانیا مثبت شده که از این 
میان، 15 فوتبالیســت بازیکنان تیم های لیگ برتــری بوده اند 
و حتی یک بازیکــن از این 15 نفر نیز حکــم محرومیت دریافت 
نکرده است. به زودی ســروصداهای بیشتری در این زمینه به راه 
می افتد. در همین حین امشب ســاعت 2۳:۳۰دیدار عقب افتاده 
لیورپول- منچستریونایتد از هفته سی ام برگزار می شود که برای 
هر دو تیم حیاتی است. لیورپول برای آنکه از کورس قهرمانی عقب 
نیفتد و فاصله یک امتیازی با منچسترسیتی صدرنشین را بیشتر 
نکند محکوم به پیروزی است و یونایتد هم دنبال سهمیه چهارم 
لیگ قهرمانان. هر نتیجه ای به دست بیاید برای هواداران من یونایتد 
دلخواه نیست. منچستری ها اگر لیورپول را ببرند یا مساوی کنند، 
به سود ســیتی، دیگر دشــمن خود کار کرده اند و اگر ببازند هم 
سهمیه لیگ قهرمانان را از دست می دهند و هم از دشمن دیرینه 

زخم می خورند.
    آمدن اریک تن هاخ هلندی به اولدترافورد قطعی است. او آخرین 
جام را هم در آژاکس از دست داد و در فینال جام حذفی هلند 2بر 

یک به آیندهوون باخت تا رقیب پس از 1۰ سال این جام را فتح کند.
    کریستیانو رونالدو با ۳ بار گلزنی به تاتنهام و نوریچ به ششمین 
بازیکنی تبدیل شد که در یک فصل، در 2 بازی متوالی خانگی در 
لیگ برتر هت تریک می کند. آخرین بار ســرخیو آگوئرو در فوریه 
2۰19 این کار را انجام داد. CR7 نخستین بازیکن منچستریونایتد 

است که موفق به ثبت این آمار می شود.
    هت تریک رونالدو آپشــن های زیــادی را در قراردادش فعال 
کرد؛ 75۰ هزار پوند پاداش رسیدن به 2۰ گل در فصل 2۰21-22، 
1۰۰ هزار پوند پاداش هت تریک در یک مســابقه، 1۰۰ هزار پوند 

پاداش به ازای زدن هر گل دیگر؛ از حالا تا پایان فصل.
    مارکوس رشفورد 24 ســاله با حضور در دیدار مقابل نوریچ به 
رکورد ۳۰۰ بازی برای این تیم رسید. او با 24 سال و 167 روز سن، 
پس از جورج بست )2۳ سال و 149 روز( و رایان گیگز )24 سال و 
22 روز(، به سومین بازیکن جوان تاریخ شیاطین سرخ تبدیل شد 

که به این تعداد بازی رسیده ؛ ۳۰۰ بازی، 9۳ گل و 57 پاس گل.
    اندی رابرتســون لیورپولی این هفته موفق شــد پانزدهمین 
پاس گل فصل خود را )در تمامی رقابت ها( به ثبت برســاند. تنها 
آرنولد با 17 پاس گل آمار بهتری را نســبت به او در میان بازیکنان 

پرمیرلیگ داشته است.
    در دیدارهای رودرروی منچستر و لیورپول، 81برد به من یونایتد 
رسیده و 69برد به لیورپول و 58بازی هم با تساوی پایان یافته که 68برد 
یونایتد و 59پیروزی لیورپول و 5۰تساوی در بازی های لیگ بوده است.

    اگر لیورپول در این فصل لیگ، لیگ قهرمانان و جام حذفی 
را ببرد، با تعداد 6۳جام تالار افتخارات منچستریونایتد برابری 
می کند. منچســتری ها دوست دارند حداقل دســت آنها را از 
یکی از ۳ جام باقی مانده تا پایان فصــل قطع کنند. لیورپول با 
قهرمانی احتمالی در لیگ برتر در این فصل علاوه بر آنکه برای 
دومین بار قهرمانی در این رقابت ها با فرمت جدید را جشــن 
خواهد گرفت، تعــداد جام هایش در ادوار لیــگ را به 2۰جام 

من یونایتد می رساند.
    لیورپول موفق شد با پیروزی ۳بر 2بر من سیتی بعد از 1۰ سال، 
دوباره به فینال جام حذفــی راه پیدا کند. آخرین حضور لیورپول 
در فینال رقابت های FA Cup، به سال 2۰12 برمی گردد. جایی 
که لیورپول با نتیجه 2بریک مقابل چلسی شکست خورد و جام را 
تقدیم آبی های لندن کرد. فینال حذفی دقیقا تکرار فینال لیگ کاپ 
یا جام اتحادیه این فصل است که لیورپولی ها در ضربات پنالتی بر 

چلسی غلبه کردند.
    با پیروزی 2 بر صفر چلسی بر کریستال پالاس، 2 تیم مردان و 

زنان این باشگاه همزمان به فینال جام حذفی صعود کردند.
    چلســی و لیورپول پس از آرسنال و شــفیلد ونزدی در فصل 
199۳-1992، دومین تیم هایی خواهند بــود که در فینال جام 
حذفی و جام اتحادیه در یک فصل با هم رقابت خواهند کرد. فینال 
جام حذفی انگلیس روز شنبه 24اردیبهشت در ورزشگاه ومبلی 

لندن برگزار می شود.

داربی 
خاص

هواداران یونایتد نمی دانند
باید امشب لیورپول را ببرند یا نه

برنامــه 
بازی های باقــی مانده 

منچستریونایتد در لیگ برتر 
که همگی ســخت است؛ لیورپول 

)سه شــنبه 30 فروردین(، آرســنال 
)شنبه 3 اردیبهشت(، چلسی )پنجشنبه 
۸ اردیبهشــت(، برنتفــورد )دوشــنبه 

12 اردیبهشــت(، برایتون )شنبه 1۷ 
اردیبهشــت(، کریستال پالاس 

یک خرداد( )یکشنبه 

چین- بحرین در ایتالیا
رویارویی امشب 2 غول شهر میلان به نوعی جنگ 2 کشور آسیایی است

داربی میلان یا دلامادونینا تأثیری بر سرنوشت 
ســری آ ندارد چون این مســابقه امشــب در 
نیمه نهایی جام حذفی ایتالیا برگزار می شود. 
بازی رفــت بدون گل تمام شــده. یوونتوس و 
فیورنتینا هم فرداشب بازی دارند تا پای دیگر 
فینال را مشخص کنند. یووه بازی رفت را یک 
بر صفر برده بود. میلان احتمالا آخرین روزهای 
بدبختی و بی پولی را پشت ســر می گذارد و با 
ورود پول های بحرینی ها دوران شکوفایی آغاز 
خواهد شد. شرکت ســرمایه گذاری بحرینی 
که از سال1982تاسیس شــده، یک میلیارد 
یورو برای خرید باشــگاه و ۳۰۰میلیون برای 
خریــد بازیکــن در نقل وانتقالات تابســتانی 
کنار گذاشته اســت. گروه تگزاس پاسیفیک 
نیز در حال بررســی خرید آث میلان اســت. 
این ســرمایه گذاری خصوصــی آمریکایی در 
زمینه های پزشکی، مخابرات و فناوری فعالیت 

می کند و 114میلیارد دلار دارایی دارد.
    میلان مدتی است گل نمی خورد. استفانو 

پیولی پس از فابیو کاپلو و نریو روکو ســومین 
سرمربی میلان شــد که حداقل 6 کلین شیت 

متوالی در یک فصل سری آ داشته است.
    در اردوی اینتــر هم اوضاع خوب اســت. 
لائوتارو پــس از 4۰ روز به گلزنی بازگشــت، 
بروزویچ نخستین گل خود در لیگ را با پاس گل 
دنیلو دِآمبروزیو زد و اینتر به زدن ۳ گل خارج از 
خانه برای نخستین بار در سال 2۰22بازگشت.

    قهرمانی های اینتر در کوپا ایتالیا بیشــتر 
است؛ 7جام در برابر 5 جام. در سری آ هم اینتر 
یک جام بیش از همشهری دارد و اگر این فصل 
میلان قهرمان لیگ شود تعداد جام های 2 تیم 

در عدد 19برابر می شود.
    ماریانی دیدار برگشت اینتر و میلان در کوپا 
ایتالیا را سوت می زند. او قضاوت بازی رفت را 

هم برعهده داشت.
    فینــال بیــن برنده ایــن بــازی و برنده 
بازی فرداشــب یــووه- فیورنتینــا در تاریخ 

21اردیبهشت برگزار می شود.

در رویارویی های رسمی 
۸4پیروزی بــه اینتر 
رســیده، ۷۸برد برای 
میلان بــوده و 69بازی 
هم با نتیجه مســاوی 
تمام شــده اســت. در 
جام حذفی آمار به این 
شکل است؛ ۸برد اینتر، 
۸تســاوی و 10پیروزی 
برای میلان؛ 24گل زده 
اینتر، 34گل زده میلان. 
در مجموع تعداد گل های 
زده اینتر 10گل بیشتر 

است؛ 31۷به 30۷گل.
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نقش چلسی و پاریس
کارلو آنچلوتی ســرمربی رئال مادرید پــس از کام بک 
رؤیایی شاگردانش در مصاف با سه ویا اینچنین گفت: 
»پیروزی های اخیر برابر چلسی و پاری سن ژرمن به ما 
کمک کردند که به کام بک باور داشــته باشیم. جشن 
بزرگی که پس از گل بنزما بــه راه افتاد، به خاطر نحوه 
برگشت و کام بکی بود که تجربه اش کردیم. همه منتظر 
فروپاشی رئال مادرید هستند اما چنین چیزی اتفاق 
نخواهد افتاد چون بازیکنان ما شجاعت و شخصیت 
خــاص خودشــان را دارند. هنــوز قهرمان لیگ 

نشده ایم اما گام بلندی به سوی آن برداشته ایم.«

6 سال بدون استراحت!
اینیاکی ویلیامز حالا یکی از خاص ترین 

بازیکنــان تاریخ فوتبال به حســاب 
می آید. او یکشــنبه شــب مهاجم 
فیکــس اتلتیکوبیلبائــو در مصاف 
با ســلتاویگو بود و 45 دقیقه برای 

تیمش بازی کــرد تا به رکوردی 
عجیب برســد. او حــالا در 
6 ســال اخیــر در تمــام 
بازی های لالیگایی بیلبائو 
حضور داشته و به میدان 
رفته اســت. ایــن موضوع 
نشان می دهد این مهاجم 
27 ســاله در ایــن مدت 
نه مصــدوم شــده و نه 
محرومیتی داشته است. 

باید دید ویلیامز تا چه 
زمانی می تواند به این 

روند ادامه دهد.



20
2 3 0 2 3 6 0   سه شنبه  30 فروردین 1401    شماره  8479  2

منهای فوتبال

پایان غائله دوپینگ و کشتی
35نمونه 16اســفندماه ارسال شد ولی آزمایشگاه 
تحویل نگرفت و مجددا به ایران برگردانده شــد. با 
توجه به تعطیلات نوروز، نمونه ها را دوباره ارسال کردیم و جواب ها را قبل از 
اعزام تیم در چهارشنبه گذشته دادیم که خوشبختانه همه جواب ها منفی 
بود. من همیشه اعتقادم بر این اســت که ما نباید به حاشیه دامن بزنیم و 
آقای شارکی، قائم مقام دبیرکل نادو پاسخ داد. ما باید کارمان را انجام دهیم 
و امتناعی از پاسخگویی نکردیم. آقای شارکی هم بلافاصله صحبت کرد و 
شرایط را شرح داد .« فدراسیون کشتی اصرار داشت قبل از اعزام به مسابقات 
قهرمانی آسیا جواب ها را دریافت کند که به گفته دکتر نوروزی 2روز قبل از 

اعزام، جواب تست کشتی گیران به دست فدراسیون رسیده است.

تغییرات در فدراسیون 

در اوضاع اقتصادی کنونی که کار نیست و سخت گیر می آید، بیکار 
کردن افراد یکی از مواردی است که قبل از تصمیم گیری راجع به 
آن باید خیلی فکر کرد. فدراسیون بسکتبال از 9اسفند پارسال به 
ریاست جواد داوری شروع به کار کرد و یکی از کارهای او بیکار کردن 
کارمندان این فدراسیون بود. شنیده ایم 22نفر از شب عید تاکنون 
بیکار شــده اند و با تعدادی هم قرارداد 2ماهه بسته اند و در پایان 
این مهلت از فدراســیون می روند. تغییرات در سطح کمیته های 
فدراسیون بسکتبال امری طبیعی است چون مسئولان کمیته ها 
در جاهای دیگر شاغل هستند و به صورت پاره وقت در فدراسیون 
حضور دارند اما تغییرات در رده کارمندان باید توجیه قابل قبولی 

داشته باشد.

رده بندی در ابهام

فینال و رده بندی لیگ برتر بسکتبال هفته آینده برگزار می شود. 
شهرداری گرگان و ذوب آهن فینالیست هســتند و 3از 5بازی 
می کنند و رده بندی بین شیمیدر و نظم آوران سیرجان تک بازی 
است. روزهای گذشته شایعه شد 2 تیم تمایلی به برگزاری بازی 
رده بندی ندارند ولی علی آرزومندی، سرمربی تیم سیرجانی این 
موضوع را رد کرد. گفته می شود موضع  شیمیدری ها نیز به مانند 
سیرجانی هاست، حالا اینکه چرا گفته می شد آنها برای برگزاری 
بازی تردید دارند، خدا می داند. شیمیدر سال های قبل نیز مقام 
سوم لیگ برتر را از آن خود کرده بود. آنها فصل1397بعد از توافق 
با پتروشیمی بندرامام و اعلام فدراسیون بسکتبال بدون بازی به 

سومی مشترک راضی شدند.

کمیتــه انضباطی و امور حقوقی فدراســیون بســکتبال در 
اطلاعیه ای به بازیکنان، مربیان، کادر فنی و اعضای باشگاه های 
شــرکت کننده در مســابقات تذکر داد از هرگونه اظهارنظر 
»مداخله جویانه« در فضای مجازی، جراید و فضای حقیقی و 
رسانه ای که منتهی به »تضعیف داوران« و »تسری حواشی« 
باشد اجتناب کنند تا از این طریق در »بهبود کیفیت تصمیمات 
و اســتقلال آرای داوران« همکاری همه جانبه حاصل شود. 
تخطی از این موارد »از طریق مراجع قضایی و انتظامی« پیگیری 
می شود. این اطلاعیه در حالی دیروز منتشر شد که در نیمه نهایی 
لیگ برتر مربیان و بازیکنان اعتراضات زیادی به داوری داشتند. 
جا دارد همزمان با انتشار این اطلاعیه ها به کیفیت قضاوت ها 

پرداخته و سطح داوری ها را هم بالا ببرند.

داوری و بسکتبال

زیر حلقه
افشین رضاپور | کارشناس بسکتبال
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ادامه از 
صفحه 17

تا چند سال پیش زنان امیدوار بودند که مسابقاتشان از تلویزیون پخش شود 
حالا به پخش از شــبکه های اینترنتی هم قانع شده اند اما همین اتفاق 
در فوتسال هم نیفتاد. پخش نشدن مسابقات فقط از نظر اسپانسرینگ 
برای زنان مهم اســت یا روی انگیزه آنها هم تأثیر منفی می گذارد؟ 
این ســوالی اســت که دروازه بان تیم قهرمان به آن پاسخ می دهد: 
»نمی دانم چرا اجازه ندادند مسابقات ما پخش شود. مسابقات زنان 
در لیگ والیبال و بسکتبال پخش می شود. این کار همه جوره به 
ما لطمه می زند. اگر بازی ها پخش شود هم اسپانسر می آید، 
هم انگیــزه ما چندبرابر می شــود و هم در بــالا رفتن مبلغ 
قراردادها تأثیر می گذارد. ما دنبال دیده شدن هستیم و هیچ 
جایی را جز صفحه های شخصی مان در اینستاگرام نداریم. 
از روی فیلمی که باشگاه از باز ی هایمان می گیرد، سیوهایم 
را در صفحه ام می گذارم. هم مربی باشگاه مالدیوی و هم مربی باشگاه الزوراء 
عراق که یک فصل برایشان بازی کردم، همین سیوها را دیده بودند و به من 

پیشنهاد بازی دادند.«

ما هم می خواهیم دیده شویم

 با  این قهر مانی  خودم
 را شماره یک   نمی دانم

 اعظم آخوندی، دروازه بان پیکان که فصل گذشته در لیگ های
 فوتسال  ایران و مالدیو قهرمان شده می گوید پول یک ماه بازی در 

مالدیو  برابر با 6ماه بازی در ایران است
لیلی خرسند| سالی که گذشــت با 3تیم 3جام قهرمانی 
بالای ســر برد اما هیچ یک از این قهرمانی هــا به اندازه 
قهرمانــی در لیگ ایران برای اعظم آخوندی دلچســب 
نبود، نه قهرمانی با تیم ملی و نه قهرمانی با تیم باشگاهی 
در مالدیو. اعظم دروازه بان تیم فوتســال پیکان است که 
جمعه شب بعد از یک فصل سخت به قهرمانی لیگ رسید. 
او ســال های پیش در فینال های زیادی بازی کرده بود اما 
حسرت قهرمانی در لیگ ایران را داشت. آخوندی بالاخره 
طعم قهرمانی را چشید، آیا او می تواند دروازه بان شماره یک 
تیم ملی هم باشد؟ اعظم که بعد از فرزانه توسلی، نفر دوم 
دروازه ایران است، می گوید بعد از این قهرمانی هم به فکر 

نفر اول بودن نیست.

  در بازی آخر، بسته ماندن دروازه بیشترین 
کمک را به قهرمان شدن تیم کرد. سهم خودت را در این 

قهرمانی چقدر می دانی؟
با اینکه توانستم دروازه را بسته نگه دارم و این کار مهمی بود 
ولی همه تیم با هم کار کردند تا توانستیم به قهرمانی برسیم. 
از کادر فنی گرفته تا کمک های مربی گلرها آقای امیر فراشی، 
همه بازیکنان و... و مهم تر از همه خواست خداوند. من همیشه 
می گویم در اول و آخر همه اتفاقاتی که برایم می افتد، خواست 

خدا مهم تر از هر چیزی است.

 کمتر تیمی در فوتبال و فوتســال زنان مربی 
دروازه بان ها دارد.

ولی تیم ما دارد و همه این عوامل کنار هم است که توانسته 
تیم ما را به قهرمانی برساند.

 این قهرمانی چقدر برایت دلچسب بود؟
من امســال با 3تیم قهرمان شــدم. قهرمانی با تیم ملی در 
جام کافا، قهرمانی با تیم MPL مالدیو در لیگ این کشــور و 
قهرمانی با پیکان. قهرمانی آخر خیلی دلچسب بود. نزدیک 
به 20سال اســت که در لیگ برتر بازی می کنم اما تا قبل از 
این هیچ وقت با هیچ تیمی به قهرمانی نرسیده بودم. یک بار 
با پالایش نفت آبادان نایب قهرمان شدیم، 2بار با ملی حفاری. 
پارسال هم بدشانسی آوردیم و فرشته کریمی مصدوم شد تا با 
سایپا هم دوم شویم. بعد از این همه مدت این قهرمانی واقعا 

برایم لذتبخش بود.

 مالدیو هم لیگ فوتسال دارد؟
دارد ولی مثــل لیگ ما نیســت. بازی ها در  2گــروه برگزار 
می شــود، 4تیم صعود می کنند و برنده ها به فینال می روند. 
بازی ها هم رفت وبرگشت نیست. چهارمین سالی بود که در 
این لیگ بازی می کردم و 3بار قبلی هم با همین تیم قهرمان 

شدیم.

 نام مالدیو برای ما ایرانی ها با 17گلی که از 
تیم ملی فوتبال خوردند، یادآوری می شود. به نظر 

نمی رسد لیگ سطح بالایی داشته باشند؟
آنجا هر تیــم می توانــد 2بازیکن خارجی 

داشته باشــد و همین به بالا رفتن سطح 
لیگشان کمک کرده است. هر سال بیشتر 
از سال قبل پیشرفت می کنند و ما امسال 

خیلی سخت تر از سال قبل قهرمان شــدیم. جالب است که 
مسابقات را بخش خصوصی برگزار می کند و فدراسیون فقط 

نظارت دارد. بازی های آنها از 
تلویزیون پخش می شود، از نظر 

مالی هم تامین هســتند. خیلی به 
فوتسال و زنانشان اهمیت می دهند.

 حتی از ایــران بالاتر 
هستند؟

لیگشان خوب اســت ولی به سطح 
لیگ ما که اصلا نمی رسد. ما خیلی 
استعداد داریم و در آسیا حرف اول 
را می زنیم. مثل باشگاه های اروپایی 
که در فوتبال بازیکنــان برزیلی را 
جذب می کنند، در فوتسال زنان هم 
باشگاه های آسیایی بازیکنان ایران را 
جذب می کنند. مهم اهمیتی است که آنها به فوتسال زنانشان 
می دهند. در ایــران حتی باز ی های فینال هــم از هیچ کجا 

پخش نمی شود.

 از نظر مالی هم تفاوت زیاد است؟
پولی که از باشگاه مالدیوی می گیرم با پولی که اینجا می گیرم 
یا برابری می کند یا حتی بیشــتر اســت. با این تفاوت که در 
مالدیو برای آن پول فقط یک ماه بازی می کنیم ولی در ایران 

7-6 ماه.

 گفتی که سطح لیگ ما نسبت به مالدیو خیلی 
بالاست اما خیلی ها این فصل از لیگ راضی نبودند.

گروه ما ســخت بود و از آن بازی هایی کــه نتایج یک طرفه 
داشته باشــد، نداشــتیم ولی در گروه دوم تیم ها ضعیف تر 
بودند. درست است فصلی که گذشت ما سختی کشیدیم اما 
قرار است از فصل آینده کار درســت را انجام بدهند. 8تیمی 
که به پلی آف رســیده بودند در ســوپرلیگ بازی می کنند و 
8تیم بعدی در لیگ برتر. این تقسیم بندی خیلی به بالا رفتن 
کیفیت بازی ها کمک می کند. بازی ها هم رفت وبرگشت است 
و مرحله پلی آف ندارد. ما این فصل 4بار با مس و 4بار با نصر 
فردیس بازی کردیم! این تکرار بازی ها خوب نبود اما از سال 

آینده همه  چیز درست می شود.

 تیم ملی 
امســال مسابقات 
قهرمانی آسیا را در 

پیــش دارد. افتخار 
فوتســال این است که 

2بار قهرمان آســیا شده اما 
همین تیم مدت هــا به خاطر کرونا و 

شرایط فدراسیون از مســابقات دور بود. در این شرایط 
هنوز هم می شود گفت ایران تیم اول آسیاست؟

در این 2ســال اردوها تق ولــق بود و این اتفاقــات روی تیم 
ملی و فوتســال تأثیــر منفی گذاشــت. در ایــن مدت تیم 
ملــی اردو و بازی هــای تدارکاتــی زیادی نداشــت و برای 
جبران ایــن وقفه باید تلاش مضاعفی شــود. با مســابقات 
جام کافا اســتارت کار زده شــد و حــالا امیدواریم هر چه 
 زودتر اردوها شــروع شــود و بازی های تدارکاتــی برایمان

 بگذارند.

 فرزانه توسلی دروازه بان اول تیم ملی است. 
نفر دوم بودن برایت سخت نیست؟

در اینکه خانم فرزانه توســلی بی نظیر و دروازه بان یک ایران 
است، حرفی نیست. ما خیلی با هم دوست هستیم و اگر رقابتی 
هست، سالم و حمایت کننده است. او نفر اول است و اینطور 
نیست که من الان چون تیمم قهرمان شده، فکر کنم من نفر 
اول هستم. دوست دارم هر دوی ما کنار هم در تیم ملی باشیم 

و به هم کمک کنیم.

 در تیم ملی که هستی؟
اگر دعوت شــوم با همه وجود ســعی می کنم به تیم کمک 
کنم. اگر هم نباشم، امیدوارم تیم به قدری قوی کار کند که 

خدشه ای به جایگاهش وارد نشود.



هفتهفیلم»قدسشریف«

شبکه نمایش سیما هفته آینده با پخش فیلم هایی 
با موضوع فلسطین به اســتقبال روز جهانی قدس 
می رود. این شبکه در آســتانه روز جهانی قدس و 
در همراهی با مردم مظلوم فلســطین و همزمان  با 
برگزاری سومین کنگره قدس شــریف، قصد دارد 
منتخبی از فیلم هــای با موضــوع مقاومت مردم 
فلســطین را روی آنتن ببرد. به همین منظور و در 
باکس مرور آثار شــبکه نمایش، هر شب ساعت۲۱ 

به ترتیب این فیلم ها به روی آنتن خواهند رفت.
روز شنبه مصادف با ســوم اردیبهشت فیلم »ناجی 
علی« محصول ســال۱۹۹۱ و ســاخته کارگردان 
مصری عاطف طیب پخش خواهد شــد. این فیلم 
داســتان زندگی ناجی علی کارتونیست فلسطینی 
را روایت می کند که از هنرمندان شاخص فلسطین 
است. روز یکشــنبه چهارم اردیبهشت فیلم آتش 
پنهان، محصول سال۱۳۶۹، ساخته حبیب کاووش 
پخش می شود. روز دوشنبه پنجم اردیبهشت فیلم 
»ابوزینب« محصول ســال۱۳۹۳ و ســاخته علی 
غفاری به روی آنتن می رود. این فیلم داستان زندگی 
عامر کلاکش از قهرمانان لبنانــی مقاومت در برابر 
رژیم غاصب صهیونیستی است. روز سه شنبه فیلم 
»سی وسه روز« پخش خواهد شد. این فیلم محصول 
سال۱۳۶۹ و از ســاخته های جمال شورجه است. 
روز چهارشنبه فیلم »شــکارچی شنبه« محصول 
سال۱۳۸۸ و ســاخته پرویز شــیخ طادی پخش 
می شود. این فیلم به داستان غصب فلسطین توسط 
صهیونیست ها می پردازد و ریشه های شکل گیری 
این رژیم منحــوس را به نمایش می گــذارد. روز 
پنجشــنبه فیلم خاطره انگیز »بازمانده« ســاخته 
زنده یاد سیف الله داد و محصول سال۱۳۷۳ پخش 
خواهد شد. این فیلم خاطره انگیز براساس داستانی 
از غسان کنفانی با نام بازگشت به حیفا ساخته شده 
است و به اشغال حیفا در ســال۱۹۴۸ توسط رژیم 
غاصب صهیونیستی می پردازد. روز جمعه نیز فیلم 
»فیلادلفی« محصول۱۳۸۹، ســاخته اســماعیل 
رحیم زاده پایان پخش هفته فیلم قدس شریف در 

شبکه نمایش خواهد بود.

زندگیمحمدرضاحکیمی
درقابمستند

مستند »سرفه قناری و سکته کلمات« از تولیدات 
مرکز گسترش، داســتان مردی  است که در خلال 
۸۶ســال زندگی، از هرگونه طرح رســانه ای اعم 
از مصاحبه، گــزارش، فیلم و عکس جــز در موارد 
اســتثنایی و خصوصی پرهیز می کــرد. راوی این 
مســتند محمود اســعدی  اســت که ۳۰ســال با 
محمدرضــا حکیمی مأنوس بوده و با ده ها اســتاد 
دانشــمند در ایران و بخشی از کشــورهای جهان 

گفت وگو داشته  است.
محمود اسعدی درباره ساخت این مستند توضیح 
داد: ســال۱۳۷۱ وقتــی تصمیــم داشــتم برای 
نخستین  بار عکس محمدرضا حکیمی نظریه پرداز 
و واضع مکتب تفکیک را به عنوان شخصیت برجسته 
نشریه منتشر کنم با برخوردی متفاوت مواجه شدم. 
»نه لازم نیســت.« اصرار ما بی فایده بود و عکاس 
ناامید شد و مجله با تصویر اســتادان ایشان انتشار 
یافت. از همــان زمان بر آن بودم تــا راز این انزوای 
خودخواســته را بدانم. حکیمی مردی تنها، ساده 
و آرام امــا مؤثر در جامعه که همــدم قناری هایش 
در خانه ای کوچک بود. او دربــاره تفاوت حکیمی 
با دیگر اســتادان گفت: ارتباطات حکیمی با اهالی 
حوزه و دانشــگاه در ســطوح عالی و روشنفکران، 
دگراندیشــان و حتی افراد غیردینــی تأثیر و تأثر 

افکارش را گسترده تر می ساخت.
او پیش از انقلاب به دعوت عبدالحسین زرین کوب 
برای نخســتین بار در دانشــگاه تهران نهج البلاغه 
تدریس کرد. شریعتی او را وصی خویش قرار داد و 
نامه معروف او به فیدل کاسترو و ملاقات با فرزندان 
چه گــوارا و اهتمام ویژه او به عدالــت اجتماعی در 
پرتو جامعه قرآنی از دیگر وجوه زندگی اش بود. این 
کارگردان با اشاره به مصاحبه های صورت گرفته در 
مستند »سرفه قناری و سکته کلمات« اظهار کرد: 
گفت وگو با استادان فلســفه، عرفان، دین و ادبیات 
بخشی از این مستند را تشــکیل می دهد ازجمله 
این اســتادان می توان به ابراهیمی دینانی، احمد 
سمیعی، مهدی محقق، آیت الله سیدان، سیدمهدی 
جعفری و... اشاره کرد. مستند »سرفه قناری و سکته 
کلمات« در حال حاضر توسط بهروز خبّاز خوب، در 

حال تدوین است. 
محمود اسعدی ساخت مستندهایی چون »فلسفه 
با طعم شکلات« بررسی زندگی و آثار غلامحسین 
ابراهیمی دینانی، »فیلســوف سالک« توجه به آثار 
کریم مجتهدی، »شاعر نقاش« بررسی آثار و احوال 
محمود فرشچیان، »دســت های فسفری« بررسی 
زندگی مجید سمیعی و... را در کارنامه کاری خود به 

ثبت رسانده  است.
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آوارحاشیهبرسر»برادرانلیلا«
راهیابی فیلم روستایی به بخش مسابقه کن بیشتر از هر چیز به حاشیه ها دامن زده است تا متن

سفرهایپرماجرای
یکفعالصلحدرجهان

یادداشتی بر کتاب »از کشمیر تا کاراکاس« 
نوشته سرباز روح الله رضوی

دکترنون؛قهرمانسرگشته
یکتراژدیعاشقانه

دلارا نوشین به همراه محمد وفایی 
نمایشنامه دکتر نون را نوشته است

بازی
بهشرطاستعداد

 هادی مرزبان پس از یک دهه
 موفق به اجرای »دکتر نون...« شد

تهیه کننده »مست عشق« حسن فتحی 
با اعلام جزئیاتــی از مراحــل نهایی اکران

آماده ســازی این فیلم، از برنامه ریزی 
برای اکران در تابستان و پاییز خبر داد. به گزارش همشهری 
به نقل از ایسنا، مهران برومند در گفت وگویی درباره زمان 
اکران فیلم »مست عشق« که پیش تر احتمال داده می شد 
در نوروز امسال روی پرده سینماها برود، بیان کرد: ابتدا قصد 
داشتیم در همین فصل بهار و نوبت عید فطر فیلم را اکران 

کنیم، ولی بنا بر نظر پخش کننــده ترکیه ای و دیگر 
کشورهایی که قرار اســت همراه با ایران، فیلم را 

نمایش دهنــد، تصمیم گرفتیــم همزمان با 
بازگشایی مدارس و دانشگاه ها در ماه سپتامبر 
میلادی مصادف با شــهریور و مهرماه فیلم 

»مست عشــق« را اکران عمومی کنیم. 
این زمان هنوز به طور کامل قطعی نیست 

چون فعــلا منتظر دریافــت پروانه 
نمایش هستیم تا بعد برای انتخاب 
پخش کننده ایرانی تصمیم بگیریم. 
وی درباره دریافت مجوز و ممیزی ها 
توضیح داد:»در تعامل ســازنده با 
مجموعه وزارت ارشاد هستیم تا به 

امید خدا بدون مشــکل با هماهنگی هــای صورت گرفته 
بتوانیم مجوز نمایش فیلم را بگیریم.البته برای پروانه نمایش 
زمستان سال قبل درخواست دادیم تا مراحل اداری پیش 
برود و بخش هایی از فیلمبرداری فیلم هم که باقی مانده بود 
بهمن و اوایل اسفند سال ۱۴۰۰تمام شد و هم اکنون فیلم 
مراحل نهایی آماده ســازی را طی می کنــد.«  وی درباره 
جایگزینی همایون شــجریان و ســهراب پورناظری هم 
گفت:»همکاری آقایان شجریان و پورناظری به دلیل تغییر 

شرایط مالی میسر نشد. 
هم اکنون موســیقی متن توســط فاهیر آتاک اوغلو - از 
آهنگسازان برجسته ترکیه- ســاخته خواهد شد و برای 
خواننده هم به دنبال گزینه مناســب هســتیم و هنوز به 
جمع بندی نهایی نرسیده ایم، اما حتما بخش های آوازی 
به زبان فارسی  خواهد بود.« به گفته وی فیلم برای 
نمایش در ایران به زبان فارسی دوبله می شود و در 
ترکیه هم به زبان ترکی دوبله خواهد شد.»مست 
عشق« آخرین فیلم سینمایی حسن فتحی یک 
پروژه پرحاشیه در طول ساخت بود که 
در مقطعی تا مرز پخش شدن در 
قالب سریال از شبکه های ترکیه 
هم پیش رفت، اما با پیگیری هایی 
که صــورت گرفــت راش های 
فیلم به طور کامل در اختیار 
سازندگان ایرانی قرار گرفته 
است و آماده نمایش می شود.

 

  سینمای ایران را با حاشیه هایش به یاد می آوریم. با 
خبرهای داغی که مهم نیست چقدر محصول واقعیت 
هستند و چقدر حاصل تخیل و عداوت. قرار گرفتن در 
کانون توجه، گاهی اوقات به غرق شدن در انبوه شایعات 
می انجامد. اگر در گذشــته هفته نامه هایی بودند که با 
تیترهای جنجالی توجه رهگذران را جلب می کردند، 
در روزگار کسادی مطبوعات، فضای مجازی جای آنها 
را گرفته است. در رقابت جنون آمیز جلب توجه و گاهی 
هم برای پیش بردن اهدافی مشخص، محتوایی تولید 
می شود که ملاتش را از شــایعه می گیرد، به آن دامن 
می زند، پر و بالش می دهــد و مخاطب جذب می کند؛ 
اتفاقی که این روزها برای فیلم »برادران لیلا« رخ داده 

است.

  راه یافتن »برادران لیلا« به بخش مســابقه جشنواره کن، 
به عنوان یکــی از مهم تریــن رخداد های ســینمای ایران در 
سال۱۰۴۱، بیشتر از هر چیز به حاشــیه ها دامن زده است تا 
متن. در شــرایطی که اطلاعات موثقی درباره فیلم تازه سعید 
روستایی در دســت نیســت، در فضای مجازی انواع و اقسام 
شایعات درباره اتفاق های پشت صحنه اش منتشر شده است. 
طبق معمول یکی از این شایعات بحث شیرین دستمزدهاست. 
برادران لیلا فیلم پربازیگری است و گفته می شود چند چهره 
حاضر در برادران لیلا که جزو بازیگران گران قیمت ســینمای 
ایران هم هستند ارقام نجومی ای دریافت کرده اند. معمولا مردم 

اخبار دستمزد ستارگان سینما را با علاقه دنبال می کنند. مبالغ 
دریافتی در ســینمای ایران عموما به صورت رسمی رسانه ای 
نمی شود، ولی در نهایت خبرهایی در مورد دستمزد ها در دفاتر 
فیلمسازی دهان به دهان می چرخد و تبدیل به خبر می شود. 
وقتی هم رقم دقیقی در دســترس نباشد، همین عبارت کلی 
دســتمزدهای نجومی به کار می آید. همــه می دانند که نوید 
محمدزاده، پیمان معادی، فرهاد اصلانی و ترانه علیدوســتی 

بازیگران گرانی هستند.
بخشی از بالا رفتن دستمزدها محصول تورم است و بخشی نتیجه 
مناسبات غیرشفاف ورود ســرمایه به بخش تولید فیلم های 
سینمایی و سریال های شــبکه نمایش خانگی که داستانش 
مفصل است. در مورد برادران لیلا هم که گویا یکی از فیلم های 
پرهزینه سینمای ایران اســت، طبیعتا بخش قابل توجهی از 

هزینه ها شامل دستمزد ستارگان حاضر در آن شده است.

وقتی فیلم پربازیگری جلوی دوربین می رود، طبیعی اســت 
که انباشت بازیگر چهره، هزینه ها را هم بالا ببرد؛ ضمن اینکه 
طولانی شدن پروسه تولید هم بر افزایش هزینه ها دامن زده؛ 
هزینه ای که برخی رسانه ها آن را ۲۳میلیارد تومان دانسته اند. 
البته مثل همیشه یک» گفته می شــود« هم در ابتدای جمله 

قرار داده شده است.
نکته دیگر درباره برادران لیلا، شــایعه اختــلاف میان عوامل 
فیلم در پشت صحنه است. یکی از مســتندات این شایعه هم 
واکنش های نوید محمدزاده و پیمان معادی در فضای مجازی 
بوده و اینکه تبریکی به کارگردان گفته نشــده اســت. اینجا 
پست های اینستاگرامی به عنوان منبع تولید خبر مورد استفاده 
قرار  گرفته اند. برادران لیلا ســومین همکاری مشترک سعید 
روســتایی با نوید محمدزاده و پیمان معادی بعد از »ابد و یک 
روز« و »متری شیش و نیم« است؛ گروه موفقی که روستایی 

از نخســتین فیلمش با آنها کار کرده و نتیجــه همکاری هم 
موفقیت آمیز بوده، ولی حالا شایعه شده که این بار میان شان 
اختلاف نظر وجود داشــته اســت. نکته مهم تر ماجرای بحث 
امنیت حضور زنان در سینماست. بازیگر نقش اول زن برادران 
لیلا به عنوان یکی از اعضای کمیته ۵نفره رسیدگی به موضوع 
آزار زنان در پروژه های ســینمایی انتخاب شده است؛ آن هم 
درحالی که یکی از بازیگران برادران لیلا این روزها با اتهاماتی 
مواجه شده است. خروجی چنین حاشــیه ای را احتمالا باید 
در روزهای برگزاری جشــنواره کن و نشست خبری عواملش 
مشاهده کرد؛ چیزی مشابه سؤالی که ســال گذشته از اصغر 
فرهادی درباره اســتفاده از امیر جدیدی به عنوان بازیگر »روز 
صفر« در فیلم »قهرمان« پرسیده   و نقطه شروع جنجال ها شد، 

در انتظار سازندگان برادران لیلا خواهد بود.

  نتیجــه اینکه راه یافتن بــرادران لیلا به مســابقه کن، در 
غیبت متن، تا دلتان بخواهد حاشــیه به دنبال داشــته است. 
جالب اینکه همه این حاشــیه ها و گمانه زنی ها درباره فیلمی 
به راه افتاده که در ســکوت خبری تولید شده و سازندگانش 
در بیرون دادن اخبار پروژه نهایت امســاک را به خرج داده اند؛ 
فیلمی که تا قبل از راهیابی به کن تنها یک عکس   از آن منتشر 
شده بود و هیچ اطلاعات دیگری از وی در دسترس نبود. فعلا 
که برادران لیلا چنان زیر آوار حاشــیه قرار گرفته که اهمیت 
حضــورش در بخش اصلی مهم ترین فســتیوال ســینمایی 
جهان )که قاعدتا باید منبع اصلی توجه عمومی به فیلم باشد( 
تحت الشــعاع جنبش »می تو«، چه کســانی روی فرش قرمز 

خواهند رفت، دستمزد محمد زاده و معادی 
چقدر بوده و... قرار گرفته است. در سینمای 
ایران خیلی وقت ها حاشیه همان متن است.

چرا در ایران هیچ کس فیلم را ندیده
در روزهای اخیر واکنش هایی هم به شــیوه حضور برادران لیلا در کن منتشر شده است که در آن هم نسبت به 
پخش کننده جهانی فیلم شبهاتی مطرح شده و هم نسبت به نمایش درنیامدن فیلم در ایران. روزنامه فرهیختگان 
در این باره نوشت: »آیا »برادران لیلا« نماینده رسمی ایران در کن هفتادوپنجم است؟ آیا اساسا سرمایه گذار آن 
ایرانی است یا فقط عوامل فیلم ایرانی هســتند و خود آن، مثل بعضی از آثار اصغر فرهادی، مثلا »فروشنده« که 
به عنوان نماینده اول فرانسه در جشنواره هابیت هندوستان حضور یافت، فیلمی خارجی است؟ طبیعتا این فیلم 
از وزارت ارشاد ایران پروانه ساخت گرفته است، اما آیا پروانه نمایش هم دارد؟ رسانه های فرانسوی نوشتند که این 
فیلم بدون ثانیه ای سانسور در کن حاضر شده اما سؤال اینجاست که آیا اساسا روی آن نظارت و ممیزی خاصی 
هم صورت گرفته که از فیلتر رد شده باشد یا نه؟ این فیلم پس از کن می تواند همینطور بدون ثانیه ای سانسور در 
ایران نمایش داده شود یا مخاطبان خارجی مجاز به تماشای چیزهایی بوده اند که مخاطبان داخلی نیستند؟ شاید 
خیلی ها این سکوت محض خبری را تلاش سعید روستایی برای فرار از حاشیه ها بدانند اما فیلمی که با انتشار خلاصه 
داستانش و تعیین شدن اینکه چه کسی روی آن سرمایه گذاری کرده، دچار حاشیه شود، این گمانه را تقویت می کند 

که بیشتر از معیارهای زیبایی شناختی، روی چیزهای دیگری برای دیده شدن حساب باز کرده است.«
روزنامه جام جم هم در گزارشی به بررسی پیشینه پخش کننده جهانی »برادران لیلا« پرداخته است.

مکث

تماشاخانه سنگلج میزبان 3 مجلس تعزیه به معین البکایی ابوالفضل میرزااحمدی 
در لیالی قدر خواهد شد.نمایش

به گزارش همشهری، تماشاخانه ســنگلج برای نخستین بار سال ۱3۹۸ اقدام به 
اجرای مجالس تعزیه در شب های قدر کرد.سال های بعد برای ممانعت از ازدحام جمعیت به دلیل 
شیوع بیماری کرونا، از اجرای این مراســم باوجود برنامه ریزی های انجام شده، خودداری شد و 
خوشبختانه ســال جاری با کنترل این بیماری، تصمیم بر آن شد تا در این شب ها اقدام به اجرای 

تعزیه  شود.مراســم 
تماشاخانه سنگلج سال جاری برای دومین بار با همکاری شهرداری 
منطقــه ۱2 و اداره کل هنرهای نمایشــی، میزبان 3 مجلس 
شبیه خوانی پس از اذان مغرب شــب های یکم، سوم و پنجم 
اردیبهشت ماه مصادف با لیالی ۱۹، 2۱ و 23 ماه مبارک رمضان 
خواهد بود و این تعزیه ها در خیابان بهشت مقابل تماشاخانه 

سنگلج اجرا خواهند شد.
بر ایــن اســاس مجلس »خــوارج« یکم 
اردیبهشت ماه، مجلس »ضربت خوردن 
امیرالمومنین)ع(« ســوم اردیبهشت 
ماه، مجلس »جوانمــرد قصاب« پنجم 
اردیبهشــت ماه به معیــن البکایی 
ابوالفضل میرزااحمدی اجرا خواهند 
شد. ساعت 20تا 22این مجالس برپا 

خواهد شد.

نمایش»مست عشق« 
بعد از بهار

مجلس تعزیه در سنگلج

شهاب مهدویسینما
روزنامه نگار

وی
 غر

رام
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تغییرات
درسازمان
سینمایی

با حکم محمد خزاعی،مدیران 
کل دفاتر »نظارت بر عرضه 
و نمایش فیلم« و »نظارت بر 
مراکز، مشــاغل و مجامع« 
منصــوب شــدند. این در 
حالی است که گفته می شود 
محمدرضا فرجی استعفایش 
را شــفاهی اعلام کــرده و 
به گفته روابط عمومی سازمان 
سینمایی قرار است در بخش 
دیگری از سازمان سینمایی 

حضور داشته باشد.
به گــزارش همشــهری، 
رئیس سازمان سینمایی در 
تازه ترین انتصاباتش علاوه بر 
تغییر، سمت مدیریتی را هم 
تا حدودی تغییر داده است. 
پیش از این محمدرضا فرجی، 
مدیرکل نظارت بر نمایش و 
عرضه فیلم بوده که سال ها در 
این سمت فعالیت می کرد. حالا 
در حکم جدید عنوان شده 
که مدیران کل دفاتر »نظارت 
بر عرضــه و نمایش فیلم« و 
»نظارت بر مراکز، مشــاغل 
و مجامع« منصوب شده اند.

با پیشنهاد معاون ارزشیابی 
و نظارت سازمان سینمایی، 
محمد خزاعی، رئیس سازمان 
طی حکمی روح الله سهرابی 
را به عنوان مدیــرکل دفتر 
نظارت بر عرضه و نمایش فیلم 
و حسین طلابیگی را به عنوان 
مدیرکل دفتر نظارت بر مراکز، 
مشاغل و مجامع منصوب کرد.

رمانآگاتا
کریستیسریال

میشود

هیو لوری بازیگر مشــهور 
بریتانیایی سریالی با اقتباس 
از داســتان »چــرا از ایوانز 
نپرسیدند؟« اثر آگاتا کریستی 
می سازد. به گزارش رویترز، 
»چرا از ایوانز نپرســیدند؟« 
یک مینی سریال سه قسمتی 
است که در ۱4آوریل از طریق 
پلتفرم اینترنتی برت باکس 
در کشورهای بریتانیا، آمریکا 
و کانادا برای نخســتین بار 
نمایش داده می شــود. هیو 
لوری می گویــد: از نظر من 
»چرا از ایوانز نپرســیدند؟« 
از بهترین رمان های جنایی 
آگاتا کریستی است، از همین 
رو تصمیم گرفتم با اقتباس 
از این رمان یک مینی سریال 
بسازم. من همواره این اشتیاق 
را داشــتم که این رمان را در 
قالب یک اثر تلویزیونی کمدی 
ماجراجویانه به تصویر بکشم. 
هیو لوری ضمن کارگردانی و 
تهیه کنندگی، در این سریال 
در نقــش مکمل نیــز بازی 
می کند. آگاتا کریستی رمان 
»چرا از ایوانز نپرسیدند« را در 

سال۱۹34 انتشار داد. 

شروعناامیدکننده
جانوران

شگفتانگیز

شــگفت  »جانوران  فیلم 
انگیز: اســرار دامبلدور« 
که ســومین فصل از سری 
فیلم های ســاخته شده با 
اقتبــاس از داســتان های 
هری پاتر اســت، شــروع 
ناامید کننده ای در گیشــه 
ســینماهای آمریکا داشته 
است.  به گزارش ورایتی، این 
فیلم در روزهای اول پس از 
اکران تنها 43میلیون دلار 
در گیشه فروخته.، کاهش 
اشــتیاق برای دیدن فیلم 
»جانوران شــگفت انگیز« 
اتفاقی مسئله ساز است چرا 
که ساخت این فیلم برای وارنر 
بروز)وارنر بــرادرز(، ارزان 
تمام شده است. کمپانی وارنر 
بروز بــرای تولید »جانوران 
شگفت انگیز« 200میلیون 
دلار هزینــه کرده اســت. 
این استودیوی فیلمسازی 
همچنین، ده ها میلیون دلار 
هزینه صرف تبلیغ این فیلم 
در سراسر دنیا کرده است. 
البته احتمال دارد این فیلم 
بتواند در گیشه سینماهای 
سراسر دنیا به فروش بیشتری 
دست پیدا کند. 2سری اول 
فیلم های »جانوران شگفت 
انگیــز«   به ترتیب مجموعا 
۸۱4و650میلیون دلار فروش 

کرده بودند.
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خاطرات فاطمه آباد
در کتــاب »خاطــرات فاطمه 
آباد« همسر ســردار شهید علی 
بینا نوشته  محمدرضا محمدی 
پاشاک، گوشه ای از دلاوری ها و 
فداکاری های یکی از رزمندگان 
دوران دفاع مقدس بازگو می شود 
که در دوران جنگ تحمیلی جان 

بر کف نهاد و به رویارویی با دشمن 
بعثی رفت تا جام شهادت بنوشــد. این کتاب جزو آثار 
موفق در این عرصه به شــمار می آید. پاشــاک در این 
کتاب با بیان مطالبی از قبیــل: خاطراتی از آغاز جنگ 
تحمیلی، چگونگی آشنایی آباد با شهید بینا، خاطرات 
3سال زندگی  با این شهید و چگونگی شهادت علی بینا، 
تصویری متفاوت در مورد زندگی در دوران جنگ را ارائه 
داده اســت. همچنین این اثر تصویری دوگانه از چهره 
یک شهید را به نمایش می گذارد؛ چهره ای سرسخت و 
بی باک  هنگام مقابله با دشمن و انسانی فداکار و مهربان 

در برخورد با خانواده و آشنایان. 

نگاه ادبیات پایداری

ادبیات پایداری

سیر تحولات سیاســی و اجتماعی در جهان امروز و خاصه در دهه های 
اخیر به گونه ای بوده که در برهه ای خاص برخی نقاط جهان و ساکنان آن 
را چنان در محدودیت و تنگنا قرار داده که عملا کاری از دست دولت های 
حاکم بر نیامده است و سازمان  ها و جمعیت های مردم نهاد مجبور شده اند 
پا به عرصه بگذارند و به یاری مردم دردمند آن ناحیه بشتابند. ازجمله 
نهادهای مردمی فعال در این زمینه می توان به »اتحادیه بین المللی امت 
واحده« اشــاره کرد که اعضای آن برای برقراری صلح در سراسر جهان 

تلاش می کنند. 
سرباز روح الله رضوی، یکی از اعضای این اتحادیه است که خاطرات خود 
از سفر به گوشــه و کنار جهان برای کمک به برقراری صلح را در کتاب 
»از کشمیر تا کاراکاس« مکتوب و منتشر کرده است. ملیت و موقعیت 
فرهنگی و اجتماعی نویسنده این کتاب باعث شده اثر حاضر در شرایط 
فعلی اهمیت مضاعفی پیدا کند. سرباز روح الله رضوی متولد سال1359 
در کشمیر هندوســتان اســت و اکنون با خانواده اش در ایران زندگی 
می کند. او بعد از آنکه از مقطع فوق لیســانس مهندســی راه آهن برقی 
در دانشگاه علم و صنعت تهران فارغ التحصیل شد، در سال۸9 و بعد از 
1۰سال زندگی در تهران، به قم برگشت و در جامعه المصطفی العالمیه، 
جایی که طلاب غیرایرانی درس طلبگی می خوانند، مشغول به تحصیل 
شد. راوی کتاب »از کشمیر تا کاراکاس« نوشته هایش از سفرهای اغلب 
با محوریت برقراری صلح را در فصول مختلف تقســیم بندی کرده و هر 
فصل را به شرح ماجرای ســفر به یک نقطه جهان اختصاص داده است. 
فصل اول این کتاب با عنوان »سفر به غزه« شرح سفر نخستین کاروان 
آسیایی شکست حصر غزه است. او در بخش مقدمه این فصل می نویسد: 
»من، به عنوان یکی از اعضای اتحادیه بین المللی امت واحده، همراه دیگر 
دوستان ایرانی، عازم این ســفر پرحادثه و به یادماندنی شدم و تابعیت 
غیرایرانی ام باعث شد بتوانم، برخلاف رفقای ایرانی، همراه کاروان وارد 

نوار غزه شوم.« 
او در بخش های دیگر این فصل شــرح می دهد که چگونه دولت مصر از 
ورود افرادی بــا تابعیت ایرانی به نوار غزه ممانعــت و موانع جدی برای 
همراهی آنها با نخستین کاروان آسیایی شکست حصر غزه ایجاد کرد. این 
فصل شرح سفری پرماجراست که طی آن حدود 15۰فعال از 15کشور 
آسیایی، مسیر خود را از شهر دهلی نو در هندوستان آغاز کردند و با عبور 
از کشورهای پاکستان، ایران، ترکیه  و سوریه، از طریق مرز رفح در کشور 

مصر وارد نوار غزه شــدند. فصل دوم با عنوان »قدمی تا قدس« درباره 
حرکت جهانی »الی بیت المقدس« است که یک سال بعد از رویداد موفق 
کاروان آسیایی شکست حصر غزه صورت گرفته است. راوی در ابتدای 
این فصل شرح می دهد که تلاش برای رسیدن به سرزمین های اشغالی 
فلسطین، بعد از رویداد موفق کاروان آسیایی شکست حصر غزه، متوقف 
نشد و ادامه یافت. یک سال بعد، در روزهای آغازین سال139۰، حرکت 
بزرگ تر آغاز شــد: حرکت جهانی »الی بیت المقدس«. قرار بود فعالان 
مردم نهاد دنیا در روزی مشخص و از 3مســیر متفاوت در نزدیک ترین 
نقطه مرزی به سرزمین های اشغالی جمع شوند. 3 نقطه اصلی این اقدام 

مرزهای اردن، مصر و لبنان با فلسطین بودند. 
موعد ما نیــز روز »زمین فلســطین« بود؛ جمعه 11فروردیــن، مطابق با 
2۰مارس2۰12. برای این منظور، جلســات هماهنگی این اقدام با حضور 
تشــکل هایی از 4۰کشــور دنیا در شــهرهای بیروت لبنان و عمان اردن 
برگزار شــد و مقدمات حرکت ماه ها به طول انجامید. درنهایت قرار شــد 
شاخه آســیایی حرکت خود را به مرز لبنان با فلسطین، در جنوب برساند. 
هماهنگ کننده شاخه آســیایی این اقدام جهانی اتحادیه بین المللی امت 

واحده بوده است.
فصل ســوم کتاب با عنوان »به دنبال صلح« به شــرح ماجراهای سفر 
»کاروان زائران صلح ســوریه« اختصاص یافته اســت. نکته قابل توجه 
درباره این فصل به تحولات تازه در منطقه مربوط است. با شروع بحران 
سوریه در ســال2۰11 میلادی، آرایش منطقه غرب آسیا به کل به هم 
خورد. یکی از تأثیرات این بحران به حاشیه رانده شدن موضوع فلسطین 
و رژیم صهیونیستی در معادلات منطقه بود. در این میان، اعضای اتحادیه 
بین المللی امت واحده توانسته بودند حرکت میدانی موفق کاروان آسیایی 
شکست حصر غزه را پیش از آغاز بحران رقم بزنند و در سال اول بحران 
سوریه هم توانسته بودند با تلاش فراوان نقش آفرینان متعددی را گرد 
موضوع فلسطین جمع کنند. با بالا رفتن بحران سوریه در سال2۰13، 
امید برای پایان یافتن این بحران عملا از دســت رفت و اعضای اتحادیه 

بین المللی امت واحده، پس از ماه ها بررسی و رایزنی و گفت وگو به این 
نتیجه رسیدند که باید این بار حرکتی میدانی را با محوریت سوریه رقم 
بزنند. هدف اصلی این اقدام تلاش برای مقابله در برابر هجمه تبلیغاتی 
سنگین جنگ افروزانه علیه کشور و مردم سوریه و نیز تأکید بر ضرورت 

تحقق صلح و آرامش در این کشور جنگ زده بود. 
اینگونه شــد که کاروان زائران صلح ســوریه در ســال2۰14 میلادی 
از 2مســیر بیروت و تهران خود را به دمشق رســاند و جمعی از فعالان 

صلح طلب و شخصیت های بین المللی را با خود همراه ساخت.
فصل چهارم کتاب با عنوان »ایران صغیر« ســیر و سفر راوی در زادگاه 
خودش، کشمیر، تحت کنترل هند است. او در ابتدای این فصل درباره 
پیشینه و شجره خانوادگی خود شرح می دهد. »هم مادرم کشمیری است 
و هم پدرم. اول انقلاب ایران، پدرم به عشق امام خمینی کار و زندگی اش 
را در کشــمیر رها کرد و به ایران آمد و ماندگار شد، ما هم به دنبال پدر. 
حسب آنچه به نام شجره نامه ســادات رضوی در کشمیر موجود است، 
جدم می رسید به  حسین قمی، از نسل موسی مبرقع، مدفون در امامزاده 

چهل اختران قم  که 4قرن قبل از قم به کشمیر هجرت کرده است. 
در طول این 4قرن نخستین کسی که از این نســب به ایران و شهر قم 
بازگشت و مجاور شد، مرحوم پدرم بود که مجاورتش هم ابدی شد. من 
هم در همین شهر بزرگ شده ام.« راوی در این فصل ماجراهای سفر خود 
به مکان های مختلف کشمیر تحت کنترل هند را شرح می دهد که اغلب 
همراه با حس نوستالژیک و زیبایی های بصری و طبیعی در این منطقه 
بکر و خاطره انگیز است. فصل پنجم با عنوان »ضجیجی میان حجیج«، 
خاطرات 3سفر راوی به سرزمین حجاز در ســال های 1396، 1397 و 
139۸ است. هر سه سفر همراه کاروان حجاج کشــمیری و از کشمیر 
صورت پذیرفته و او به عنوان راهنمای حجاج کشــمیری با آنها همسفر 
شده است. علاوه بر آن، برای او این سفرها نه یک سفر زیارتی، که تداومی 
از ارتباط با بدنه جهان اسلام بوده و چه فرصتی بهتر از حج برای ارتباط با 
امت اسلامی! فصل ششم با عنوان»شیشوملا«، شرح ماجراهای سفر به 
کشور بنگلادش برای رساندن کمک های مردمی به آوارگان روهینگیایی 
است. همچنین فصل هفتم، خاطرات سفرهای راوی به 2کشور مصر و 
تونس است. سفر به مصر برای شرکت در نشست هماهنگی فعالان حوزه 
فلسطین و سفر به تونس برای شرکت در مجمع جهانی سوسیال. آخرین 
فصل کتاب با عنوان »یانکی برو گم شو!« هم به خاطرات سفر به کاراکاس 

اختصاص یافته است. 
کتاب »از کشمیر تا کاراکاس« نوشته سرباز روح الله رضوی با ویراستاری اکرم 
دژهوست گنک، طراحی روی جلد مهرداد موسوی با شمارگان125۰نسخه 

از سوی انتشارات سوره مهر چاپ و منتشر شده است. 

 سفرهای پرماجرای
یک فعال صلح در جهان

یادداشتی بر کتاب »از کشمیر تا کاراکاس« نوشته »سرباز روح الله رضوی«

علی الله سلیمینقد کتاب
روزنامه نگار

درست یک پا روی زمین
کتاب»درســت یــک پــا روی زمین«  
خاطــرات ناخدا یکــم تکاور ســلیمان 
محبوبی از مجموعه قصه های دریا نوشته 
محمداسماعیل حاجی علیان، زندگی این 
رزمنــده عضو نیروی دریایــی ارتش در 
زمان جنگ را از زمان کودکی و نوجوانی 
تا جوانــی و حضور در جبهــه و نبرد در 

خرمشهر و آزادســازی آن روایت می کند. 
مجموعه قصه های دریا شــامل کتاب های »من یک کلاه سبزم«، 
»یک شــهر - یک خانه«، »کلاه یادگاری«، »ســی کشتی - یک 
فرمانده«، »ســبلان زنده اســت«، »خواهرم جوشن«، »تکاوران 
خرمشهر«، »بویه های روشن«، »باد ســرخ« و »اقیانوس ها چرخ 
می زنند« اســت. در بخشــی از کتاب درســت یک پا روی زمین 
می خوانیم: محمدرضا قهرمان چرخ ایران بود و پایم را به زورخانه باز 
کرد. میل گرفتن را حاج آقا نور یادمان داد. ضرب چرخ هنوز هم مرا 
حیران می کرد، ولی محمدرضا در چرخ حرف نداشت. از زورخانه 
شــعبان جعفری دنبالش می آمدند و می بردنــش زورخانه توی 
پارک شــهر. با او می رفتم تا هم ورزش کنم و هم چرخ محمدرضا 

را نگاه کنم.

راوی کتاب »از کشمیر تا کاراکاس« نوشته هایش 
از ســفرهای اغلــب بــا محوریــت برقــراری صلــح را 
در فصــول مختلف تقســیم بندی کــرده و هــر فصل 
 را بــه شــرح ماجــرای ســفر بــه یــک نقطــه جهــان 

اختصاص داده است

روایت جنگ زیر پوست پاکستان
کتاب »نبرد تیله ها«، روایتی داســتانی 
از شکل گیری تروریسم تا ترور افراد در 
قالب زندگی یک نوجوان پاکســتانی به 
قلم علی اکبر حسینی است که از سوی 
انتشارات شــهید کاظمی منتشر شده 
اســت. این کتــاب خاطــرات کودکی 
علی اکبر حســینی اســت که در قالب 
داستان نوشته شــده است. نویسنده که 

خود اهل پاکســتان و شهر کویته است، رشــد تروریسم را 
در محله  خودش شــاهد بوده و تأثیر منفی تروریسم بر افراد محل 
را از نزدیک دیده و آن را در قالب داســتان نوشته است، سعی دارد 
آثار سوء تروریسم بر زندگی افراد یک محل امن را به تصویر بکشد؛ 
محلی که زمانی شیعه و سنی در آن در کنار هم زندگی می کردند 
و با رشد تروریسم در پاکستان و مخصوصا کویته، فاصله ای عجیبی 
میان آنها به وجود می آید و باعث بدبینی نسبت به همدیگر می شود  
و این بدبینی به جایی می رسد که بسیاری از افراد محل، جان شان 
را از دست می دهند و آنهایی هم که زنده می مانند، یا به کشور های 
خارج مهاجرت می کنند و یا همانجا می مانند و هر لحظه را با ترس 
و وحشت سپری کرده و هر آن منتظر مرگ ناگهانی خود هستند. 
این کتاب از اتفاقات تلخ و شیرین سخن می گوید که گاهی مخاطب 
را می خنداند و گاهی می گریاند و گاهی هم وحشــت زده می کند. 
در ایــن رمان، فضاســازی محیط اجتماعی، فرهنگــی و مذهبی 
پاکستان بسیار ملموس و تحســین برانگیز است. بیان انواع آداب و 
رســوم بومی، مذهبی و ملی همراه با رفتار متفاوت یا مشابه افراد 
و خانواده ها، تصویری زنده و جان دار از پاکســتان و مشخصاً شهر 
کویته و باز به صورت اختصاصی تر از خیابان علمدار این شــهر در 
مقابل چشم مخاطب ترسیم می شود. با توجه به اینکه فضاسازی و 
شخصیت پردازی رمان، دقیق انجام شده، مخاطب پس از خواندن 
رمان، احساس می کند او هم روزگاری دراز در خیابان علمدار کویته 
زیسته و آن مردم دوست داشتنی و خونگرم را از نزدیک دیده است. 
او هم با چشم خود شــاهد تنش ها بوده و همراه با شخصیت رمان، 
بزرگ شده است. مخاطب با شــروع رمان، همراه با اکبر، کودکی 
می کند؛ همراه با او از اینکه نصیرالدین را از دست داده شوکه می شود 
و ناخودآگاه اشکش فرومی ریزد که آن دوستی بی آلایش را گویا باید 
برای همیشه از دست رفته دانست. همانطور که فصل به فصل جلو 
می رود، از اینکه متوجه دست های پشت پرده و تحرکات مشکوک 
می شود همراه با اکبر قلبش فرو ریخته و دچار ترس و دلهره می شود. 
با شنیدن و خواندن خبر شهادت ها و عملیات های انتحاری مثل او 
خونش به جوش آمده و گاه سردرگم می شود.  با شنیدن خبر شهادت 
ناجوانمردانه پدر شریف و مهربان شرافت، خبر شهادت جگرسوز و 
شجاعانه خود شرافت، حتی خبر شهادت قاری صاحب در عملیاتی 
تروریستی در خاک افغانستان و در نهایت خبر شهادت جانسوز علی 
نوجوان و معصوم که هنوز چیز زیادی دربــاره اش نمی دانیم ولی 
همان اندک اطلاعی که نویسنده از او به ما می دهد به قدر خروار ها 

داده اطلاعاتی برایمان فهم، معرفت و شناخت به ارمغان می آورد.
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نقدي بر نمايش »خماری«
قاتلان کنش

یکی دو روز اول احساس غربت می کردم تا اینکه یک روز صبح 
مردی که تازه واردتر از من بود مرا کنار جاده متوقف ساخت و 
با درماندگی پرسید: »دهکده وست اگ از کدوم طرفه؟«به او 
گفتم. بعد که دنباله راه خود را گرفتم دیگر تنها نبودم. راهنما 

شده بودم.
متن بالا بخشی از فصل نخست رمان مشهور »گتسبی بزرگ« 
است؛ رمانی که راوی آن شخص اول است و در مقام شاهد تمام 
ماجراهای داغ داســتان، در مقام راوی صادق به ما می گويد چه 
بر گتســبی می آيد و میان او و ديگر شخصیت های داستان چه 
رخ داده اســت. نیک کاراوی، برای ما نقش نقالی را دارد که هر 
از گاهی شخصیت ها را احضار می کند تا بخشی از داستان را در 
قالب ديالوگ ها بیان کند. او گويی در برابر ما ايســتاده اســت و 
چشم درچشم ما، می گويد چگونه گتسبی در انتهای داستان ديگر 

آن مرد جذاب بزرگ نیست.
حالا تصوير کنید کل رمان را روی صحنه براساس همان متن کتاب 
اجرا کنیم؛ يعنی فردی در نقش نیک کاراوی، روبه روی شما بايستد 
و همان بخش انتخاب شده را بلند بلند نقل کند، ناگهان مردی وارد 
شود و رو به نیک بگويد: »دهکده وست اگ از کدوم طرفه؟« و نیک 
در ادامه بگويد: »به او گفتم. بعد که دنباله راه خود را گرفتم ديگر 
تنها نبودم. راهنما شده بودم.« دقت داشته باشید در اين میزانسنی 
که برای شما طراحی کردم هیچ کنشی وجود ندارد. فقط نیک، 
شــخصیت های صاحب ديالوگ در رمان را احضار می کند، آنها 
ديالوگ را می گويند و می رود. مثلًا اگر لحظه مواجهه تام بیوکنن 
با جورج و مرتل ويلسون را روی صحنه داشتیم هیچ خبری از آن 
وضعیت عجیب میان آنها نخواهد بود؛ خبــری از نگاه های توأم 
با قدرت تام به مرتل نیســت. آنها خیلی مکانیکی ديالوگ ها را 

می گويند و عنان روايت را به نیک می سپارند.
اينها افکاری است که حین تماشــای نمايش »خماری« اثر تازه 
امین بهروزی به ذهنم خطور می کرد. در زمان تماشای نمايشی 
که اساســاً روايتی صرف از چند خرده روايت و معلق نگه داشتن 
روايت اصلی است، هیچ کنشی ندارد و قصدی هم برای بازنمايی 
کنش های ممکن ندارد، مدام با خودم می انديشــیدم که تفاوت 
درام و رمان در چیست. بی شک هر دو واجد روايت هستند و تلاش 
می کنند حتی در ضدداستانی ترين وضعیت خود، چیزی را روايت 
کنند. اما در نهايت کنش مند رمان، خواننده ای اســت که آن را 
می خواند ولي در درام اجرا شده روی صحنه، روايت از دل کنشگری 
بازيگران روی صحنه جان می گیرد. وگرنه بدون کنش می شد متن 
نمايشنامه را در خانه و روی مبل و جايی گرم ونرم مطالعه کرد و 

افتخار کنشگری را نیز به نام خودمان سکه بزنیم.
خماری، يکــی از بی نهايت نمايش های چند ســال اخیر تئاتر 
تهران و يا شــايد ايران است که میل شــديدی به کشتن کنش 
دارد. شخصیت اصلی با بازی سهیلا گلستانی - فیگور مناسبی 
برای اضمحلال کنش- روبه روی تماشــاگران می ايستد و بدون 
هیچ دلیل منطقی - در بستر يک داســتان روانکاوانه که از قضا 
بايد مبنايش يک منطق سفت و ســخت باشد - شروع به روايت 
مواجهه اش با سه بیمار اخیرش می کند که هر يک به نوعی دچار 
اختلالاتی هستند؛ اختلالاتی که بیش از همه مانع از ايجاد رابطه 
آنان با ديگران می شود و از قضا شخصیت اصلی در مقام روانشناس 
- يا روانپزشک - خود نیز از اين اختلال رنج می برد و حالا در اين 
وضعیت تلاش می کند با ما ارتباط بگیرد اما نه با کنشگری که با 
روايت کردن، با نقالی، با چیزی که درام ايران به زعم من در دامش 
افتاده است. حذف کنش، نوشتن چیزی که بیش از آنکه درام باشد، 
همانند متن مشهور فیتزجرالد رمانی با راوی اول شخص است و 
قصدش نه بازنمايی يک وضعیت يا روايت که بازگويی داستان های 

شخصی هنرمند است.
در چنین نمايشی همچون خماری شــما با خودتان به اين فکر 
می کنید که اساســاً چرا تئاتر می بینیم و پاسخی از قبل ديدن 
خماری جز سردرگمی نصیبتان نمی شود، به خصوص آنکه روايت 
رمان گونه اول شخص چنین نمايش هايی حتی به قالب خود نیز 
پايبند نیستند. در خماری روايت اصلی با اين مسئله آغاز می شود 
که شــوهر يکی از بیماران شــخصیت اصلی، از قدرت سیاسی 
خود استفاده کرده و مطب او را بسته است! خب بعد!؟ همه  چیز 
رها و وامانده روی صحنه می ماند و بدون آنکه حتی بدل به يک 
مک گافین شود در انتهای نمايش ناگهان شخصیت اصلی می گويد 
درگیر مصرف مواد مخدر اســت! خب، کی؟ چطور؟ بدون هیچ 
زمینه سازی مناسب، بدون هیچ نشانه ای جذاب در کل نمايش 
و حالا اسم نمايش هم شايد به واســطه خماری ناشی از مصرف 
مواد شده است »خماری«. اما اين تخطی نهايی نیست، ما که با 
يک اجرا راوی اول شخص روبه رويیم ناگهان با مردی طرفیم که 
بدون هیچ دلیل و منطقی ناگهان از مثبت بودن ايدز خود می گويد 
و در پايان راوی اول را با خودرويش زير گرفته است! خب، چرا!؟ 
بیشتر حس می کردم راوی بايد خودکشی کند، طبق همان منطق 

چنین آثاری.
خماری، همانند بســیاری از آثار مشــابهش که عموماً در قالب 
مونولــوگ روی صحنه اجرا می شــوند از هرگونه کنشــگری 
اجتناب می کند. می توان برای ايــن کنش زدايی از تئاتر دلايل 
جامعه شناختی و روانشــناختی برشــمرد اما در وهله نخست 
حذف کنش محصول ضعف اســت در دراماتیزه کردن داستان. 
شما شايد يک شــخصیت جالب توجه برای روايت داشته باشید 
اما نمی توانید اين جلب توجه را تبديل به جذب توجه هم کنید. 
شايد يکی بگويد اين وضعیت بی کنشی ســرد و بی روح چیزی 
نیســت جز بازنمايی وضعیت کنونی ما و بی شک تئاتر در مقام 
هنری بازنمايانگر، انگشت خود را روی اين وضعیت می گذارد؛ اما 
با اين فرض هم می توان نمايش هايی از جنس خماری را تصويری 
بی واسطه از وضعیت دانست. از قضا بیشتر اينگونه نمايش ها بیش 
از اينکه بازنمايی وضعیت جامعه باشند، بازنمايی وضعیت مؤلف 
هستند. از طبقه اجتماعی مدنظر او - اينکه در نمايش خماری 
هم شخصیت ها، حتی آن مرد همین جوری وسط متن پريده که 
شخصیت اصلی را می کشد - از طبقه متوسطند يا تلاش می کنند 
خود را بخشــی از طبقه متوسط نشــان دهند. مهم تر آنکه امر 
روانشناسی نیز ملهم از يک امر درونی است دربرابر جامعه شناسی 
به مثابه رويکردی بیرونی. شايد کسی به عنوان يک طبقه متوسط، 
تنها بدون هیچ ابزاری برای ايجاد ارتباط با آدم ها، با ديدن خماری 
نوعی احساس نزديکی يا همذات پنداری با شخصیت های نمايش 
کند؛ اما نشستن و ديدن درد خود و حسرت خوردن از زمان های 
از دست رفته چه حاصلی دارد؟ اين حجم از انفعال منتج به چه 
چیزی می شود؟ مگر نه آنکه وضعیت کنونی ما محصول رويکرد 
انفعالی تک تک اعضای جامعه است که از قضا مشکلات روانی نیز 

مزيد بر علتش شده است. 

تماشای فیلم از طریق حواس
در دوره و زمانــه ای کــه آدم ها 
تکلیف موضوعــات مهم اخلاقی 
يا سیاســی را در تويیتر با 280 
کاراکتــر روشــن می کننــد و 
بحث های جدی، مفصل و مبسوط 
از حال و حوصلــه خیلی از آدم ها 

خارج است، حرف زدن از نظريه فیلم، کار عبثی به نظر 
می رسد ولی نظريه )تئوری( فیلم، برخلاف مفاهیم 
بعضا غامض و ايده های پیچیده اش، در پی به شناخت 
عقلی درآوردن لذت ناب ناشی از تماشای فیلم است. 
فیلم ديدن تجربه ای چنان فراگیر و بی واسطه است 
که اغلب افراد بــدون نیاز بــه درک و فهم نظريات 
پیچیده از آن لذت می برند اما واقعیت اين است که 
تسلط به نظريات سینمايی می تواند لذت و شناخت 
عمیق تری از ســینما را برای علاقه مندان به سینما 
فراهم سازد. نظريات سینمايی بر سؤالات اساسی و 
مهمی استوارند که هر تماشاگر مفروضی با فیلم ديدن 
پاسخی به آنها می دهد. يکی از اين پرسش ها اين است 
که چه نسبتی بین سینما و تماشــاگر وجود دارد؟ 
توماس السیسر و مالتی هاگنر در مقام پژوهندگان 
و مؤلفان سرشناس سینما، در کتاب »نظريه ی فیلم؛ 
مقدمه ای از طريق حواس«، از اين پرسش محوری 
به منظور راهنمايی دانشجويان و استادان در گستره 
نظريه های اساســی فیلم بهره ها می برنــد. هر نوع 
»سینما« )و نظريه فیلم( تماشــاگری »ايده آل« را 
درنظر دارد و سپس، رابطه خاصی را بین ذهن و بدن 
آن تماشاگر و پرده نمايش در خیال می پروراند.  اين 

کتاب را نشر » لوگوس« منتشر کرده است.

نمایش پوشاک سنتی جهان اسلام 
در برج میلاد

طراحی لباس صنعتی با گردش مالی هنگفت اســت که در 
عین حال تلقی میلیون ها آدم از ظاهرشان را در جامعه شکل 
می دهد. آدم ها بــا لباس هايی که می پوشــند، خودآگاه يا 
ناخودآگاه، پیامی را به ديگــران مخابره می کنند و اينگونه 
حتی بدون اينکه نیاز به برقراری ارتباط کلامی يا نوشتاری 
با کسی داشته باشــند، به تعامل با ديگران می پردازند. بر 
همین اساس، توجه به داشــته های بومی برای استفاده در 
صنعت مد و لباس ضروری است. نمايشگاه »پوشاک سنتی 
جهان اسلام« با نمايش لباس های سنتی برخی کشورهای 
مسلمان به همراه عکس و فیلم از فرهنگ رمضان با همراهی 
تعدادی از برندهای اسلامی در مجموعه فرهنگی برج میلاد 
برپا می شود. در تشــريح اين رويداد آمده است: »در جهان 
امروز فرهنگ و ديپلماسی نقش مؤثری در روابط کشورها 
ايفا می کنند و اين در حالی اســت که جهان اسلام در عین 
وحدت از تکثر فرهنگی برخوردار اســت و در اين میان به 
نمايش گذاشــتن عناصر فرهنگی متنوع با وجوه مشترک 
می تواند نقش مؤثری را در استحکام و قوام وحدت جوامع 
به ويژه جهان اســلام ايفا کند.« به همین منظور، کارگروه 
ســاماندهی مد و لباس ايران با همکاری برخی دانشگاه ها 
و نهادها از هشتم تا سیزدهم ارديبهشت ۱۴0۱ نمايشگاه 
»پوشاک سنتی جهان اسلام« را با نمايش لباس های سنتی 
برخی کشورهای مسلمان به همراه عکس و فیلم از فرهنگ 
رمضان در قالب همراهی تعدادی از برندهای اســلامی در 
مجموعه فرهنگی برج میــلاد برپا می کند. در بخش علمی 
اين رويداد، استادان و هنرمندان حوزه مد و لباس کشورهای 
اسلامی کارگاه های تخصصی را به شیوه مجازی و حضوری 

برپا خواهند کرد.

سمفونی یک فوتبالیست
حمید علیدوستی در دوره ای 
فوتبال بــازی می کــرد که 
فوتبالیست ها هنوز سلبريتی 
نبودند يا حداقل فوتبالیستی با 
اخلاق و منش او نمی توانست 
ســلبريتی شــود. بــــرای 
سلبريتی بودن بايد  های وهو 
داشــت و عطش فــراوان به 
شهرت و در چشــم بودن اما 
علیدوســتی هیچ میانه ای با 

اين کارها نداشت و ندارد. او از نسل بازيکنانی است که نتیجه بازی 
را در زمین رقم می زدند، نه با صدور بیانیه يا نوشتن متن هايي پر 
از غلط های املايی و دستوری در صفحات شبکه های اجتماعی. 
او برخلاف بسیاری از بازيکنان فوتبال نمی خواست به هر قیمتی 
در فوتبال باشد و از منافع و مزايای آن بهره مند شود. برای همین، 
در سال های بعد از خداحافظی اش از مستطیل سبز، اگر فرصت و 
امکانش مهیا بود تا بتواند از دانش و تجربه اش برای هدايت تیمی 
اســتفاده کند، کار کرد وگرنه ترجیح داد که به علايقش مثل 
کتاب خواندن و فیلم ديدن بپردازد و خود را از آشفته بازار فوتبال 
دور نگه دارد. سال گذشته در پانزدهمین جشنواره سینماحقیقت 
مستند »ســمفونی حمید« ســاخته جعفر صادقی به نمايش 
درآمد. اين مستند روايتی اســت از زندگی حمید علیدوستی 
که از پس سال های پررنج، تصويری درخشــان از خود برجای 
گذاشته است. از ســال هايی که نام حمید علیدوستی بر سردر 
فوتبال ايران می درخشید آنقدر گذشته است که نسل امروز بین 
اخبار زرد رسانه ها نامی از ستاره فرهیخته هما نمی شنود. در اين 
مستند چهره های سرشناسی همچون ترانه علیدوستی، پیمان 
معادی، علی پروين، امیر حاج رضايی، عادل فردوسی پور و پژمان 

جمشیدی درباره حمید علیدوستی صحبت کرده اند.
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 هادی مرزبان پس از يک دهه
 موفق به اجرای »دکتر نون...« شد

دکتر نون؛ قهرمان سرگشته یک تراژدی عاشقانه
دلارا نوشین به همراه محمد وفايی نمايشنامه دکتر نون را نوشته است

مطلع اين يادداشــت می تواند نقل  
قولی باشد از استاد حمید سمندريان 
در توصیــف قهرمان تــراژدی. او 
می گفت: »قهرمان تــراژدی هرگاه 
بر سر رســیدن به مقصودش ديواری ببیند، از حرکت نمی ايستد، بلکه 
می گويد آنقدر خــودم را بر اين ديوار می کوبم که يا خراب شــود يا من 

هلاک شوم.«
دکتر نون، همان قهرمان مذکور اســت. او تقريبا در قواره تمام الگوهای 
ذکر شده در نظريه های مختلف تئاتر در باب قهرمان تراژدی می گنجد. 
او انسانی است شــريف که از طبقه اجتماعی، سیاسی و فرهنگی والايی 
برخوردار است و به ناگهان دچار »خطای تراژيک« يا »هامارتیا« می شود 
و نگون بختی او در ما ايجاد »ترس و شــفقت« می کند. او وطن پرستی 
است که سال ها زندگی خوش و بی نقصی داشته ولی وقتی بین عشق به 
دکتر محمد مصدق و همسرش گیر می افتد و مجبور به انتخاب می شود، 
نخستین قدم را به سمت نابودی خويش برمی دارد. او مانند »اديپ« اين 
هلاکت را با آغوش باز می پذيرد و خود را مستحق آن می داند. و کسی چه 
می داند که اگر انتخابی ديگر انجام می داد به چه سرنوشتی دچار می شد؟! 
)حدس نگارنده اين است که دقیقا به همین سرنوشت!( اينها ويژگی هايی 
است که آقای شهرام رحیمیان برای قهرمان داستانش به زيبايی به تصوير 
کشیده و به همین دلیل پتانسیل تبديل شدن رمان به نمايشنامه را فراهم 
می کند. و اگر بخواهم از سیر تاريخی و نحوه شکل گیری اين نمايشنامه 
بگويم، برمی گردد به حدود 6 سال پیش. زمانی که من و آقای محمد وفايی، 
نمايشنامه ديگری نوشته بوديم و قرار بر آن شد که آقای هادی مرزبان آن 
را اجرا کنند. )قراری که همچنان به قوت خود پابرجاست( سپس در خلال 
گپ و گفت های شکل گرفته برای اجرای آن متن، ايشان به ما پیشنهاد 
دادند نمايشنامه ای اقتباسی براساس رمان شهرام رحیمیان يعنی »دکتر 

نون زنش را بیشتر از مصدق دوست دارد« بنويسیم تا اجرا کنند. جدا از 
آن ويژگی ها که در بالا ذکر شد، فضای سیال ذهن، حالات هذيان زده و 
مالیخولیايی قهرمان، بازی با زمان و به ويژه عشــق و شور و اشتیاقی که 
هنگام صحبت از اجرای اين نمايش در چشمان هادی مرزبان موج می زد، 
من و همکارم را بر آن داشت تا دست به کار شــده و اين اقتباس را انجام 
دهیم. نســخه اول که حتی نامی ديگر بر آن گذاشته بوديم، تنها نگاهی 
به رمان داشت و بیشتر آن حاصل خلق موقعیت ها و کاراکترهايی بود که 
اگرچه ربط مستقیم با داستان رمان داشتند، ولی در آن موجود نبودند. در 
اين نسخه فضای سیال ذهن و بازی با زمان بسیار غلیظ تر از داستان اصلی 
بود. وقتی متن برای کارگردان محترم خوانده شد، ايشان ما را متوجه اين 
نکته ساختند که آنچه مطلوب شان است، وفاداری مطلق به آن چیزی است 
که نويسنده داستان )شهرام رحیمیان( خلق کرده. و از آنجا که من و محمد 
وفايی هر دو بر اين باور بوديم که حاکم مطلق يک اثر نمايشی، بی چون و 
چرا کارگردان آن است، هدف را خواست مطلوب آقای مرزبان گذاشتیم و 
سرانجام نمايشنامه ای خلق شد که بیشترين شباهت را با منبع داستانی 

خود داشته باشد. يکی از مهم ترين ويژگی های اين نمايشنامه آن است 
که اگرچه در برخورد اولیه، مخاطب گمان می برد که با يک اثر رئالیستی 
روبه روست، اما هرچه می گذرد متوجه می شود که اين فقط پوسته ظاهری 
اين متن/ نمايش است. همین برخورد در رابطه با عنصر زمان نیز صادق 
است. زمان به شدت غیرخطی است و تقدم و تأخر تاريخی وقايع و حوادث، 
در هم آمیخته می شود و گويی همه  چیز از ذهن متشتت قهرمان )دکتر 
نون( بازگو شده است. داستان هايی که بعضا زايیده تخیل او هستند. و او 
سال های سال آنها را آنگونه که می خواهد هر روز برای خودش بازسازی 
می کند. که بیشتر آنها به جای پیروی از روابط »علت و معلولی« از »اصل 

عدم قطعیت« تبعیت می کنند.
 در پايان به سهم خودم خوشــحالم که اين نمايش که تمريناتش بارها 
به خاطر کرونا تعطیل شــد و کارگــردان به خاطر تعهــد بازيگرانش به 
پروژه های ديگر، چندبار مجبور به جايگزينی شد، سرانجام روی صحنه 
رفته است. هادی مرزبان عاشقانه پای آنچه می خواست ايستاد و ناملايمات 

را تاب آورد و سرانجام آن ديوار را خراب کرد و به مقصود مطلوبش رسید.

دلارا نوشینيادداشت
نمايشنامه نويس

هادی مرزبان در کارنامه اش بیشترین اجراهای صحنه ای از 
نمایشنامه های اکبر رادی دارد. »پلکان«، »آهسته با گل سرخ«، 
»هاملت با سالاد فصل«، »آمیز قلمدون«، »شب روی سنگفرش 
خیس«، »ملودی شهر بارانی«، »پایین گذرسقاخانه«، »تانگوی 
تخم مرغ داغ«، »خانمچه و مهتابی«، »لبخند باشکوه آقای گیل« اینها آثار اکبر رادی است که مرزبان 
در سال های اخیر آنها را روی صحنه آورده است. اما او این بار به سراغ یک رمان پرطرفدار رفته است. 
»دکتر نون زنش را بیشتر از مصدق دوست دارد« نمایشی است که مرزبان بالاخره بعد از یک دهه 
موفق به اجرایش در تئاترشهر شده است؛ نمایشی که زمانی قرار بود در تالار وحدت اجرا شود و بعدها 
به خاطر شیوع کرونا تمرینات و اجرایش به تعویق افتاد. این نمایش بیشترین تغییر را در بازیگران 

اصلی داشت تا اینکه مرزبان به ترکیب نهایی امروز رسید.

فهیمه پناه آذرگفت وگو
روزنامه نگار

خاطرم هســت که از سال ها پیش 
قصد داشــتید، نمایش »دکتر نون...« را روی 
صحنه ببرید، حالا با آمدن قرن جدید موفق به 

اجرای نمایش شدید؟
روی صحنــه رفتن دکتر نون قصــه ای طولانی 
دارد؛ ۱2سال پیش اين رمان را خواندم و بسیار 
مشتاق بودم که براســاس اين رمان نمايشی را 
روی صحنه ببرم. يک روز آقــای پاکدل تماس 
گرفت  و گفت نمايشــی از روی رمان نوشته و با 
توجه به علاقه مندی من، دوســت دارد که آن را 
روی صحنه ببرم. متن نمايــش را خواندم و آن 
زمان با مرحوم جمشید مشايخی دوست بودم، 
برای مشورت با او تماس گرفته و پیشنهاد بازی 
در نقش دکتر نون را دادم و چند هفته در منزل 
ايشــان با هم کار می کرديم. بعد از مدتی پاکدل 
گفت خودم نمايش را کار می کنم و نمايشنامه را 
به او پس دادم. اما فکر کنم، او هم نمايشنامه را به 
هر دلیلی کار نکرد. راستش کمی ناراحت شدم 
اما خب نمايشــنامه پاکدل بود و حق داشت که 

خودش آن را کار کند.
چطور شــد که باز هم تصمیم به 

نگارش نمایشنامه و اجرای آن گرفتید؟
در همان سال ســفری به آمريکا داشتم که اتفاقا 
ماه رمضان هم بود. يکی از شاگردانم که در آمريکا 
سکونت دارد، گفت که امشب برای افطاری به يک 
دورهمی دعوت هستیم. در آن مهمانی همه بودند 
و آن زمان هم تئاتر بهرام بیضايی در سانفرانسیسکو 
اجرا شــده بود و آن شــب از تئاتر بهرام بیضايی 
صحبــت می کرديم. در همــان مهمانی صحبت 
از اجرای دکتر نون شــد و ماجرا را به آنها گفتم. 
شهرام رحیمیان هم بود البته آن زمان در آلمان 
زندگی می کرد، بعدها با هم دوست شديم و او دو 
رمان »دکتر نون زنش را بیشتر از مصدق دوست 
دارد« و » فیل ها تنها می میرنــد« را به من داد و 
برای کار کردنشان اظهار علاقه کرد. تمايلی برای 
تبديل فیل ها تنها می میرند به نمايشنامه نداشتم 
اما تصمیم گرفتم »دکتر نون« را اجرا کنم. وقتی 
به ايران بازگشــتم با دلارا نوشین و محمد وفايی 
صحبت کردم، 2 ســال روی متــن کار کردند تا 

نمايشنامه نهايی شد.
خواســتید تمرین نمایش را کلید 
بزنید، درگیر انتخاب بازیگران شــدید. فکر 
کنم با توجه به تغییرات، مرحله ای سخت برای 

شروع و اجرای نمایش بود؟
وقتی بار ديگر تصمیم بــه اجرا گرفتم ديگر آقای 
مشايخی نبود، کار را با بازيگران ديگر شروع کرديم. 
تمرينات آغاز شده بود که ويروس کرونا شیوع پیدا 
کرد، چند نفر ازجمله رضا کیانیان که برای بازی 
در نمايش موافقت کرده بود، کرونا گرفتند و بعد از 
بهبود حالشان از حضور در نمايش کنار کشیدند. 
کرونا باعث شــد که برخی از بازيگران به شــکل 

مقطعی در کار حاضر می شدند و با هر پیک کرونا و 
تعطیلی تئاتر، وارد کارهای ديگر می شدند و وقتی 
می خواستیم تمرين را شروع کنیم، سر کار ديگری 
بودند و ما هم به نقطه اول بازمی گشــتیم. امین 
زندگانی مدتی تمرين کرد، مهدی فخیم زاده هم در 
نقش دکتر نون جلسات تمرينی داشت، همکاری 
خوبی داشتیم اما باز هم با تعطیل شدن کار، ما را 

ترک کرد. بعدها با فرهاد آئیش صحبت کرديم.
فکر کنــم فرهاد آئیــش ازجمله 
بازیگرانی بود که از ابتدا برای حضور در نمایش 

می خواستید با او همکاری داشته باشید؟
بله، بعد از جمشــید مشــايخی، فرهــاد آئیش 
مدنظرمان بود و آئیش علاقه مند بود و مدتی هم 
کار کرديم و اما به خاطر قراردادهايی که داشــت، 
نتوانســت ادامه بدهد و کار تعطیل شــد. فرهاد 
آئیش هم حامــد کمیلی را معرفی کــرد. وقتی 
کمیلی آمد چند جلســه با هم داشتم، تا به حال 
با او کار نکرده بودم اما انصافا کارش خوب بود و از 
عهده نقش برآمد. به قول فرهاد آئیش که در جايی 
نوشته بود: »بازی در نقش دکتر نون مثل بازی در 
يکی از کارهای شکسپیر است.« او نقش را خیلی 
دوست داشت اما نتوانست بماند. در نهايت با آمدن 
حامد کمیلی کار جدی تر شد و کار شکل گرفت و 

تمرينات مستمر انجام شد.
تغییرات پشت ســرهم بازیگران 
روند کار را کند کرده و برخی هم به این مورد که 
نقش های اصلی را چه کسانی بازی می کنند، 

نقد دارند؟
برخی از دوســتان می گويند که چه شــباهتی 
بین فرهــاد آئیش با حامد کمیلــی وجود دارد و 
مقايسه هايی در نقش و بازی ها می کنند، به نظرم 
هر کسی می تواند نقش را بازی کند به شرط آنکه 
بازيگر خوبی باشد و بتواند از عهده نقش بربیايد. 
هر کسی می تواند نقش را داشته باشد و قرار نیست 
يک بازيگر به خاطر شباهت و بازی در همان نقش، 
فقط در همان نقش حضور داشته باشد. دکتر نونی 

که رضا کیانیان يا آئیش بازی می کند يا فخیم زاده 
و حامد کمیلی متفاوت است. کارگردان در کنار 
بازيگر است. قرار نیست شباهتی در بازی داشته 
باشند و هر کســی بازی خود را در آن نقش دارد. 

همه می توانند بازی کنند به شرط توانايی شان.
از همکاری با کیانیان و ستار اورکی و 

بابک صحرایی بگویید.
زمانی که رضا کیانیان به عنوان بازيگر در نمايش 
حضور داشــت، زحمــت طراحی صحنــه هم با 
کیانیان بود که به نظــرم بهترين طراحی صحنه 
بود.وقتی بازيگران ديگر در نقش دکتر نون ظاهر 
شدند، چند طراح صحنه آمدند اما با کمال احترام 
هیچ کدام ماننــد طراحی صحنه رضــا کیانیان 
نبود. در نهايت طراحی صحنه رضا کیانیان انجام 
شــد. بابک صحرايی هم لطف کرد و تقريبا تمام 
زحمات ساخت موســیقی را انجام داد و به گروه 
هديه کردند. بابک صحرايی با بزرگواری شــعر را 
تقديم کرد. آهنگســازی را هم ســتار اورکی کار 
کردند و رضا صادقی هم برای پايان نمايش خوانده 
است، البته چند شب اول مشکلات فنی داشتیم و 
الان کارها اوکی شــده و با صدای رضا صادقی به 

پايان می رسانیم.
با توجه به طولانی شــدن پروسه 
تمرین و اجــرا، از اجری نمایــش و حضور 

تماشاگران راضی هستید؟
اجرای نمايش را از هفته اول آغاز کرديم و فروش 
خوبی هم داشتیم و با توجه به ماه رمضان و شرايط 
سفر و بازگشــت مردم باز هم نســبت به حضور 
تماشاگران در ســالن راضی هستم و امیدوارم در 
هفته های بعد بهتر شود. معتقدم تماشاگر تئاتر 
حرفه ای است و می تواند ارتباط خوبی با نمايش 
برقرار کند و تماشاگر واقعی تئاتر همیشه تحلیل 

درستی از نمايش هايی که می بیند، می دهد.

درباره نمایش
»دکتر نون زنش را بیشتر از مصدق دوست دارد« به نویسندگی شهرام رحیمیان 
و کارگردانی هادی مرزبان؛ بستری عاشقانه و سیاسی دارد و در خلاصه داستان 
آن آمده: اســفندیار و ملک تاج از کودکی چنان به هــم علاقه مند بودند که 
دقیقه ای از یکدیگر جدا نمی شدند شرایطی که در نهایت منجر به ازدواج آنها 
شد. حال در کودتای۱۳۳۲ از اسفندیار )دکتر نون( که از یاران نزدیک و وفادار 
دکتر مصدق است، خواسته می شود مصاحبه ای ضد نخست وزیر انجام دهد که 
با مخالفت او مواجه می شود. اسفندیار به زندان می افتد برای انجام مصاحبه به 
انواع شکنجه متوســل و هر بار با مقاومت دکتر نون روبه رو می شوند تا اینکه 
پای ملک تاج به میان می آید و جدال میان عشــق و وفاداری به نخست وزیر 

آغاز می شود...
در این نمایش حامد  کمیلی، شــیوا  مکی نیان، عارفه  معماریان، زهره پرتوی، 
کامبیز  امینی، علی خازنی، محمدرضا بختیاری، سامان  تیرانداز و بهنام  تشکر 
)در نقش دکتر محمد مصدق( به عنوان بازیگر حضور دارند. این در حالی است 
که مرجان  آقانــوری، آیه قبادیان، غلامرضا پودینه، شــاهین علی پور، فائزه 
زکاوتی، نازنین سمر، زهره رستگار مقدم، ابوالفضل  وزیری، سجاد احمدی نیا، 
علی یارلو، مهراد ابریشم کار، حمیدرضا ژاله، آرش نظری، آرزو  صراف رضائی، 
گلریز ابراهیم، لیدا حکانی، معصومه آمدگی، لیلا احمدی، محدثه صیفی، کسری 
ریاحی، کیمیا نوری، آســف جعفری، نرگس  میرفتاح، غزال فرشیدفر، فاطمه 
لنگری، حامد اســفندیاری، طاها نوری، رضا بخشی، محمد رجبیان، علیرضا 
چمن ورز دیگر اعضای گروه بازیگران را تشکیل می دهند.دلارا نوشین و محمد 
وفایی برگردان متن برای صحنه، رضا کیانیان طراح صحنه، منیره ملکی طراح 
لباس، ستار اورکی آهنگساز، رضا صادقی خواننده، بابک صحرایی ترانه سرا 
نیز گروه طراحان و موسیقی این اثر نمایشی هستند. اجرای این اثر نمایشی  از 

روز هفتم فروردین سال۱۴۰۱ ساعت۱۹:۳۰ با مدت زمان ۹۵دقیقه آغاز شد.
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